
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 13268 
2. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µαθη-

τές από το 3ο  Γενικό Λύκειο Χαϊδαρίου, το Γυµνάσιο Μεθοδικό
Εκπαιδευτήριο, το Β' Γυµνάσιο Αργοστολίου Κεφαλλη- νίας, το
2ο Γυµνάσιο Ιεράπετρας,  το Γυµνάσιο Πρίνου Τρικά-λων και
από το 77ο Δηµοτικό Σχολείο Θεσσαλονίκης, σελ. 13156,
13160, 13163, 13171, 13172, 13181, 13184, 13193, 13198 

3. Αναφορά στο δυστύχηµα των Τεµπών, σελ. 13169,
13171, 13172, 13180, 13182, 13183, 13192 

4. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 13141, 13155, 13156,
13158, 13160, 13163, 13165, 13167, 13168, 13169, 13170,
13171, 13172, 13174, 13177, 13178, 13179, 13180, 13182,
13184, 13185, 13187, 13190, 13192, 13193, 13195, 13196,
13197, 13198, 13199, 13200, 13201, 13202, 13203, 13204,
13268 

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση αναφορών µε αριθµό από 1448 έως 1483,

σελ. 13142-13151 
2. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών, σελ.

13152-13154 
3. Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων της Πα-

ρασκευής 22 Μαρτίου του 2024, σελ. 13154 

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων

και του συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Κλιµατι-
κής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας: « Έγκριση Σχεδίου
Σύµβασης για την Προµήθεια Αεροσκαφών τύπου «DHC-
515»», σελ. 13155-13206 

2. Κατάθεση πρότασης νόµου: 
Ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΝΙΚΗ» και Βου-

λευτές του κόµµατός του κατέθεσαν σήµερα στις 21.3.2024
πρόταση νόµου: «Διάχυτος κοινωνικός έλεγχος κανονισµών
ασφαλείας στα µέσα µαζικής µεταφοράς», σελ. 13167 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 13194 - 13268
ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ Ο. , σελ. 13167 - 13180
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Ι. , σελ. 13180 - 13194
ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ Ι. , σελ. 13141 - 13167

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Αναφορά στο δυστύχηµα των Τεµπών
ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ Κ. , σελ. 13169
ΒΡΕΤΤΟΣ Ν. , σελ. 13172
ΚΑΤΡΙΝΗΣ Μ. , σελ. 13180
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ Ζ. , 

σελ. 13192
ΛΟΒΕΡΔΟΣ Ι. , σελ. 13182
ΠΑΠΠΑΣ Ν. , σελ. 13171
ΡΑΠΤΗ Ζ. , σελ. 13171
ΣΤΑΜΑΤΗΣ Γ. , σελ. 13183
ΧΗΤΑΣ Κ. , σελ. 13182

Β. Επί διαδικαστικού θέµατος:

ΒΑΛΤΟΓΙΑΝΝΗΣ Δ. , σελ. 13200
ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ Κ. , σελ. 13168, 13169, 13170
ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 13195, 13196, 13197, 13198, 

13199, 13200, 13201, 13202, 
13203, 13204, 13268

ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ  Ό. , σελ. 13170, 13171, 13172, 
13174, 13177, 13178, 13179

ΓΡΑΜΜΕΝΟΣ Β. , σελ. 13200
ΔΕΛΒΕΡΟΥΔΗΣ Κ. , σελ. 13200
ΚΑΤΡΙΝΗΣ Μ. , σελ. 13172
ΚΙΚΙΛΙΑΣ Β., σελ. 13155, 13196, 13202
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ Ζ. , 

σελ. 13195, 13199, 13202
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 13180, 13182, 13184, 13185, 

13187, 13189, 13190, 13192, 
13193

ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ Χ. , σελ. 13178
ΠΑΠΠΑΣ Ν. , σελ. 13155
ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ Ι. , σελ. 13141, 13155, 13156, 13158, 

13160, 13163, 13165, 13167
ΡΑΠΤΗ Ζ. , σελ. 13168, 13169
ΦΟΡΤΩΜΑΣ Φ. , σελ. 13202

Γ. Επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Κλιµατικής Κρί-
σης και Πολιτικής Προστασίας:

ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ Ν. , σελ. 13172
ΑΝΤΩΝΙΟΥ Μ. , σελ. 13187
ΒΑΛΤΟΓΙΑΝΝΗΣ Δ. , σελ. 13165
ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ Κ. , σελ. 13169, 13170
ΒΡΕΤΤΟΣ Ν. , σελ. 13172
ΓΡΑΜΜΕΝΟΣ Β. , σελ. 13162
ΔΕΛΒΕΡΟΥΔΗΣ Κ. , σελ. 13165
ΔΕΛΗΣ Ι. , σελ. 13160
ΚΑΖΑΜΙΑΣ Α. , σελ. 13167, 13174, 13199
ΚΑΠΠΑΤΟΣ Π. , σελ. 13189
ΚΑΤΡΙΝΗΣ Μ. , σελ. 13180, 13199
ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ Σ. , σελ. 13156, 13157, 13169, 13177, 

13178, 13180, 13201
ΚΙΚΙΛΙΑΣ Β., σελ. 13157, 13184, 13185, 13196, 

13197, 13202, 13203
ΚΟΥΛΚΟΥΔΙΝΑΣ Σ. , σελ. 13188
ΚΤΙΣΤΑΚΗΣ Ε. , σελ. 13190
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ Ζ. , 

σελ. 13192, 13193, 13195, 13197, 
13198, 13202

ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ Μ. , σελ. 13170, 13171, 13173, 13174
ΛΙΑΚΟΥΛΗ Ε. , σελ. 13174
ΛΟΒΕΡΔΟΣ Ι. , σελ. 13181
ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ Χ. , σελ. 13184
ΠΑΠΠΑΣ Ν. , σελ. 13169, 13171, 13178, 13180
ΠΕΡΚΑ Θ. , σελ. 13163, 13200
ΠΟΥΛΑΣ Α. , σελ. 13158, 13177, 13200
ΡΑΠΤΗ Ζ. , σελ. 13171, 13191, 13193
ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ Ε. , σελ. 13190
ΣΤΑΜΑΤΗΣ Γ. , σελ. 13183
ΣΤΥΛΙΟΣ Γ. , σελ. 13187
ΤΟΥΡΝΑΣ Ε. , σελ. 13175, 13177, 13178, 13179, 

13180, 13182, 13198
ΦΟΡΤΩΜΑΣ Φ. , σελ. 13155, 13171, 13201, 13202
ΧΗΤΑΣ Κ. , σελ. 13172, 13182

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚ’

Πέµπτη 21 Μαρτίου 2024



Αθήνα, σήµερα στις 21 Μαρτίου 2024, ηµέρα Πέµπτη και ώρα
11.06’συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Α’Αντιπροέδρου αυτής κ. ΙΩΑΝΝΗ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.
Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας να ανακοινώσει τις ανα-

φορές προς το Σώµα. 
(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τον Γραµµατέα της Βου-

λής κ. Σπυρίδωνα Κουλκουδίνα, Βουλευτή Πιερίας, τα ακόλουθα:

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

K’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ A’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡK’

Πέµπτη 21 Μαρτίου 2024



13142 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚ’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2024 13143



13144 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚ’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2024 13145



13146 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚ’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2024 13147



13148 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚ’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2024 13149



13150 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚ’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2024 13151



13152 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚ’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2024 13153



13154 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, πριν προχωρήσουµε στη συζήτηση του νοµοσχεδίου
έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο των επικαίρων
ερωτήσεων της Παρασκευής 22 Μαρτίου του 2024.

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρα 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 838/12-3-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Λακωνίας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νέα Δηµοκρατία» κ.
Αθανασίου Δαβάκη προς τον Υπουργό Κλιµατικής Κρίσης και Πο-
λιτικής Προστασίας, µε θέµα: «Αποζηµιώσεις πυρόπληκτων 2021
στον Δήµο Ανατολικής Μάνης».

2. Η µε αριθµό 833/12-3-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ – Προοδευ-
τική Συµµαχία» κ. Χαράλαµπου Μαµουλάκη προς τον Υπουργό
Υποδοµών και Μεταφορών, µε θέµα: «Εκτός εγκεκριµένου χρο-
νοδιαγράµµατος το έργο Νεάπολη - Άγιος Νικόλαος του Βόρειου
Οδικού Άξονα Κρήτης (ΒΟΑΚ)».

3. Η µε αριθµό 830/11-3-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’Αθηνών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας. «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλ-
λαγής» κ. Παύλου Γερουλάνου προς τον Υπουργό Εθνικής Οικο-
νοµίας και Οικονοµικών, µε θέµα: «Διεύρυνση ανισότητας µεταξύ
µισθών και εταιρικών κερδών (τα οποία φεύγουν όλο και περισ-
σότερο στο εξωτερικό)».

4. Η µε αριθµό 853/15-3-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Αιτωλοακαρνανίας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Κοµµουνι-
στικό Κόµµα Ελλάδας» κ. Νικολάου Παπαναστάση προς τον
Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Οδηγείτε σε κλείσιµο το Κέντρο Φυ-
σικής και Ιατρικής Αποκατάστασης (ΚΕΦΙΑΠ) Αµφιλοχίας παρά
τις τεράστιες ανάγκες αποκατάστασης στην περιοχή».

5. Η µε αριθµό 845/14-3-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Σερρών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Ελληνική Λύση» κ. Κων-
σταντίνου Μπούµπα προς τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας, µε
θέµα: «Επίλυση του αδιεξόδου των ηλικιακών ορίων συνταξιοδό-
τησης των Επαγγελµατιών Οπλιτών (ΕΠ.ΟΠ.)».

6. Η µε αριθµό 835/12-3-2024 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Ιωαννίνων της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νέα Αριστερά» κ.
Μερόπης Τζούφη προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας, µε θέµα: «Άµεση έκδοση του προεδρικού διατάγµατος για
τη λίµνη Παµβώτιδα».

7. Η µε αριθµό 837/12-3-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β’Θεσσαλονίκης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νίκη» κ. Νικο-
λάου Παπαδόπουλου προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφο-
ρών, µε θέµα: «Σοβαρά προβλήµατα ασφάλειας στην εναέρια
κυκλοφορία λόγω ξεπερασµένου τεχνολογικά εξοπλισµού και
συστηµάτων».

8. Η µε αριθµό 829/11-3-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Επικρατείας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Πλεύση Ελευθε-
ρίας» κ. Αλέξανδρου Καζαµία προς τον Υπουργό Προστασίας
του Πολίτη, µε θέµα: «Τα εγκλήµατα µίσους κατά των ατόµων
ΛΟΑΤΚΙ και ο ανεπαρκής ρόλος της πολιτείας στην αποτροπή
τους».

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρα 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 Κανονισµού της Βου-
λής)

1. Η µε αριθµό 834/12-3-2024 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Κοζάνης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ – Προοδευ-
τική Συµµαχία» κ. Καλλιόπης Βέττα προς τον Υπουργό Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα: «Άµεση ανάγκη για στήριξη
των επαγγελµατιών αλιέων της λίµνης Πολυφύτου».

2. Η µε αριθµό 841/14-3-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’Ανατολικής Αττικής της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ –
Κίνηµα Αλλαγής» κ. Εµµανουήλ Χριστοδουλάκη προς τον
Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Μείζονα περι-
βαλλοντικά ζητήµατα που ανακύπτουν από τη χωροθέτηση υγει-
ονοµικής ταφής βιοµηχανικών επικίνδυνων αποβλήτων στον
Δήµο Τανάγρας της Περιφερειακής Ενότητας Βοιωτίας της Πε-
ριφέρειας Στερεάς Ελλάδας».

3. Η µε αριθµό 854/15-3-2024 επίκαιρη ερώτηση του ΣΤ’Αντι-

προέδρου της Βουλής και Βουλευτή Λάρισας της Κοινοβουλευ-
τικής Οµάδας «Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας» κ. Γεωργίου Λαµ-
προύλη προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων,
µε θέµα: «Για τα προβλήµατα των µηλοκαλλιεργητών στο Δήµο
Αγιάς της Περιφερειακής Ενότητας (Π.Ε.) Λάρισας».

4. Η µε αριθµό 836/12-3-2024 επίκαιρη ερώτηση του Προ-
έδρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νέα Αριστερά» και Βου-
λευτή Μεσσηνίας κ. Αλέξανδρου Χαρίτση προς τον Υπουργό
Υποδοµών και Μεταφορών, µε θέµα: «Τέσσερα χρόνια κυβερνη-
τικής αδράνειας για τα µεγάλα έργα της Μεσσηνίας». 

5. Η µε αριθµό 852/15-3-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β’Θεσσαλονίκης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νίκη» κ. Νικο-
λάου Παπαδόπουλου προς τον Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας και
Οικονοµικών, µε θέµα: «Η απληστία των συστηµικών τραπεζών
συνεχίζεται».

6. Η µε αριθµό 842/14-3-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Πρεβέζης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ – Προοδευ-
τική Συµµαχία» κ. Κωνσταντίνου Μπάρκα προς τον Υπουργό Προ-
στασίας του Πολίτη, µε θέµα: «Οι Αστυνοµικές Διευθύνσεις
Θεσσαλονίκης εκπέµπουν SOS».

7. Η µε αριθµό 847/14-3-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ροδόπης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ – Κίνηµα Αλ-
λαγής» κ. Ιλχάν Αχµέτ προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων, µε θέµα: «Να εφαρµοστεί άµεσα το Μέτρο 5.2,
ύψους 45 εκατοµµυρίων ευρώ για δωρεάν αντικατάσταση ζωικού
κεφαλαίου και ανακατασκευή στάβλων και για τους πυρόπλη-
κτους της Ροδόπης».

8. Η µε αριθµό 843/14-3-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ – Προοδευ-
τική Συµµαχία» κ. Χαράλαµπου Μαµουλάκη προς τον Υπουργό
Υποδοµών και Μεταφορών, µε θέµα: «Τι προτίθεται να κάνει η
Κυβέρνηση για την αναβάθµιση της συγκοινωνιακής σύνδεσης
µεταξύ της περιοχής της Μεσσαράς και του νέου αεροδροµίου
Καστελίου;»

9. Η µε αριθµό 849/14-3-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Δωδεκανήσου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ – Κίνηµα
Αλλαγής» κ. Γεωργίου Νικητιάδη προς τον Υπουργό Ψηφιακής
Διακυβέρνησης, µε θέµα: «Αυξήσεις τιµών στις τηλεπικοινωνίες».

10. Η µε αριθµό 844/14-3-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Αιτωλοακαρνανίας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ
– Προοδευτική Συµµαχία» κ. Μιλτιάδη Ζαµπάρα προς τον
Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Ανοίγει και
πάλι ο ασκός του Αιόλου για την εκτροπή του Αχελώου».

11. Η µε αριθµό 848/14-3-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Τρικάλων της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ – Προ-
οδευτική Συµµαχία» κ. Μαρίνας Κοντοτόλη προς την Υπουργό
Εσωτερικών, µε θέµα: «Να κηρυχθεί η 28η Φεβρουαρίου στα Τρί-
καλα και σε όλη τη Θεσσαλία ως ηµέρα τιµής και µνήµης των πε-
νήντα επτά νεκρών συµπολιτών µας στο δυστύχηµα των
Τεµπών».

ΑΝΑΦΟΡΕΣ - ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ (Άρθρο 130 παράγραφος 5 Κανονι-
σµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 3219/15-2-2024 ερώτηση του Βουλευτή Α’Θεσ-
σαλονίκης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Κοµµουνιστικό Κόµµα
Ελλάδας» κ. Ιωάννη Δελή προς την Υπουργό Κοινωνικής Συνοχής
και Οικογένειας, µε θέµα: «Προβλήµατα στη λειτουργία του Κέν-
τρου Κοινωνικής πρόνοιας Περιφέρειας Κεντρικής Μακεδονίας
(ΚΚΠΠΚΜ) από την τραγική υποστελέχωσή του».

2. Η µε αριθµό 3227/16-2-2024 ερώτηση της Βουλευτού Ιωαν-
νίνων της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νέα Αριστερά» κ. Μερό-
πης Τζούφη προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Ποιος είναι ο
σχεδιασµός του Υπουργείου Υγείας για τη µονάδα χηµειοθερα-
πείας του Γενικού Νοσοκοµείου (ΓΝ) Βόλου;»

3. Η µε αριθµό 2387/21-12-2023 ερώτηση του Ανεξάρτητου
Βουλευτή Α’Θεσσαλονίκης κ. Μιχαήλ Χουρδάκη προς τον
Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Ζηµιά ελληνικού δηµοσίου από κό-
στος εµβολίων κατά του COVID-19 που πετάχτηκαν στα σκουπί-
δια από το 2020 έως σήµερα».



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Κλιµατικής Κρίσης
και Πολιτικής Προστασίας: «Έγκριση Σχεδίου Σύµβασης για την
Προµήθεια Αεροσκαφών τύπου «DHC-515»».

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της
στις 14 Μαρτίου του 2024 τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε µία
συνεδρίαση, εν συνόλω, επί της αρχής και επί των άρθρων. 

Η εγγραφή των οµιλητών θα γίνει ηλεκτρονικά και µέχρι το
τέλος της οµιλίας του δεύτερου εισηγητή.

Συµφωνεί το Σώµα; 
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Το Σώµα συνεφώ-

νησε.
Τον λόγο έχει ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον λόγο

για ένα λεπτό;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Θα ήθελα να απευθυνθώ προς τους πα-

ρευρισκόµενους Υπουργούς και να ρωτήσω αν έχουν πληροφό-
ρηση, διότι στην Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων προχθές ο
κ. Θεοχάρης µας είπε ότι θα έρθει µία τροπολογία για το ζήτηµα
της Golden Visa. Υποθέτω ότι αυτό έγινε υπό τη σκέψη ότι σή-
µερα θα συζητούσαµε το νοµοσχέδιο που αφορά τον φορολο-
γικό συντελεστή στις πολυεθνικές και είναι συναφές το
αντικείµενο. 

Θα ήθελα απλώς µια διευκρίνιση από τους Υπουργούς αν
έχουν κάποια πληροφόρηση εάν θα έρθει η τροπολογία κατά τη
διάρκεια της συζήτησης αυτού του νοµοσχεδίου. Λέω προκατα-
βολικά ότι θα το θεωρούσαµε εξαιρετικά αδόκιµο και θα ήθελα
να σας καλέσω να µην την κάνετε δεκτή σε περίπτωση που έρθει.
Να συζητηθεί στο πλαίσιο ενός οικονοµικού νοµοσχεδίου που θα
είναι και συναφές το αντικείµενο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Τον λόγο έχει ο κύ-
ριος Υπουργός.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ (Υπουργός Κλιµατικής Κρίσης και Πο-
λιτικής Προστασίας): Κύριε Πρόεδρε, δεν έχει υποπέσει στη
γνώση µου κάτι τέτοιο ούτε µας έχουν ενηµερώσει µέχρι στιγ-
µής. Το ακούω από εσάς.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Τον λόγο, λοιπόν,

έχει ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Φίλιππος Φόρτωµας
για δεκαπέντε λεπτά.

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής εγγραφής.
ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΦΟΡΤΩΜΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ πολύ.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, είµαστε εδώ

σήµερα και φέρνουµε προς συζήτηση ένα εξαιρετικά σηµαντικό
νοµοσχέδιο, το οποίο έρχεται από το Υπουργείο Κλιµατικής Κρί-
σης και Πολιτικής Προστασίας µε τον τίτλο «Έγκριση Σχεδίου
Σύµβασης για την Προµήθεια Αεροσκαφών τύπου «DHC-515»». 

Το υπό κρίση νοµοσχέδιο εγκρίνει το σχέδιο σύµβασης για την
προµήθεια επτά καινούργιων αεροσκαφών του παραπάνω τύπου,
αλλά και των συναφών ειδών και των υπηρεσιών τους µεταξύ του
Υπουργείου Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας και της
κρατικής καναδικής εταιρείας µε την επωνυµία «Canadian Com-
mercial Corporation».

Πρόκειται για το επιστέγασµα µιας εξαιρετικά σηµαντικής πο-
ρείας διαπραγµατεύσεων το οποίο διεξήχθη σε επίπεδο ευρω-
παϊκό και το οποίο ξεκίνησε το 2021 και ολοκληρώθηκε το 2023,
ενώ η παραπάνω σύµβαση υπεγράφη το 2024. 

Το αποτέλεσµα αυτό όµως, δεν ήταν δεδοµένο. Είναι γνωστό
µέσα από πλήθος δηµοσιευµάτων ότι το γεγονός της παρούσας
συµφωνίας σε επίπεδο Ευρωπαϊκής Ένωσης δεν ήταν εγγυηµένο
και δεν έλειψαν και οι φορές που θεωρήθηκε αµφίβολη η όποια
ολοκλήρωσή της.

Θα αναφερθώ και παρακάτω αναλυτικά.
Εισαγωγικά πρέπει να σηµειώσουµε ότι πρόκειται προφανώς

στα αλήθεια για ένα επίτευγµα της Ευρωπαϊκής Ένωσης, το
οποίο ολοκλήρωσε τις όποιες διαπραγµατεύσεις µε αποτέλεσµα
να µπορούµε και εµείς σήµερα ως κράτος-µέλος, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, να συζητούµε της υπογραφής της παρούσας
συµφωνίας και στο δικό µας Κοινοβούλιο. Αυτό είναι κρίσιµο για
όσους αµφισβητούν ή έχουν αµφισβητήσει και στο παρελθόν
κατά καιρούς τη θέση της χώρας µας και µέσα από το παρόν Κοι-
νοβούλιο στο δικό µας ευρωπαϊκό οικοδόµηµα.

Πρέπει κυρίως να σηµειώσουµε ότι µετά από πενήντα χρόνια
δίνεται η όλη δυνατότητα στην ελληνική πολιτεία µε πολύ µεγάλο
κόπο και πολύ µεγάλη προσπάθεια, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, µετά από δαιδαλώδεις διαπραγµατεύσεις να µπορέσει κυ-
ρίως να αποκτήσει, αλλά και να ανανεώσει εκ νέου τον δικό της
στόλο.

Όπως προφανώς γνωρίζουµε ο τρέχων εξοπλισµός της χώρας
αποτελείται από έντεκα Καναντέρ τύπου 215, ηλικίας µεγαλύτε-
ρης των σαράντα ετών και επτά Καναντέρ 415 ηλικίας µεγαλύ-
τερης των είκοσι ετών και τα οποία λόγω της παλαιότητας τους
δεν επαρκούν για να καλύψουν τις όποιες αυξηµένες ανάγκες
υπάρχουν για το σώµα και οι οποίες προκύπτουν ως απόρροια
της όποιας κλιµατικής αλλαγής που έχει αυξήσει σηµαντικά και
τον αριθµό, αλλά και τη σοβαρότητα των δασικών πυρκαγιών οι
οποίες εκδηλώνονται κάθε χρόνο στη χώρα µας. Όπως είναι ανα-
µενόµενο ανάλογα µε την παλαιότητα τους, τα αεροσκάφη αυτά
παρουσιάζουν αυξηµένες ανάγκες στη δική τους συντήρηση,
αλλά και την επιβάρυνση της εικόνας ως προς τη βιωσιµότητά
τους.

Όλα αυτά επηρεάζουν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αρνητικά
προφανώς την ανάληψη των όποιων αποστολών. Η δε συνεχής
συντήρηση που απαιτεί ο υφιστάµενος εναέριος εξοπλισµός
συχνά σηµαίνει ότι θα πρέπει να παραταθεί και ο χρόνος κατά τον
οποίο προφανώς βρίσκονται καθηλωµένα λόγω επισκευών. Ακόµη
σοβαρότερη, όµως, συνέπεια είναι και η όλη µαταίωση πτήσεων
λόγω µη διαθεσιµότητας, προβλήµατα που προφανώς δυσχεραί-
νουν σηµαντικά την όποια δράση της πυρόσβεσης. Όλα τα παρα-
πάνω είναι ιδιαιτέρως κρίσιµα κατά την καλοκαιρινή περίοδο όπου
ο κίνδυνος, αλλά και η συχνότητα εµφάνισης πυρκαγιών, είναι
πολύ αυξηµένες και κυρίως βεβαρηµένη.

Συνεπώς η σηµασία αλλά και η αξία του εν λόγω νοµοσχεδίου
είναι προφανής, αλλά έχει σηµασία να το θυµίζουµε συνεχώς για
τους λόγους τους οποίους µιλάµε για ένα εξαιρετικά σηµαντικό
νοµοσχέδιο, κυρίες και κύριοι Υπουργοί. Και τούτο διότι το
παρόν νοµοσχέδιο αυτό κυρίως σκοπείται την εξασφάλιση της
αυτονοµίας της χώρας µας αναφορικά µε την κάλυψη των δικών
της αναγκών στον τοµέα της εναέριας πυρόσβεσης. Γνωρίζουµε
πολύ καλά όλοι µας πόση σηµασία έχει για τη χώρα η επάρκεια
των εναέριων µέσων δασοπυρόσβεσης, προκειµένου να µπορεί
η πατρίδα µας, η Ελλάδα, να ανταποκρίνεται µε ταχύτητα, επάρ-
κεια, αλλά και αποτελεσµατικότητα στις ολοένα αυξανόµενες
ανάγκες δασοπυρόσβεσης, οι οποίες υπαγορεύονται και από την
εντεινόµενη κλιµατική κρίση.

Ειδικά µε το παρόν νοµοσχέδιο εξασφαλίζεται µεγαλύτερη
αποδοτικότητα και αποτελεσµατικότητα των δυνάµεων πυρόσβε-
σης, καθώς επιτυγχάνεται ο εκσυγχρονισµός, αλλά και η ανανέ-
ωση του στόλου των πυροσβεστικών αεροσκαφών. Αποτέλεσµα
της θωράκισης αυτής της χώρας µας θα είναι προφανώς και η
διασφάλιση ανθρώπινων περιουσιών και ζωών κυρίως, αλλά και
η εµπέδωση αισθήµατος ασφάλειας για τους πολίτες της χώρας
µας το οποίο επηρεάζεται από τις έντονες πυρκαγιές που όπως
όλοι ξέρουµε εκδηλώνεται κάθε χρόνο συνέπεια και της κλιµατι-
κής κρίσης.

Το υπό κύρωση σχέδιο σύµβασης -γιατί είναι σχέδιο σύµβα-
σης- υλοποιεί τον κοινό -προφανώς ευρωπαϊκό, αλλά και εθνικό-
µας στόχο για την ενίσχυση του στόλου πυροσβεστικών εναέ-
ριων µέσων. Ο στόχος αυτός τέθηκε πανευρωπαϊκά µε την
ίδρυση του Ευρωπαϊκού Μηχανισµού Πολιτικής Προστασίας
RESCEU και πλέον υλοποιείται στο πλαίσιο µιας κοινής προσπά-
θειας προς όφελος των µελών του εν λόγω µηχανισµού. Η δε Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση κατόπιν συστηµατικών ενεργειών της
προετοίµασε µια συµφωνία πλαίσιο µε τον Καναδά µε την κρα-
τική εταιρεία «Canadian Commercial Corporation» για την ανα-
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νέωση αλλά και την ενδυνάµωση του στόλου εναέριων πυροσβε-
στικών µέσων των µελών του εν λόγω ευρωπαϊκού µηχανισµού.

Η δε δική µας ευρωπαϊκή συµµετοχή και αρωγή στην ενίσχυση
του στόλου των µελών εκδηλώνεται έµπρακτα όχι µόνο µε την
εξασφάλιση ενός κοινού µηχανισµού προµήθειας, αλλά και µε τη
χρηµατοδότηση της αγοράς δύο αεροσκαφών για τη συµµετέ-
χουσα χώρα -εν προκειµένω την Ελλάδα- στο πλαίσιο του
RESCEU.

Η αγορά πέντε επιπλέον πυροσβεστικών εναέριων µέσων για
την Ελλάδα από τα συνολικά επτά προβλέπεται να καλυφθεί από
το Ταµείο Ανάκαµψης, αλλά και από άλλους ευρωπαϊκούς ή και
άλλους εθνικούς πόρους. Ειδικότερα, το κόστος σύµβασης κα-
λύπτεται από διακριτές πηγές χρηµατοδότησης. Περιλαµβάνει
ευρωπαϊκή χρηµατοδότηση, χρηµατοδότηση Ευρωπαϊκής Τρά-
πεζας Επενδύσεων, εταιρικό σύµφωνο για το πλαίσιο ανάπτυξης,
ενώ δύο από τα συνολικά επτά αεροσκάφη, όπως προελέχθη, θα
καλυφθούν µε πηγή χρηµατοδότησης από το RESCEU. Παράλ-
ληλα το κάθε κράτος-µέλος διατηρεί την όλη δυνατότητα επιλο-
γής χρηµατοδότησης από διάφορους εθνικούς πόρους. Υπό το
πρίσµα αυτό η συνάρτηση του κόστους της ρύθµισης σε σχέση
µε τις πηγές χρηµατοδότησης, αλλά και το γενικότερο κοινωνικό
όφελος από την ανανέωση του στόλου καθιστά την ποιοτική απο-
τίµηση του νόµου αλλά και του σχεδίου σύµβασης ιδιαιτέρως θε-
τική κυρίως για το κοινωνικό σύνολο.

Επί της βάσης της προκαταρκτικής σύµβασης πλαισίου που
είχαν κυρίως διαµορφωθεί µέσα στην Ευρωπαϊκή Ένωση τα
κράτη-µέλη αλλά και η κρατική εταιρεία του Καναδά η χώρα µας
πρώτη, κυρίες και κύριοι -και το φέρνουµε εδώ στο δικό µας Κοι-
νοβούλιο- εισέρχεται στη φάση της υλοποίησης της σύµβασης
προµήθειας αεροσκαφών, εγκαινιάζοντας το στρατηγικό πλαίσιο
συνεργασίας της Ευρωπαϊκής Ένωσης µε τον Καναδά. Με δεδο-
µένο βέβαια και τον δικό µας γεωγραφικό χαρακτήρα της δικής
µας χώρας επιτρέπει την αξιοποίηση του θαλάσσιου ύδατος στην
κατάσβεση των πυρκαγιών στα δάση µέσω υδροληψίας µε τα εν
λόγω αεροσκάφη. Η υλοποίηση προφανώς του υπό κρίση σχε-
δίου σύµβασης αποτελεί σηµαντικό βήµα υλοποίησης ανανέω-
σης του στόλου και προφανώς κυρίως ενδυνάµωσης των ίδιων
µέσων πυρόσβεσης. Αυτός ο παραπάνω γεωγραφικός χαρακτή-
ρας σε συνδυασµό µε το ότι τα περισσότερα εύφλεκτα δασικά
οικοσυστήµατα κυρίως βρίσκονται σχετικά κοντά στην παράλια
ζώνη έχει καθορίσει τον χαρακτήρα της αεροπυρόσβεσης στη
χώρα µας και έχει αναδείξει τα αεροσκάφη αυτά στο κύριο µέσο
καταστολής των πυρκαγιών από τον αέρα.

Όπως εξάλλου έχει αρµοδίως διαπιστωθεί και από τη σχετική
έκθεση του Συµβουλίου Επιτελικού Σχεδιασµού του Πυροσβε-
στικού Σώµατος µε την απόφαση υπ’ αριθµ. 4/2021 ο εναέριος
αυτός στόλος δασοπυρόσβεσης εµφανίζει προφανώς ελλείψεις
ως προς το πλήθος αλλά και τις αδυναµίες αναφορικά µε τον µη-
χανοκίνητο εξοπλισµό που φέρει.

Έτσι, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε τις δασικές
αυτές πυρκαγιές να αποτελούν µια από τις βασικότερες απειλές
για τη χώρα µας είναι σαφές ότι είναι επιτακτική ανάγκη και επι-
τακτικό παρά ποτέ να αποκτήσει η χώρα µας ό,τι καλύτερο υπάρ-
χει στην αγορά. Ο εναέριος πυροσβεστικό στόλος της χώρας
µας έχει ανάγκη εκσυγχρονισµού, αλλά κυρίως αναβαθµίσεως
και αυτό γίνεται και µε το παρόν νοµοσχέδιο. Με τις κατάλληλες
αυτές αναβαθµίσεις αλλά και τις αγορές η χώρα δύναται να απο-
κτήσει έναν από τους ικανότερους εναέριους πυροσβεστικούς
στόλους παγκοσµίως µε µοντέρνα εναέρια µέσα επιτήρησης
αλλά και πυρόσβεσης τα οποία θα λειτουργήσουν οµαδικώς για
το µέγιστο δυνατό αποτέλεσµα.

Η επένδυση, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στις υπο-
δοµές της πολιτικής προστασίας αποτελεί αναγκαία επένδυση
για τη χώρα την οποία επιβάλλεται όλοι µας να κάνουµε και όλοι
µας να το υπερψηφίσουµε, καθώς πρώτο µας µέληµα είναι πάν-
τοτε η προστασία της ανθρώπινης ζωής, της ανθρώπινης περι-
ουσίας, αλλά και του φυσικού µας περιβάλλοντος. Ο όποιος
εκσυγχρονισµός αλλά και η ενίσχυση των εναέριων πυροσβεστι-
κών µέσων είναι απαραίτητη παρά ποτέ, ώστε να µην ξαναζή-
σουµε παρόµοιες στιγµές άλλο καλοκαίρι και τα επόµενα κυρίως
καλοκαίρια.

Ανάµεσα σε όσα σήµερα συζητάµε, δεν θα πρέπει, όµως, να
ξεχνάµε τους πιλότους των σηµερινών Καναντέρ, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, κυρίες και κύριοι Βουλευτές. Τα παιδιά αυτά,
τα οποία πετάνε τα 215 που είναι αεροπλάνα σχεδόν πενήντα
ετών, είναι ήρωες, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Είναι ήρωες
όµως και οι τεχνικοί οι οποίοι τα κρατάνε αυτά στον αέρα.

Η χώρα µας θα συνεχίσει να δίνει τον αγώνα µε όλα τα µέσα
τα οποία είναι διαθέσιµα. Γι’ αυτό άλλωστε ενισχύονται σταθερά
χρόνο µε τον χρόνο οι όποιες πυροσβεστικές δυνάµεις. Το απο-
τέλεσµα βέβαια δεν είναι σε κάθε µάχη αυτό το οποίο µπορεί να
θέλουµε, δεν είναι το επιθυµητό.

Άλλωστε, ο δε Πρωθυπουργός µας, Κυριάκος Μητσοτάκης,
στη συζήτηση στη Βουλή σε επίπεδο Αρχηγών κοµµάτων είχε
θέσει από την αρχή τεκµηριωµένες προτάσεις. Μια από αυτές,
λοιπόν, έρχεται και µε το παρόν νοµοσχέδιο για την αντιµετώπιση
όσων σήµερα συζητούµε. 

Χρειάζεται, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µια περιβαλλοντική
επανάσταση. Κυρίως, όµως, χρειάζεται να συνειδητοποιήσουµε
όλοι µας εδώ στην Αίθουσα ότι η δασοπροστασία είναι συνώνυµο
της εθνικής άµυνας. Πλέον, την όποια δασική πολιτική πρέπει να
την αντιµετωπίσουµε µόνο ως εθνική µας υπόθεση. 

Η Κυβέρνηση, λοιπόν, έχει αποδείξει σε όσες κρίσεις κλήθηκε
να διαχειριστεί, ότι µελετά τα αίτια των προβληµάτων και επιχει-
ρεί να δώσει τις βέλτιστες δυνατές λύσεις, ώστε να µην επανα-
λαµβάνονται φαινόµενα τα οποία πληγώνουν την πατρίδα µας.
Αυτό πράττει και µε το παρόν νοµοσχέδιο και αυτή τη φορά, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι. Πρόκειται, λοιπόν, αναµφίβολα, κύ-
ριοι Υπουργοί, για µία θετική σύµβαση, ένα σχέδιο σύµβασης για
την οποία προσωπικά δεν µπορώ να εντοπίσω λόγους, για τους
οποίους εσείς, τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης, δεν θα την υπερ-
ψηφίσετε. Για τους παραπάνω λόγους, λοιπόν, σας καλώ και να
το υπερψηφίσετε.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-
στούµε τον κ. Φόρτωµα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, σαράντα πέντε µαθήτριες και µαθητές και τρεις
συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 3ο Γενικό Λύκειο Χαϊδαρίου.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Θα δώσω τώρα τον λόγο στον εισηγητή από τον ΣΥΡΙΖΑ - Προ-
οδευτική Συµµαχία κ. Συµεών Κεδίκογλου. 

ΣΥΜΕΩΝ ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, αν δεν κάνω λάθος σήµερα µία η ώρα παρου-

σιάζεται το νέο δόγµα πολιτικής προστασίας. Οπότε τώρα, ή
εσείς έχετε µαντικές ικανότητες ότι θα έχουµε τελειώσει σε δύο
ώρες ή είµαστε ανεπιθύµητοι να έρθουµε. Δεν ξέρω, αλλά δεν
θα µπορέσουµε να έρθουµε. Θα θέλαµε, πάντως και θα θέλουµε
µια ενηµέρωση. 

Μπαίνω στην ουσία του νοµοσχεδίου. Συζητάµε σήµερα το
σχέδιο σύµβασης για την προµήθεια 7 DHC-515, τα Καναντέρ
νέας γενιάς, για να συνεννοούµαστε και νοµίζω ότι ξεκινώντας
από απλά ερωτήµατα, καθώς οι απαιτήσεις κάθε χρόνο είναι γε-
γονός ότι αυξάνονται λόγω της κλιµατικής κρίσης, είναι αυτά αε-
ροσκάφη τα οποία είναι αποτελεσµατικά; Ναι, και το έχουµε δει
στο παρελθόν. Είναι χρήσιµα για µία χώρα παραθαλάσσια, όπως
είµαστε εµείς; Έχουν συγκριτικό πλεονέκτηµα, γιατί πράγµατι
µπορούν να µπαίνουν να φορτώνουν νερό από τη θάλασσα και
να επιχειρούν. 

Είναι και οι πιλότοι µας οι οποίοι έχουν εξοικειωθεί µε τα συγ-
κεκριµένα αεροσκάφη και πράγµατι, όλοι ζούµε κάθε χρόνο το
καλοκαίρι, την ανάγκη για παραπάνω αεροσκάφη σε βαθµό
καµιά φορά υπερβολικό. Ζητάµε αεροπλάνα για να σβήσουµε τις
φωτιές, όταν είναι γνωστό ότι δεν αρκούν µόνο τα αεροσκάφη,
γιατί κυρίως οι φωτιές σβήνονται από τις επίγειες δυνάµεις, αλλά
σίγουρα προσφέρουν σηµαντικά σε αυτό τον τρόπο αντιµετώπι-

13156 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



σης της κατάσβεσης των πυρκαγιών.
Άρα, λοιπόν, το να προµηθεύεται η χώρα µας µετά από τόσα

χρόνια και µάλιστα όταν τα παλιάς γενιάς CL 215 σε λίγο δεν θα
έχουν ανταλλακτικά και δεν θα µπορούν να επιχειρήσουν, είναι
κάτι που προφανώς είναι χρήσιµο, προσφέρει στην πολιτική προ-
στασία της χώρας και κάπου εδώ θα τελείωνε κανονικά µια βα-
ρετή οµιλία, που δεν θα είχα να προσφέρω και τίποτα παραπάνω.
Κανονικά λέω, γιατί µε την Κυβέρνηση Μητσοτάκη, πρέπει πάντα
να κρατάς µία πισινή, δεδοµένου του ιστορικού που έχει στις
απευθείας αναθέσεις και σε θέµατα αδιαφάνειας. Και εδώ αρχί-
ζουν τα αλλά και τα λίγο παράδοξα. 

Κατ’ αρχάς, αυτό που έρχεται εδώ να πούµε ότι είναι ένα σχέ-
διο σύµβασης, δεν είναι καν η ίδια η σύµβαση. Τι σηµαίνει σχέδιο
σύµβασης; Δεν κυρώνεται, δηλαδή, µια διακρατική σύµβαση,
όπως λέει το άρθρο 28 του Συντάγµατος, ούτε καν µέρος δια-
κρατικής σύµβασης. Δεν κατατίθεται, δεν αναφέρεται σε εµάς η
σύµβαση, αυτή η διαδικαστική διευθέτηση, όπως λέγεται το ad-
ministrative arrangements, µεταξύ Ευρωπαϊκής Επιτροπής και
Καναδά, αν και το ζητήσαµε. Δεν είναι η ίδια η Ευρωπαϊκή Ένωση
που υπογράφει, είναι ο Επίτροπος ο οποίος µεσολαβεί ουσια-
στικά µετά από την ανάγκη έξι κρατών για παραπάνω Καναντέρ.
Να ξεκινήσει ξανά, δηλαδή, η διαδικασία παραγωγής στον Κα-
ναδά και µεσολαβεί, ώστε να συµφωνηθεί στο πλαίσιο του µηχα-
νισµού του RESCEU -που όπως ξέρετε έχει δηµιουργηθεί- να
προµηθευτεί µε δώδεκα νέα αεροπλάνα. Δύο από αυτά θα πά-
ρουµε εµείς, τα οποία θα επιχειρούν, βεβαίως, όπου υπάρχει
ανάγκη στην Ευρώπη, αλλά θα έχουν τη βάση τους στην Ελλάδα.
Και σωστά! 

Έτσι, λοιπόν, υπήρχε η ανάγκη για τα είκοσι δύο πρώτα αερο-
σκάφη, τα οποία θα έρθουν και καταλαβαίνετε ότι και λόγω
αυτού του γεγονότος δεν µπορεί να ξέρουµε ακριβώς σε περί-
πτωση που προκύψουν στην πορεία κάποια γεγονότα, αν πραγ-
µατικά θα πάει ο προγραµµατισµός, όπως έχει προγραµµατιστεί.
Αυτή τη στιγµή, δηλαδή, δεν υπάρχουν τα αεροπλάνα έτοιµα, τα
οποία εµείς θα αγοράσουµε, θα µπουν σε διαδικασία παραγω-
γής. Γι’ αυτό καλό είναι να ξέρει ο κόσµος ότι µιλάµε για µια δια-
δικασία που θα πάρουµε, αν όλα πάνε καλά, το ’27 και µιλάµε για
ένα βάθος χρόνου οκταετίας. Ο χρόνος παράδοσης, λοιπόν, για
αυτά τα αεροπλάνα, δεν είναι εγγυηµένος. 

Επίσης, υπάρχει αµφισβήτηση και για τον τρόπο χρηµατοδό-
τησης. Δηλαδή, λέµε ότι θα είναι από το πρόγραµµα, ωστόσο αν
δείτε στη σελίδα 64 το άρθρο 3.1 λέει ότι µπορεί αν χρειαστούν
να χρησιµοποιηθούν και οι εθνικοί πόροι. Προφανώς, για να δια-
σφαλιστούν οι Καναδοί ότι δεν θα υπάρχει κάποιο πρόβληµα
χρηµατοδότησης. 

Ένα άλλο παράδοξο είναι στο άρθρο 2, όπου ουσιαστικά για
λόγους υπηρεσιακού απορρήτου υπάρχουν δεκαοκτώ, αν µέ-
τρησα καλά, παραρτήµατα και χρήσιµοι πίνακες, τους οποίους
δεν γνωρίζουµε. Αυτό είναι κάτι πρωτοφανές για ελληνικό Κοι-
νοβούλιο, αν δεν εµπιστευόµαστε τους ίδιους τους Βουλευτές.
Και δεν ξέρω για εσάς, αλλά εµείς, κύριε Υπουργέ, προσέχουµε
που βάζουµε την υπογραφή µας και δεν υπογράφουµε σε κάτι
για το οποίο δεν έχουµε πλήρη άποψη και γνώση. Δεν µπήκε καν
στον κόπο εκπρόσωπος της εταιρείας στην ακρόαση φορέων να
έρθει και να µας ενηµερώσει. Από εκεί και πέρα, ξέρω ότι ο Πρω-
θυπουργός θα το χρησιµοποιήσει επικοινωνιακά στο επικείµενο
ταξίδι του, ήδη προκατέβαλε την απόφαση της Βουλής χθες µε
τη διαρροή ότι επίκειται η λήψη των νέων Καναντέρ και ούτω κα-
θεξής και ας το κάνει αυτό, αλλά όπως σας είχα πει -και ουσια-
στική απάντηση δεν πήραµε- αυτό το σχέδιο σύµβασης, ναι µεν,
σαν σχέδιο θα είναι το οριστικό, αλλά κανένας δεν εµποδίζει στις
διαπραγµατεύσεις του Πρωθυπουργού σε δεύτερη φάση να
έχουµε τροποποιήσεις κρίσιµες ή όχι και πάντως, το τελικό κεί-
µενο να µην είναι αυτό το οποίο κυρώνει σήµερα ελληνική Βουλή.
Άλλωστε, στο άρθρο 3, στην παράγραφο 3, λέει: Παρέχεται στον
Πρωθυπουργό ή στον Υπουργό και τα λοιπά υπογραφή εκ µέ-
ρους του ελληνικού δηµοσίου της σύµβασης, καθώς και κάθε
σύµβαση, µε την οποία αυτή τροποποιείται, εφόσον ληφθεί αρ-
µοδίως σχετική απόφαση. Δεν καταλαβαίνω γιατί µια κρατική
προµήθεια έρχεται στο Κοινοβούλιο. Δεν καταλαβαίνω, δηλαδή,
γιατί αισθάνεστε την ανάγκη να περάσει µέσα από το Κοινοβού-

λιο και ξέρετε ότι και στο παρελθόν έχετε εµπειρία άσχηµη από
άλλες ιστορίες µε τα εξοπλιστικά, όπου η βουλή είχε χρησιµο-
ποιηθεί σαν πλυντήριο ουσιαστικά για  κάποιες αποφάσεις που
ενείχαν οικονοµικά σκάνδαλα.

Από εκεί και πέρα, θα µου πείτε τι κάνουµε εµείς µε τα θέµατα
αυτά, όταν έχουµε τόσες επιφυλάξεις. Για να µη σας κρατώ σε
αγωνία, εµείς θα το υπερψηφίσουµε αυτό το νοµοσχέδιο και θα
το υπερψηφίσουµε γιατί πραγµατικά έχουµε αίσθηση και του κα-
θήκοντος µας και γιατί δεν κάνουµε µια στείρα αντιπολίτευση.
Δεν θα είµαστε εµείς αυτοί οι οποίοι αύριο θα κατηγορηθούµε
για τις δικές σας αστοχίες ότι να δεν ψηφίσατε να πάρουµε πυ-
ροσβεστικά αεροπλάνα που είχε ανάγκη τόπος κ.λπ.. Βλέποντας
τη µεγάλη εικόνα αποφασίζουµε αυτό, παρά τις ενστάσεις για
τον τρόπο που φαίνεται ότι τα σκοτεινά σηµεία που έχει µια τέ-
τοια σύµβαση, όπως κάναµε άλλωστε και µε τις αµυντικές δαπά-
νες, όπου και εκεί µπορεί να υπάρχουν ερωτηµατικά. Είπαµε ότι
για λόγους εθνικού συµφέροντος εµείς, πράγµατι θα δείξουµε
µια συναίνεση που απαιτείται για τέτοιου είδους περιπτώσεις,
αλλά να ξέρετε ότι από εκεί και πέρα δεν σταµατά η σκληρή µας
κριτική σε θέµατα πολιτικής προστασίας. Γιατί, όπως είπα πριν,
δεν αρκούν τα όποια αεροσκάφη για να έχουµε σωστή πρόληψη
που είναι το βασικό και αντιµετώπιση µετά των όποιων πυρκα-
γιών. Και ερωτώ: Είµαστε έτοιµοι εν όψει της αντιπυρικής περιό-
δου που έρχεται σε ένα σχεδόν µόλις µήνα; Έχουν γίνει οι
απαραίτητοι καθαρισµοί όπως είχαν ψηφίσει από τον ΑΔΜΗΕ
γύρω από τις εγκαταστάσεις της ΔΕΗ;

Υπάρχουν οι καθαρισµοί ρεµάτων, πέρα από τα ρέµατα που
επισκεφτήκατε εσείς στην Αττική και καλά κάνατε; Κοιτάξατε την
εικόνα σε όλη την Ελλάδα, τι έχει γίνει; Αυτοί οι δασοκοµάντος,
που προσλάβαµε, έχουν µπει στις θέσεις τους, έχουν εκπαιδευ-
τεί; Πότε θα γίνουν αυτά, µέσα σε ένα µήνα; Και µιλάµε για σο-
βαρή εκπαίδευση προσωπικού. 

Η αυτοδιοίκηση αυτή τη στιγµή έχει συµµορφωθεί µε βάση το
νέο νοµοσχέδιο που ψηφίσατε; Εγώ σας λέω αν κάνετε µια βόλτα
στην επαρχία, δεν έχουν ιδέα ποιοι είναι υπεύθυνοι πολιτικής
προστασίας και τι καθήκοντα έχουν από εδώ και πέρα.

Διαβάζω ότι θα κάνετε -και καλά θα κάνετε- µια άσκηση στην
Κρήτη προσοµοίωσης, τη «ΜΙΝΩΑΣ 2024». Λοιπόν, εκεί υπάρ-
χουν σοβαρά παράπονα και δικαιολογηµένα ότι δεν συµµετέχουν
τα δηµόσια εκπαιδευτικά ιδρύµατα της Κρήτης, το Πανεπιστήµιο
της Κρήτης, το Πολυτεχνείο της Κρήτης. Αντίθετα, συµµετέχουν
διδάσκοντες στα ιδιωτικά πανεπιστήµια της Κύπρου. Το κάνετε
στην Κρήτη, γιατί είναι η πατρίδα του Πρωθυπουργού -δικαίωµά
σας και καλά κάνετε- αλλά ποιος ο λόγος να αποκλειστούν τα
ιδρύµατα της Κρήτης;

Ας έρθουµε στην αξιοκρατία που είναι απαραίτητη στον τοµέα
σαν το δικό σας. Εδώ διαβάζουµε καταγγελίες για προαγωγές
επτά υποστράτηγων. Βεβαίως, το θέµα θα κριθεί στη δικαιοσύνη.
Διαβάζουµε, όµως, ότι στερούνται µε βάση το κατηγορητήριο
ακόµη και τυπικών προϋποθέσεων. Λέει, δηλαδή, ότι θέλετε να
βάλετε διοικητή σχολής χωρίς πτυχίο πανεπιστηµίου. Και λέω,
αν έχετε σκοπό να κάνετε κάτι τέτοιο, κάντε το σωστά τουλάχι-
στον. Έχετε το know-how, αλλάξτε τον νόµο, όπως κάνατε για
την ΕΥΠ. Ο Πρωθυπουργός το έκανε πάρα πολύ σωστά, άλλαξε
τον νόµο να βάλει τον εκλεκτό του. Λοιπόν, πώς το κάνετε αυτό;
Εδώ θα καταθέσω για τα Πρακτικά και το δηµοσίευµα. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Συµεών Κεδίκογλου καταθέ-
τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και επειδή αυτό µπορεί να το λέει το κακό «DOCUMENTO», θα
σας δείξω κάτι άλλο που είναι χθεσινό από την «ΠΡΩΤΗ» Αιγια-
λείας.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ (Υπουργός Κλιµατικής Κρίσης και Πο-
λιτικής Προστασίας): Δεν υπάρχει κατηγορητήριο.

ΣΥΜΕΩΝ ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ: Υπάρχει συγκεκριµένη προσφυγή
αξιωµατικού εναντίον της απόφασης αυτής. Θα το δείτε και θα
µου απαντήσετε. 

Αποκαλυπτική έκθεση των έργων αποκατάστασης. Σε εκκρε-
µότητα παρά το γεγονός ότι ήδη έχουν περάσει επτά µήνες από
τη µεγάλη φωτιά. Δεν υπάρχει θέµα της οριστικής εκτέλεσης,
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προϋπολογισµού, χρονοδιαγράµµατος των έργων αποκατάστα-
σης των περιοχών που επλήγησαν στη φωτιά του καλοκαιριού
στο Διακοπτό. Λοιπόν, σας καλωσορίζω, γιατί στην Εύβοια έχουν
περάσει τρία χρόνια και ακόµα δεν έχουν γίνει αντιπληµµυρικά
έργα. Και εκεί που έγιναν, έγιναν µε λάθος τρόπο και στην πρώτη
πληµµύρα τα παρέσυρε το ρέµα. Και, βεβαίως, καλό είναι να µοι-
ράζει χρήµα, που έλεγε ο κ. Τριαντόπουλος και να µοιράζει
στους δήµους, όµως θα πρέπει να δούµε σαν κράτος πραγµα-
τικά πόσο αποτελεσµατικοί είµαστε. Δίνουµε δεκάδες εκατοµµύ-
ρια από τη µια µεριά και δεν ξέρουµε ποιος παραλαµβάνει το
έργο και αν είναι κατάλληλο. Και µιλάω για συγκεκριµένες περι-
πτώσεις και µπορώ να τα καταθέσω. Μιλάµε για έργα δεκάδων
εκατοµµυρίων και έχουν έκπτωση -ακούτε-ακούτε- 1,5% και 2%
και η λογική του Υπουργείου είναι ότι εµείς τα δίνουµε στην αυ-
τοδιοίκηση και από εκεί και πέρα η αυτοδιοίκηση είναι υπεύθυνη.
Και η αυτοδιοίκηση λέει ότι αυτοί είναι ευρωπαϊκοί πόροι. Άλλη
λογική και αυτή. Και δεν µας ενδιαφέρει, λες και δεν είναι από
τον κοινό κορβανά του ελληνικού λαού και δίνει αυτές τις µικρές
εκπτώσεις για έργα 8 εκατοµµυρίων, 17 εκατοµµυρίων. Τότε,
πραγµατικά υπάρχει ένα σάπιο σύστηµα, επειδή κάποιοι ζουν
από αυτή την ιστορία και κάποιοι βγάζουν λιγότερα και περισσό-
τερα και όλοι είναι ευχαριστηµένοι και τα βλέπει ο ελληνικός
λαός και αηδιάζει. Αυτό θα πρέπει να το σταµατήσουµε και να το
δούµε και µιλάω συνολικά σαν ελληνικό Κοινοβούλιο. Είναι απα-
ράδεκτη  αυτή η κατάσταση.

Και µε την ευκαιρία που θυµήθηκα, πού είναι ο κ. Τριαντόπου-
λος; Έχω καιρό να τον δω. Τον συµβούλευσαν οι επικοινωνιολό-
γοι σας να είναι εξαφανισµένος αυτό το διάστηµα µετά την
ιστορία του µπαζώµατος; Γιατί ακόµα για το µπάζωµα που έχει
γίνει στο τραγικό δυστύχηµα στα Τέµπη δεν έχει κάποιος πάρει
την απόφαση να πει ότι εγώ το έκανα. Και συνεκλήθησαν εκεί
λέει οι υπηρεσιακοί παράγοντες και θέλετε να πιστέψουµε ότι
ήταν εκεί το δεξί χέρι του Πρωθυπουργού, ο Υφυπουργός παρά
τω Πρωθυπουργώ και πήραν την απόφαση οι διάφοροι υπαξιω-
µατικοί και αξιωµατικοί που υπήρχαν στην συνεδρίαση εκεί, όταν
ο ίδιος έβγαινε τότε και υπάρχουν τα βίντεο στα τοπικά µέσα και
έλεγε ότι προχωρήσαµε σε διαµόρφωση του χώρου, διαµόρ-
φωση του χώρου λες και άλλαζε το σαλόνι για τους καναπέδες
στο σπίτι του. Ντροπή!

Ακούσαµε και άλλα ενδιαφέροντα πράγµατα στην ακρόαση
φορέων. Ακούσαµε τους µηχανικούς τους ίδιους, οι οποίοι είπαν
ότι σκοπεύετε τα παλιάς γενιάς, της προηγούµενης, τα 415 τα
Καναντέρ από δω και πέρα να µην τα συντηρήσει η ΕΑΒ, αλλά
έχετε κάνει σύµβαση και θα πηγαίνουν στη Γαλλία στη
«SABENA» και µάλιστα µαζί φεύγουν και οι δικοί µας οι µηχανι-
κοί, γιατί είναι πιο έµπειροι, ξέρουν πώς γίνεται η δουλειά και θέ-
λουν και καλύτερους µισθούς και ουσιαστικά κάτι ψελλίσατε
στην επιτροπή για διαγωνισµό που κάνατε. Φέρτε το να το δούµε.
Δηλαδή, ουσιαστικά απαξιώνετε τελείως την ΕΑΒ. Φεύγουν οι πι-
λότοι µας για να πάνε εκεί µε ένα κόστος 80 εκατοµµυρίων για
τέσσερα χρόνια και µε τι όρους; Αυτά περιµένουµε να τα δούµε
και να έχουµε απαντήσεις, κύριε Υπουργέ.

Τέλος, για να δούµε και το θέµα των απευθείας αναθέσεων.
Εδώ ξέρετε πολύ καλά ότι µέχρι τώρα η Κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας επιχειρούσε µε αυτά τα µέσα δασοπυρόσβεσης,
που είχε εξασφαλίσει ο ΣΥΡΙΖΑ. Είχαµε κάνει τη συµφωνία µέχρι
το ’21 µε δικαίωµα παράτασης για δύο χρόνια και τα οποία βε-
βαίως τα επεκτείνατε και τα ενεργοποίησε η Νέα Δηµοκρατία.
Όπως ξέρουµε λόγω των χρονοβόρων διαδικασιών οι συµβάσεις
µίσθωσης αυτών των εναέριων µέσων πρέπει να δροµολογούνται
αρκετούς µήνες πριν την εκάστοτε έναρξη. Δεν φτάνει, δηλαδή,
να το ψηφίσουµε τώρα και σε έναν µήνα να έρθουν, το καταλα-
βαίνετε, θέλει τουλάχιστον περίπου ένα εξάµηνο. 

Σε ερώτηση που είχε κάνει, κυρία Γεροβασίλη, στα µέσα Φλε-
βάρη το Υπουργείο απάντησε, νοµίζω ο κ. Στουρνάρας ήταν, ότι
ακόµα δεν είχε εξετάσει τις προσφορές και ότι ξέρουµε ότι έχει
υπογραφεί µόνο µία σύµβαση, η 2609/24 για µίσθωση δύο ελι-
κοπτέρων µε µια εταιρεία µε έδρα στο Μαρούσι µε απευθείας
ανάθεση. 

Εδώ τώρα υπάρχουν δηµοσιεύµατα, κύριε Υπουργέ. Και
επειδή είπατε ό,τι έχουµε να το φέρνουµε στο Κοινοβούλιο, σας

τα λέω. Στις 13 Νοεµβρίου του 2023, ο Υφυπουργός, που έχετε
δίπλα σας, Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας δέ-
σµευσε το ποσό των 80 εκατοµµυρίων για να κάνει την ανάθεση
στον NSPA για τη µίσθωση εναέριων µέσων για το 2024, για πε-
νήντα τρία εναέρια µέσα. Στις 27 Φεβρουαρίου του 2024, δηλαδή
λίγο αργότερα ο Γενικός Γραµµατέας Πολιτικής Προστασίας -
προσέξτε τώρα- ανέτρεψε την απόφαση του Υφυπουργού και αυ-
θηµερόν εκδίδει νέα απόφαση -έχω το νούµερο, µην
αµφισβητηθούν, οι αποφάσεις υπάρχουν και υπάρχουν και στη
«ΔΙΑΥΓΕΙΑ»- µε την οποία δεσµεύει 96,5 εκατοµµύρια, δηλαδή
αµέσως-αµέσως δεν κάνατε καλό υπολογισµό και λέτε άλλα 16
εκατοµµύρια, λες και έχουµε να παίξουµε µε κούµαρα εδώ πέρα
και µε µπίλιες. Πώς γίνεται αυτό το πράγµα; Για ποιους λόγους;

Επιπλέον, ο ίδιος ο Γραµµατέας, ο οποίος φαίνεται έχει πολλές
αρµοδιότητες, στις 29 Ιουλίου του 2023 σε τέσσερις µέρες υπο-
γράφει απευθείας σύµβαση µίσθωσης 2,5 εκατοµµυρίων, περί-
που, 2.486.000 ευρώ. Στις 22 Δεκεµβρίου σε τρεις µέρες άλλη
σύµβαση απευθείας 4.971.000.

Εσείς, κύριε Τουρνά, πρόσφατα είπατε ότι έχετε δεσµεύσει για
τα επόµενα πέντε χρόνια 482 εκατοµµύρια ευρώ, περίπου µισό δι-
σεκατοµµύριο. Αν υπολογίσετε τα µέσα, τα οποία είπε, τώρα για
σχεδόν 10 εκατοµµύρια ανά µέσο και γι’ αυτά υπάρχουν υπογρα-
φές του Γενικού Γραµµατέα, δικιά σας, όχι του κ. Κικίλια, ο οποίος
προφανώς ή δεν ξέρει κάποια πράγµατα που έγιναν στον Υπουρ-
γείο του ή ξέρει πάρα πολλά και δεν υπογράφει. Και, µάλιστα, λέει
το σχετικό δηµοσίευµα: «Σπάταλοι ο Υφυπουργός και ο Γραµµα-
τέας. Ώρα να τους µαζέψει Κικίλιας». Τι συµβαίνει εδώ πέρα;

Γιατί επί ΣΥΡΙΖΑ -και αυτό θα το καταθέσω στα Πρακτικά- εµείς
είχαµε ένα ποσό κατ’ έτος γι’ αυτή την ιστορία 17 εκατοµµύρια.
Πήρατε παραπάνω µέσα, να το καταλάβω. Από τα 68 εκατοµµύ-
ρια, όµως, στα τέσσερα χρόνια στα 480 για πέντε, είναι µια τε-
ράστια διαφορά που θέλει να δώσετε απαντήσεις όχι σε µένα,
στον ελληνικό λαό, που κάθε ευρώ βγαίνει µε αίµα. Και είναι
λάθος να φέρνετε καθυστερήσεις είτε από ανικανότητα είτε πολύ
χειρότερα εσκεµµένα την τελευταία στιγµή, να µην προλαβαί-
νουµε να κάνουµε διαγωνισµούς και να πάµε σε απευθείας ανα-
θέσεις. Ακόµα και ο NSPA έχει τα γνωστά προβλήµατα, είναι
ένας υπερεθνικός οργανισµός που δεν δίνει λογοδοσία ούτε στο
Ελεγκτικό Συνέδριο. Να έρχεστε, λοιπόν, και να λέτε: «Δεν προ-
λαβαίνουµε, απευθείας αναθέσεις». Δεν ξέρουµε τι ποσοστό από
αυτά τα 480 εκατοµµύρια, όπως σας είπα, θα είναι µε απευθείας
αναθέσεις και να πούµε ότι «Δεν προλαβαίνουµε, προκειµένου
να καούµε, για τη ζωή των ανθρώπων, την πολιτική προστασία,
πλήρωνε ελληνικέ λαέ».  

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Συµεών Κεδίκογλου καταθέ-
τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Κύριε Τουρνά, µε όλον τον σεβασµό και τη συµπάθεια, µην
πάτε να µπλέξετε την ιστορία στο τέλος της καριέρας σας. Όχι
τίποτα άλλο, δεν είστε και Κοινοβουλευτικός και δεν υπάρχει και
ο νόµος περί ευθύνης Υπουργών να σας προστατεύει. Λοιπόν,
δείτε αυτά τα θέµατα, γιατί πραγµατικά εµείς ζητούµε απαντή-
σεις. Να ξέρετε ότι δεν δίνουµε λευκή επιταγή σε τίποτα, να ετοι-
µάζεστε για έλεγχο σε κάθε σας βήµα, και αν νοµίζετε ότι
καβαλήσατε το 41% και ότι δεν υπάρχει Αντιπολίτευση, είστε γε-
λασµένοι. Θα παρακολουθούµε κάθε βήµα για το καλό και το
συµφέρον του ελληνικού λαού. 

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Κεδίκογλου. 
Παρακαλώ να κλείσει το ηλεκτρονικό σύστηµα. 
Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής από το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλ-

λαγής κ. Ανδρέας Πουλάς.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΟΥΛΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι Υπουργοί, κυρίες

και κύριοι συνάδελφοι, κανένας δεν αµφισβητεί ότι η κλιµατική
κρίση προκαλεί καιρικά φαινόµενα που απαιτούν ετοιµότητα,
εγρήγορση και αµεσότητα στην αντιµετώπισή τους, γιατί  οι ολι-
γωρίες και οι παραλείψεις κάθε χρόνο κοστίζουν σε ανθρώπινες
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ζωές, υποδοµές και ιδιωτικές περιουσίες. 
Η Κυβέρνησή σας, η οποία ως επί το πλείστον επενδύει επι-

κοινωνιακά στη διαχείριση κρίσεων, στην πράξη ανακυκλώνει τα
ίδια υλικά, προσπαθεί να δείξει ότι δήθεν προετοιµάζεται για την
επόµενη αντιπυρική περίοδο, χωρίς να έχει επενδύσει το παρα-
µικρό στην πρόληψη και στους κρίσιµους κρίκους της αλυσίδας
της πολιτικής προστασίας. 

Η πρόληψη θέλει σχεδιασµό, θέλει εθνική στρατηγική, θέλει
σύνδεση µεταξύ των αντιπληµµυρικών έργων, των έγκαιρων κα-
θαρισµών των ρεµάτων, των φρεατίων και των δασών, των ανα-
δασώσεων, της δασοπροστασίας, της δηµιουργίας αντιπυρικών
ζωνών, της προστασίας των καλλιεργειών και του ζωικού κεφα-
λαίου. 

Εσείς αυτό που κάνετε είναι να πετάτε εντέχνως την µπάλα
στην τοπική αυτοδιοίκηση, στον ΔΕΔΔΗΕ, τον ΑΔΜΗΕ και τους
πολίτες. Τα ίδια έχουµε ζήσει και στο παρελθόν, µε αποτέλεσµα
1,5 εκατοµµύριο στρέµµατα καµένης γης σε όλη την επικράτεια
το καλοκαίρι του 2023 και 1,3 εκατοµµύρια στρέµµατα το καλο-
καίρι του 2021. Και σε αυτές τις καταστροφές αναζητήσατε την
ευθύνη αλλού. Έφταιγαν οι καιρικές συνθήκες, ο άνεµος, η το-
πική αυτοδιοίκηση, τα µπαζωµένα ρέµατα, οι πολίτες που δεν κα-
θάρισαν τα οικόπεδά τους, οι εµπρηστές, οι τροµοκράτες, το
Εθνικό Αστεροσκοπείο, η ΕΜΗ, όλοι εκτός από εσάς. Όµως η ευ-
θύνη σάς ανήκει, γιατί ενώ κυβερνάτε ήδη πέντε χρόνια, οι επι-
δόσεις σας στον τοµέα της πολιτικής προστασίας είναι φτωχές. 

Εµείς στο ΠΑΣΟΚ έχουµε θέσει πολύ συγκεκριµένα ερωτή-
µατα. Πού βρίσκεται επί πέντε χρόνια ο νέος οργανισµός του πυ-
ροσβεστικού σώµατος και η οµογενοποίηση του προσωπικού;
Ισχυρίζεστε ότι σήµερα θα φέρετε νόµο, µε νέο προεδρικό διά-
ταγµα, µε τον βαρύγδουπο τίτλο «Το νέο δόγµα του Πυροσβε-
στικού Σώµατος». Τώρα θα το κάνετε; Ένα βήµα πριν από τη νέα
αντιπυρική περίοδο; Πότε θα προλάβετε να την εφαρµόσετε;
Πότε θα είναι έτοιµα αυτά τα δεκατρία περιφερειακά κέντρα επι-
χειρήσεων πολιτικής προστασίας που έχετε υποσχεθεί για την
αναβάθµιση της αντιµετώπισης των φυσικών καταστροφών ανά
περιφέρεια;

Θυµίζουµε ότι πρόσφατα ζητήσατε χρονική αναθεώρηση του
ορόσηµου 80 του µέτρου 16283 της εκτελεστικής απόφασης του
Συµβουλίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης ως προς το σχέδιο «ΕΛ-
ΛΑΔΑ 2.0» που αφορά στην ολοκλήρωση κατασκευής τους και
τις θέσεις τους σε λειτουργία. Τι έχει γίνει µε τη στελεχιακή ενί-
σχυση των δασαρχείων και την επιστροφή σε αυτά κρίσιµων αρ-
µοδιοτήτων για τη δασοπροστασία, µε αναβαθµισµένο ρόλο στο
κοµµάτι της πρόληψης; 

Μας αραδιάζετε νούµερα για το «ANTINERO I», το «ANTINERO
II» και «ANTINERO III». Τα αποτελέσµατα τα είδαµε τα προηγού-
µενα χρόνια. Θυµίζουµε το περιβόητο πρόγραµµα «ΑΙΓΙΣ» που
σύµφωνα µε την Κυβέρνηση είναι το µεγαλύτερο πρόγραµµα
προµηθειών πολιτικής προστασίας που εκπονήθηκε ποτέ στη
χώρα. Μέχρι σήµερα όµως δεν έχουµε δει κάτι απτό να υλοποι-
είται από αυτό. Οι δεκαεννέα δράσεις βρίσκονται στον δρόµο επί
τρία χρόνια τώρα και µάλιστα, µε ελάχιστη ενηµέρωση του ελ-
ληνικού Κοινοβουλίου για την πορεία υλοποίησής του. 

Να ρωτήσουµε σε ποιο σηµείο βρίσκεται η υλοποίηση της δρά-
σης του «ΑΙΓΙΣ» µε τίτλο «Υποστηρικτικές ενέργειες για την εναρ-
µόνιση µε την κοινοτική νοµοθεσία»; Σε αυτή τη δράση θα
δαπανηθούν 22 εκατοµµύρια µέσω του ΕΤΠΑ, για την εκπόνηση
µελετών, στρατηγικών και κατευθύνσεων µε τη µορφή µάστερ
πλαν για την αντιµετώπιση φυσικών, ανθρωπογενών κινδύνων και
την προσαρµογή στην κλιµατική αλλαγή. 22 εκατοµµύρια για µά-
στερ πλαν που θα εκπονήσει ποιος, την ώρα που ετοιµαζόµαστε
για τη νέα αντιπυρική περίοδο µε τα ίδια και τα ίδια µέσα;

Καταθέτω στα Πρακτικά την απάντηση του Υπουργείου Κλιµα-
τικής Κρίσης µε αριθµό 1001 της 11ης Οκτωβρίου του 2023 και
περιµένουµε απάντηση.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ανδρέας Πουλάς καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Να ρωτήσουµε σε ποια φάση βρίσκεται η προµήθεια των χι-
λίων οκτακοσίων πυροσβεστικών οχηµάτων αξίας 262 εκατοµµυ-

ρίων µε χρηµατοδότηση από το ΕΣΠΑ και από την Ευρωπαϊκή
Τράπεζα Επενδύσεων;

Να ρωτήσουµε σε ποια φάση βρίσκεται η αναβάθµιση των δύο
Σούπερ Πούµα προϋπολογισµού τριών εκατοµµυρίων; Να ρωτή-
σουµε πού βρίσκεται η αναβάθµιση των επτά Καναντέρ CL-415
προϋπολογισµού 43 εκατοµµυρίων; Η προµήθεια των τριάντα έξι
αµφίβιων µονοκινητήριων αεροσκαφών; Τα Air Tractor για τα
νησιά µας, προϋπολογισµού 35 εκατοµµυρίων, πού είναι;

Να ρωτήσω σε τι συνίσταται η οριζόντια τεχνική βοήθεια που
παρείχε το ΤΑΙΠΕΔ στην υλοποίηση των δράσεων 1.6, 2.3, 3.1,
3.2, 3.4, 3.5, 3.6, 4.1, 4.3, 4.4, 4.6, 4.10 µε τη σύµβαση που υπο-
γράφηκε την 1η Ιουνίου του 2022; Πόσο κόστισε αυτή η σύµ-
βαση; Γιατί τόσο σκοτάδι για την υλοποίηση των δράσεων του
«ΑΙΓΙΣ»; 

Δεν αρκούν οι διαβεβαιώσεις σας για λογοδοσία και διαφά-
νεια. Πρέπει να τα δούµε στην πράξη. Η πολιτική αξιοπιστία δεν
είναι πουκάµισο αδειανό. Έχει περιεχόµενο, υποχρεώσεις και ευ-
θύνες προς τους πολίτες που πληρώνουν τα σπασµένα και δεν
είναι επικοινωνία, αλλά ουσία. 

Σήµερα η Κυβέρνηση µας καλεί να ψηφίσουµε τους όρους
µιας ήδη τυποποιηµένη σύµβασης µε την κρατική καναδική εται-
ρεία «Canadian Commercial Corporation», µε την οποία αγορά-
ζουµε από την υπεργολάβο κατασκευαστική καναδική εταιρεία
«Viking Air Limited» επτά αεροσκάφη Καναντέρ, τα DHC-515. 

Πρόκειται λοιπόν για ένα σχέδιο σύµβασης που έχει προετοι-
µαστεί από την Ευρωπαϊκή Ένωση µέσω του ευρωπαϊκού µηχα-
νισµού πολιτικής προστασίας, επί της οποίας δεν µπορούµε να
αλλάξουµε ούτε ένα κόµµα. Ο ευρωπαϊκός µηχανισµός πολιτικής
προστασίας, στη δηµιουργία του οποίου έχει συµβάλει τα µέγι-
στα ο Πρόεδρός µας Νίκος Ανδρουλάκης, έχει ως στόχο την πα-
ροχή βοήθειας στα κράτη µέλη που αντιµετωπίζουν φυσικές
καταστροφές. 

Όσο και αν θέλετε µε τα επικοινωνιακά σας µέσα να µειώσετε
το έργο του Προέδρου µας Νίκου Ανδρουλάκη όσο υπηρετούσε
στο Ευρωκοινοβούλιο, η αλήθεια φαίνεται από αυτή την ουσια-
στική και καθοριστική συµβολή του στη δηµιουργία του ευρω-
παϊκού µηχανισµού πολιτικής προστασίας. 

Ως ΠΑΣΟΚ πρωταρχικός µας στόχος είναι η περαιτέρω ενί-
σχυση του µηχανισµού µε όλα τα αναγκαία µέσα ώστε να αποκτή-
σει ακόµη µεγαλύτερη επιχειρησιακή επάρκεια. Υπό κανονικές
συνθήκες και µε δεδοµένο ότι η Ευρωπαϊκή Ένωση θα αγοράσει
για λογαριασµό µας τα δύο από τα επτά αεροσκάφη, θα αντιµε-
τωπίζαµε το συγκεκριµένο σχέδιο σύµβασης πολύ θετικά εξαρχής,
γιατί προφανώς αναγνωρίζουµε τις µεγάλες ανάγκες του πυρο-
σβεστικού σώµατος σε αναβάθµιση και εκσυγχρονισµό του εξο-
πλισµού του και των εναέριων και των επίγειων µέσων δασοπρο-
στασίας. 

Χωρίς καµµία αµφιβολία η συντήρηση του υφιστάµενου πεπα-
λαιωµένου στόλου απαιτεί πολύ χρήµα και περιορίζει σηµαντικά
τις δυνατότητες επιχειρησιακής επέµβασης του πυροσβεστικού
σώµατος. Οι ανάγκες αυτές έπρεπε να καλυφθούν χθες και µά-
λιστα την ώρα που περιµένουµε ένα εξαιρετικά θερµό καλοκαίρι. 

Όµως στην προκειµένη περίπτωση το σχέδιο σύµβασης που
φέρνετε προς ψήφιση έχει πολλές σκοτεινές γωνίες και ψιλά
γράµµατα. Είναι χαρακτηριστικό ότι λείπουν ως απόρρητες οκτώ
παράγραφοι από το κείµενο του σχεδίου σύµβασης που αφο-
ρούν σε κρίσιµα κεφάλαια, όπως στην περιγραφή του φυσικού
αντικειµένου της προµήθειας, στο ακριβές τίµηµα, στις επιθεω-
ρήσεις, στην αποδοχή και την παράδοση των αεροσκαφών,
στους λόγους καταγγελίας της σύµβασης, στις αποζηµιώσεις και
στον περιορισµό ευθύνης. 

Επίσης λείπουν τα δεκαοκτώ παραρτήµατα του σχεδίου σύµ-
βασης, τα οποία ουδέποτε κατατέθηκαν στην ελληνική Βουλή και
αφορούν στην πολιτική εγγυήσεων, στην αξία της σύµβασης,
στις πληρωµές των δόσεων, στις ηµεροµηνίας ετοιµότητας, στα
προαιρετικά χαρακτηριστικά που επιλέξαµε, στους γενικούς
όρους και τις προϋποθέσεις για την προµήθεια των ανταλλακτι-
κών και τον εξοπλισµό, στις υπηρεσίες υποστήριξης πελατών,
στις υπηρεσίες εκπαίδευσης και στη συµφωνία υποστήριξης για
ανταλλακτικά και την παροχή συνδροµής για την αξιοπλοΐα των
αεροσκαφών. 
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Ακόµη και αν θεωρηθεί ότι οι τεχνικές προδιαγραφές των αε-
ροσκαφών αυτών και ο κατάλογος εγχειριδίων και της τεχνικής
βιβλιογραφίας συνιστούν βιοµηχανικά σχέδια και άρα, απόρρητα
στοιχεία της σύµβασης, όλα τα υπόλοιπα περιεχόµενα των πα-
ραρτηµάτων για ποιον λόγο ακριβώς χαρακτηρίζονται ως απόρ-
ρητα και µένουν κρυφά;

Συνεπώς πώς µπορούµε να εγκρίνουµε ένα σχέδιο σύµβασης,
για το οποίο δεν γνωρίζουµε τι ακριβώς αγοράζουµε, σε ποια
τιµή, τι υποχρεώσεις έχει η υπεργολάβος κατασκευάστρια εται-
ρεία προς το ελληνικό κράτος, πότε θα επιθεωρηθούν οι εργα-
σίες και πότε ακριβώς προβλέπεται να παραδοθούν τα αερο-
σκάφη, πότε µπορεί να καταγγελθεί η σύµβαση και τι συνέπειες
θα έχει αυτό;

Εάν η δική µας παραγγελία συνδέεται µε τις παραγγελίες των
υπόλοιπων χωρών του ευρωπαϊκού µηχανισµού, τι συνέπειες θα
έχει για τη δική µας παραγγελία η ολιγωρία ή η υπαναχώρηση
κάποιας από τις χώρες αυτές που έχουν πει ότι θέλουν να προ-
µηθεύουν τα Καναντέρ, τα DHC-515, για λογαριασµό των οποίων
η Ευρωπαϊκή Ένωση έκανε αυτή την προµήθεια; 

Θα υπάρχουν κατασκευαστικά ανταλλάγµατα; Αν όχι, για ποιον
λόγο; Θα έχει η ΕΑΒ ρόλο στη συντήρηση των αεροσκαφών; Πώς
θα εξασφαλίζονται τα ανταλλακτικά τους; Πώς θα εκπαιδευτούν
τα πληρώµατα, οι τεχνικοί και πώς θα προµηθευτούµε τον επίγειο
εξοπλισµό, τις συσκευές και τα εργαλεία για το λεγόµενο «ground
support», τη µηχανολογική υποστήριξη των αεροσκαφών; 

Στην τιµή συµπεριλαµβάνεται και η υποστήριξη πενταετούς
διάρκειας, το γνωστό και ως «follow up support»; Πότε θα µας
παραδοθούν τα εγχειρίδια και η τεχνική βιβλιογραφία των αερο-
σκαφών; Και ποιο είναι το κόστος για την παραλαβή τον επικαι-
ροποιηµένων και αναθεωρηµένων εγχειρίδιων τους και των
τελών συνδροµής; 

Τα στοιχεία αυτά δεν αποτελούν λεπτοµέρειες του σχεδίου
σύµβασης. Είναι το «ζουµί» της. Είναι οι θεµελιώδεις και κρίσιµες
πληροφορίες, για να κρίνουµε τι αγοράζουµε, τι ψηφίζουµε και
αν µπαίνουµε σε µια λεόντειο σύµβαση ή όχι. 

Σε αυτό το σηµείο θα ήθελα να αναφερθώ και στο 3ο Διεθνές
Συνέδριο Πυρόσβεσης που πραγµατοποιήθηκε στις 13 και 14
Μαρτίου στο Πολεµικό Μουσείο εδώ στην Αθήνα. Στο συνέδριο
αυτό έγινε εκτενής παρουσίαση ενός νέου αµφίβιου αεροσκά-
φους το οποίο σχεδιάζεται από γαλλική εταιρεία. 

Σύµφωνα µε τα όσα παρουσιάστηκαν στο συνέδριο, το εν
λόγω αεροσκάφος θα είναι ταχύτερο και µε µεγαλύτερη χωρη-
τικότητα νερού από ό,τι το Καναντέρ, το 515.

Κύριε Υπουργέ, οι υπηρεσιακοί παράγοντες του Υπουργείου
σας που, σύµφωνα µε το πρόγραµµα του συνεδρίου, είχαν πα-
ραστεί σας ενηµέρωσαν για το συγκεκριµένο πυροσβεστικό αε-
ροπλάνο; Όταν ρώτησα στις επιτροπές αν υπάρχει εναλλακτική
για την προµήθεια πυροσβεστικών αεροσκαφών µου απαντήσατε
αρνητικά. Εξετάσατε τη λύση των γαλλικών πυροσβεστικών αε-
ροσκαφών πριν προχωρήσετε στην προµήθεια των καναδικών
DHC-515; Θα θέλαµε µια απάντηση γι’ αυτό. 

Κύριε Υπουργέ, στην πολιτική προστασία οι καλές προθέσεις
δεν αρκούν, ούτε τα ωραία και πολλά λόγια, που κρύβουν τις
αδυναµίες ενός συστήµατος το οποίο δεν µεταρρυθµίσατε στην
πραγµατικότητα ποτέ σε βάθος. Στην παρούσα περίπτωση το
πραγµατικό περιεχόµενο του σχεδίου σύµβασης βρίσκεται σε
όσα στοιχεία δεν µας δίνετε. Άρα µας καλείτε να ψηφίσουµε ένα
κενό γράµµα και περιµένετε από εµάς συναίνεση άνευ όρων. 

Παρ’ όλα αυτά, το ΠΑΣΟΚ, σταθµίζοντας το πατριωτικό και
εθνικό του καθήκον, θα παράσχει τις συναίνεσή του στην προ-
µήθεια των επτά αεροσκαφών, αναγνωρίζοντας τις τεράστιες
ανάγκες της χώρας στη µάχη αντιµετώπισης των φυσικών κατα-
στροφών. 

Ψηφίζουµε «ναι», γιατί αναγνωρίζουµε ότι, όπως λέτε, έτσι θα
ξεκινήσει η γραµµή παραγωγής των συγκεκριµένων αξιόµαχων
πυροσβεστικών αεροσκαφών, που τόσα χρόνια ήταν κλειστή. 

Επιπλέον, σύµφωνα µε τα λεγόµενά σας στις επιτροπές, δεν
υπήρχε εναλλακτική λύση. Για ό,τι, όµως, προκύψει αναφορικά
µε την εκτέλεση της συγκεκριµένης σύµβασης, η Κυβέρνησή σας
φέρει την ακέραιη και απόλυτη ευθύνη. 

Κλείνοντας, κύριε Υπουργέ, ο σύγχρονος πατριωτισµός δεν

είναι µόνο η αντιµετώπιση της κλιµατικής κρίσης για τη χώρα. Ο
σύγχρονος πατριωτισµός είναι η διαφάνεια, η λογοδοσία και οι
καθαρές κουβέντες στην κοινωνία και τη Βουλή, κάτι που η Κυ-
βέρνησή σας ξεχνάει συστηµατικά. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Πουλά.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη

συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία,
αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας
«ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία
του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βου-
λής, σαράντα επτά µαθητές και µαθήτριες και τρεις εκπαιδευτι-
κοί συνοδοί τους από το Γυµνάσιο Μεθοδικό Εκπαιδευτήριο. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Θα δώσω τώρα τον λόγο στον ειδικό αγορητή από το Κοµµου-
νιστικό Κόµµα Ελλάδας κ. Ιωάννη Δελή. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Φέρνει σήµερα η Κυβέρνηση για ψήφιση
ένα σχέδιο σύµβασης -σχέδιο σύµβασης και όχι τη σύµβαση- για
την απόκτηση µέσω της κρατικής εταιρείας «Canadian Commer-
cial Corporation» του Καναδά επτά πυροσβεστικών αεροσκαφών
DHC-515, τα καινούργια δηλαδή Καναντέρ. 

Ας ξεκινήσουµε, λοιπόν, εξετάζοντας ορισµένα ζητήµατα
αυτού του σχεδίου σύµβασης. 

Κατ’ αρχάς, στο σχέδιο σύµβασης λείπουν τα παραρτήµατα
αυτής και δεν µπορούµε να γνωρίζουµε το ακριβές αντικείµενο
της προµήθειας, τα είδη, τις ποσότητες, το κόστος της προµή-
θειας. Δεν έχουµε εικόνα ποιο είναι το κόστος προµήθειας κάθε
αεροσκάφους, της εκπαίδευσης πληρωµάτων, τεχνικών, βιβλιο-
γραφίας, επίγειου εξοπλισµού, συσκευών, εργαλείων κ.λπ..
Έχουµε δηλαδή µία ολόκληρη σύµβαση προµήθειας -σχέδιο,
έστω- κι όµως σ’ αυτή δεν είναι ξεκαθαρισµένο το ακριβές τί-
µηµα.  

Προβλέπονται περίπου 361 εκατοµµύρια ευρώ, χωρίς επίσης
να είναι σαφές το αν θα είναι εθνικοί πόροι ή συγχρηµατοδότηση.
Αναφέρεται µεν το Ταµείο Ανάκαµψης, δεν αναφέρονται τα
ακριβή ποσά. Και το επιχείρηµα της Κυβέρνησης περί νοµισµα-
τικής ισοτιµίας δεν είναι και ιδιαίτερα πειστικό. 

Σε κάθε σύµβαση προµήθειας, µα σε κάθε, σε οποιαδήποτε, ο
αγοραστής οφείλει να γνωρίζει το ακριβές της κόστος, αλλά εδώ
αυτό δεν συµβαίνει. Κι όµως, µια πρόσφατη εµπειρία από το ίδιο
Υπουργείο δείχνει ότι όταν η Κυβέρνηση αυτή θέλει, τότε διυλίζει
τον «κώνωπα», αλλά καταπίνει µια χαρά την «κάµηλο», όπως, πα-
ραδείγµατος χάριν, µε την τροπολογία που ψήφισε πριν από
λίγες µέρες και, µε βάση την οποία, περίπου επτακόσιοι πενήντα
πυροσβέστες πενταετούς υποχρέωσης, που κανονικά θα µονι-
µοποιούνταν τώρα, σε λίγες µέρες, στις 2 του Μάη του 2024, τε-
λικά δεν θα µονιµοποιηθούν, γιατί δεν είχε προβλεφθεί η
διαφορά δαπάνης στον προϋπολογισµό του 2024. 

Εδώ προφανώς το «περίπου» δεν ισχύει. Τόσο αυστηροί µε τις
προσλήψεις των πυροσβεστών! Αγοράζουµε, όµως, αεροπλάνα,
χωρίς καν να γνωρίζουµε πόσο θα τα πληρώσουµε. 

Επίσης, αν καταλάβαµε καλά, µε βάση το άρθρο αυτού του
σχεδίου σύµβασης, το 2.2, δεν είναι ακόµα εξασφαλισµένη η δη-
µιουργία της γραµµής παραγωγής, αφού η κατασκευάστρια εται-
ρεία δεν είναι υποχρεωµένη να υλοποιήσει τη σύµβαση αν µέχρι
την 31η Δεκέµβρη του 2024 δεν έχει εξασφαλίσει όσους πελάτες
χρειάζεται για να ενεργοποιήσει τη γραµµή παραγωγής. 

Θέλουµε µία ξεκάθαρη απάντηση. Υπάρχει τελικά πραγµατικό
ενδιαφέρον και από άλλα κράτη για να αγοράσουν και αυτά Κα-
ναντέρ, έτσι ώστε να ενεργοποιηθεί κάποτε η παραγωγή τους;
Γιατί αν δεν υπάρχει, τότε δεν υπάρχει άλλη λέξη για να το περι-
γράψει αυτό από µια κίνηση εντυπωσιασµού, όπως είπαµε. 

Το πρόγραµµα των DHC-515 ξεκίνησε από τον Μάρτιο του
2022 και δήλωσαν εν δυνάµει πελάτες έξι ευρωπαϊκές χώρες,
έχοντας υπογράψει επιστολές πρόθεσης για προµήθεια είκοσι
δύο αεροσκαφών. 

Θα πρέπει, όµως, να ερωτηθούν και οι υπόλοιπες χώρες αν
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έχουν προχωρήσει κι αυτές σε σύµβαση και αν έχουν ζητήσει το
κόστος της σύµβασης και τα προς προµήθεια είδη, αεροσκάφη,
ανταλλακτικά κ.λπ..

Γιατί, αλήθεια, ρωτάµε εµείς; Ο προσανατολισµός της Κυβέρ-
νησης για αγορές πυροσβεστικών αεροπλάνων, που σαφώς και
είναι άµεση ανάγκη, αφορά αποκλειστικά τα Καναντέρ και όχι πι-
θανά και άλλες εναλλακτικές αεροσκαφών ή και ελικοπτέρων
ακόµη, τα οποία, κατά τα άλλα, τα νοικιάζουµε πανάκριβα κάθε
καλοκαίρι και µάλιστα µε αδιαφανείς διαδικασίες. 

Λέµε «αδιαφανείς διαδικασίες», γιατί ποτέ δεν έχει έρθει εδώ
µια σύµβαση για να τη δούµε, παρά µόνο ανακοινώνονται κάθε
χρόνο κάποιοι αριθµοί και ο τελικός λογαριασµός. 

Όπως είπαµε, στο σχέδιο σύµβασης δεν περιέχονται τα πα-
ραρτήµατα προκειµένου να γνωρίζουµε το ακριβές κόστος της
προµήθειας του κάθε αεροσκάφους. Και υπάρχουν αρκετά
άρθρα αυτής της σύµβασης που είναι τελικά απόρρητα. Και θε-
ωρούµε ότι αποτελεί υποχρέωση της Κυβέρνησης να ενηµερώ-
σει γι’ αυτά. 

Για να δούµε τώρα τι δεν υπάρχει σε αυτό το σχέδιο σύµβα-
σης. Δεν υπάρχει πρόβλεψη για σύµβαση εν συνεχεία υποστήρι-
ξης, το follow on support, πενταετούς διάρκειας ή και µεγα-
λύτερης, µε κοστολογηµένο κατάλογο υλικών ανταλλακτικών, βι-
βλιογραφίας, εξοπλισµού, παροχής τεχνικής βοήθειας, συ-
σκευών. Και αυτό, ξέρετε, δεν είναι καθόλου ασήµαντο. Ο τύπος
αυτός λαµβάνει υπ’ όψιν τον δείκτη κόστους, υλικών και εργατο-
ώρας και πρόκειται βέβαια για µια διεθνή πρακτική. 

Δεν προβλέπεται επίσης buyback, δηλαδή αγορά των υλικών
αρχικής υποστήριξης από τον προµηθευτή, που δεν θα χρησιµο-
ποιηθούν στα δύο χρόνια. Κι αυτό είναι µια διεθνής πρακτική. 

Στη σύµβαση, στο σχέδιο, δεν υπάρχει επίσης πρόβλεψη ο κα-
τασκευαστής να εξουσιοδοτήσει τον εργοστασιακό φορέα της
χώρας, της δικής µας, που εδώ βέβαια είναι η Ελληνική Αεροπο-
ρική Βιοµηχανία για την παροχή εργοστασιακής συντήρησης και
όχι να αποστέλλονται τα αεροσκάφη σε φορείς εκτός χώρας ή
και σε ιδιωτικούς φορείς. Κι αυτό δεν το λέµε τυχαία, γιατί υπάρ-
χει µια πολύ πρόσφατη, ανάλογη, µάλλον κακή εµπειρία ως απο-
τέλεσµα µιας παρόµοιας ασαφούς σύµβασης απευθείας
ανάθεσης για τη βαριά συντήρηση τριών αεροσκαφών CL-215
από γαλλική εταιρεία λόγω αδυναµίας της Ελληνικής Αεροπορι-
κής Βιοµηχανίας να αντεπεξέλθει στα χρονοδιαγράµµατα. Και η
αδυναµία της ΕΑΒ δεν οφείλεται βέβαια στην τεχνογνωσία της
και στην ικανότητά της, αλλά στη διαχρονική της αποψίλωση από
το απαραίτητο εργατικό δυναµικό. 

Αλήθεια, ρωτάµε την Κυβέρνηση, θα µπορούσατε έναν µήνα
πριν την αντιπυρική περίοδο να µας ενηµερώσετε και να µας δια-
βεβαιώσετε αν αυτά τα τρία αεροπλάνα είναι έτοιµα για να έρ-
θουν στην Ελλάδα; 

Ή µήπως αληθεύουν οι φήµες ότι από αυτά τα τρία που στάλ-
θηκαν στη Γαλλία κανένα δεν είναι έτοιµο ακόµη προς παρά-
δοση; Εκτός και αν θεωρείτε έτοιµο το ένα και µοναδικό
αεροσκάφος που συντηρήθηκε και το οποίο, όταν οι αρµόδιοι τε-
χνικοί της Πολεµικής Αεροπορίας επιθεώρησαν, µόνο έτοιµο για
παραλαβή δεν το βρήκαν. 

Ή µήπως τελικά αληθεύουν εκείνες οι φήµες ότι δεν τηρήθηκε
κανένα χρονοδιάγραµµα και τελικά η χώρα µας έστειλε στη γαλ-
λική εταιρεία ανταλλακτικά και εργατικό δυναµικό και από την
ΕΑΒ για να πραγµατοποιηθούν οι απαραίτητες εργασίες; 

Πάµε τώρα να δούµε και την πραγµατικότητα. Έναν µήνα και
κάτι πριν την έναρξη της αντιπυρικής περιόδου η Κυβέρνηση συ-
νεχίζει απτόητη στον ίδιο καταστροφικό δρόµο, που ιδιαίτερα τα
τελευταία χρόνια οδήγησε και οδηγεί σε όλο και µεγαλύτερες οι-
κολογικές καταστροφές. Προφανώς αυτό δείχνει ότι έχει χρεο-
κοπήσει η δασική και η περιβαλλοντική πολιτική της Κυβέρνησης. 

Σήµερα όµως, ξέρετε, είναι άµεση η ανάγκη για ολοκληρω-
µένη διαχείριση και προστασία των δασών, για οργάνωση σε
άλλη βάση της δασοπροστασίας και για εκείνον τον ενιαίο αντι-
πυρικό σχεδιασµό µε το κύριο βάρος να δίνεται στην πρόληψη,
στην οργάνωση και την ενίσχυση των επίγειων δυνάµεων. 

Τι έχουµε όµως; Δεν υπάρχει πανελλαδικό ολοκληρωµένο σχέ-
διο διαχείρισης των δασών και κανένα, µα κανένα δάσος δεν έχει
σύγχρονη µελέτη αντιπυρικής προστασίας. 

Η δασική υπηρεσία και τα δασαρχεία απογυµνωµένα και από
χρηµατοδότηση και από προσωπικό. Δύο χιλιάδες είναι οι δασο-
λόγοι που λείπουν. Οι δασεργάτες, ενώ χρειάζονται τουλάχιστον
δέκα χιλιάδες, είναι ορισµένες δεκάδες. 

Και, βεβαίως, παραµένει εκείνος ο καταστροφικός αντιεπιστη-
µονικός διαχωρισµός -επιµένετε σ’ αυτό όλες οι κυβερνήσεις-
της πρόληψης των δασικών πυρκαγιών από την κατάσβεσή τους.
Παραµένει δηλαδή η µεταφορά της αρµοδιότητας της κατάσβε-
σης των δασικών πυρκαγιών από τη δασική υπηρεσία που ήταν
πριν στην πυροσβεστική, πράγµα που έγινε το 1998 επί ΠΑΣΟΚ
και που κατά κοινή οµολογία έχει πλέον αποτύχει παταγωδώς. 

Αν πάµε δε να δούµε λιγάκι και τα καθηµερινά προβλήµατα
των πυροσβεστών, τότε αυτά είναι πραγµατικά αναρίθµητα. 

Τα µέσα που διαθέτει η πυροσβεστική υπηρεσία είναι µονάχα
το ένα τρίτο από αυτά που απαιτούνται για µια αποτελεσµατική
πυρόσβεση, ενώ και οι ελλείψεις σε µόνιµο προσωπικό είναι τε-
ράστιες. Τέσσερις χιλιάδες τουλάχιστον είναι οι κενές οργανικές
θέσεις των πυροσβεστών. Οι µάχιµοι πυροσβέστες την αντιπυ-
ρική περίοδο φτάνουν κυριολεκτικά στα όριά τους -τα βλέπουµε
στις εικόνες των τηλεοράσεών µας- µε εικοσιτετράωρες βάρδιες
στα πύρινα µέτωπα, µε τριανταδίωρες βάρδιες σε αστικές πυρ-
καγιές, προκειµένου να καλυφθεί -πώς αλλιώς;- η τεράστια έλ-
λειψη προσωπικού όταν δεν υπάρχει. 

Είναι τέτοια η εξάντλησή τους, ώστε στην περσινή αντιπυρική
περίοδο, µέσα σε λίγες µέρες, τον Αύγουστο, είχαµε πάνω από
εξήντα πυροσβέστες τραυµατισµένους ή µε πολύ σοβαρά ανα-
πνευστικά προβλήµατα. Τα ίδια και στις µεγάλες πυρκαγιές του
Ιούλη, µε τραυµατίες πυροσβέστες, µε αναπνευστικά και καρδιο-
λογικά προβλήµατα, που νοσηλεύτηκαν οι άνθρωποι στα νοσο-
κοµεία. 

Πυροσβέστες από διάφορες περιοχές της Ελλάδας µετακινή-
θηκαν στον Έβρο, στην Αττική, στη Ρόδο, στην Εύβοια, στη Βοι-
ωτία και όπου αλλού για να µπαλώσουν τα τεράστια κενά.
Ξεκινούσαν τα µεσάνυχτα και έφταναν το πρωί και ρίχνονταν τη
µάχη µε τις φωτιές, σε µέρη και περιοχές που δεν γνώριζαν, που
πρώτη φορά πήγαιναν. 

Σε άλλες µάλιστα περιπτώσεις, επειδή δεν υπήρχε καµµία µέ-
ριµνα για στέγαση, αναγκάζονταν να διανύουν µέχρι και χίλια δια-
κόσια χιλιόµετρα την ηµέρα στο πήγαινε-έλα, όπως οι
πυροσβέστες που στάλθηκαν από την Ήπειρο στον Έβρο. Εξα-
κόσια χιλιόµετρα είναι το να πας και άλλα εξακόσια να γυρίσεις. 

Πυροσβέστες ή δασοκοµάντος από τις ΕΜΟΔΕ εργάζονται συ-
νεχόµενα για έως και επτά µέρες. Καλούνται να επιχειρούν για
σαράντα οκτώ ώρες συνεχόµενα, µετακινούµενοι από το ένα πύ-
ρινο µέτωπο στο άλλο και µε µόνη ανάπαυση το χρονικό διά-
στηµα της πτήσης για τη µεταφορά τους –εκεί ξεκουράζονται. 

Πυροσβέστες που υπηρετούν σε ΕΜΑΚ ή στο µηχανοκίνητο
ειδικό τµήµα πυροσβεστικών επιχειρήσεων και σε άλλες υπηρε-
σίες εργάζονται συχνά επιχειρώντας στις πυρκαγιές επί µια ολό-
κληρη εβδοµάδα, είκοσι τέσσερις ώρες, και αναπαύονται για
λιγότερο από είκοσι ώρες.

Ανακλήθηκαν µέσα σε λίγες εβδοµάδες, το περασµένο καλο-
καίρι δύο φορές, όλες οι άδειες των πυροσβεστών και ταυτό-
χρονα στις περισσότερες υπηρεσίες δεν χορηγούνταν ρεπό ή
αναπαύσεις, και σε πάρα πολλές περιπτώσεις η µοναδική µέρι-
µνα της υπηρεσίας ήταν το µοίρασµα µιας ελάχιστης ποσότητας
νερού και ενός µικρού γεύµατος. Ας είναι καλά δηλαδή η αλλη-
λεγγύη του κόσµου που κάλυπτε πολλές φορές τις ανάγκες δια-
τροφής και ενυδάτωσης αυτών των ανθρώπων. 

Είναι χαρακτηριστικό ότι στη φωτιά στην Κεφαλλονιά, στην
Αγία Ειρήνη, έκαναν έκκληση οι πυροσβέστες για εµφιαλωµένο
νερό και όλοι µας βέβαια θυµόµαστε εκείνες τις εικόνες µε τους
πυροσβέστες να κοιµούνται στο πάτωµα του πλοίου, µετά από
τη δεκαήµερη µάχη που έδωσαν µε τη φωτιά στη Ρόδο. 

Και όλα αυτά σε ένα προσωπικό που ο µέσος όρος ηλικίας του
πλησιάζει τα πενήντα χρόνια, σαράντα εννιά -ο ίδιος ο Υπουργός
το δήλωσε- ενώ δεν είναι καν ενταγµένοι αυτοί οι άνθρωποι στα
βαρέα και ανθυγιεινά επαγγέλµατα. Αν είναι δυνατόν. 

Και µε όλη αυτή βεβαίως την κατάσταση οι πυροσβέστες δεν
στερήθηκαν απλώς λίγες µέρες διακοπές µε τις οικογένειές
τους, όπως έχουν ανάγκη όλοι οι άνθρωποι, αλλά έχασαν και πο-
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λύτιµο χρόνο ανάπαυσης για την κούραση τη συσσωρευµένη
που είχαν, και τη σωµατική και την ψυχική.

Μπορεί η Κυβέρνηση, λοιπόν, να εγγυηθεί ότι φέτος δεν θα
ξαναγίνουν τα ίδια; Πάντως τα απαραίτητα µέτρα για να συµβεί
αυτό δεν τα έχει λάβει. 

Τώρα, όσον αφορά ξέρετε το ζήτηµα της αεροπυρόσβεσης -
και έρχοµαι στο αρχικό θέµα- σκόπιµα προωθείται η κοινή άποψη
που λέει ότι µονάχα τα εναέρια µέσα σβήνουν τις πυρκαγιές.
Πρόκειται για µια λαθεµένη λογική, η οποία στο όνοµα των ελ-
λείψεων του προσωπικού οδηγεί κάθε χρόνο τεράστια ποσά από
τον κρατικό προϋπολογισµό, ολοένα και περισσότερα, να διατί-
θενται για τις µισθώσεις εναέριων µέσων, σε αντίθεση µε τις
ανάγκες για προσωπικό, για πυροσβεστικά οχήµατα, εξοπλισµό
και φυσικά και για την ανανέωση του εθνικού εναέριου στόλου
αεροπυρόσβεσης. 

Για µια ακόµη φορά θα χρειαστεί να τονίσουµε εδώ ότι χωρίς
επαρκές και καταρτισµένο προσωπικό στην κατάσβεση των πυρ-
καγιών, µε την κατάλληλη βέβαια διασπορά, καµµία σχεδόν πυρ-
καγιά δεν είναι δυνατόν να σβήσει µόνο µε την αεροπυρόσβεση.
Η δασοπυρόσβεση από αέρος είναι καλή, είναι αναγκαία, χρή-
σιµη για να χαµηλώσει την ένταση της πυρκαγιάς, έτσι ώστε οι
επίγειες δυνάµεις να πάνε και να την σβήσουν. 

Αυτό δεν το λέει το ΚΚΕ. Εκτός από εµάς το λέει και η ίδια η
πυροσβεστική υπηρεσία στο εγχειρίδιο εκπαίδευσης εθελοντών
πυροσβεστών, όπου γράφει χαρακτηριστικά «Η χρήση αεροσκα-
φών και ελικοπτέρων στην καταστολή δασικών πυρκαγιών βοηθά
πολύ τα επίγεια τµήµατα». Βεβαίως. «Θα πρέπει όµως να έχουµε
πάντοτε υπόψη» -λέει η Πυροσβεστική Υπηρεσία- «ότι τα παρα-
πάνω είναι µέσα ελέγχου της πυρκαγιάς και όχι πλήρους κατά-
σβεσης. Σε πολύ σπάνιες περιπτώσεις µια δασική πυρκαγιά
σβήνει µόνο µε τα εναέρια µέσα.».

Και επειδή µπορεί να πει η Κυβέρνηση ότι πήρε όλα τα µέτρα
για την ενίσχυση των επίγειων δυνάµεων, την ξαναρωτάµε να µας
απαντήσει, πώς γίνεται από τη µία να προγραµµατίζει αγορές
Καναντέρ και από την άλλη χιλιάδες οχήµατα της πυροσβεστικής
να εξαιρούνται από την υποχρέωση να περάσουν από έλεγχο
ΚΤΕΟ. Γιατί; Μήπως ούτε το ΚΤΕΟ δεν θα περνούσαν αυτά τα
µηχανήµατα; Τελικά τι έχουµε εδώ; Τη λογική του «πάµε κι όπου
βγει»; Και µιλάµε για πυροσβεστικά οχήµατα. 

Ούτε βέβαια µπορεί να επικαλείται η Κυβέρνηση ότι µε τις
προσλήψεις των επταετών πυροσβεστών για τις ειδικές µονάδες
δασικών επιχειρήσεων ότι λύνεται το πρόβληµα της ενίσχυσης
των επίγειων δυνάµεων. Δεν είναι µόνο ότι τελικά αυτοί, οι δασο-
κοµάντος δηλαδή, θα επιχειρούν και σε αστικά συµβάντα, αν και
δασοκοµάντος όπως λέει η λέξη. Άρα για ποιες δασικές επιχει-
ρήσεις µιλάµε και για ποια συνδροµή του σε έργα πρόληψης στα
δάση και στη χειµερινή περίοδο, όταν θα επιχειρούν και σε
αστικά συµβάντα; Δεν είναι ότι γι’ αυτές τις δέκα νέες ΕΜΟΔΕ
δεν αυξήσατε τις οργανικές θέσεις του πυροσβεστικού σώµατος,
αλλά τραβήξατε εξακόσιους πενήντα πυροσβέστες από τα υπάρ-
χοντα οργανικά κενά, που µένουν ακάλυπτα έτσι. 

Το χειρότερο από όλα είναι ότι αυτές οι δέκα νέες υπηρεσίες
θα απορροφήσουν και υφιστάµενους µόνιµους πυροσβέστες για
τη λειτουργία τους, από µια πυροσβεστική υπηρεσία όµως ήδη
τραγικά υποστελεχωµένη. Έτσι, µε όλες αυτές τις αλχηµείες,
αποµειώνεται το ήδη λειψό προσωπικό του πυροσβεστικού σώ-
µατος. 

Όµως τελικά το ζήτηµα της πρόληψης των δασικών πυρκαγιών
δεν µπορεί να λυθεί, και αυτό αποδεικνύεται κάθε χρόνο, µε όλα
αυτά τα µπαλώµατα, χωρίς την κύρια ευθύνη της δασικής υπη-
ρεσίας και χωρίς την αναγκαία εκείνη ολοκληρωµένη διαχείριση
των δασικών οικοσυστηµάτων. Και όλα τα παραπάνω φυσικά
αποδεικνύουν ότι η Κυβέρνηση συνεχίζει σταθερά στην ίδια απο-
τυχηµένη αντιδασική πολιτική. 

Για όλους αυτούς τους λόγους, στο προτεινόµενο σχέδιο σύµ-
βασης τοποθετούµαστε µε το «παρών». 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Δελή.
Θα δώσω τώρα τον λόγο στον ειδικό αγορητή από την Ελλη-

νική Λύση κ. Βασίλειο Γραµµένο. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΡΑΜΜΕΝΟΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι, δεν χωρά καµµία απολύτως

αµφιβολία ότι η χώρα µας χρειάζεται την άµεση ενίσχυση των
πτητικών εναέριων µέσων. Είµαστε κάθετοι σε αυτό. Το γνωρί-
ζετε άλλωστε. Γι’ αυτό και όλοι εµείς στην Ελληνική Λύση το φω-
νάζουµε χρόνια τώρα, όπως και ο Πρόεδρός µας µέσα από αυτό
το Βήµα έχει δώσει µάχες για να ενισχυθεί ένας νευραλγικός το-
µέας, στον οποίο πονάει η χώρα µας, αυτός της δασοπυρόσβε-
σης, και για τον οποίο έχουµε θρηνήσει ανθρώπινες ζωές.
Έχουµε χάσει πιλότους µας τις τελευταίες πέντε δεκαετίες.
Έχουν πέσει δώδεκα αεροπλάνα και έχουµε χάσει έξι παλικάρια
µας. 

Κάθε χρόνο, λοιπόν, γινόµαστε µάρτυρες αυτών των δυσάρε-
στων γεγονότων, θρηνούµε ανθρώπινες ζωές, βλέπουµε περιου-
σίες των συµπολιτών µας να καταστρέφονται ολοσχερώς,
χάνουµε χιλιάδες ζώα, άδικα, και η πατρίδα µας καίγεται από
άκρη σε άκρη. 

Όλα αυτά αποτελούν απόρροια δυστυχώς της ανάλγητης στά-
σης της Κυβέρνησής σας, κύριε Υπουργέ, που αδυνατεί να δώσει
λύση σε αυτό το πρόβληµα των πυρκαγιών. Θέλετε να µιλήσουµε
µε στοιχεία; Μόνο στον Έβρο µας και συγκεκριµένα στο εθνικό
πάρκο της Δαδιάς κάηκαν πέρυσι διακόσιες σαράντα πέντε χι-
λιάδες στρέµµατα. Κάηκε, δηλαδή, το µισό δάσος. Τι άλλο θέ-
λετε να σας πω; Χίλιες τριακόσιες περίπου πυρκαγιές ο µέσος
ετήσιος αριθµός των δασικών πυρκαγιών στην Ελλάδα και τετρα-
κόσιες σαράντα τέσσερις χιλιάδες στρέµµατα ο µέσος ετήσιος
αριθµός των καµένων αγροτοδασικών εκτάσεων. Πέρυσι χάθηκε
1,5 εκατοµµύριο στρέµµατα, όπως αναφέρθηκε από τους συνα-
δέλφους των κοµµάτων που µίλησαν πριν.

Τα στοιχεία που σας παραθέτουµε, κύριε Υπουργέ, τα γνωρί-
ζετε. Τι άλλο, λοιπόν, πρέπει να σας πούµε µήπως και καταλά-
βετε επιτέλους ότι πρέπει να λάβετε άµεσα µέτρα ενίσχυσης της
δασοπυρόσβεσης; 

Πάµε τώρα στο θέµα µας σχετικά µε τα Καναντέρ και το σχετικό
σχέδιο σύµβασης που φέρνετε σήµερα στη Βουλή. Μας φέρνετε
λοιπόν µια σύµβαση, την οποία συζητήσαµε στην επιτροπή, κύριοι
Υπουργοί, αλλά άκρη ακόµα δεν έχουµε βγάλει για το συνολικό
κόστος αλλά και για τα σκοτεινά σηµεία που έχει αυτή η σύµβαση,
όπως προαναφέρθηκε και από τους συναδέλφους. 

Ο Έλληνας, λοιπόν, φορολογούµενος ζητά διευκρινίσεις, θέλει
πληροφορίες ως προς το συνολικό κόστος που θα δαπανήσουµε.
150 εκατοµµύρια ευρώ οι συντηρήσεις των µέσων εναέριας πυ-
ρόσβεσης, οι οποίες πλέον απ’ ό,τι µάθαµε -για να γνωρίζει κι ο
ελληνικός λαός και όλοι εδώ µέσα- γίνονται κυρίως στο εξωτε-
ρικό. Και γιατί έξω, κύριοι Υπουργοί; Γιατί στη Γαλλία και όχι εδώ; 

Να σας πω εγώ γιατί. Διότι φροντίσατε µε τις κάκιστες, τις
κακές πολιτικές σας, να οδηγήσετε σε περαιτέρω συρρίκνωση
την Ελληνική Αµυντική Βιοµηχανία και να στείλετε δεκάδες εξει-
δικευµένους τεχνίτες αλλά και εργαζόµενους της ΕΑΒ στην
ανεργία. 

Πάγια θέση µας είναι ότι η συντήρηση θα πρέπει να γίνεται
εντός της χώρας, εντός της Ελλάδος, όπως επίσης και η εκπαί-
δευση των πληρωµάτων, να µένει η τεχνογνωσία στην πατρίδα
µας και να δηµιουργούνται νέες θέσεις εργασίας. 

Τι µάθαµε, λοιπόν, στην επιτροπή; Ότι αυτά τα πτητικά µέσα
δεν επιχειρούν νύχτα, λες και τη νύχτα δεν καίει η φωτιά -δεκά-
δες εκατοµµύρια θα δαπανήσουµε- ότι το κόστος συντήρησης
θα υπερβαίνει το κόστος αγοράς, δηλαδή θα ξεπεράσει τα 360
εκατοµµύρια ευρώ -το κόστος συντήρησης- και το κορυφαίο
όλων ότι θα τα στέλνουµε, λέει, στη Γαλλία –είπε ο κύριος Υφυ-
πουργός- για συντήρηση µε κόστος εργατοώρας 186 ευρώ. 

Τι άλλο µας είπαν οι φορείς στις επιτροπές; Ότι από τα ελάχι-
στα πτητικά µέσα -το έχουµε καταγγείλει µέσα από αυτό το
Βήµα- πυρόσβεσης που διαθέτουµε στη χώρα πάνω από τα µισά
υπολειτουργούν ή έχουν υποστεί βλάβη. 

Επιµένετε µε τα καναδικά. Γιατί όµως, κύριε Υπουργέ; Κύριε
Υφυπουργέ, γιατί επιµένουµε στα καναδικά; Δεν υπάρχουν άλλες
επιλογές; Άλλες προσφορές από άλλες χώρες που παράγουν,
που φτιάχνουν αυτά τα αεροσκάφη δεν υπάρχουν; Μόνο ο Κα-
ναδάς υπάρχει στον κόσµο που φτιάχνει αυτά τα αεροπλάνα, τα
συγκεκριµένα αεροσκάφη; 
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Σας θυµίζω ότι το 2019 ο Πρόεδρος του κόµµατος της Ελλη-
νικής Λύσης Κυριάκος Βελόπουλος έλεγε στην Κυβέρνησή σας
να αγοράσει τα Ιλιούσιν, που µεταφέρουν, κύριε Υφυπουργέ, έως
και σαράντα τέσσερις τόνους. Με µία ρίψη λοιπόν του συγκεκρι-
µένου, κύριε Υπουργέ, είναι σαν να επιχειρούν εννέα Καναντέρ
από αυτά που θέλετε να πάρετε ή από αυτά που έχουµε. Διότι
από αυτά που θέλετε να πάρετε ρίχνουν λίγο περισσότερους τό-
νους. Πρόκειται λοιπόν για ένα αεροσκάφος το οποίο µπορεί να
µεταφέρει ακόµα και στρατιωτικό υλικό, δηλαδή θα είχαµε δύο
σε ένα. 

Σας είχαµε πει να πάρετε µε leasing τέσσερα µέχρι έξι Μπέ-
ριεφ, αυτά τα διακοσάρια. Δεν µας ακούσατε. Αποτέλεσµα;
Κάηκε η Εύβοια. Δεν µας ακούσατε και καλά και όλη η Ελλάδα.
Αλλά έτσι είναι, κύριοι, η εφήµερη πολιτική της Κυβέρνησης προ-
έχει από την ανθρώπινη ζωή, προέχει από το εθνικό συµφέρον. 

Άκουσα µε προσοχή τον κ. Κικίλια στην επιτροπή, ο οποίος
έφυγε -δεν πειράζει, θα τα ακούσει τώρα- είπε χαρακτηριστικά
ότι πρόκειται -ακούστε τι είπε ο κύριος Υπουργός, για να µας
ερεθίσει, να µας τσιγκλίσει το εθνικό µας φρόνηµα- για ένα «πα-
τριωτικό» νοµοσχέδιο και ότι όποιος είναι πατριώτης πρέπει να
το ψηφίσει. Εκβιαστικό ακούγεται το δίληµµα, κύριε Υφυπουργέ,
όποιος είναι πατριώτης πρέπει να ψηφίσει το συγκεκριµένο, λες
και τα άλλα νοµοσχέδια που φέρατε δεν είναι υπέρ πατρίδος.

Εµείς, λοιπόν, στην Ελληνική Λύση δεν χρειαζόµαστε µαθή-
µατα πατριωτισµού -και το έχουµε αποδείξει µέσα από αυτό το
Βήµα- και ειδικά από εσάς στη Νέα Δηµοκρατία που έχετε πα-
ραδώσει Μακεδονία στους Σκοπιανούς, που τολµάτε να µιλάτε
για Θράκη αλλά δεν τολµάτε να ξηλώσετε το προξενείο στη
Θράκη, που θέλετε να µοιραστείτε το Αιγαίο µέσω Χάγης µε τους
φίλους σας στους Τούρκους, κύριε Υπουργέ, και που αγνοείτε
επιδεικτικά την Εκκλησία µας και τους ιερούς κανόνες της και το
ορθόδοξο δόγµα µας, ψηφίζοντας γάµο για οµοφυλόφιλους.

Μας κατηγορείτε κάποιοι εδώ µέσα, κύριε Αποστολάκη, για
οµοφοβία, κύριοι Υπουργοί της Κυβέρνησης. Σας κατηγορούµε
για άλλη ελληνοφοβία. Κύριε Υπουργέ, λοιπόν, εµείς στην Ελλη-
νική Λύση υποδείξεις πατριωτισµού δεν δεχόµαστε από εκπρο-
σώπους της woke ατζέντας. Αυτά να τα πείτε αλλού και να τα
κάνετε αλλού, όχι σε εµάς. 

Συνοψίζοντας, παρ’ όλο που έχουµε τις επιφυλάξεις µας, κύριε
Υπουργέ, θα στηρίξουµε το συγκεκριµένο σχέδιο νόµου, γιατί
στηρίζουµε κάθε τι που δύναται να περιφρουρήσει την πατρίδα
µας και να την προστατέψει από οποιονδήποτε κίνδυνο. Εφι-
στούµε, όµως, την προσοχή στην Κυβέρνηση να διασφαλιστεί η
επάρκεια των ανταλλακτικών από τη σύµβαση και να διασφαλί-
σετε σταθερές τιµές για µια δεκαετία τουλάχιστον για να µην
µπει στη διαδικασία ο Έλληνας να µατώσει περισσότερο. Μην
την πατήσουµε όπως στο παρελθόν που µοιράζατε πακτωλό χρη-
µάτων στους ενδιάµεσους και δουλειά δεν γίνεται. 

Κλείνοντας προειδοποιούµε ξανά την Κυβέρνηση. Τα πρώτα
Καναντέρ εκτιµάται ότι θα έρθουν το 2027. Είπατε για τα δύο
πρώτα, κύριε Υφυπουργέ, αν θυµάµαι. Και πλησιάζει η αντιπυ-
ρική περίοδος. Φροντίστε να λάβετε άµεσα και αποτελεσµατικά
όλα τα απαραίτητα µέτρα προστασίας, που θα διαφυλάξουν την
ανθρώπινη ζωή, τη ζωή του Έλληνα πολίτη, την περιουσία του,
για να µπορούµε όλοι εµείς να κοιµόµαστε ασφαλείς και ήσυχοι
και να µην εξαρτόµαστε από καµµία ξένη βοήθεια. 

Στηρίζουµε λοιπόν αυτό το σχέδιο νόµου και θα το υπερψηφί-
σουµε.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Εµείς ευχαριστούµε
τον κ. Γραµµένο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι
από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση,
αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο
οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην
έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» σαράντα έξι
µαθήτριες και µαθητές και τρεις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το
Μεθοδικό Εκπαιδευτήριο Γυµνάσιο και Λύκειο (δεύτερο τµήµα).

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Θα δώσω τώρα τον λόγο στην ειδική αγορήτρια από τη Νέα
Αριστερά κ. Πέρκα. 

ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Ευχαριστώ κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, αγαπητοί συνάδελφοι, το σχέδιο νόµου αφορά

την έγκριση του σχεδίου σύµβασης για την προµήθεια αεροσκα-
φών από τον Καναδά, τα γνωστά σε εµάς Καναντέρ.

Για τη Νέα Αριστερά η κλιµατική κρίση και οι επιπτώσεις της
αποτελούν θεµελιώδες ζήτηµα πολιτικής προτεραιότητας. Η θω-
ράκιση της πολιτείας στα νέα δεδοµένα µε τα απαιτούµενα ερ-
γαλεία είναι απαραίτητη προϋπόθεση. Μόνο µια ισχυρή πολιτεία
µπορεί να συµβάλει στον περιορισµό των επιπτώσεων των φυσι-
κών καταστροφών, απόρροια της κλιµατικής κρίσης και γι’ αυτό
άλλωστε είµαστε υπέρµαχοι της πράσινης µετάβασης ως µονό-
δροµο όχι µόνο για το µέλλον µας αλλά και για το παρόν µας. 

Για να είµαστε σαφείς για το τι συζητάµε, η Ευρωπαϊκή Ένωση
προχώρησε σε διακρατική συµφωνία µε τον Καναδά για την ανα-
νέωση και ενδυνάµωση του στόλου των εναέριων πυροσβεστι-
κών µέσων των µελών του ευρωπαϊκού µηχανισµού στον οποίο
συµπεριλαµβάνεται και η Ελλάδα. Το Συµβούλιο Επιτελικού Σχε-
διασµού του Πυροσβεστικού Σώµατος αποτύπωσε την ανάγκη
και επισήµανε το γεγονός ότι ο υπάρχον εναέριος ελληνικός στό-
λος σηµειώνει σηµαντικές ελλείψεις ως προς τον αριθµό των αε-
ροσκαφών. 

Τα δεδοµένα αυτά δηµιουργούν προβλήµατα στην αντιµετώ-
πιση των δασικών πυρκαγιών και επηρεάζουν αρνητικά την απο-
τελεσµατικότητα όλου του µηχανισµού. Υπό αυτό το πρίσµα
προφανώς θα συµφωνούσαµε στην αναγκαιότητα για την προ-
µήθεια εξελιγµένου νέου τύπου Καναντέρ. Έχουµε µια σαφή
θέση ως προς την θωράκιση της χώρας στο πλαίσιο της κλιµατι-
κής κρίσης.

Μας είπε ο κύριος Υφυπουργός -τον ακούσαµε στην τελευταία
συνεδρίαση της επιτροπής- ότι τα τρία τελευταία χρόνια και ιδι-
αίτερα φέτος γίνεται µια προσπάθεια τεράστια στον τοµέα της
πρόληψης, κάτι που δεν γινόταν επί δεκαετίες. Αναφέρθηκε σε
προβλήµατα που είχαµε παλιότερα και επί ΣΥΡΙΖΑ και επί ΠΑΣΟΚ
όσον αφορά την οικονοµική κρίση. Μια µικρή παρατήρηση, κύριε
Υπουργέ. Θα ήθελα να σας παρακαλέσω όταν αναφέρεστε στα
χρόνια της οικονοµικής κρίσης να µην ξεχνάτε ποια κόµµατα ευ-
θύνονται για την οικονοµική κρίση, να µην ξεχνάτε τη Νέα Δηµο-
κρατία, γιατί είναι το κόµµα που κυβέρνησε τα περισσότερα
χρόνια της µεταπολίτευσης. Γιατί µου έκανε εντύπωση που ανα-
φερθήκατε σε ΣΥΡΙΖΑ και ΠΑΣΟΚ. 

Τώρα σε ό,τι αφορά τα αποτελέσµατα της πρόληψης της Κυ-
βέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας τα είδαµε πέρυσι. Θα ανα-
φερθώ παρακάτω σε επίσηµα στοιχεία, που δείχνουν την
απόλυτη αναποτελεσµατικότητα του επιτελικού κράτους της
Νέας Δηµοκρατίας. Επίσης ο κύριος Υπουργός είπε ως επί-
τευγµα ότι αγοράζουµε ύστερα από πενήντα χρόνια Καναντέρ.
Πράγµατι έχουν περάσει πενήντα χρόνια από την τελευταία
φορά που η χώρα αγόρασε Καναντέρ, αλλά αυτό δεν περιποιεί
τιµή για ένα κόµµα που, όπως είπα, κυβέρνησε επί σειρά ετών. 

Θυµόµαστε όµως επίσης όλοι τις ψευδείς δηλώσεις του κ.
Σκέρτσου για τον πραγµατικό αριθµό των πυροσβεστικών αερο-
σκαφών, που λειτουργούν, αλλά και τις υπερφιλόδοξες δηλώσεις
του προηγούµενου Υπουργού Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής
Προστασίας του κ. Στυλιανίδη, τον δήθεν ειδικό σε θέµατα φυ-
σικών καταστροφών, ότι η Ελλάδα θα µετατραπεί σε ευρωπαϊκό
κόµβο της Ανατολικής Μεσογείου σε ό,τι αφορά την πολιτική
προστασία και τη µεγάλη ενίσχυση του µηχανισµού αντιµετώπι-
σης των πυρκαγιών το καλοκαίρι. Τα αποτελέσµατα είναι γνωστά
πια σε όλους µας. 

Στην ακρόαση των φορέων οι αρµόδιοι φορείς της πυροσβε-
στικής αποκάλυψαν τα πραγµατικά δεδοµένα. Από τα δέκα Κα-
ναντέρ 215 συνήθως διαθέσιµα είναι µόλις τέσσερα. Από τα επτά
Καναντέρ 415 είναι διαθέσιµα τα τέσσερα. Από τα δεκαεννιά Πε-
τζετέλ συνήθως διαθέσιµα είναι τα έντεκα. Δηλαδή σύνολο από
τα τριάντα έξι αεροσκάφη, διαθέσιµα είναι τα δεκαεννιά. 

Επί της διαδικασίας της συγκεκριµένης σύµβασης -γιατί πραγ-
µατικά µας προβληµάτισε πολύ- δηµιουργούνται σοβαρά ερωτη-
µατικά. Το πρώτο και σοβαρότερο θα έλεγα -µπορούσαµε να
τελειώσουµε εκεί- είναι ότι πάµε να εγκρίνουµε ένα σχέδιο σύµ-
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βασης. Μας είπατε ότι η σύµβαση που θα έρθει δεν µπορεί να
έχει διαφορά από το σχέδιο. Όµως ήδη το σχέδιο έχει πολλούς
απόρρητους όρους. Καλούµαστε, δηλαδή, να εγκρίνουµε ένα
σχέδιο σύµβασης ενώ δεν έχουµε γνώση για πολλούς σοβαρούς
όρους της σύµβασης. Έχουµε ευθύνη, κύριε Υπουργέ. Εκπρο-
σωπούµε τον ελληνικό λαό. Δεν µπορούµε στα τυφλά να στηρί-
ζουµε συµβάσεις που δεν ξέρουµε τους όρους της. 

Δεύτερον, µας είπε ο κύριος Υπουργός, ότι από αυτό το σχέ-
διο σύµβασης δεν µπορεί να αλλάξει ούτε ένα «και». Εννοούµε
ότι δεν µπορούµε να αλλάξουµε τη διαδικασία. Εποµένως εύ-
λογα προκύπτει το ερώτηµα: Γιατί επιλέξατε αυτή τη διαδικασία
αφού δεν έχουµε τη δυνατότητα ούτε να τη συζητήσουµε, ούτε
να αλλάξουµε. Γιατί θέλετε την έγκρισή µας;

Μας είπε ο κύριος Πρόεδρος της επιτροπής και ο κύριος
Υπουργός ότι έχει ξανασυµβεί στην έγκριση σχεδίων συµβάσεων
στον τοµέα της άµυνας και ειδικότερα το σχέδιο σύµβασης στην
αγορά των Ραφάλ. Το ότι είναι αυτό µια τακτική της Νέας Δηµο-
κρατίας δεν είναι για µας επαρκής απάντηση. 

Τρίτον, υπάρχει απ’ ότι κατάλαβα και ένα θέµα µε την παρά-
δοση αυτή καθ’ εαυτή των αεροσκαφών αλλά και τον χρόνο πα-
ράδοσης. Υπάρχει κάποια εγγύηση για την παράδοση των
αεροσκαφών ή θα εξαρτηθεί από τις παραγγελίες των άλλων
κρατών µελών; Υπάρχει δεσµευτικό χρονοδιάγραµµα παράδο-
σης; Μας είπατε ότι ξέρουµε το Delivery Schedule και πως θα
αρχίσουν οι παραδόσεις µε την πρόοδο της παραγωγής και ότι
αν κάτι καθυστερήσει, τότε βεβαίως υπάρχουν και οι ποινικές ρή-
τρες, οι οποίες πού ακριβώς περιγράφονται στη σύµβαση;

Ερωτηµατικά όµως έχουµε και για τον προϋπολογισµό. Μας
ενηµέρωσε ο Υπουργός ότι η Ευρωπαϊκή Ένωση δίνει 100 εκα-
τοµµύρια ευρώ σε καθένα από τα έξι κράτη-µέλη για το RESCEU,
δύο Καναντέρ σε κάθε κράτος. Άρα θα αγοράσουµε πέντε συν
δύο, που δύο θα µας αγοράσει η Ευρωπαϊκή Ένωση. Στο σχέδιο
της σύµβασης όµως δεν αναφέρεται τίποτα. Στην έκθεση του Λο-
γιστηρίου του Κράτους γράφετε για περίπου 361 εκατοµµύρια
ευρώ. Θα πρέπει να αποσαφηνιστεί το ακριβές ποσό. 

Επίσης θα πρέπει να µας εξηγήσετε γιατί ένα Καναντέρ κοστί-
ζει περίπου όσο ένα F-16. Δεν ήταν πειστική η απάντηση που πή-
ραµε από τον κύριο Υπουργό και δεν υπάρχει η απαιτούµενη
πληροφόρηση. Και, εν πάση περιπτώσει, σε κάθε περίπτωση πρέ-
πει να ξέρουµε ακριβώς τον προϋπολογισµό, εφόσον µας καλείτε
να ψηφίσουµε. Επίσης όµως να µας πείτε από πού θα προέλθουν
οι πόροι. Πόσοι είναι από το Ταµείο Ανάκαµψης και Ανθεκτικότη-
τας, πόσοι είναι από το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων; Είναι
από το εθνικό σκέλος; Είναι από το συγχρηµατοδοτούµενο σκέ-
λος; Συµµετέχει στη χρηµατοδότηση το πρόγραµµα «ΑΙΓΙΣ»; 

Επί τη ευκαιρία, θα θέλαµε να ξέρουµε ποιες προµήθειες,
ποιες δαπάνες έχουν καλυφθεί από το πρόγραµµα «ΑΙΓΙΣ». Αυτό
δεν το ξέρουµε. Γενικότερα φοβάµαι ότι καλούµαστε να εγκρί-
νουµε το σχέδιο µιας λεόντειας πιθανά σύµβασης υπέρ των κα-
ναδέζικων συµφερόντων, χωρίς να γνωρίζουµε όρους της,
δεδοµένων των πολλαπλών απόρρητων στοιχείων.

Επίσης, δεν γνωρίζουµε αν υπήρξε σχεδιασµός για άλλου
τύπου αεροσκάφη, αν χρειάζονται περισσότερα ελικόπτερα απ’
ό,τι αεροσκάφη. Δεν είµαστε καθόλου ειδικοί, το οµολογώ,
απλώς διαβάζουµε διάφορα δηµοσιεύµατα και συγχρόνως και
κυρίως δεν έχουµε και πολλή εµπιστοσύνη στην Κυβέρνηση σε
θέµατα έρευνας και βέλτιστης πρακτικής. 

Θα θέλαµε να γνωρίζουµε αν το αρµόδιο όργανο, το Πυροσβε-
στικό Σώµα, είχε συµµετοχή στον σχεδιασµό, στις διαπραγµα-
τεύσεις, αν υπήρξαν και άλλες εναλλακτικές επιλογές και αν
επιλέξαµε την πιο πρόσφορη. Τα χρήµατα του ελληνικού λαού,
όπως είπαµε, πρέπει να αξιοποιούνται και να υπάρχει λογοδοσία
για τις δαπάνες. 

Οι µηχανικοί της Πυροσβεστικής έθεσαν αρκετούς προβληµα-
τισµούς στην ακρόαση των φορέων. Πρέπει να αναφερθεί κατά
την υπογραφή της σύµβασης σε ποιο στάδιο της σχεδίασης βρί-
σκεται η πρόταση, αν έχουν δοθεί όλες οι απαιτούµενες πιστο-
ποιήσεις, αν καλύπτονται όλες οι συνθήκες παραγωγής. Πρέπει
να οριοθετηθεί και να δικαιολογηθεί το κόστος ανά µονάδα. Πρέ-
πει να αναφερθεί η ακριβής συµφωνία ηµεροµηνίας παραδό-
σεων. Πρέπει το ελληνικό δηµόσιο να έχει γραπτή δέσµευση.

Πρέπει να υπάρχουν ενδιάµεσες λύσεις µέχρι την παράδοση των
συµφωνηµένων. Πρέπει να ζητηθούν κατασκευαστικά ανταλλάγ-
µατα προς ενίσχυση της Ελληνικής Αµυντικής Βιοµηχανίας. Αυτό
είναι κάτι που πάντα σας διαφεύγει, σε οποιαδήποτε αγορά ή
σύµβαση, το πώς θα στηριχθεί η Ελληνική Αµυντική Βιοµηχανία.
Θα πρέπει να γίνουν ενέργειες για να υποστηριχθεί η συντήρηση
των αεροσκαφών και από την Ελληνική Αµυντική Βιοµηχανία. Θα
πρέπει να υπάρχει η απαιτούµενη υποστήριξη σε υλικά και αν-
ταλλακτικά για την κατασκευή και τη συντήρησή τους. Τα ποσά,
τα ποσοστά και οι φορείς χρηµατοδότησης θα πρέπει να είναι
ξεκάθαρα από την έναρξη του προγράµµατος. Στη λογιστική
υποστήριξη θα πρέπει να ληφθεί υπόψη και η υποστήριξη εδά-
φους, το ground support. Θα πρέπει όλες αυτές οι απαιτήσεις,
ειδικά εργαλεία, συσκευές και άλλα, να είναι οριοθετηµένες και
κοστολογηµένες. Τέλος, θα πρέπει να υπολογιστούν τα κόστη
εκπαίδευσης του προσωπικού, των χειριστών, αλλά και του προ-
σωπικού µηχανικής υποστήριξης.

Φοβόµαστε, λοιπόν, ότι το σχέδιο που φέρνετε εντάσσεται
στην επικοινωνιακή σας πολιτική, ένα ακόµη σόου της Κυβέρνη-
σης. Τα ερωτήµατα που εγείρονται δεν απαντήθηκαν επαρκώς.
Οι όροι έχουν ήδη προαποφασιστεί από τη συµφωνία στο πλαί-
σιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης µε την Κυβέρνηση του Καναδά και
την εταιρεία που τα κατασκευάζει. Ξαναρωτώ σε τι αποσκοπεί η
ενηµέρωση και το να µας βάλετε να ψηφίσουµε αυτό το σχέδιο
σύµβασης αγοράς των νέων Καναντέρ. Δεν µπορούµε να το κα-
τανοήσουµε. 

Σε κάθε περίπτωση, η προµήθεια αεροσκαφών µπορούµε να
πούµε ότι είναι αναγκαία, αλλά συγχρόνως απαιτείται ενίσχυση
και σε χερσαία µέσα, σε προσωπικό στην Πυροσβεστική, αλλά
και στα δασαρχεία. Ανώτατο υπηρεσιακό στέλεχος του Πυρο-
σβεστικού Σώµατος χαρακτήρισε προβληµατικό επιχειρησιακά
τον διαχωρισµό της πρόληψης των δασικών πυρκαγιών από την
καταστολή τους. Ο Υπουργός και ο Υφυπουργός µάς είπαν για
προσλήψεις στην Πυροσβεστική και στα δασαρχεία. Η πραγµα-
τικότητα βέβαια είναι ότι η Κυβέρνηση δεν έχει προχωρήσει στις
απαιτούµενες προσλήψεις. Οι φορείς στην ακρόαση το είπαν κα-
θαρά. 

Υπάρχουν πολλές ασάφειες που είναι µια καλή ευκαιρία να συ-
ζητήσουµε και µε αφορµή αυτή τη σύµβαση, γιατί στη χώρα µας
τον προηγούµενο χρόνο σηµειώθηκε ρεκόρ καµένων εκτάσεων,
δηλαδή συντελέστηκε µια ανυπολόγιστη καταστροφή στο φυ-
σικό περιβάλλον που σηµαδεύτηκε από την απώλεια ανθρώπινων
ζωών, την καταστροφή κτιρίων, ζώων, οικονοµικών δραστηριο-
τήτων κ.λπ.. Αναφέροµαι στις πυρκαγιές του Έβρου, στην Αλε-
ξανδρούπολη, στη Δαδιά, στη Ρόδο, στην Αττική, στην Εύβοια,
στη Μαγνησία. Είναι πρωτόγνωρες όλες αυτές οι καταστροφές. 

Μάλιστα, σύµφωνα µε τα στοιχεία του Ευρωπαϊκού Συστήµα-
τος Πληροφόρησης για δασικές πυρκαγιές που επεξεργάστηκε
το «ΜΕΤΕΟ», η Ελλάδα το 2023 κατατάσσεται στην πρώτη θέση
µεταξύ των κρατών της Ευρωπαϊκής Ένωσης και γενικότερα της
Ευρώπης, αλλά και µεταξύ των κρατών της Μέσης Ανατολής και
της Βόρειας Αφρικής µε τις περισσότερες καµένες εκτάσεις. Ει-
δικότερα, κατέγραψαν ένα εκατοµµύριο επτακόσιες είκοσι έξι χι-
λιάδες διακόσια εξήντα καµένα στρέµµατα, δηλαδή ποσοστό
41,9% της συνολικής καµένης έκτασης στα κράτη της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης. Είναι µια θλιβερή πρωτιά για τη χώρα µας και οι ζη-
µιές είναι ανυπολόγιστες.

Υπάρχουν και άλλα στοιχεία για τραγικές πρωτιές στη χώρα
µας το καλοκαίρι που πέρασε, που αποδεικνύουν την αποτυχία
του επιτελικού κράτους και το έλλειµµα του συνολικού σχεδια-
σµού. 

Όπως καταλαβαίνουµε, η κλιµατική κρίση είναι παρούσα. Η
χώρα µας από πολιτικές επιλογές και ολιγωρίες της Κυβέρνησης
φάνηκε να είναι πολύ εκτεθειµένη και ανοχύρωτη σ’ αυτά τα πρω-
τοφανή κλιµατικά δεδοµένα. Πολλές φορές βλέπουµε την Κυ-
βέρνηση να επικαλείται την κλιµατική κρίση ως άλλοθι για την
ανεπάρκεια που έχει επιδείξει. Εδώ εγώ θα έλεγα να µη χρησι-
µοποιήσουµε και την κλιµατική κρίση ως ευκαιρία για πλουτισµό,
για περίεργες συµβάσεις. Το κρατάµε κι αυτό.

Συγχρόνως, αµφισβητεί τα επίσηµα επιστηµονικά δεδοµένα
για τις πυρκαγιές. Θυµόµαστε όλοι το Εθνικό Αστεροσκοπείο και
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την ΕΜΥ που είχαν προειδοποιήσει εγκαίρως για το µέγεθος των
καιρικών φαινοµένων και των φυσικών καταστροφών και αντί η
Κυβέρνηση να λάβει στα σοβαρά τις προειδοποιήσεις των ειδι-
κών και να συνδιαµορφώσει µαζί τους τις απαιτούµενες δηµόσιες
πολιτικές, αµφισβήτησε τα επίσηµα δεδοµένα και προχώρησε
στην υπαγωγή της ΕΜΥ και του Αστεροσκοπείου στο Υπουργείο
Κλιµατικής Κλίσης και Πολιτικής Προστασίας. Δηλαδή το Αστε-
ροσκοπείο, ένα εµβληµατικό ερευνητικό κέντρο µε µεγάλη ιστο-
ρία, τιµωρήθηκε. 

Κύριε Υπουργέ, θέλω να πω ότι επειδή είµαστε ακριβώς εν
µέσω κλιµατικής κρίσης, η επιστήµη, η έρευνα και η επιστηµονική
τεκµηρίωση πρέπει να είναι πάνω απ’ όλα. Δεν µπορούµε πια να
κάνουµε οτιδήποτε µε το µάτι, ούτε σχεδιασµούς µε το µάτι, πρό-
χειρους και ad hoc. Η Κυβέρνηση έχει τεράστια ευθύνη για τις
πυρκαγιές, για την έλλειψη προετοιµασίας, πρόληψης, συντονι-
σµού, αποτελεσµατικής διαχείρισης. Υπήρξε έλλειψη σχεδια-
σµού, δυνάµεων και µέσων. Δεν υπάρχει συνολικός σχεδιασµός
για την προσαρµογή στην κλιµατική κρίση.

Μπορώ να αναφέρω τον ανενεργό νόµο για την Πολιτική Προ-
στασία του ’20, νόµος της ίδιας Κυβέρνησης, τη διάσπαση των
περιβαλλοντικών πολιτικών που δεν ενοποιήθηκαν, αλλά προχώ-
ρησαν σε απόσπαση αρµοδιοτήτων από το Υπουργείο Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας. Η Κυβέρνηση δεν έχει ως προτεραιότητα
την ενίσχυση και τη στελέχωση της Πυροσβεστικής. Ούτε µία
πρόσληψη ουσιαστικά µονίµων υπαλλήλων στις δασικές υπηρε-
σίες δεν έχει γίνει. Τα τµήµατα υποστηρικτικής λειτουργίας αντί
να στελεχωθούν µε το κατάλληλο διοικητικό προσωπικό, συνεχί-
ζουν να λειτουργούν µε υπαλλήλους των ήδη υποστελεχωµένων
δασικών υπηρεσιών, επιβαρύνοντάς τες ακόµα περισσότερο.
Προβληµατική και πρόχειρη είναι η µεταφορά των δασικών υπη-
ρεσιών από τις αποκεντρωµένες διοικήσεις στο ΥΠΕΝ µε υλοποί-
ηση κάθετης δοµής, χωρίς διοικητικό προσωπικό και στελέχη για
την οικονοµική διαχείριση.

Επίσης, σηµειώθηκε µια ελάχιστη έως µηδενική απορρόφηση
των πόρων του Ταµείου Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας στον
τοµέα της κλιµατικής κρίσης και της Πολιτικής Προστασίας, άρα
στασιµότητα στην πρόληψη πυρκαγιών, αλά καρτ αξιοποίηση
τµηµάτων από το πόρισµα Γκολντάµερ, το οποίο δεν αξιοποι-
ήθηκε εγκαίρως. Οτιδήποτε έχει να κάνει µε την επιστήµη και την
τεκµηρίωση -ανέφερα και τους φορείς πριν- αντί να είναι η πρώτη
επιλογή, γίνεται αποσπασµατικά και αλά καρτ.

Κύριε Υπουργέ, ξεκινά µια δύσκολη περίοδος. Όπως ακού-
σαµε, δεν υπάρχει κατάλληλη στελέχωση. Έχουµε καταθέσει κά-
ποια ερώτηση σχετικά µε την υποστελέχωση των δασικών
υπηρεσιών, οι οποίες είναι αντιµέτωπες µε πληθώρα διοικητικών
προβληµάτων, µε εκκρεµότητες στην καταβολή των δεδουλευ-
µένων του Προγράµµατος Δασοπροστασίας, µε αυξανόµενες
υποχρεώσεις απέναντι σε προµηθευτές. Ζητήσαµε όλα αυτά τα
έγγραφα. Φυσικά δεν ήρθαν ποτέ, δεν τα έχουµε πάρει ποτέ. 

Παρ’ όλα αυτά, εµείς θέλουµε να τονίσουµε για πολλοστή
φορά ότι είναι απαραίτητη η ενίσχυση της Πυροσβεστικής Υπη-
ρεσίας, της Πολιτικής Προστασίας και των δασικών υπηρεσιών,
γιατί η βάση για την πυροπροστασία είναι η πολιτεία. Αυτό ση-
µαίνει ότι υπάρχουν στελέχη που θα είναι εκπαιδευµένα, που θα
έχουν εργαλεία και εξοπλισµό και κατάλληλο συντονισµό. 

Ολοκληρωµένη πρόληψη χωρίς γενναίες πολιτικές αποφάσεις,
κύριε Υπουργέ, δεν µπορεί να υπάρξει. Σε ό,τι αφορά τη σύµ-
βαση που µας φέρνετε, το σχέδιο, µας φέρνετε να εγκρίνουµε
ένα σχέδιο σύµβασης µε σηµαντικούς όρους που δεν ξέρουµε.
Είµαστε πάρα πολύ επιφυλακτικοί. Προφανώς καταλαβαίνουµε
την αναγκαιότητα να εξοπλιστεί η χώρα από τη µια µεριά. Από
την άλλη, όπως είπαµε, δεν µπορεί η κλιµατική κρίση να γίνει ευ-
καιρία.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε κι

εµείς την κ. Πέρκα.
Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής από τους Σπαρτιάτες κ. Διο-

νύσιος Βαλτογιάννης.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΒΑΛΤΟΓΙΑΝΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, είναι γεγονός αδιαµφισβήτητο πως το νοµο-

σχέδιο που συζητάµε είναι εξαιρετικής σηµασίας, εάν αναλογι-

στούµε το κόστος πρωτίστως σε ανθρώπινες ζωές που πλήρωσε
η πατρίδα µας τα τελευταία έτη εξαιτίας της αδυναµίας αποτε-
λεσµατικής και άµεσης αντιµετώπισης των φυσικών καταστρο-
φών. Η πάγια κυβερνητική τακτική της µη ανάληψης ευθυνών και
κυρίως η µετάθεσή τους στην κλιµατική αλλαγή δεν µπορεί
πλέον να γίνεται ανεκτή.

Απαιτούµε, λοιπόν, ενέργειες και µάλιστα άµεσες για την προ-
στασία των συµπατριωτών και των περιουσιών τους. Η ανανέωση
του στόλου είναι σαφώς αναγκαία αφού ο υπάρχον εξοπλισµός
δεν επαρκεί για να καλύψει τις αυξηµένες ανάγκες του Πυροσβε-
στικού Σώµατος εξαιτίας των δασικών πυρκαγιών που µαίνονται
κατά τη διάρκεια του καλοκαιριού στη χώρα µας. 

Η αναγκαιότητα της προµήθειας των πυροσβεστικών αερο-
σκαφών είναι προφανής τόσο σε ό,τι αφορά στην ενίσχυση όσο
και σε ό,τι αφορά στην ανανέωση του γερασµένο στόλου ο
οποίος οδήγησε στην απώλεια ανθρώπινων ζωών και εξακολου-
θεί να θέτει σε κίνδυνο τις ζωές των πιλότων µας. Προφανές
ωστόσο είναι το γεγονός πως η πρόθεση της αγοράς των επτά
αεροσκαφών δεν αποτελεί άµεση λύση του προβλήµατος µιας
και τα αεροσκάφη θα αποκτηθούν σε βάθος χρόνου και σε δό-
σεις. Ήρθε η ώρα να διαψεύσετε αυτά που διαδίδουν τα κοινω-
νικά δίκτυα αλλά και να σταµατήσει η Κυβέρνηση να υποκρίνεται
πως έπραξε το καθήκον της. Όταν υπάρχουν νεκροί πιλότοι και
πυροσβέστες κατά την εκτέλεση του καθήκοντος, όταν υπάρ-
χουν πολίτες θύµατα, όταν υπάρχουν τεράστιες υλικές κατα-
στροφές σε ιδιωτικές περιουσίες και δηµόσιες υποδοµές εµείς
δεν µπορούµε, όπως η Κυβέρνηση να αισθανόµαστε ούτε άνετοι
ούτε ικανοποιηµένοι. 

Δεν επιθυµούµε να θρηνήσουµε κι άλλους ιπτάµενους. Να µην
ξεχνάµε τους πεσόντες σε αποστολές αεροπυρόσβεσης οι
οποίοι δεν είναι λίγοι. Έχουµε θρηνήσει συνολικά δεκαεννιά ιπτά-
µενους τους οποίους τιµάµε και δεν ξεχνάµε. Επιθυµούµε πρά-
ξεις και ευχόµαστε πράγµατι αυτό το νοµοσχέδιο να είναι η αρχή
άµεσων λύσεων. Θα δώσουµε τόσα εκατοµµύρια για να αγορά-
σουµε τα αεροσκάφη. Ας ελπίσουµε όµως ότι το καλοκαίρι δεν
θα περιµένουµε τον στρατό και τους εθελοντές να σβήσουν τις
φωτιές. Είµαστε υπέρ του νοµοσχεδίου. 

Σας ευχαριστούµε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Βαλτογιάννη. 
Θα δώσω τώρα τον λόγο στον ειδικό αγορητή από τη Νίκη κ.

Κοµνηνό Δελβερούδη. 
ΚΟΜΝΗΝΟΣ ΔΕΛΒΕΡΟΥΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Αξιότιµοι συνάδελφοι, κύριε Υφυπουργέ, πριν µιλήσω για την

προτεινόµενη σύµβαση που αφορά στην προµήθεια πυροσβεστι-
κών αεροσκαφών θεωρώ χρέος µου ως εκπρόσωπος της Νίκης
να αποτίσω φόρο τιµής στους ήρωες πιλότους µας Χρήστο
Μούλα και Περικλή Στεφανίδη οι οποίοι το περασµένο καλοκαίρι
θυσίασαν τη ζωή τους στο καθήκον της δασοπυρόσβεσης. Είµα-
στε όλοι αιωνίως ευγνώµονες σε αυτούς και σε όλους τους
ήρωες που θυσιάστηκαν αγωνιζόµενοι στα πύρινα µέτωπα. Ο
µόνος τρόπος να τιµήσουµε αυτή τη θυσία είναι να ενισχύσουµε
µε τον λόγο και τις παρατηρήσεις µας τον αγώνα όλων όσων δια-
κινδυνεύουν τη ζωή τους στη µάχη της δασοπυρόσβεσης. Φυ-
σικά όχι µόνο της δασοπυρόσβεσης, αλλά και της διαφύλαξης
και περιφρούρησης της πατρίδας µας καθώς µόλις χθες ακού-
σαµε τη δυσάρεστη είδηση της πτώσης ενός σύγχρονου πολε-
µικού σύγχρονου πολεµικού αεροσκάφους F-16 στη θαλάσσια
περιοχή της νήσου Ψαθούρας. Δεν θρηνούµε τον πιλότο. 

Κατ’ αρχάς χωρίς κοµµατικές παρωπίδες και µε γνώµονα το
εθνικό συµφέρον οµολογούµε πως είναι θετικό το ότι γίνονται κι-
νήσεις για την ενίσχυση της δασοπυρόσβεσης µε την αγορά
νέου τύπου πυροσβεστικών αεροσκαφών. Η σύµβαση όπως ήλθε
ήγειρε εύλογες απορίες στις οποίες θέσαµε στην επιτροπή λε-
πτοµερώς. Οι απαντήσεις που πήραµε από τον κύριο Υπουργό
δεν µας ικανοποίησαν πλήρως. Ωστόσο µας έλυσαν πολλές απο-
ρίες σχετικά µε τη χρησιµότητα αυτής της σύµβασης και κατά
πόσο αυτή βαίνει προς το συµφέρον της χώρας µας. Θεωρούµε
ότι η σύµβαση κινείται προς τη σωστή κατεύθυνση αν και δεν µας
ικανοποιεί πλήρως κυρίως ως προς τη διαδικασία και το νοµικό
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καθεστώς της. Πιο συγκεκριµένα τυχόν διαφορές που θα προ-
κύψουν δεν θα εξεταστούν από τα ελληνικά δικαστήρια αλλά
προβλέπεται η υπαγωγή τους στη διαιτησία του διεθνούς εµπο-
ρικού επιµελητηρίου. Αυτό πρακτικά σηµαίνει ότι το ελληνικό δη-
µόσιο θα αντιµετωπιστεί ως ένας απλός ιδιώτης εισαγωγέας
χωρίς τα προνόµια που έχει στα πλαίσια της νοµοθεσίας για τις
δηµόσιες προµήθειες. 

Επιπλέον, η έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους
κάνει λόγο για δαπάνη ύψους 361 εκατοµµυρίων αλλά ταυτό-
χρονα αναφέρει ότι θα προκύψουν και άλλα έξοδα. Αναφέρονται
επί λέξει τα εξής: σύµφωνα µε το αρµόδιο Υπουργείο και την
ισχύουσα κατά τη σύνταξη της έκθεσης ισοτιµία ευρώ δολαρίου
ΗΠΑ η εν λόγω δαπάνη εκτιµάται στο ποσό των 361 εκατοµµυ-
ρίων ευρώ περίπου. Κατά το µέρος που η δαπάνη αυτή θα χρη-
µατοδοτηθεί από ευρωπαϊκούς πόρους θα συµβάλει στην
ουδετερότητα του δηµοσιονοµικού αποτελέσµατος. «Περαιτέρω
ενδέχεται να προκύψουν πρόσθετες επιβαρύνσεις» αναφέρει
«που απορρέουν από υποχρεώσεις της χώρας µας ως αγοραστή
όπως αυτές περιγράφονται στη σύµβαση και στα παραρτήµατα
αυτής». Αυτό όπως το ακούει κάποιος θα περίµενε µέσα στη σύµ-
βαση να βρει που περιγράφονται οι τυχόν πρόσθετες αυτές επι-
βαρύνσεις και σε τι θα µπορούσαν να συνίστανται έστω και
πιθανολογώντας. Και αν κάποιος δικαίως αναρωτηθεί «µπορεί
µία σύµβαση για αγοραπωλησία να είναι έγκυρη όταν δεν υπάρ-
χει αποτυπωµένη η σαφής οικονοµική επιβάρυνση του αγορα-
στή;» τον παραπέµπουµε στον κύριο Υφυπουργό ή στον κύριο
Υπουργό να το αποσαφηνίσει. Εµείς το καταθέσαµε ως ένα από
τα εύλογα ερωτήµατά µας στις επιτροπές. 

Μας δηµιούργησε επίσης εντύπωση και το καταθέσαµε και
αυτό στην επιτροπή το γεγονός ότι δεν παρευρέθηκε στη διαδι-
κασία ακρόασης εξωκοινοβουλευτικών φορέων εκπρόσωπος της
εταιρείας. Θα µας φώτιζε η καθ’ ύλην αρµόδια πηγή οποιαδή-
ποτε απορία είτε όσον αφορά κάποια γενικά χαρακτηριστικά του
αεροσκάφους που έχει σχεδιάσει, είτε όσον αφορά την πολιτική
της εταιρείας σε θέµατα που έχουν να κάνουν µε τις προϋποθέ-
σεις επανεκκίνησης της γραµµής παραγωγής των Καναντέρ νέας
γενιάς. Αυτό που φέρετε εις γνώση µας είναι ότι οι έξι χώρες της
Νότιας Ευρώπης που ενδιαφέρθηκαν για να παραγγείλουν αε-
ροπλάνο είναι οι προαναφερόµενες Πορτογαλία, Γαλλία, Ισπα-
νία, Κροατία και Ελλάδα. Δεν ξέρω αν ξέχασα κάποια. Συνολικά
παρήγγειλαν είκοσι δύο αεροσκάφη. 

Είναι νοµίζω άξιο απορίας να µην παρίσταται στην καθ’ ύλην
αρµόδια επιτροπή λήψης απόφασης για το αν θα αγοραστούν ή
όχι τα συγκεκριµένα αεροσκάφη εκπρόσωπος της άµεσα ωφε-
λούµενης εταιρείας εκθειάζοντας ή παρουσιάζοντας τα πλεονε-
κτήµατα των πυροσβεστικών αυτών αεροσκαφών που θα
κατασκευάσουν και θα µας πουλήσουν. Οπωσδήποτε δεν µπο-
ρούµε να παραβλέψουµε το γεγονός ότι η σύµβαση αυτή θα εξο-
πλίσει τη χώρα µας µε σηµαντικά όπλα κατά των πυρκαγιών έστω
και στο απώτερο µέλλον. Και αυτό για µας είναι το σηµαντικό. Η
ενίσχυση, δηλαδή, της πολιτικής προστασίας και της προστασίας
του φυσικού περιβάλλοντος. Το γεγονός αυτό δεν δικαιολογεί
την πολυετή απραξία και την κατασπατάληση του δηµοσίου χρή-
µατος σε δευτερεύοντες ή αχρείαστους σκοπούς εις βάρος της
πολιτικής προστασίας και της προστασίας του φυσικού περιβάλ-
λοντος, την επί δεκαετίες απουσία εθνικής στρατηγικής για τη
δασοπυρόσβεσης και την αναδάσωση. Ούτε αυτή η σύµβαση
που σήµερα θα ψηφίσουµε έχει κάποια άµεση επίδραση στη δα-
σοπροστασία για το συγκεκριµένο καλοκαίρι και την αντιπυρική
περίοδο στην οποία πρόκειται να εισέλθουµε σε λίγο. Με τις µε-
γάλες πυρκαγιές των περασµένων ετών έχει ήδη καταστραφεί ο
µισός δασικός µας πλούτος. Όταν θα βγουν στη µάχη µε τις φω-
τιές τα νέα αεροσκάφη µπορεί να έχει καεί και ο άλλος µισός.
Χρειάζονται άµεσα µέτρα τόσο για την πυρόσβεση όσο και για
την πρόληψη των πυρκαγιών. Να χρησιµοποιηθούν οι νέες τε-
χνολογίες για τον άµεσο εντοπισµό της φωτιάς εν τη γενέσει της
και όχι όταν πια έχει απλωθεί. 

Να προσληφθεί το απαραίτητο προσωπικό στην Πυροσβεστική
Υπηρεσία, αλλά και στη Δασική Υπηρεσία, η οποία πρέπει να
συµβάλει ουσιαστικά στην πρόληψη κατά των πυρκαγιών. Είναι
επιτακτική ανάγκη νοµίζουµε η στελέχωση και η επαναδραστη-

ριοποίηση της στους ζωτικούς χώρους του δασικού περιβάλλον-
τος. 

Για µας, η προστασία του περιβάλλοντος δεν επιτυγχάνεται µε
κλίµα τροµοκρατίας για την κλιµατική αλλαγή και περιορισµό των
δικαιωµάτων των ανθρώπων µε αόριστη επίκληση του δηµοσίου
συµφέροντος. Βλέπουµε να γίνεται η κλιµατική κρίση «καρα-
µέλα» στο στόµα των θαµώνων της Λέσχης του Νταβός και γι’
αυτό η φράση προκαλεί δυσφορία σε πολύ κόσµο. Γιατί ο κό-
σµος φοβάται ότι η κλιµατική κρίση θα εργαλειοποιηθεί, όπως
εργαλειοποιήθηκε και η δηµόσια υγεία για να περιοριστούν τα
δικαιώµατα των ανθρώπων και να αυξηθούν οι εξουσίες των κυ-
βερνώντων. 

Επιπλέον, η κλιµατική αλλαγή δεν πρέπει να γίνεται άλλοθι
στην αµέλεια των υπευθύνων, όπως ακούµε ως µόνιµη επωδό να
την αναφέρει ο Πρωθυπουργός µετά από κάθε φυσική κατα-
στροφή, η οποία βέβαια ξεγυµνώνει την ανυπαρξία κρατικού µη-
χανισµού.

Για την αντιµετώπιση των φυσικών καταστροφών απαιτείται
πρωτίστως η προτεραιοποίηση του προβλήµατος ώστε να υπάρ-
ξει σοβαρή, στοχευµένη και αποτελεσµατική δράση του κρατικού
µηχανισµού για τη βέλτιστη ασφάλεια των πολιτών και του φυσι-
κού περιβάλλοντος. Είναι αυτή η σύµβαση προς αυτή την κατεύ-
θυνση; Σίγουρα ο εξοπλισµός µε σύγχρονα πυροσβεστικά
αεροσκάφη είναι ένα σηµαντικό βήµα για την αποτελεσµατικό-
τερη δασοπυρόσβεση. 

Κατά την άποψή µας, είναι αδιανόητο να κάνουµε οικονοµία
στη δασοπροστασία και στην πολιτική προστασία τη στιγµή που
δίνονται αφειδώς δηµόσια χρήµατα στα µέσα µαζικής ενηµέρω-
σης, στη ΛΟΑΤΚΙ προπαγάνδα, σε προκλητικά ντοκιµαντέρ, στην
επιχορήγηση των κοµµάτων και σε τόσα άλλα δευτερεύοντα και
ήσσονος σηµασίας ή και αχρείαστα πράγµατα και να περιµέ-
νουµε από την Ευρωπαϊκή Ένωση να µας καλύψει µια τόσο ση-
µαντική δαπάνη. 

Όπως επισηµάναµε και στην επιτροπή είναι αναγκαίο να γίνουν
οι απαραίτητες προσλήψεις στο Πυροσβεστικό Σώµα τις οποίες
µας επιβεβαίωσαν οι αρµόδιοι Υπουργοί, αλλά και να αυξηθούν
οι χαµηλές αποδοχές αυτών των ανθρώπων που ρισκάρουν κάθε
καλοκαίρι και κατά τη διάρκεια όλου του έτους τη ζωή τους για
εµάς. Οι πιλότοι µας και οι τεχνικοί των αεροσκαφών λαµβάνουν
αναξιοπρεπείς µισθούς, δυσανάλογους µε την εκπαίδευση και
την προσφορά τους για το επικίνδυνο επάγγελµα που ασκούν.
Πρέπει να αυξηθούν οι µισθοί τους όχι µόνο για να δοθούν κίνη-
τρα και στα άλλα νέα παιδιά να ασχοληθούν µε αυτό τον τοµέα,
αλλά και για να σταλεί ένα µήνυµα επιβράβευσης των θυσιών και
των κόπων τους. 

Φυσικά, χρειάζεται να υπάρξει και ένα ευρύτερο σχέδιο προ-
κειµένου να δαπανηθούν όσα χρειάζονται για τη στρατηγική πρό-
ληψης, όπως είπαµε και καταστολής των πυρκαγιών, να ανοίξουν
νέες αντιπυρική ζώνες, να καθαριστούν τα άλση που βρίσκονται
κοντά σε κατοικηµένες περιοχές και τέλος, να ευαισθητοποι-
ηθούν οι πολίτες διότι η προστασία των δασών είναι προστασία
του εαυτού µας, των παιδιών µας και των επόµενων γενεών.
Μέσα από ένα τέτοιο πλαίσιο δράσεων που πρέπει να λάβουν
χώρα άµεσα, θα είχε νόηµα και µια σύµβαση όπως αυτή που έχει
έρθει προς κύρωση στη Βουλή. 

Κλείνοντας, θα επαναλάβω τη θέση µας η οποία είναι ότι είµα-
στε θετικοί σε κάθε προσπάθεια που γίνεται για την πολιτική προ-
στασία την οποία έχουµε στις βασικές προτεραιότητες του
κινήµατός µας. Γι’ αυτό θα υπερψηφίσουµε την προτεινόµενη
σύµβαση. Δεν αρκεί, όµως, µια σύµβαση που αφορά το µακρινό
µέλλον για την προστασία µας χωρίς µάλιστα σοβαρές θεσµικές
εγγυήσεις. Παράλληλα, ζητάµε να υπάρξουν άµεσα µέτρα µε πε-
ρισσότερες δαπάνες για τη δασοπροστασίας και την εκπόνηση
σοβαρού εθνικού σχεδίου για την προστασία του δασικού µας
πλούτου και την ταχεία αναδάσωση των καµένων εκτάσεων. 

Όπως προχωρήσατε µε σπουδή και ενδιαφέρον στη σύσταση
επιτροπής και την εκπόνηση σχεδίου εθνικής στρατηγικής για
την προώθηση της ΛΟΑΤΚΙ ατζέντας, ας δείξετε έστω και τη µισή
σπουδή για την προστασία των δασών της Ελλάδας µας, για να
σωθεί ό,τι σώζεται. 

Σας ευχαριστώ.

13166 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νίκης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς σας ευχαρι-

στούµε.
Θα ήθελα να ανακοινώσω στο Σώµα ότι ο Πρόεδρος της Κοι-

νοβουλευτικής Οµάδας «Νίκη» και Βουλευτές του κόµµατός του
κατέθεσαν σήµερα στις 21-3-2024 πρόταση νόµου: «Διάχυτος
κοινωνικός έλεγχος κανονισµών ασφαλείας στα µέσα µαζικής µε-
ταφοράς».

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή.
Θα δώσω τώρα τον λόγο στον ειδικό αγορητή από την Πλεύση

Ελευθερίας κ. Αλέξανδρο Καζαµία, µε τον οποίο ολοκληρώνεται
ο πρώτος κύκλος των ειδικών αγορητών και εισηγητών. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το
παρόν σχέδιο σύµβασης για την αγορά, µέχρι το 2030, νέων αε-
ροσκαφών Καναντέρ τύπου DHC-515 έρχεται προς κύρωση στη
Βουλή σε µία όχι τυχαία συγκυρία, καθώς επίκειται επίσηµη επί-
σκεψη του Πρωθυπουργού τις επόµενες ηµέρες στον Καναδά.
Σε σηµερινή συνέντευξη του Πρωθυπουργού στην καναδική εφη-
µερίδα «The Globe and Mail» αναφέρθηκε συγκεκριµένα στη
σύµβαση που συζητάµε και µίλησε για τα δύο συν πέντε αερο-
σκάφη νέου τύπου Καναντέρ τα οποία θα προµηθευτούµε. Δύο
εξ αυτών θα είναι υπό την αιγίδα και µε χρηµατοδότηση από το
πρόγραµµα RESCEU και θα έχουν έδρα την Ελλάδα, αλλά θα
διατίθενται στην Ευρωπαϊκή Ένωση και σε άλλα κράτη-µέλη της
Ευρωπαϊκής Ένωσης σε βάση συνεργασίας, αν χρειαστεί. Και τα
άλλα πέντε θα χρηµατοδοτηθούν µε ελληνικούς πόρους και θα
ανήκουν στον ελληνικό στόλο.

Ο Πρωθυπουργός στη συνέντευξη αυτή αναφέρθηκε στο
«ανεξήγητο» του γεγονότος ότι εδώ και σαράντα ένα χρόνια από
την επίσκεψη του Ανδρέα Παπανδρέου το 1983 δεν έχει υπάρξει
επίσκεψη Έλληνα Πρωθυπουργού στον Καναδά, δεδοµένου ότι
οι σχέσεις της χώρας µας µε τον Καναδά υπήρξαν στενές όλο
αυτό το διάστηµα. Είναι γεγονός ότι η παράλειψη αυτή είναι δύ-
σκολο να εξηγηθεί. 

Θα σας αναφέρω, όµως, εγώ µερικά άλλα ανεξήγητα πράγ-
µατα που αφορούν και τη συµφωνία ή το σχέδιο συµφωνίας που
έχουµε µπροστά µας. Ένα ανεξήγητο είναι ότι έχουν περάσει
πολλές δεκαετίες από τότε που αγοράσαµε τελευταία φορά πυ-
ροσβεστικά αεροσκάφη κι αυτό ήταν ένα ζήτηµα το οποίο, όπως
η Πλεύση Ελευθερίας είχε τη δυνατότητα σε πολλές ευκαιρίες
να θέσει επιτακτικά, θα έπρεπε να είχαµε φροντίσει από πολύ
καιρό. 

Ένα δεύτερο ανεξήγητο ζήτηµα αφορά το κείµενο της συµ-
φωνίας ή του σχεδίου συµφωνίας που έχουµε µπροστά µας. Το
κείµενο αυτό δεν είναι µια συµφωνία που υπεγράφη ανάµεσα
στην ελληνική Κυβέρνηση και στην καναδική εταιρεία που κατα-
σκευάζει τα αεροπλάνα. Είναι ένα σχέδιο συµφωνίας ανάµεσα
στο Υπουργείο Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας αφ’
ενός και στην καναδική εταιρεία «Canadian Commercial Corpo-
ration» για την αγορά των επτά αεροσκαφών. Όµως και η κανα-
δική εταιρεία δεν είναι η εταιρεία που παρασκευάζει τα
αεροσκάφη. Είναι µία εκπρόσωπος της εταιρείας αυτής. Είναι
κρατική ωστόσο. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Δ’Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ)

Το πρώτο σηµείο στο οποίο πρέπει να σταθούµε είναι ότι η
Βουλή καλείται σήµερα να κυρώσει αυτό το σχέδιο συµφωνίας,
όπως εξάλλου λέει και ο τίτλος του νοµοσχεδίου. Το διαβάζω:
«Είναι έγκριση σχεδίου σύµβασης για την προµήθεια αεροσκα-
φών τύπου DHC-515». Αυτό σηµαίνει ότι το τελικό κείµενο της
συµφωνίας µπορεί να αλλάξει εκ των υστέρων. Κάτι τέτοιο δεν
θα ήταν πρόβληµα αν η Κυβέρνηση ζητούσε από τη Βουλή να
κυρώσει το σχέδιο εκ των προτέρων αντί να περιµένει να υπο-
γράψει την τελική συµφωνία και µετά να τη φέρει στη Βουλή, το
οποίο θα έπρεπε και να κάνει. 

Με άλλα λόγια, η Βουλή καλείται σήµερα να κυρώσει ένα κεί-
µενο που αύριο µπορεί να τροποποιηθεί και να λέει κάτι άλλο
από αυτό που συµφωνήσαµε. Βεβαίως, οι εκπρόσωποι του
Υπουργείου, ο Υπουργός και ο Υφυπουργός, µας διαβεβαίωσαν
ότι το σχέδιο συµφωνίας θα µοιάζει µε το τελικό σχέδιο. Αυτή
είναι µια προφορική διαβεβαίωση. Μοιάζει σαν να ζητάει κάποιος

να του υπογράψουµε µία λευκή επιταγή µε την προφορική υπό-
σχεση ότι θα έχει 100 ευρώ και να περιµένει να το κάνουµε αυτό
και να έχουµε απόλυτη εµπιστοσύνη ότι στο τέλος θα βάλει το
ποσό που µας υπόσχεται. 

Δυστυχώς, είναι πολύ δύσκολο για µας, ως Βουλευτές της Αν-
τιπολίτευσης, να υποστηρίξουµε ένα σχέδιο σύµβασης µε αυ-
τούς τους όρους. 

Επίσης, τα πράγµατα είναι πιο µπλεγµένα διότι και αυτό το
σχέδιο σύµβασης που έχουµε δεν είναι ολόκληρο. Έχει συνολικά
δέκα άρθρα και δεκαοκτώ παραρτήµατα. Αν ανατρέξουµε, όµως,
στα δέκα άρθρα της συµφωνίας ανακαλύπτουµε τα εξής: Το
άρθρο 2, µε τίτλο «αγοραπωλησία αεροσκάφους, ανταλλακτικά
και υπηρεσίες υποστήριξης πελατών», η κρίσιµη παράγραφος
2.1 αυτού του άρθρου, που µάλλον αφορά τους όρους αγορα-
πωλησίας, λείπει. Το ίδιο ισχύει και για το άρθρο 4, µε τίτλο «επι-
θεωρήσεις, αποδοχή και παράδοση αεροσκάφους». Από τις
παραγράφους του άρθρου αυτού η 4.1, 4.2, 4.3, 4.4, 4.7 και 4.9
έχουν επίσης παραληφθεί. Το ίδιο ισχύει και για την παράγραφο
5 του άρθρου 8. Από το σχέδιο συµφωνίας λείπουν και τα δεκαο-
κτώ παραρτήµατα, κάποια εκ των οποίων περιέχουν πολύ κρίσι-
µους όρους.

Από τους τίτλους κάποιων παραρτηµάτων µπορούµε να κατα-
λάβουµε πόσο σηµαντικά είναι αυτά. Το παράρτηµα β’αφορά -
και χρησιµοποιώ τους επισήµους τίτλους- την πολιτική
εγγυήσεων του νέου αεροσκάφους. Λείπει. Το παράρτηµα γ’ανα-
φέρεται στην πολιτική εγγυήσεων, ανταλλακτικών και εξοπλι-
σµού, δηλαδή µιλάµε για τις συµφωνίες συντήρησης. Λείπουν
αυτά. Η αξία της σύµβασης, οι πληρωµές δόσεων, το πώς θα
πληρωθεί, τι αξία θα έχει η σύµβαση; Παρ’ όλο που γνωρίζουµε
ότι θα έχει αξία -προφορικά και από την έκθεση του Λογιστηρίου
του κράτους- 361 εκατοµµύρια ευρώ, όπως προβλέπεται αυτή
τη στιγµή -γιατί υπάρχει και το θέµα του συναλλάγµατος το
οποίο πιθανόν να αλλάξει την αξία-, οι πληρωµές των δόσεων, το
πώς θα πληρωθούν αυτά, επίσης δεν διευκρινίζονται, γιατί είναι
στο παράρτηµα ε’το οποίο λείπει. Παράρτηµα στ΄: «αγοραζό-
µενα αεροσκάφη και ηµεροµηνία ετοιµότητας». Και αυτό λείπει.
Δεν ξέρουµε τι έχει συµφωνηθεί -ή τι θα συµφωνηθεί µάλλον, πιο
σωστά- γιατί αυτό είναι σχέδιο σύµβασης.

Η αλήθεια είναι ότι το άρθρο 2 του νοµοσχεδίου που έχουµε,
αναφέρεται στη διαφύλαξη απορρήτου και λέει ότι αυτά τα
άρθρα ή αυτές οι διατάξεις -µάλλον παράγραφοι από αυτά τα
συγκεκριµένα άρθρα που ανέφερα- δεν παρέχονται. Όµως υπάρ-
χουν και άλλα. Ας πούµε το άρθρο 3, το οποίο δεν βρίσκεται στη
διαφύλαξη απορρήτου εδώ πέρα, αναφέρεται στο τίµηµα αγο-
ράς. Έχει µάλιστα τίτλο το άρθρο 3: «τίµηµα αγοράς» και στην
παράγραφο 3.1 µας λέει ότι η συνολική αξία της παρούσας σύµ-
βασης καθώς και η ανάλυση του τιµήµατος αγοράς κάθε εργα-
ζόµενου αεροσκάφους περιέχονται στον πίνακα 1 του
παραρτήµατος ε΄. Κάθε πληρωµή δόσης περιέχεται στον πίνακα
2 του παραρτήµατος ε΄. Ε, το παράρτηµα ε’λείπει όµως. Υπάρ-
χει ένα άρθρο το οποίο είναι εκεί και δεν λείπει, αλλά αναφέρεται
σε παραρτήµατα τα οποία λείπουν. Άρα είναι και αυτό σαν να λεί-
πει και αυτό δεν βρίσκεται στη διαφύλαξη απορρήτου. Το πρώτο
ερώτηµα είναι το εξής: Γιατί όλη αυτή η µυστικότητα για επτά
πυροσβεστικά αεροπλάνα;

Οφείλω να ενηµερώσω την Ολοµέλεια ότι ρώτησα κατ’ επανά-
ληψη τον κ. Κικίλια και τον κ. Τουρνά στις συζητήσεις της επιτρο-
πής να µας ξεκαθαρίσουν ποιο µέρος ζήτησε να παραληφθούν
αυτά τα τµήµατα από τη συµφωνία. Μόνο η καναδική εταιρεία;
Η µόνη απάντηση που λάβαµε ήταν ότι πρόκειται για ζητήµατα
βιοµηχανικού απορρήτου. Αυτή ήταν η απάντηση που λάβαµε.
Όµως, πολλά από τα τµήµατα που έχουν παραληφθεί, ιδίως στα
παραρτήµατα, δεν καλύπτουν βιοµηχανικά µυστικά και αναφέ-
ροµαι συγκεκριµένα: Τα παραρτήµατα φερ’ ειπείν για τις εγγυή-
σεις που δίνονται για τα ανταλλακτικά, υπάρχει ένα παράρτηµα,
το προτελευταίο, που αφορά την περιβαλλοντική επίδραση που
έχει η σύµβαση αυτή, αυτά δεν µπορεί να περιέχουν βιοµηχανικά
µυστικά και όµως λείπουν. Το ερώτηµα που θέτω είναι κατά πόσο
µόνο η καναδική εταιρεία είναι αυτή που έχει θέσει θέµα απορ-
ρήτου ή κατά πόσο η ελληνική Κυβέρνηση έχει θέσει θέµα και
κατά πόσο η Ευρωπαϊκή Ένωση επίσης έθεσε θέµα. Απάντηση
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σε αυτά τα ερωτήµατα δυστυχώς δεν πήραµε.
Σε κάθε περίπτωση η Βουλή καλείται να κυρώσει ένα σχέδιο

σύµβασης γεµάτο τρύπες και κενά, τα οποία έχουµε λόγο να πι-
στεύουµε πως είναι τα πιο ουσιαστικά µέρη της σύµβασης, αλ-
λιώς δεν θα παραλείπονταν. Άρα, τι ακριβώς καλούµαστε να
κυρώσουµε εδώ; Είναι πολύ δύσκολο να καταλάβουµε. Το µόνο
που µπορούµε να πούµε είναι ότι η Βουλή καλείται να κυρώσει
κάποια κοµµάτια ενός σχεδίου σύµβασης που θέλει να υπογρά-
ψει η Κυβέρνηση σε µελλοντικό χρόνο και η οποία σε µεγάλο
βαθµό µας είναι άγνωστη. Θεσµικά θεωρούµε ότι δεν νοµιµοποι-
ούµαστε να υπερψηφίσουµε µια διεθνή σύµβαση µε αυτόν τον
τρόπο, έτσι στα τυφλά δηλαδή κι ας είναι δυνητικά καλή. Αυτά
είναι ζητήµατα δηµοκρατικής τάξης και η Κυβέρνηση θεωρούµε
ότι έπρεπε να προβλέψει εγκαίρως, όταν διαπραγµατευόταν µε
την εκπρόσωπο της καναδικής εταιρείας και να τονίσει ότι η ελ-
ληνική Βουλή δεν είναι επικυρωτήριο της Κυβέρνησης, αλλά
υπάρχει για να θέτει ερωτήµατα, να κρίνει και να ελέγχει. Εδώ
µας ζητάτε να συµφωνήσουµε σε ένα κείµενο που µας το φέρ-
νετε µισό και ακόµη αυτό το µισό µας λέτε ότι µπορεί να αλλά-
ξει.

Έρχοµαι τώρα στο ζήτηµα του κόστους της σύµβασης. Το
έθεσα και στη διάρκεια των συζητήσεων της αρµόδιας επιτρο-
πής. Το κόστος του κάθε αεροπλάνου, κάθε πυροσβεστικού αε-
ροσκάφους, υπολογίζεται στα 51 εκατοµµύρια ευρώ. Αυτό είναι
πάρα πολύ κοντά στο σηµερινό κόστος ενός F-16, ενός µαχητι-
κού αεροπλάνου. Ο κύριος Υφυπουργός, που έχει και πείρα, µου
εξήγησε ότι το κόστος των πυροσβεστικών αεροπλάνων έρχεται
µαζί µε ένα πακέτο συντήρησης, εκπαίδευσης κ.λπ., κάτι το
οποίο δεν ισχύει για ένα F-16. Ναι, αλλά το F-16, όµως, είναι ένα
µαχητικό αεροπλάνο πολύ υψηλής τεχνολογίας, το οποίο είναι
πολύ ανώτερων προδιαγραφών. Το να στοιχίζει ένα Καναντέρ
έστω και νέου τύπου σχεδόν τα ίδια µε ένα F-16, µας προβληµα-
τίζει για το ύψος της τιµής του.

Το Καναντέρ όταν έπαψε να παράγεται το 2015, ο τύπος 415,
στοίχιζε τότε περί τα 37 εκατοµµύρια ευρώ. Δηλαδή έχουµε 40%
αύξηση στην τιµή του Καναντέρ µέσα σε πάρα πολύ λίγα χρόνια.
Το F-16 για παράδειγµα δεν παρουσιάζει αντίστοιχη τιµή αύξη-
σης, µε το οποίο συγκρίνω, µέσα σε αυτά τα οκτώ ή εννιά χρόνια.
Συνεπώς, υπάρχει ένα ερώτηµα γύρω από την τιµή. Μας φαίνεται
ακριβή. Δεν είµαστε, όµως, σε θέση να γνωρίζουµε γιατί είναι
ακριβή η τιµή. Απλώς το θέτουµε ως ένα ζήτηµα που µας προ-
βληµατίζει και ζητήσαµε να υπάρξει µια εξήγηση γι’ αυτή την αύ-
ξηση τιµής, από το 2015 µέχρι τώρα, η οποία είναι σε σηµαντικό
ποσοστό. Δυστυχώς δεν λάβαµε κάποια απάντηση.

Έρχοµαι τώρα στο θέµα της παράδοσης. Τα επτά Καναντέρ
αναµένεται να παραδοθούν ανάµεσα στο 2027 και το 2030. Δύο
θα παραδοθούν το 2027, ένα το 2028, ένα το 2029 και τα τελευ-
ταία τρία το 2030. Αυτά σύµφωνα µε τις δηλώσεις του κυρίου
Υπουργού στη διάρκεια των συνεδριάσεων της Επιτροπής. Γιατί
αυτά δεν µπορούµε να τα δούµε από το κείµενο του σχεδίου της
συµφωνίας.

Καταλαβαίνουµε ότι αυτή η καθυστέρηση στην παραλαβή
οφείλεται στο αργό πρόγραµµα παράδοσης της εταιρείας. Είναι
µια εταιρεία η οποία σταµάτησε την παραγωγή των Καναντέρ το
2015 και την ξεκίνησε προσφάτως, οπότε αυτό εξηγεί γιατί υπάρ-
χει καθυστέρηση. Όµως το ζήτηµα που προκύπτει είναι πώς
εµείς θα αντιµετωπίσουµε στην Ελλάδα τις πυρκαγιές που θα
έχουµε τα επόµενα έξι καλοκαίρια. Διότι το να αγοράζουµε επτά
αεροσκάφη σήµερα, θεωρούµε ότι τα εναέρια µέσα που διαθέ-
τουµε δεν είναι επαρκή και συνεπώς χρειαζόµαστε νέα. Καλώς.
Αλλά αν χρειαζόµαστε αυτά τα νέα και δεχόµαστε ότι τα εναέρια
µέσα πυρόσβεσης που διαθέτουµε δεν είναι επαρκή, πώς θα
βγάλουµε τα επόµενα έξι χρόνια; Δεν υπάρχει καµία πρόβλεψη
για την αντιµετώπιση των προκλήσεων που θα έχουµε τα επό-
µενα έξι καλοκαίρια. Με τον απαρχαιωµένο στόλο των Καναντέρ
215 και 415; Ρωτήσαµε αν διερευνήθηκε η δυνατότητα αγοράς
άλλων εναέριων µέσων πυρόσβεσης στο µεταξύ για να καλύ-
ψουν το κενό. Ο κύριος Υφυπουργός απάντησε λέγοντας πως
κάθε άλλη επιλογή έχει κριθεί ακατάλληλη. Και όµως υπάρχουν
κι άλλα πυροσβεστικά αεροπλάνα πλην των Καναντέρ και θα
µπορούσε η Κυβέρνηση να ξεκινήσει µια συζήτηση να διερευνή-

σει την προοπτική προµήθειας κάποιων από αυτών για να αντι-
µετωπίσει το κενό και να εµπλουτίσει τον στόλο ακόµη και όταν
θα έχουµε τα καινούργια Καναντέρ το 2030.

Επίσης µάθαµε στη διάρκεια των συζητήσεων της Επιτροπής
ότι η Κυβέρνηση διαπραγµατεύεται τώρα µια συµφωνία µε την
καναδική εταιρεία για την αναβάθµιση των επτά υφιστάµενων Κα-
ναντέρ τύπου 415. Οπότε το 2030 η ελπίδα είναι ότι θα έχουµε
δεκατέσσερα, επτά τα καινούργια και τα αναβαθµισµένα Καναν-
τέρ 415. Θα έχουµε δεκατέσσερα σύγχρονα πυροσβεστικά αε-
ροσκάφη. Αυτά το 2030.

Από τώρα µέχρι τότε τι θα γίνει; Και γιατί η διαπραγµάτευση
για την αναβάθµιση των Καναντέρ 415 δεν έγινε πιο νωρίς; Και
γιατί θα πρέπει να περιµένουµε αρκετά χρόνια; Και τι γίνεται
τώρα και θα πρέπει να περιµένουµε αρκετά χρόνια, ούτως ώστε
να αναβαθµιστούν αυτά και να είναι σύγχρονα αεροσκάφη πυ-
ρόσβεσης; Αυτά είναι ερωτήµατα στα οποία δεν πήραµε απάν-
τηση. 

Κλείνοντας, θέλω να τονίσω ότι η Πλεύση Ελευθερίας έχει
θέσει επιτακτικά το θέµα της ανεπάρκειας των µέσων πυρόσβε-
σης στη χώρα από το 2018. Η Πρόεδρός µας στις επισκέψεις της
στη Διεθνή Έκθεση Θεσσαλονίκης κάθε χρόνο θέτει το ζήτηµα.
Στη διάρκεια της πυρκαγιάς στη βόρεια Εύβοια το 2021 είχαµε
κάνει µεγάλη προσπάθεια να υπογραµµίσουµε την ανάγκη προ-
µήθειας, αµέσως, κατάλληλων µέσων πυρόσβεσης, όχι µόνο ενα-
έριων αλλά και επίγειων και θαλάσσιων µέσων πυρόσβεσης.
Επίσης, σε πάρα πολλές περιπτώσεις περιλαµβανοµένων και των
προγραµµατικών δηλώσεων της Κυβέρνησης και των παρεµβά-
σεων µας σε αυτές, έχουµε τονίσει την ανάγκη πρόσληψης νέων
πυροσβεστών στο σώµα, διότι υπάρχει ανεπάρκεια. Ακούσαµε
ότι θα υπάρξει κάτι τέτοιο, αλλά πάλι θεωρούµε πως το Πυρο-
σβεστικό Σώµα θα χρειαστεί περισσότερη ενίσχυση. Και επίσης,
κάναµε πολλές φορές αναφορά στο γεγονός ότι τα επίγεια µέσα
δεν είναι αρκετά, και στη διάρκεια των συζητήσεων για τον Προ-
ϋπολογισµό, που είδαµε πόσα λίγα κονδύλια παρέχει η Κυβέρ-
νηση για τα επίγεια πυροσβεστικά µέσα, και σε άλλες
περιπτώσεις. Βεβαίως είχαµε και όλο το καλοκαίρι πάρα πολλές
συζητήσεις για τις πυρκαγιές στη Ρόδο, στη Δαδιά. Και τότε εί-
χαµε θέσει πάλι το ζήτηµα της ανεπαρκούς αντιµετώπισης των
πυρκαγιών. Και τότε θυµάµαι ότι ο κύριος Πρωθυπουργός είχε
πει στην κυρία Κωνσταντοπούλου ότι έρχεται από «άλλο πλα-
νήτη» αν νοµίζει ότι µπορεί να αντιµετωπιστούν πιο αποτελεσµα-
τικά αυτά τα φαινόµενα. 

Για να κλείσω, κύριε Πρόεδρε, πρέπει να πω ότι είναι προφα-
νές πως η χώρα µας έχει άµεση ανάγκη ενίσχυσης του στόλου
εναέριων µέσων πυρόσβεσης για την αντιµετώπιση των µεγάλων
πυρκαγιών που προκαλεί και η κλιµατική αλλαγή. Είναι επίσης
σαφές ότι έχουµε καθυστερήσει πάρα πολύ στον εκσυγχρονισµό
των εναέριων µέσων πυρόσβεσης, µε αποτέλεσµα να έχουµε
έναν γερασµένο στόλο, ο οποίος δεν είναι αποτελεσµατικός και,
µάλιστα, θεωρείται από πολλούς ειδικούς επικίνδυνος για τους
πιλότους µας. 

Η παρούσα συµφωνία κάνει ένα βήµα προς την αντιµετώπιση
αυτού του προβλήµατος και αυτό είναι θετικό. Ταυτόχρονα,
όµως θεωρούµε ότι η συµφωνία έχει προβλήµατα, κυρίως ως
προς τη διαφάνειά της, το χρονοδιάγραµµα παράδοσης και εν-
δεχοµένως -αν και αυτό είναι συζητήσιµο- το υψηλό κόστος αγο-
ράς των νέων αεροσκαφών. 

Ζυγίζοντας µαζί τα υπέρ και τα κατά η Πλεύση Ελευθερίας θα
ψηφίσει «παρών» στο νοµοσχέδιο αυτό και κατά του άρθρου 2
το οποίο καθορίζει τους όρους των απόρρητων άρθρων και πα-
ραρτηµάτων.

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Καλείται στο Βήµα ο

Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριάκος Βελόπουλος.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):

Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Περίµενα βέβαια να είναι εδώ ο κ. Κικίλιας, για να µην υποτι-

µήσω την παρουσία του κ. Τουρνά, αλλά πολύ ράθυµους τους
βλέπω τους Υπουργούς τελευταία και τους Βουλευτές της Νέας
Δηµοκρατίας. Μια βαρεµάρα διακρίνω.

ΖΩΗ ΡΑΠΤΗ: Μόνο εµείς µιλάµε σήµερα.

13168 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):
Παρακαλώ; 

Δεν µιλάω για εσάς. Για τον Υπουργό λέω, που λείπει.
ΖΩΗ ΡΑΠΤΗ: Επειδή είπατε ράθυµους τους Βουλευτές.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):

Ο Υπουργός σας λείπει. Το νοµοσχέδιο το φέρνει η Κυβέρνηση
και ο Υπουργός. Οι Βουλευτές είναι αρωγοί. Μήπως έχει αλλάξει
κάτι στον Κανονισµό ο κ. Τασούλας και δεν το ξέρω εγώ; Εδώ πρέ-
πει να είναι ο Υπουργός. Ο Πρωθυπουργός σας έλεγε θα αποδο-
µήσει τον Βελόπουλο προσωπικά. Χθες δεν ήλθε. Σήµερα ο
Υπουργός δεν είναι πάλι εδώ. Πότε θα έλθει ο Υπουργός; Αύριο; 

Εν πάση περιπτώσει. Δεν θα µιλούσα σήµερα, αλλά είχαµε µια
δραµατική εξέλιξη. Είναι µία αποκάλυψη που αποδεικνύει ότι
πολλά πράγµατα που κάνει η Νέα Δηµοκρατία είναι προς µία κα-
τεύθυνση της συγκάλυψης των Τεµπών. Και θα το αποδείξω τώρα. 

Σήµερα το πρωί, λοιπόν, µάθαµε -και εδώ είναι το µυστήριο
της υποθέσεως, γιατί νοµίζαµε µέχρι σήµερα ότι είχαµε µία πε-
ριοχή όπου απέθεσαν τα ευρήµατα του εγκλήµατος, το Κου-
λούρι, όπου η Κυβέρνηση µπάζωσε, µετέφερε και τα πήγε σε µία
περιοχή- από τους συγγενείς των αδικοχαµένων ανθρώπων που
µε ενηµέρωσαν ότι η Κυβέρνηση στα κρυφά µετέφερε και σε
δεύτερο σηµείο ευρήµατα από το έγκληµα. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Πότε;
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):

Την ίδια µέρα. Τριακόσιους τόνους και θα σας πω και το σηµείο.
Εδώ µιλάµε για συγκάλυψη αισχίστου είδους. 

Ακούστε τώρα. Ιδιωτικά φορτηγά της εταιρείας «Παντρεµένος»
-έτσι λέγεται η εταιρεία- µετέφεραν σε άλλο σηµείο τριακόσιους
τόνους χώµα και άλλα ευρήµατα και επί δώδεκα µήνες δεν το
ήξερε κανένας. Και επί δώδεκα µήνες έπεσε βροχή, λιµνοθάλασσα
και έφυγαν τα ευρήµατα. Ναι ή όχι; Και που τα µετέφερε, κύριε
Παππά; Στον ιδιωτικό χώρο της εταιρείας του. Ακούστε τώρα κρά-
τος!

ΣΥΜΕΩΝ ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ: Είναι τροµερό αυτό, κύριε Πρόεδρε. 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):

Είναι τροµερό!
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Πότε έγινε αυτό;
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):

Τις ηµέρες που έγινε. Μαζί µε το πρώτο συµβάν στο Κουλούρι
έφυγαν και άλλοι τριακόσιοι τόνοι και πήγαν εκεί.

Περιµένετε τώρα, έχει και άλλα.
Σε ιδιωτικό χώρο, παρακαλώ της εταιρείας. Αυτό καταγγέλ-

λουν οι συγγενείς. Μη γελάτε. Πρέπει να κλαίτε στη Νέα Δηµο-
κρατία µε αυτό που κάνατε. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Μη γελάτε! Νεκρούς έχουµε. Σαν τον Πρωθυπουργό που πίνει

καφέ στο Κολωνάκι. Χθες καθόταν όλη η Βουλή εδώ και συζη-
τούσαµε και ο Πρωθυπουργός στο Κολωνάκι στο «Alfiere» έπινε
καφέ. Τόσο σέβεται τους νεκρούς. 

Πάµε στην ουσία, ακούστε εδώ. Υπάρχει, λοιπόν, και το δεύ-
τερο σηµείο. Απέσπασαν από το σηµείο µηδέν, εκεί που έγινε το
δυστύχηµα, τα ευρήµατα και τα πήγαν αλλού. Ακούστε. Μέχρι
σήµερα δεν έχει εξεταστεί ούτε από ειδικά σκυλιά ο χώρος ούτε
από τίποτα. Μπορεί να υπάρχουν ακόµα και µέλη ανθρώπων εκεί.
Το καταλαβαίνετε; Να σας πω πού τώρα. Αµµορυχεία «Παντρε-
µένος», εργολάβος. 

Και θέτω ερωτήµατα τώρα. Ένας κ. Παπαγεωργίου έδινε οδη-
γίες στον κ. Παντρεµένο πού θα µεταφερθούν τα συγκεκριµένα;
Ναι ή όχι; Ο κ. Παπαγεωργίου είναι στο γραφείο Πολιτικής Προ-
στασίας; Ναι ή όχι; Είναι στο γραφείο του Υφυπουργού Τριαντό-
πουλου; Ναι ή όχι; Αυτές είναι ερωτήσεις, κύριοι. Αυτά είναι τα
αµείλικτα ερωτήµατα των συγγενών.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Παπαγεωργίου είναι το όνοµα;
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):

Παπαγεωργίου.
Αυτός ήταν από την πρώτη στιγµή εκεί και κατηύθυνε τη φορά

που θα πάνε τα διάφορα ευρήµατα. Ναι ή όχι; Αυτές τις απαντή-
σεις ήθελα από τον Βορίδη χθες. Αλλά ο Βορίδης τούµπα,
τούµπα, τούµπα, κωλοτούµπα. Από την ιδεολογία και την κωλο-
τούµπα της ιδεολογίας, πήγε και στης κοµµατικής πειθαρχίας
την κωλοτούµπα. 

Εδώ λοιπόν, έχω το σηµείο. Το βρήκα από το Google Map. Θα
το καταθέσω στα Πρακτικά της Βουλής πού ακριβώς είναι τα ευ-
ρήµατα στο δεύτερο σηµείο, το οποίο δεν ελέγχθηκε ποτέ. 

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-
κος Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Πρέπει να ντρέπονται κάποιοι. Και εγώ ξέρω ότι ντρέπονται
πολλοί από τη Νέα Δηµοκρατία. Και ξέρετε γιατί ντρέπεστε; Γιατί
έχετε έναν ανεύθυνο-υπεύθυνο Πρωθυπουργό. Γιατί σας ξεγε-
λάει όλους σας. Σας κοροϊδεύει όλους σας, όπως κοροϊδεύει και
τον ελληνικό λαό. Αλλά ήρθε η ώρα, στις 9 Ιουνίου να πάρει το
πολιτικό χαστούκι που του αξίζει. Θα το πάρει. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Κι άλλα θα σας πω τώρα. Έχω µπροστά µου ένα έγγραφο. Θα

το καταθέσω στα Πρακτικά της Βουλής. Ξέρετε πότε συστάθηκε
ο Εθνικός Οργανισµός Διερεύνησης Αεροπορικών και Σιδηρο-
δροµικών Ατυχηµάτων, Ασφάλειας και Μεταφορών για τα Τέµπη;
Ξέρει κανείς εδώ µέσα; Ποτέ αποφάσισε να συγκροτηθεί αυτή η
Επιτροπή Διερεύνησης Δυστυχηµάτων των Τεµπών; Το ξέρετε;
Ρωτώ τους Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας. Ξέρει κανείς σας;
Δεν ξέρετε. Πού να ξέρετε! Στις  15 Μαρτίου του 2024. Διαύγεια.
Στις 15 Μαρτίου του 2024. Επιτροπή για το δυστύχηµα των Τεµ-
πών. Τώρα συγκροτείται. Το καταθέτω στα Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-
κος Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Για να δείτε ποιοι είστε. Για να δείτε τι κάνετε. Ουσιαστικά µια
µέρα πριν τη συζήτηση στη Βουλή για την επιτροπή και το πόρι-
σµα της εξεταστικής που βάζει ταφόπλακα στην έρευνα. Έναν
χρόνο και είκοσι µέρες µετά κάνουν επιτροπή για τα Τέµπη. Αν-
τιλαµβάνεστε ποιοι είστε; Ποιο επιτελικό κράτος, ρε παιδιά; Ποιο
επιτελικό κράτος; Ούτε ο Όθωνας είχε τέτοιο κράτος. Γιατί περί
Μωυσέως µιλάµε και επί Φαραώ. 

Αυτή είναι η πραγµατικότητα και δεν τα λέω εγώ, οι πράξεις
σας τα λένε. Ακούστε εδώ, ποιοι είναι, λέει, τα µέλη: Επικεφαλής
της επιτροπής για να διερευνήσουν τώρα τα Τέµπη, ενώ κάνουµε
εξεταστική επιτροπή, Κωνσταντίνος Καπετανίδης, πολιτικός µη-
χανικός. Πολιτικός µηχανικός για το δυστύχηµα, πώς; Για πείτε
µου: Έχουµε τροχαίο δυστύχηµα, γιατί πολιτικός µηχανικός;
Μπαρτ Ακού πολιτικός µηχανικός. Άντε αυτός είναι και Επικεφα-
λής Ασφάλειας στην Ευρωπαϊκή Ένωση Σιδηροδρόµων, τον βά-
λανε και εκεί. Φαµπρίτσιο Καρπινέλι, µέλος της Ευρωπαϊκής
Ένωσης Σιδηροδρόµων. Αναπληρωµατικό µέλος Δηµήτριος Γα-
λανός ηλεκτρολόγος Δ.Ε.. 

Ακούστε, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, ακούστε, κύριε Πρω-
θυπουργέ, που δεν ξέρω πού πίνατε καφέ και σήµερα. Χθες,
όταν µιλούσαµε στην εξεταστική εδώ στη Βουλή για τα Τέµπη, ο
Πρωθυπουργός, όπως έγραψε η εφηµερίδα «ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑ»,
είχε τέτοια αγωνία για τα Τέµπη και τους νεκρούς, που έπινε
καφέ εκατό µέτρα µακριά από εδώ. Αν αυτό το λέτε πολιτική εν-
συναίσθηση, εµείς το λέµε πολιτική παρωδία, κωµωδία και κυ-
ρίως, τραγωδία. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και το αν σέβεται η Νέα Δηµοκρατία τους νεκρούς, απεδείχθη

χθες. Είκοσι µόνο Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας από τους
εκατόν πενήντα οκτώ εδώ. Μόνο είκοσι Βουλευτές. Είκοσι! Δεν
έχει τύψεις κανένας; Ερινύες δεν κυνηγούν κάποιους τα βράδια;
Κανέναν; Και έχετε απαίτηση από την Αντιπολίτευση. 

Ήρθε εδώ ο Βορίδης µε ύφος χιλίων καρδιναλίων και έχει
απαίτηση από εµάς να πιστέψουµε τα ψέµατά του. Να πιστέ-
ψουµε τα ψέµατα του! Για εµάς ισχύει ένα ρητό: «Ο ανώτερος
άνθρωπος έχει απαιτήσεις από τον εαυτό του, ο κατώτερος έχει
απαιτήσεις από τους άλλους». Είστε κατώτεροι των περιστά-
σεων. Αυτή είναι η πραγµατικότητα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Κι ακούστε τώρα ένα σενάριο που κυοφορείται στο Μαξίµου.

Έχετε ωραία υπόγα. Κάνετε σενάρια, από σενάρια µανούλες
είστε. Τώρα ετοιµάζεται και ένα άλλο κόµµα, λέει, καινούργιο
δεξιό. Κι άλλο; Δεν έφτασαν δύο, τρία, πέντε, δέκα, θα τα κάνουν
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δεκαπέντε. Ο µόνος σκοπός τους είναι πώς θα ανασχεθεί -το λέει
ο Τύπος, δεν το λέω εγώ, ο Τύπος ο δικός σας τα λέει αυτά- ο
Βελόπουλος. Θα αποδοµήσει ο Πρωθυπουργός τον Βελόπουλο.
Μα δεν χρειάζεται να αποδοµήσει τον Βελόπουλο ο Πρωθυπουρ-
γός, αποδοµείται µόνος του κάθε µέρα. Αποδοµείται µόνος του. 

Ακούστε τώρα σενάριο. Θα κάνει µια τούµπα η Νέα Δηµοκρα-
τία, επειδή βγάζει φλύκταινες µε τον Καραµανλή -µε το όνοµα-
και θα ζητήσει παραποµπή του Καραµανλή. Εγώ, όµως, θα σας
πω το εξής: Μην τολµήσετε να τα φορτώσετε µόνο στον Καρα-
µανλή. Ή δεν ξέρετε στη Νέα Δηµοκρατία ότι σε κάθε Υπουργό
δίπλα η οικογένεια έχει βάλει και έναν Υφυπουργό, έναν κολλητό,
ένα δικό της για να τον ελέγχει; Ή δεν ξέρετε ότι υπάρχει ο Κα-
ραγιάννης; Ή δεν ξέρετε ότι υπάρχει και ο Γενικός Γραµµατέας;
Ή δεν ξέρετε ότι υπάρχουν και οι υπηρεσιακοί παράγοντες; Ή
δεν ξέρετε ότι υπάρχει κι η «HELLENIC TRAIN»; Όλοι θα πάνε
φυλακή. Όχι ένας, όλοι θα πάτε φυλακή, όσοι ήταν υπεύθυνοι.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και έχουµε και το άλλο το καλό, εδώ αρχίζουν τα καλά. Ψά-

χνετε πάλι «αυτοφωράκια» ή σταθµάρχη. Και στο τέλος ο σταθ-
µάρχης θα γίνει ο Καραµανλής, ο Κώστας Καραµανλής του
Αχιλλέως. 

Ναι, σας είπα σε κάθε Υπουργό ο Πρωθυπουργός έχει βάλει
και έναν αντ’ αυτού. Εµείς τον αντ’ αυτού ψάχνουµε, γιατί ο αντ’
αυτού δίνει λόγο στο Μαξίµου και ο αντ’ αυτού που ήταν στο Μα-
ξίµου, ο Τριαντόπουλος, έδωσε εντολή στον Αγοραστό να µπα-
ζωθεί ο χώρος. Αυτά δεν τα ξεχνάµε και αν τα ξεχνάει ο
Πρωθυπουργός, θα του το υπενθυµίζουµε σαν τη Νέµεσι κάθε
µέρα εδώ. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Πάµε και σε µία άλλη βόµβα, κύριε Παππά. «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ»

σηµερινή, θα σας πάω τώρα εδώ αίµα. Δεν πάει άλλο! «ΚΑΘΗ-
ΜΕΡΙΝΗ»: «Κατάσχεση υπολογιστών η υπόθεση µε τη διαρροή
του e-mail» δικιά σας είναι, της παρατάξεώς σας η «ΚΑΘΗΜΕ-
ΡΙΝΗ», δεν είναι δικιά µας ούτε του ΣΥΡΙΖΑ ούτε του ΠΑΣΟΚ.
Είναι εφηµερίδα δικιά σας. Μιλάει για κατασχέσεις των υπολογι-
στών από την Αρχή Προστασίας Προσωπικών Δεδοµένων, ακού-
στε, πού! Από τη Γενική Γραµµατεία Αυτοδιοίκησης και
συγκεκριµένα στη Διεύθυνση Εκλογών, από την οποία έγινε η
διαρροή. Από τη Διεύθυνση Εκλογών έγινε η διαρροή. 

Η υπόθεση αυτή, ενώ είναι σε εξέλιξη η έρευνα, έρχεται να
επιβεβαιώσει αυτό που λέµε. Το πρόβληµα του Μαξίµου, το πρό-
βληµα του περιβάλλοντος του Πρωθυπουργού, είναι πώς θα επα-
νεκλεγεί και πώς θα κλέψετε, πώς θα κάνετε νοθεία µε εξακόσιες
χιλιάδες νεκρούς. Όταν µιλάει για κατασχέσεις, πλέον εδώ είναι
ξεκάθαρο. Ποιος είναι ο στόχος, λέει. Να διαπιστωθεί από τα
ηλεκτρονικά ίχνη αν έχει υπάρξει άλλη διαρροή προσωπικών δε-
δοµένων και απλώς τα e-mail χρησιµοποιήθηκαν και πού. 

Η Νέα Δηµοκρατία µάς έλεγε ότι δεν έγινε διαρροή από εκεί.
Τώρα, το δικό της κυβερνητικό µέσο λέει ότι έγινε από εκεί.
Έχετε πει τόσα ψέµατα, πώς να πιστέψουν τα νέα παιδιά εκεί
πάνω; Ζείτε µέσα στο ψέµα! Εγώ θα σας πω το εξής: Τη νοθεία
που επιχειρείτε να κάνετε, διά της επιρροής της ψήφου και των
e-mail που στείλατε, υπάρχει τρόπος να την ανακόψουµε.  

Τέλος η «SINGULAR», τέλος ο κολλητός του Μανωλόπουλου
του Πρωθυπουργού, µία ανεξάρτητη πραγµατικά αρχή να κάνει
τις εκλογές, για να µην υπάρχει νοθεία. Μανωλόπουλος, κολλη-
τός του Πρωθυπουργού. Ο Πρωθυπουργός, λοιπόν, από τα
πολλά ταξίδια βαρέθηκε -έχει πάθει κι ένα βέρτιγκο, µια στη Σίβα,
µια στην Αίγυπτο, µια στην Κορέα, µια από εδώ µια από εκεί- έχει
κάνει ΙΧ το πρωθυπουργικό αεροσκάφος. Παλαιότερα, βέβαια,
έλεγε για τον κ. Τσίπρα ότι πήγαινε στη Βενεζουέλα, δεν ξέρω
που είχε πάει στη Βολιβία, ή στη Disneyland. Αυτά έλεγε. Τώρα
λέει άλλα και κάνει άλλα.

Ζήτησε, λοιπόν, τη δηµιουργία σήµερα πολεµικής βιοµηχανίας
στην Ευρώπη, για να µπορεί να ταΐζει µε όπλα την Ουκρανία.
Αυτό ζήτησε ο Πρωθυπουργός. Ακούστε, ευρωπαϊκή πολεµική
βιοµηχανία για να ταΐζει µε όπλα την Ουκρανία! Δεν κοιτάζει ο
ίδιος να κάνει πολεµική βιοµηχανία για την Ελλάδα και τον ενδια-
φέρει ο Ζελένσκι και η Ουκρανία. Αυτός είναι ο Πρωθυπουργός!
Και όχι µόνο αυτό, αφοπλίζει και τη χώρα στέλνοντας όπλα και
πυροµαχικά στον Ζελένσκι.

Εγώ θα του κάνω µία πρόταση. Αν θέλει, ας γίνει Πρόεδρος
της Ουκρανίας, αφού εκπροσωπεί καλύτερα τα συµφέροντα της
Ουκρανίας. Και µία δεύτερη πρόταση, γιατί ξέρω γιατί τα λέει.
Χαµογελάστε, µετά τον Ιούλιο θα έχετε πλάκα εδώ µέσα. Μετά
τον Ιούλιο θα κλαίτε και το χειρότερο, θα σας κλαίνε κι οι ρέγ-
κες!

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΜΑΚΑΡΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: … (Δεν ακούστηκε.)
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):

Φίλτατε Λαζαρίδη, µην οχλαγωγείς. Μια ζωή Βουλευτής θα είσαι
µε τον Μητσοτάκη, το ξέρουµε. Μια ζωή αυτή είναι η δουλειά σου,
να κάνεις τον Βουλευτή του Μητσοτάκη, άλλη δουλειά δεν ξέρεις
να κάνεις. Βουλευτής και στέλεχος του Μητσοτάκη είσαι. Μια ζωή
της οικογένειας.

Πάµε, όµως, στην ουσία.
ΜΑΚΑΡΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Αν είναι να προσβάλλετε …

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):

Παιδιά, γιατί εξανίστασθε; Δεν θα µε διακόπτετε. Με προσβάλλεις,
διακόπτοντάς µε και σου λέω την αλήθεια για το ποιος είσαι. Έχει
διαφορά. Προσβάλλεις τον οµιλητή την ώρα που τον διακόπτεις
και σου απαντά µε το ποιος είσαι, λόγω της διακοπής.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Παρακαλώ πολύ, να µη
διακόπτετε.

Κύριε Πρόεδρε, έκλεισε το θέµα αυτό, προχωρήστε.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):

Πάµε στο επόµενο. Ακούστε τώρα που προσβλέπει ο Πρωθυπουρ-
γός. Τώρα ακούστηκε, σήµερα. Δεν τα παίρνετε χαµπάρι κύριε
Παππά. Βγήκε νέα θέση -λέει- του Επιτρόπου Άµυνας στην Ευρω-
παϊκή Ένωση. Νέα θεσούλα του Επιτρόπου Άµυνας. Ο κύριος
Πρωθυπουργός τώρα δικαιολογείται ότι φλερτάρει µε τη θέση
αυτή. Και είναι απλόχερος στο να δίνει πυροµαχικά στην Ουκρα-
νία. Τα πυροµαχικά που πλήρωσαν οι Έλληνες, είναι για την Ελ-
λάδα, τους Έλληνες και τους εχθρούς της Ελλάδος. Δεν είναι για
τον Ζελένσκι.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Το έχω πει χίλιες φορές. Και επειδή κλείνω εδώ, είπαµε να µι-

σείτε τη Ρωσία –το αντιλαµβάνοµαι-, έχετε µία απέχθεια για τον
Βλαντιµίρ Πούτιν –το καταλαβαίνω. Εµείς το είπαµε: Είµαστε µε
την ειρήνη και τον Τραµπ και το έχετε διακοµµατικά αυτό. Ναι,
γιατί εσείς είστε µε τον Μπάιντεν -όλοι!- ο οποίος έχει κάνει δε-
καπέντε πολέµους σε όλο τον πλανήτη, κινδυνεύουµε µε πυρη-
νικό πόλεµο. Και ακούστε εξωτερική πολιτική περήφανη του
Πρωθυπουργού! Έστειλε κατεπειγόντως το πρωί έγγραφο ο Γε-
ραπετρίτης, ώστε να µην κληθεί ο Ρώσος Πρέσβης στις εορτα-
στικές εκδηλώσεις στις 25 Μαρτίου.

Εδώ, µε έγγραφο στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-

κος Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα
έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµ-
µατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βου-
λής)

Αυτή είναι η Νέα Δηµοκρατία που ο Καραµανλής έκανε τον
αγωγό Μπουργκάς-Αλεξανδρούπολη και έρχεται και αποδοµεί
την πολιτική του Καραµανλή ο κ. Μητσοτάκης.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και ερωτώ εγώ τη Νέα Δηµοκρατία το εξής: Σβήσατε τον Κα-

ραµανλή, σβήσατε την πολιτική του, σβήσατε ακόµα και την ιστο-
ρία του. Δεν θα σβήσετε την Ελλάδα ούτε και την παράταξη που
εκπροσωπεί η Νέα Δηµοκρατία! Σταµατήστε µε τα λάθη σας!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Ακούστε τώρα: Να µην πάνε οι Ρώσοι την 25η Μαρτίου! Αυτό

λέει το έγγραφο, να µην προσκληθεί ο Ρώσος Πρέσβης. Ποια
Ρωσία; Να σας πω εγώ αν δεν υπήρχε η Αδριανούπολη και η συµ-
φωνία µε την Τουρκία! Γιατί η Ρωσία στον Ρωσοτουρκικό Πόλεµο
έκανε την Ελλάδα ανεξάρτητη. Ούτε η Γαλλία ούτε η Αγγλία.
Φόρου υποτελείς ήµασταν και έγινε ο Ρωσοτουρκικός Πόλεµος
και µας χάρισαν µέσω της Ρωσίας την ελευθερία και την ανεξαρ-
τησία στην Ελλάδα.

Εµείς, λοιπόν και τη Γαλλία σεβόµαστε και την Αγγλία που µας
βοήθησαν και τη Ρωσία και όποιον βοηθά την Ελλάδα. Εσείς,
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δουλικά µόνο τους Αµερικανούς! Αυτή είναι η διαφορά µας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

Μας ρωτάτε, λοιπόν, τι θα κάνουµε εµείς -και για τα παιδιά το
λέω, γιατί τα νέα παιδιά το αύριο- τι θα κάνουµε για τη χώρα.
Εµείς λέµε ότι µπορούµε να κάνουµε πολλά, γιατί δεν έχουµε
εξαρτήσεις ούτε από Αµερικανούς ούτε από Γάλλους ούτε από
Ρώσους ούτε από Κινέζους. Μία είναι η εξάρτησή µας, ο ελληνι-
κός κυρίαρχος λαός. Αυτή είναι η εξάρτησή µας και η νεολαία
µας, τα παιδιά µας και το αύριο µας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Εξάλλου, όπως είχε πει και ο Κένεντι: «µη ρωτάς τι µπορεί να

κάνει η χώρα σου για σένα, αλλά τι µπορείς να κάνεις εσύ για τη
χώρα σου». Αυτό λέω στα παιδιά και στους Έλληνες πολίτες.
Μπορούµε να κάνουµε την Ελλάδα µεγάλη. Μπορούµε να κά-
νουµε κάτι για την Ελλάδα.

Στις 9 Ιουνίου αλλάζουµε τη χώρα. Για να σωθεί η χώρα, πρέ-
πει να αλλάξει η χώρα. Θα την αλλάξουµε όλοι µαζί για τα παιδιά
εκεί πάνω, για κανέναν άλλον, για το µέλλον της Ελλάδος.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
τριάντα µαθητές και µαθήτριες και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί
από το 2ο Γυµνάσιο Αργοστολίου Κεφαλληνίας.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Έχει ζητήσει τρίλεπτη παρέµβαση ο κ. Παππάς, Κοινοβουλευ-
τικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία. 

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ευχαριστώ πάρα πολύ. 
Κυρία Πρόεδρε, αυτά που ακούστηκαν και έχουν γραφτεί και

στα µέσα ενηµέρωσης πριν πολύ λίγη ώρα είναι εξαιρετικά ση-
µαντικά, είναι κρίσιµα και θέτουν νέα γιγαντιαία ερωτήµατα γύρω
από το έγκληµα των Τεµπών. Και θέλουµε µία υπεύθυνη απάν-
τηση, εάν, όντως, αυτά έχουν συµβεί.

Κύριε Τουρνά, δυστυχώς για εσάς δεν είναι εδώ ο κ. Κικίλιας,
αλλά θέλουµε από επίσηµα κυβερνητικά χείλη µία απάντηση για
το εάν αυτό συνέβη, εάν ο κ. Παπαγεωργίου έδινε εντολές στον
συγκεκριµένο εργολάβο και εάν έχουν αλλοιωθεί πειστήρια και
στοιχεία σε τέτοια έκταση και σε τέτοιο όγκο λίγες ώρες, λίγα ει-
κοσιτετράωρα µετά το δυστύχηµα.

Δεν είναι αστεία αυτά τα πράγµατα. Επανατοποθετείται η συµ-
περιφορά της Κυβέρνησης αυτή τη στιγµή συνολικά. Εάν δεν το
διαψεύσετε, µιλάµε για άλλου µεγέθους πρόβληµα.

Και επειδή από χθες και µετά την εκκωφαντική, προσβλητική,
υβριστική κατά τη γνώµη µας απουσία του κ. Μητσοτάκη από τη
συζήτηση, είχε πάει να παραλάβει ελικόπτερα, δεν µπορούσε να
πάει σήµερα, έπρεπε να πάει εχθές, δεν µπορούσε να περάσει µία
βόλτα και να κάτσει στα κυβερνητικά έδρανα, να σηκώσει λίγο το
βλέµµα να δει στα µάτια τους συγγενείς των θυµάτων που ήταν
στα θεωρεία. Όχι. Κρύβεται ο κ. Μητσοτάκης, όπως κρύβεται και
στις φυσικές καταστροφές, κύριε Υφυπουργέ. Όχι, δεν ήρθε ο κ.
Μητσοτάκης εδώ. Και ξεκίνησε µία φιλολογία βεβαίως στη δική
σας συνηθισµένη πλέον τακτική ισοφάρισης ευθυνών.

Να σας ενηµερώσω, λοιπόν, και όλες τις πτέρυγες της Βου-
λής, ότι ο Χρήστος Σπίρτζης, ο οποίος έχει δεχθεί ανοίκειες,
άθλιες επιθέσεις από τότε που ξεκίνησε αυτή η ιστορία ζητάει
από µόνος του τη σύσταση προανακριτικής επιτροπής ακόµα….

ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΦΟΡΤΩΜΑΣ: Εκ του ασφαλούς το λέτε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Στις αιχµές του δόρατος της οχλαγω-

γίας θέλω να συστήσω δέκα δευτερόλεπτα υποµονή, διότι υπάρ-
χει η πρόβλεψη -να σας ενηµερώσουµε και γι’ αυτό- ότι η Βουλή
δύναται να συστήσει ειδική επιτροπή µε τη συµµετοχή δικαστι-
κών κατόπιν αιτήµατος του ενδιαφερόµενου, ακόµα και για αδι-
κήµατα που έχουν παραγραφεί. Αυτό λέει η πρόβλεψη και είναι
σαφής.

Μη βιάζεστε να οχλαγωγείτε. Έχει πάει στο Προεδρείο της

Βουλής, έχει πάει στους Αρχηγούς των κοµµάτων η επιστολή του
Χρήστου Σπίρτζη, ο οποίος στη θητεία του και τη διπλή γραµµή
ολοκλήρωσε και ηλεκτροκίνηση έκανε σε διακόσια εβδοµήντα χι-
λιόµετρα.

ΜΑΚΑΡΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Και έξι παρατάσεις έδωσε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Σας παρακαλώ, κύριε

Λαζαρίδη.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Και τολµάτε να κάνετε ένα συµψηφισµό

ευθυνών. Εάν στοιχειωδώς θέλετε να λάµψει η αλήθεια, πείτε
στο αυτί ή ευθέως στον κ. Καραµανλή να πράξει το ίδιο εάν έχει
τα κότσια. Δεν τα έχει, όµως. Δεν εµφανίστηκε ούτε εδώ ούτε
στα µέσα ενηµέρωσης, όταν ήταν φλέγον το θέµα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρία Ράπτη, έχετε
τον λόγο για τρία λεπτά.

ΖΩΗ ΡΑΠΤΗ: Κατ’ αρχάς, να πούµε ότι ο Πρωθυπουργός έχει
προφανώς απαντήσει και συνεχίζει να απαντά σε όλα τα ζητή-
µατα, τα οποία αφορούν τη διερεύνηση του τραγικού δυστυχή-
µατος των Τεµπών. Και είναι προφανές ότι αυτό έχει γίνει και κατ’
αρχάς µε την παρουσία του ίδιου του Πρωθυπουργού την ίδια
µέρα που έγινε το δυστύχηµα, όταν ο ίδιος και βρέθηκε στον
τόπο του δυστυχήµατος και κάθισε εν συνεχεία µε τις οικογέ-
νειες των θυµάτων µέσα στο αµφιθέατρο του Γενικού Νοσοκο-
µείου της Λάρισας για να συµπαρασταθεί στον πόνο τους, κάτι
που δεν είχε κάνει άλλος Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευ-
σης όταν είχαµε τους νεκρούς στο Μάτι.

Άρα, πρώτα-πρώτα, η ενσυναίσθηση του Πρωθυπουργού έχει
καταγραφεί στη συνείδηση όλων των πολιτών από την πρώτη
στιγµή του δυστυχήµατος και στη συνέχεια σε κάθε ευκαιρία και
εκεί που πρέπει απαντά σε όλα τα ζητήµατα που αφορούν αυτή
την τραγική υπόθεση. Απαντά και για το γεγονός ότι αυτή η υπό-
θεση έχει πλέον ανατεθεί σε ότι αφορά όλα τα επιµέρους ζητή-
µατα στην ελληνική δικαιοσύνη µε ειδικό εφέτη ανακριτή -το
γνωρίζουµε- ο οποίος διενεργεί ταχύτατα τις διαδικασίες της
ανάκρισης. Ήδη έχουµε προφυλακισµένους. Ήδη έχουµε κατη-
γορούµενους πάνω από τριάντα. Και βεβαίως έχουµε και δεύ-
τερο πραγµατογνώµονα, ούτως ώστε ακριβώς όλα όσα
κατατίθενται εδώ στη Βουλή, αλλά κατατίθενται φυσικά και από
τις οικογένειες και ως µάρτυρες που βρίσκονται στη διαδικασία
αυτή του τραγικού δυστυχήµατος, αλλά και σε οποιονδήποτε
άλλο ενδιαφερόµενο και ειδικό πραγµατογνώµονα των οικογε-
νειών, όλα αυτά να συνεκτιµηθούν µέσα εκεί από τον αρµόδιο
προς τούτο από την ελληνική δικαιοσύνη ειδικό εφέτη ανακριτή.

Και τα πορίσµατά του, τα οποία θα βγουν όταν θα είναι η ώρα
να βγουν, µε ταχύτατους ρυθµούς θα έρθουν. Και εάν από τα
πορίσµατα και όποιος κριθεί ότι είναι ποινικά υπεύθυνος γι’ αυτό
φυσικά θα διωχθεί και αντίστοιχα θα υπάρχει και δυνατότητα να
διωχθεί και οποιοσδήποτε άλλος.

Τώρα σε σχέση µε την παρουσία του Πρωθυπουργού σε συ-
ζητήσεις που φέρνουν πορίσµατα εξεταστικής επιτροπής ή προ-
ανακριτικής επιτροπής. Σε καµµία από αυτές τις συζητήσεις δεν
έχει παρασταθεί ο Πρωθυπουργός. Και για ποιο λόγο δεν έχει
παρασταθεί; Και θα αναφέρω σε ποιες δεν έχει παρασταθεί. Δεν
έχει παρασταθεί, διότι πιστεύουµε ότι ως εκπρόσωπος της εκτε-
λεστικής εξουσίας δεν απαιτείται να βρίσκεται εδώ κατά τη συ-
ζήτηση αυτών των πορισµάτων που κάνει το Κοινοβούλιο.

Θέλω, λοιπόν, να θυµίσω στο Σώµα ότι η µη εµπλοκή του Πρω-
θυπουργού κατά τη συζήτηση των πορισµάτων των προανακρι-
τικών επιτροπών έγινε αντιστοίχως, γιατί δεν παρέστη και στην
προανακριτική που είχε συσταθεί για τον Δηµήτρη Παπαγγελό-
πουλο τον Ιούλιο του 2020, αλλά δεν παρέστη, επίσης, ούτε κατά
τη συζήτηση στο πόρισµα της προανακριτικής επιτροπής για τον
κ. Παππά τον Ιούλιο του 2021, που φυσικά να θυµίσουµε στο
Σώµα ότι στη συνέχεια καταδικάστηκε αµετάκλητα από την ελ-
ληνική δικαιοσύνη.

Άρα, λοιπόν, µην προσπαθείτε εδώ να φέρετε καινοτοµία στην
πάγια πρακτική, την οποία έχει ο Πρωθυπουργός µε την παρου-
σία του στη Βουλή για αυτά τα ζητήµατα. Για όλα τα υπόλοιπα
το είπαµε και χθες και µε όλους τους τρόπους η δικαιοσύνη θα
αποφανθεί πάρα πολύ σύντοµα.
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Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Έχει ζητήσει τρίλεπτη

παρέµβαση ο κ. Χήτας. Μετά θα ακολουθήσει ο κ. Βρεττός και
θα κλείσει το ζήτηµα των παρεµβάσεων των Κοινοβουλευτικών
και θα προχωρήσει ο κατάλογος των οµιλητών.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Θα µιλήσετε σε λίγο. 
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Έχω δικαίωµα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Όχι, δεν θα πάρετε

πάλι τον λόγο. Μιλάτε αµέσως µετά τον κ. Λαζαρίδη.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Θέλω να κάνω µία παρέµβαση.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Δεν θα ανοίξει και-

νούργιος κύκλος παρεµβάσεων Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων
αυτή τη στιγµή. 

Ο κ. Χήτας, ο κ. Βρεττός και θα έχετε σε λίγο τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Εγώ αντιλαµβάνοµαι την αγωνιώδη προσπάθεια της συναδέλ-

φου Κοινοβουλευτικής Εκπροσώπου της Νέας Δηµοκρατίας να
σφυρηλατήσει και να φτιάξει το προφίλ του Πρωθυπουργού. Δεν
µπορείτε να καταφέρετε τίποτα, να ξέρετε.

Είναι ιεροσυλία να συγκρίνετε προκαταρκτικές ή εξεταστικές
επιτροπές οι οποίες µπορεί αφορούσαν στην υπόθεση Παπαγ-
γελόπουλου ή την υπόθεση Παππά µε µία υπόθεση που θρη-
νούµε πενήντα επτά θύµατα. Και όφειλε ο Πρωθυπουργός της
χώρας να είναι χθες εδώ στο όνοµα των νεκρών αυτών παιδιών.
Μη συγκρίνετε ανόµοια πράγµατα. Δεν υπάρχει πάγια τακτική
στις εξεταστικές επιτροπές, όταν είναι η µοναδική εξεταστική
επιτροπή που έχει να κάνει µε θύµατα Ελληνόπουλα και όχι µόνο.

Κυρία Ράπτη, σταθείτε στο ύψος των περιστάσεων. Ο Πρωθυ-
πουργός οφείλει να έρχεται και να µιλάει και να απαντάει στα
αµείλικτα ερωτήµατα που θέτει η Αντιπολίτευση, η Ελληνική
Λύση και ο Πρόεδρός της στη Βουλή και όχι στον «ΣΚΑΪ».

Πού απαντά ο Πρωθυπουργός που είπατε; Στις συνεντεύξεις
του στο φιλόξενο περιβάλλον του «ΣΚΑΪ» µε τις ερωτήσεις των
δηµοσιογράφων; Εδώ είναι η θέση του Πρωθυπουργού, εκεί, να
έρθει να µιλήσει ενώπιον των Ελλήνων στην Εθνική Αντιπροσω-
πεία και να απαντήσει στην Αντιπολίτευση, τους Βουλευτές, τους
εκλεγµένους Βουλευτές από τον ελληνικό λαό και όχι στα στη-
µένα ερωτήµατα των δηµοσιογράφων. Εδώ είναι η θέση του
Πρωθυπουργού και όχι στους τηλεοπτικούς σταθµούς.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Βρεττέ, έχετε

τον λόγο για τρία λεπτά.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΡΕΤΤΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Ακούσαµε από την Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπο της Νέας Δη-

µοκρατίας για την πρώτη µέρα µετά το έγκληµα των Τεµπών, το
δυστύχηµα, όπως η κοινοβουλευτική Πλειοψηφία συνεχώς ανα-
φέρει, διαγράφοντας την ίδια την επιλογή της για εξεταστική που
ήταν η διερεύνηση των αιτίων του εγκλήµατος των Τεµπών. 

Αλλά αυτό που είχε ενδιαφέρον ήταν ότι αυτή η παρουσία του
Πρωθυπουργού, κατά δήλωσή της, ήταν η καταγραφή της ενσυ-
ναίσθησής του, δηλαδή µία που είδαµε την καταγραφή και µία
που είδαµε τη διαγραφή της ενσυναίσθησής του, γιατί έναν
χρόνο µετά ακόµα και αν γρήγορα, σύντοµα και χωρίς λόγο δια-
κόπηκε η λειτουργία της εξεταστικής, αυτό δεν έδειξε ότι γλί-
τωσε η Νέα Δηµοκρατία από τις ευθύνες της, αλλά τώρα αρχίζει
πραγµατικά η απόδοση των πραγµατικών ευθυνών, γιατί υπάρχει
έγκληµα και οι νεκροί ζητούν δικαίωση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
είκοσι οκτώ µαθήτριες και µαθητές και τέσσερις εκπαιδευτικοί
συνοδοί τους από το 2ο Γυµνάσιο Αργοστολίου Κεφαλλονιάς.

Η Βουλής σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Στο Βήµα καλείται ο κ. Ανδρουλάκης, Πρόεδρος της Κοινοβου-
λευτικής Οµάδας ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινή-

µατος Αλλαγής): Κυρία Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
ζήτησα να παρέµβω στη σηµερινή συνεδρίαση, γιατί η κύρωση
του σχεδίου συµφωνίας που έχουµε µπροστά µας είναι ένα πολύ
σηµαντικό βήµα ενίσχυσης της πολιτικής προστασίας της χώρας
µας.

Η Ελλάδα µαζί µε την Ισπανία, την Πορτογαλία, την Κροατία και
την Ιταλία θα παραγγείλουν είκοσι τέσσερα νέου τύπου Καναντέρ
DHC-515, εκ των οποίων τα µισά, δώδεκα σε πανευρωπαϊκό επί-
πεδο, θα αγοραστούν µε 100% ευρωπαϊκή χρηµατοδότηση από
τον Ευρωπαϊκό Μηχανισµό Πολιτικής Προστασίας και το RESCEU.
Από τα επτά που θα αγοράσουµε εµείς, τα δύο θα τα προµηθευ-
τούµε µέσω του RESCEU, χωρίς να πληρώσει ούτε ένα ευρώ ο
ελληνικός λαός, µειώνοντας έτσι το συνολικό κόστος της παραγ-
γελίας, το κόστος της προµήθειας κατά 30%.

Νιώθω, λοιπόν, σήµερα πολύ περήφανος που το αποτέλεσµα
της προσπάθειάς µου, που ξεκίνησε το 2018 ως εισηγητής του
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου µπαίνει στην τελική φάση. Είµαι πολύ
περήφανος που συνέβαλα και εγώ, ώστε η Ευρωπαϊκή Ένωση
να δείξει έµπρακτα την αλληλεγγύη της προς τις χώρες του
Νότου, που κάθε χρόνο δίνουν µια πολύ δύσκολη µάχη µε τις
πυρκαγιές και µε τις φυσικές καταστροφές.

Θέλω πραγµατικά να πιστέψετε ότι αυτό δεν ήταν τόσο εύκολο
όσο φαίνεται σήµερα. Το 2018 το Συµβούλιο και τα κράτη-µέλη
ήταν αντίθετα στη δηµιουργία του RESCEU. Αντιδρούσαν στην
πιθανότητα η Ευρωπαϊκή Ένωση να πληρώσει για την αγορά πυ-
ροσβεστικών αεροπλάνων στις χώρες του Νότου. Τα γνωστά
προβλήµατα που πολλές φορές αντιµετωπίζουµε σε ευρωπαϊκό
επίπεδο.

Όµως, µε πολλή και επίµονη προσπάθεια –κι εδώ πρέπει να
σηµειώσω τη σηµαντική συµβολή του κ. Στυλιανίδη τότε ως αρ-
µόδιου Επιτρόπου- καταφέραµε να δηµιουργηθεί το RESCEU,
µία πανευρωπαϊκή δεξαµενή µέσων, όπως πυροσβεστικά αερο-
πλάνα, ελικόπτερα και ειδικός ιατροφαρµακευτικός εξοπλισµός
που θα αγοράζονταν µε ευρωπαϊκά χρήµατα. 

Ποιος φανταζόταν τότε ότι αυτά που κάποιοι ειδικοί µας έλε-
γαν για ιατροφαρµακευτική περίθαλψη θα γίνουν τόσο πολύ επί-
καιρα µετά από κάποια χρόνια µε την παγκόσµια περιπέτεια της
πανδηµίας; Και το λέω αυτό για να σηµειώσω τη λέξη «πρόληψη»
που είναι πολύ κρίσιµη στον σχεδιασµό που πρέπει να έχει η
χώρα µας για τα ζητήµατα φυσικών καταστροφών, αλλά και ευ-
ρύτερα, µε προκλήσεις που σήµερα µπορεί να µην είναι ορατές,
αλλά µπορεί να παίξουν πολύ µεγάλο ρόλο για το µέλλον της πα-
τρίδας µας, αλλά και του συνόλου της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Η αξία, λοιπόν, αυτού του µηχανισµού αποδείχθηκε έµπρακτα
κατά τη διάρκεια της πανδηµίας τόσο στην πρώτη φάση που σχε-
διάσαµε τους επαναπατρισµούς δεκάδων χιλιάδων ευρωπαίων
πολιτών που είχαν εγκλωβιστεί σε τρίτες χώρες όσο και µε την
προσφορά απαραίτητου υγειονοµικού εξοπλισµού σε Ιταλία,
Ρουµανία, Κροατία, ακόµη και στη Γαλλία.

Στη συνέχεια, στη δεύτερη φάση, κατά τη διάρκεια των δια-
πραγµατεύσεων του 2020, καταφέραµε –πάλι τότε ήµουν ειση-
γητής- το 80% και 90% χρηµατοδότησης που είχε αρχικά οριστεί
για τα πυροσβεστικά αεροπλάνα να γίνει το 100% που υπάρχει
σήµερα.

Τώρα, λοιπόν, µπαίνουµε στην τελική φάση για την προµήθεια
αυτών των αεροπλάνων, µετά από σηµαντικές διαπραγµατεύ-
σεις, καθώς πρέπει να ξεκινήσει µια νέα γραµµή παραγωγής Κα-
ναντέρ από τη µοναδική εταιρεία που τα κατασκευάζει. Εδώ,
βέβαια, θέλω να κάνω και µια παρατήρηση.

Έχω ακούσει τον Πρωθυπουργό να λέει και να παρουσιάζει
την προµήθεια αυτών των νέων αεροπλάνων ως το απόλυτο µέσο
αντιµετώπισης των δασικών πυρκαγιών. Πράγµατι συµβάλλουν
πολύ και είναι πολύ κρίσιµο και σηµαντικό το βήµα που γίνεται
σήµερα. Όµως υπάρχουν και επιφυλάξεις, γκρίζα σηµεία στη
σύµβαση, στα οποία αναφέρθηκε αναλυτικά ο εισηγητής µας, ο
Ανδρέας Πουλάς.

Εµείς, όµως, θα ψηφίσουµε αυτή τη σύµβαση, διότι θεωρούµε
ότι είναι πολύ σηµαντικό να γίνει αυτό το βήµα από τη χώρα µας,
όπως και από άλλα ευρωπαϊκά κράτη που έχουν ανάλογες προ-
κλήσεις. Θέλω, όµως, να βάλω και ένα ευρύτερο ζήτηµα, το ζή-
τηµα της πρόληψης. Δεν πρέπει να το υποβαθµίζετε. Όλοι οι
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ειδικοί συµφωνούν ότι οι πυρκαγιές σβήνουν τον χειµώνα.
Θέλω, λοιπόν, να θυµίσω στην Ολοµέλεια ότι πέρυσι είχαµε

µια πολύ µεγάλη και πρωτοφανή δύναµη πυρός. Παρ’ όλα αυτά
όµως, είχαµε από τους χειρότερους απολογισµούς, αν συγκρί-
νουµε µε άλλες χρονιές. Πάνω από ένα εκατοµµύριο εξακόσιες
χιλιάδες στρέµµατα καµένης γης, ενώ είχαµε πολύ λιγότερες
εστίες από άλλα ευρωπαϊκά κράτη. Ήταν λοιπόν, ανάλογα µε την
έκτασή µας και ανάλογα µε τις εστίες, πολλαπλάσια η κατα-
στροφή, παρ’ όλο που είχαµε τη µεγαλύτερη ιστορικά δύναµη
κατάσβεσης πυρός.

Συνεπώς αυτά τα µέσα είναι απαραίτητα, τα εναέρια και τα επί-
γεια, όµως από µόνα τους δεν αρκούν για να αντιµετωπίσουν τις
όλο και πιο ακραίες κλιµατικές συνθήκες.

Φέτος είχαµε έναν από τους πιο ζεστούς χειµώνες. Η κλιµατική
αλλαγή, όµως, δεν µπορεί να είναι συνεχώς µια δικαιολογία, που
υπονοµεύει το τελικό αποτέλεσµα, γιατί δεν υπάρχει η βούληση
της πρόληψης, µε αποτέλεσµα µια τεράστια καταστροφή του οι-
κολογικού πλούτου της χώρας.

Είναι, λοιπόν, ευθύνη της Κυβέρνησης να είναι προετοιµα-
σµένη και να έχει ολοκληρωµένα σχέδια πρόληψης και άµεσης
αντιµετώπισης. Πέρα από τις µεγαλοστοµίες για το πρόγραµµα
«ΑΙΓΙΣ», που ο κύριος Υπουργός ο ίδιος είχε παραδεχτεί δηµόσια
ότι είχε απορροφηθεί µόλις το 1% σε µια προηγούµενη συνε-
δρίαση.

Έχουµε ακούσει συνεχώς τον κ. Μητσοτάκη να αναφέρεται
στο πρόγραµµα «ANTINERO», που, όµως, όπως αποδείχθηκε, οι
αντιπυρικές ζώνες προκηρύχθηκαν σε πολλές περιπτώσεις τον
Ιούλιο, δηλαδή µέσα στις ακραίες συνθήκες του καλοκαιριού.
Επίσης, ανοίχτηκαν και δεν έγινε αποµάκρυνση καύσιµης ύλης
σε κρίσιµα µέρη της χώρας όπου χρειάζονται δίοδοι πρόσβασης
στα πυροσβεστικά µέσα. Όλα αυτά είναι, λοιπόν, ζητήµατα που
πρέπει να αντιµετωπιστούν.

Η χώρα µας τα τελευταία χρόνια βιώνει όλο και µεγαλύτερες
καταστροφές. Εύβοια, Έβρος, Ρόδος, Πάρνηθα είναι µόνο κά-
ποιες από τις περιπτώσεις. Εάν συνεχίσουµε έτσι, αυτή η κατα-
στροφή θα θεωρείται κανονικότητα, µε αποτέλεσµα να
υποβαθµίζεται η ζωή των Ελλήνων πολιτών και να καταστρέφεται
ο φυσικός πλούτος, µε ό,τι σηµαίνει αυτό για το µέλλον της πα-
τρίδας µας.

Δεν µπορούµε να ζητάµε από τους πυροσβέστες να κάνουν το
ακατόρθωτο. Προσπαθούν πάρα πολύ. Έχουν αποδείξει ότι δί-
νουν έναν σηµαντικό αγώνα κάθε καλοκαίρι. Πρέπει, όµως, να
σχεδιάσουµε ως κεντρικό κράτος τα πράγµατα καλύτερα.

Τι θέλω να πω; Απαιτείται ουσιαστική αναβάθµιση των σχεδίων
πρόληψης και αντιµετώπισης. Το είχα υπογραµµίσει στη Βουλή
από το περασµένο καλοκαίρι. Το επαναλαµβάνω και σήµερα.

Ο Ευρωπαϊκός Μηχανισµός Πολιτικής Προστασίας έχει περι-
θώριο να βοηθήσει σε αυτό. Ο Ευρωπαϊκός Μηχανισµός δεν είναι
µόνο τα δύο δωρεάν Καναντέρ που θα πάρουµε, είναι πολύ πε-
ρισσότερα. Δεν είναι µόνο οι εκατοντάδες πυροσβέστες που έρ-
χονται δωρεάν και συνεισφέρουν µε τον αγώνα τους, µε την
προσπάθεια τους, µαζί µε την Ελληνική Πυροσβεστική. Δεν είναι
µόνο τα επίγεια µέσα. Είναι και άλλες ρυθµίσεις.

Μπορεί να εξεταστούν τα σχέδια πολιτικής προστασίας και να
προτείνει ο µηχανισµός αλλαγές, µε ανταλλαγή βέλτιστων πρα-
κτικών, µε τη βοήθεια στη σύνταξη νέων σύγχρονων σχεδίων
πρόληψης, λαµβάνοντας υπ’ όψιν τους στόχους ανθεκτικότητας
που υιοθετήθηκαν πέρυσι. Με αύξηση του προϋπολογισµού που
πηγαίνει στην πρόληψη, σηµαντικό βήµα. 

Έχετε το πρόγραµµα «ΑΙΓΙΣ» 2 δισεκατοµµυρίων, όµως πρέπει
να δώσετε περισσότερα στην πρόληψη. Εσείς το µόνο που κά-
νετε είναι να πετάτε το «µπαλάκι» των ευθυνών από το Υπουργείο
στην τοπική αυτοδιοίκηση και πίσω στο Υπουργείο, όπως είδαµε
και πέρυσι.

Και βέβαια, σε κάποια ακραία φαινόµενα είδαµε και το φοβερό
να προσπαθείτε µε σενάρια συνωµοσιολογίας και µισαλλόδοξες
φαντασιώσεις να αποκρύψετε τις ευθύνες σας.

Απαιτείται να δράσετε. Η χώρα µας δεν έχει την πολυτέλεια,
όπως δεν έχει την πολυτέλεια καµµία χώρα του Νότου που βλέ-
πει κάθε χρόνο τον φυσικό πλούτο να καταστρέφεται. Οι πολίτες
χάνουν χρόνο και κόπους µιας ζωής. Έχετε, λοιπόν, ευθύνη να

προστατεύσετε τις περιουσίες τους.
Η αγορά των νέων αεροπλάνων είναι σηµαντικό βήµα. Το στη-

ρίζουµε καθώς άλλωστε έχουµε συνεισφέρει. Όµως, πρέπει να
κάνουµε πολύ περισσότερα. Ακόµα και σήµερα που µιλάµε δεν
υπάρχει σαφές χρονοδιάγραµµα για το πότε θα ξεκινήσει η πα-
ραγωγή τους, αφού οι παραγγελίες πρέπει να υπογραφούν και
από τα υπόλοιπα πέντε κράτη. Συνεπώς, οι όποιες παραλαβές
θα γίνουν σε δύο µε τρία χρόνια από τώρα στην καλύτερη.

Επενδύστε, λοιπόν, στην πρόληψη, όπως έκαναν και άλλες
χώρες µε παρόµοια προβλήµατα που έχουν µια άλλη στρατη-
γική, µε αποτέλεσµα να έχουν βελτιώσει τον τρόπο αντιµετώπι-
σης τα τελευταία χρόνια, µετά από πολύ δύσκολες και επώδυνες
εµπειρίες που είχαν κι αυτοί, όπως στο Μάτι.

Διορθώστε τα λάθη σας. Μην τα κρύβετε αλαζονικά, όπως και
σε άλλα ζητήµατα, κάτω από το «χαλάκι». Το «χαλάκι» των φυσι-
κών καταστροφών δεν χωράει πια από κάτω ευθύνες. Πρέπει να
γίνουν πράξεις. Η προστασία του φυσικού πλούτου της χώρας
πρέπει να γίνει εθνική προτεραιότητα.

Τα λέω αυτά, γιατί, όπως φαίνεται, από καλοκαίρι σε καλοκαίρι
τα πράγµατα θα χειροτερεύουν. Αντί, λοιπόν, να κλαίµε και να
κλαίτε κάθε καλοκαίρι πάνω από τα καµένα, καλό θα είναι επιτέ-
λους να υπάρχει µία εθνική συµφωνία για το πώς η χώρα θα πο-
ρευτεί τα επόµενα δέκα µε δεκαπέντε χρόνια µέσω της κλιµατικής
κρίσης που θα κλιµακώνεται. Δεν είναι µόνο ευθύνη της Κυβέρνη-
σης της Νέας Δηµοκρατίας. Είναι ευθύνη όλων των κοµµάτων,
διότι είναι µία πρόκληση που αφορά τις επόµενες γενιές.

Εµείς, λοιπόν, σήµερα στηρίζουµε την αγορά αυτών των ενα-
έριων µέσων. Θεωρούµε ότι είναι ένα σηµαντικό βήµα, γι’ αυτό
άλλωστε το υπηρετήσαµε, και εγώ προσωπικά και η παράταξή
µας. Αλλά, πρέπει να κάνουµε πολύ περισσότερα. Και εµείς εί-
µαστε έτοιµοι να τα συζητήσουµε και να συµφωνήσουµε γι’ αυτά,
κυρίως στο επίπεδο της πρόληψης.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Ζωηρά και παρατεταµένα χειροκροτήµατα από την πτέρυγα

του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει ο Βου-

λευτής της Νέας Δηµοκρατίας, ο κ. Μακάριος Λαζαρίδης.
ΜΑΚΑΡΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σηµαντική

µέρα η σηµερινή! Καλούµαστε να βάλουµε ακόµα µία σφραγίδα
στη θωράκιση της χώρας. Απαντώντας στις έντονες συνέπειες
της κλιµατικής κρίσης, επιχειρούµε να γίνουµε καλύτεροι, ανε-
βάζουµε τον πήχη των προσδοκιών και επενδύουµε και στην πο-
λιτική προστασία.

Σε αυτό το πρίσµα εντάσσεται η απόφαση για την προµήθεια
επτά πυροσβεστικών αεροσκαφών Καναντέρ CL-415. Σαράντα
και είκοσι και πλέον χρόνια αντίστοιχα µετά τις προηγούµενες
αγορές των πυροσβεστικών µέσων CL-215 και CL-415, ήρθε η
στιγµή για να ενισχύσουµε τις δυνάµεις µας εν όψει των νέων δύ-
σκολων µαχών επί του πεδίου που βρίσκονται µπροστά µας. Και
το κάνουµε υπό τις καλύτερες δυνατές συνθήκες, τόσο όσον
αφορά την επιχειρησιακή ικανότητα των νέων υπερσύγχρονων
αεροσκαφών όσο και τον τρόπο µε τον οποίο τα αποκτούµε.

Είναι το αποτέλεσµα µιας συµφωνίας-πλαισίου της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης και των κρατών-µελών µε την καναδική κυβέρνηση
και την εταιρεία που τα κατασκευάζει.

Τα πέντε Καναντέρ θα πληρωθούν µέσα από το ΕΣΠΑ και την
Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων, ενώ τα άλλα δύο από την Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση και συγκεκριµένα µέσω του ευρωπαϊκού προ-
γράµµατος πολιτικής προστασίας RESCEU. 

Επειδή αυτό το διήµερο στη Σύνοδο Κορυφής της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης συζητούνται και θέµατα εξοπλιστικά, θα έλεγα ότι
ενδεχοµένως αυτό το πρόγραµµα να αποτελέσει τον προάγγελο
για κοινά ευρωπαϊκά εξοπλιστικά προγράµµατα.

Θα συµφωνείτε, πιστεύω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της
Αντιπολίτευσης, ότι πρόκειται για µία πρωτοβουλία άκρως ανα-
γκαία, που ανταποκρίνεται στις απαιτήσεις των καιρών. Και
προσδοκούµε να έχει τη στήριξη όλων ή τουλάχιστον των περισ-
σότερων κοµµάτων της Βουλής.

Πρόκειται για µια µεγάλη εθνική προσπάθεια, προκειµένου να
προστατεύσουµε τη χώρα, όπως κάνουµε και µε µία σειρά άλλων
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δράσεων σε σχέση µε την πολιτική προστασία. Και έρχεται σε
συνέχεια του σχεδίου νόµου του περασµένου Δεκεµβρίου, ανα-
διαρθρώνοντας συνολικά τους επιχειρησιακούς σχεδιασµούς
της πολιτικής προστασίας, στους οποίους πλέον µέσω του Εθνι-
κού Μηχανισµού Εναέριας Έρευνας και Διάσωσης κοµβικό ρόλο
διαδραµατίζει η εκλογική µου περιφέρεια, η Καβάλα.

Οι δράσεις αυτές που εντάσσονται στην εθνική προσπάθεια,
και ανέλυσε εξαιρετικά ο εισηγητής µας, ο Βουλευτής Κυκλάδων,
ο κ. Φόρτωµας, περιλαµβάνουν µεταξύ άλλων την υλοποίηση του
Εθνικού Προγράµµατος Πολιτικής Προστασίας «ΑΙΓΙΣ», συνολι-
κής αξίας 2,1 δισεκατοµµυρίων ευρώ περίπου. Τις εξοπλιστικές
προµήθειες του παραπάνω προγράµµατος, που θα αρχίσουν να
έρχονται στη χώρα µας από την αντιπυρική περίοδο του 2025.

Την ενίσχυση του Πυροσβεστικού Σώµατος µε εννιακόσιες
ενενήντα προσλήψεις και βεβαίως, µε τον υπερδιπλασιασµό των
µονάδων δασοκοµάντος. Τη δυνατότητα που παρέχεται πλέον
στο Υπουργείο Περιβάλλοντος, το Πυροσβεστικό Σώµα, τον
ΔΕΔΔΗΕ, τον ΑΔΜΗΕ, να µπαίνουν στα δάση και να ανοίγουν αν-
τιπυρικές ζώνες.

Την κοινή επιµορφωτική εκπαίδευση όλων των στελεχών των
Σωµάτων Ασφαλείας και της δασικής υπηρεσίας, καθώς και τις
κοινές ασκήσεις που θα ακολουθήσουν.

Και βεβαίως, την αυστηροποίηση των ποινών από πληµµέληµα
σε κακούργηµα για τους καθ’ έξιν εµπρηστές.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κάνουµε ό,τι θεωρείται απαραί-
τητο για τη θωράκιση του κρατικού µηχανισµού και την ενίσχυση
της πολιτικής προστασίας. Αλλά και γενικότερα -θα έλεγα- πράτ-
τουµε τα µέγιστα για τη θωράκιση της χώρας, της άµυνας και
των συνόρων της. Κάνουµε την Ελλάδα ισχυρότερη και τους Έλ-
ληνες περισσότερο ασφαλείς. Το µαρτυρούν για παράδειγµα η
πρόσφατη συµφωνία µε τις Ηνωµένες Πολιτείες για την από-
κτηση έως και σαράντα µαχητικών αεροσκαφών τελευταίας γε-
νιάς F-35 και ενός µεγάλου πακέτου εξοπλισµών, η αγορά
τεσσάρων µαχητικών αεροσκαφών Ραφάλ, η αναβάθµιση των F-
16 Block 52+ σε έκδοση Viper, η απόκτηση τριών νέων φρεγατών
Μπελαρά, καθώς και η διάσωση της εγχώριας αµυντικής µας βιο-
µηχανίας.

Επίσης, η ελληνογαλλική αµυντική συµφωνία, η επικαιροποί-
ηση της συµφωνίας αµοιβαίας αµυντικής συνεργασίας µε τις
Ηνωµένες Πολιτείες, η οριοθέτηση των θαλασσίων ζωνών µε την
Ιταλία και την Αίγυπτο και, βεβαίως, η επέκταση των χωρικών µας
υδάτων στα δώδεκα µίλια στο Ιόνιο Πέλαγος είναι το αποτέλεσµα
µιας καλά µελετηµένης και µεθοδικής προσπάθειας, που ξεκί-
νησε το καλοκαίρι του 2019 και συνεχίζουµε ακατάπαυστα µεγα-
λώνοντας και θωρακίζοντας την Ελλάδα µας.

Με περηφάνια µπορούµε να διαπιστώσουµε εµπράκτως και όχι
στα λόγια µε θεωρίες και διάφορους άλλους ισχυρισµούς, ότι η
Ελλάδα σήµερα και ισχυροποιείται και θωρακίζεται περισσότερο
από ποτέ σε όλα τα επίπεδα, στην πολιτική προστασία, στην
άµυνα, στην εξωτερική πολιτική, στις συµµαχίες τις οποίες ενι-
σχύουµε και χτίζουµε καινούργιες.

Και σε αυτή την εθνική προσπάθεια δεν χωρούν µικροκοµµα-
τικά παιχνίδια. Και δεν σας κρύβω ότι χαίροµαι που η συντριπτική
πλειοψηφία των κοµµάτων θα υπερψηφίσει σήµερα εδώ στο ελ-
ληνικό Κοινοβούλιο αυτό το σχέδιο νόµου, µε µοναδικές… το
Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας, την Πλεύση Ελευθερίας και τη
Νέα Αριστερά, που δεν κατάλαβα πολύ καλά τι ακριβώς ψηφίζει.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Είναι ντροπή αυτό που είπατε.
ΜΑΚΑΡΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Η ενίσχυση και η προστασία της

χώρας µας είναι πατριωτικό καθήκον όλων µας. Είναι ο νέος πα-
τριωτισµός όπως τον αντιλαµβανόµαστε εµείς στη Νέα Δηµοκρα-
τία, κάτι που τόνισε σωστά και εµφατικά και ο Υπουργός
Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας, ο κ. Βασίλης Κικί-
λιας στις επιτροπές, τον οποίο συγχαίρω, όπως και τον κ.
Τουρνά, για την εξαιρετική δουλειά την οποία κάνουν.

Επιβάλλεται, συνεπώς, η συνένωση των δυνάµεων και η συµ-
πόρευση προς αυτή την κατεύθυνση. Ας µείνουν για λίγο στην
άκρη τα µικροκοµµατικά συµφέροντα και ας προτάξουµε ενωµέ-
νοι το συµφέρον των παιδιών µας, το συµφέρον των νέων γονιών.
Στο πλαίσιο αυτό σας καλώ να ψηφίσουµε όλοι µαζί το παρόν
σχέδιο νόµου.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Λαζαρίδη, θα
διαγραφεί από τα Πρακτικά η διατύπωσή σας. Και καλό θα είναι
όταν ζητάτε από κάτω να µη σας θίγουν, να προσέχετε όταν ανε-
βαίνετε στο Βήµα.

ΜΑΚΑΡΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Μάλιστα, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει η κ.

Ευαγγελία Λιακούλη, Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλα-
γής.

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Ευχαριστώ πολύ κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα συζητάµε ένα θέµα το

οποίο ακουµπάει όλους µας και κυρίως και ίσως λίγο περισσό-
τερο -θα µου επιτραπεί να το πω αυτό- όλους τους συναδέλφους
Βουλευτές που προερχόµαστε από περιοχές οι οποίες έχουν
πληγεί και µάλιστα σε επίπεδο τραγωδίας µε τραγικές επιπτώ-
σεις σε ανθρώπινες ζωές, αγροτικά κεφάλαια, ζωικά κεφάλαια.
Η καθηµερινότητά µας έχει χαθεί από τη Θεσσαλία. Γι’ αυτό, λοι-
πόν, ερχόµαστε να καταθέσουµε τις σκέψεις µας, την αγωνία
µας, αλλά ταυτόχρονα και τη συνεισφορά µας σε αυτή τη δηµό-
σια συζήτηση που έχει να κάνει µε το πού βρίσκεται η πολιτική
προστασία και σε ποιο επίπεδο εµείς µπορούµε να συµβάλουµε,
ώστε να έχουµε αποτελέσµατα.

Δεν είναι άλλοθι, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, η κλιµα-
τική κρίση -εγώ θα πω- η κλιµατική κατάρρευση. Όπως είπε και
ο Πρόεδρός µας πριν από λίγο, δεν µπορείτε να βάζετε το θέµα
κάτω από το «χαλί» και να είστε ήσυχοι ότι έχετε τη συνείδησή
σας καθαρή, γιατί εσείς κάνατε ό,τι µπορούσατε, αλλά παρ’ όλα
αυτά τι να κάνουµε βρε παιδί µου, τόσο νερό δεν έχει πέσει από
την εποχή του Νώε! Δεν φτάνει αυτό. Βεβαίως υπάρχουν τα
ακραία καιρικά φαινόµενα, τα οποία όµως απαιτούν ετοιµότητα,
σχέδιο και αποτελεσµατικότητα. 

Εσείς τι κάνετε λοιπόν µέχρι σήµερα; Εσείς κάνετε επικοινω-
νιακή διαχείριση. Και µάλιστα η διαχείρισή σας είναι κατά έναν
κραυγαλέο τρόπο. Θυµάµαι τον κύριο Πρωθυπουργό της χώρας
στο «Βελλίδειο» να µιλάει γενικώς για αστοχίες στη διαχείριση
του καλοκαιριού, να µεταθέτει τις ευθύνες για τις καταστροφικές
πληµµύρες και πυρκαγιές στα καιρικά φαινόµενα, να υπερασπί-
ζεται απολύτως τον σχεδιασµό της πολιτικής προστασίας, τονί-
ζοντας ότι έχει µάλιστα επιτευχθεί µεγάλη πρόοδος τις ηµέρες
της Κυβέρνησής του.

Ποιες είναι ακριβώς αυτές οι πρόοδοι που έχετε εµφανίσει και
σε ποια επίπεδα; Πρέπει κάποια στιγµή να µας πείτε. Θα ανεβείτε
στο Βήµα της Βουλής και θα πείτε ότι εµείς έχουµε αλλάξει αυτό
και έχουµε καταφέρει να έχουµε αυτό το αποτέλεσµα, µετρήσιµο
το αποτέλεσµα, όχι στα λόγια µόνο.

Μιλάτε για λάθη διαχειριστικά και βάζετε τη φωτογραφία αν-
θρώπων. Τους µετασχηµατίζετε, τους αλλάζετε, τους ανασχηµα-
τίζετε, φεύγουν οι Υπουργοί από ένα Υφυπουργείο συνήθως ή
ένα Υπουργείο -είχαµε και τέτοια περίπτωση- και πηγαίνουν σε
άλλο και νοµίζετε ότι έτσι µετατίθενται και οι κυβερνητικές σας
ευθύνες στα καιρικά φαινόµενα.

Την ίδια στιγµή, όµως, οι πολυδιαφηµισµένες παρεµβάσεις του
Πρωθυπουργού στην πολιτική προστασία εξαντλούνται µέσα
από έναν αυτοµατοποιηµένο τρόπο, που δυστυχώς δεν έχει κα-
νένα αποτέλεσµα εν τοις πράγµασι. Πολλές φορές µάλιστα τους
ατίθασους Υπουργούς προσπαθείτε εσείς να προστατεύσετε,
που βγαίνουν καµµιά φορά και λένε και καµµιά κουβέντα παρα-
πάνω, ενώ τους άλλους ατίθασους, τους επιστήµονες, όπως από
το Αστεροσκοπείο –θυµάµαι- ή από την Εθνική Μετεωρολογική
Υπηρεσία προσπαθείτε να τους βάλετε κάτω από τη δική σας
εποπτεία. Αυτά κάνετε. Αυτά κάνει η Κυβέρνησή σας και αυτά τα
ζητήµατα ανοίγει στην πολιτική προστασία.

Να πω κάτι σε ό,τι αφορά τώρα τις υποτιθέµενες αλλαγές που
έχετε υποστηρίξει και ότι θα δούµε το καινούργιο πρόσωπο της
πολιτικής προστασίας πλέον στα πράγµατα. Κοιτάξτε, εγώ θυ-
µάµαι µετά την τραγωδία στο Μάτι -που την έχετε «ψωµοτύρι»
από αυτό το Βήµα, κάθε φορά που συµβαίνει κάτι εσείς θυµάστε
την τραγωδία στο Μάτι για ευνόητους πολιτικούς λόγους, προ-
σπαθείτε να κάνετε συµψηφισµούς, να βρείτε αντιστάθµισµα και
ούτω καθεξής- τον τότε Πρωθυπουργό της χώρας τον κ. Μητσο-
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τάκη να εγγυάται ότι διαθέτει ένα συγκροτηµένο σχέδιο πολιτι-
κής προστασίας και ότι θα έβαζε τους κατάλληλους ανθρώπους-
επιστήµονες στις κατάλληλες, κρίσιµες θέσεις και πως ο
υπεύθυνος της πολιτικής προστασίας θα ήταν πάνω από τον ίδιο
τον Πρωθυπουργό. Διαβάζω τις τότε δηλώσεις του.

Στη διάρκεια βέβαια της κυβερνητικής σας θητείας δεν είδαµε
τίποτα τέτοιο. Αντίθετα είδαµε πολλά και διάφορα, πολλές φορές
κωµικοτραγικά. Έρχεστε κατόπιν εορτής να διαχειριστείτε πράγ-
µατα τα οποία σε καµµία περίπτωση δεν µπορέσατε επαρκώς να
τα διαχειριστείτε. Το επιτελικό σας κράτος κατέρρευσε µαζί µε
τα φράγµατα, µαζί µε τις φωτιές, µαζί µε τις πληµµύρες, µαζί µε
τον λαό µας, όµως, που δεινοπαθεί εξαιτίας όλων αυτών των
πραγµάτων.

Εγώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα στο Βήµα της Βου-
λής ήρθα να πω ότι ο κύριος Πρωθυπουργός της χώρας, ο κ. Μη-
τσοτάκης, παρά τις τραγωδίες που έχει υποστεί αυτή η χώρα,
προσπαθεί να µείνει ατσαλάκωτος. Και γι’ αυτόν τον λόγο και
χθες µε µεγάλη ασέβεια και απρέπεια απέναντι στο συλλογικό
τραύµα της εθνικής τραγωδίας των Τεµπών προτίµησε να δοξα-
στεί κρυπτόµενος και να µην έρθει στο Βήµα της Βουλής να ανα-
λάβει την πολιτική ευθύνη αυτού που συνέβη κατά τη διάρκεια
της βάρδιάς του, όπως συνηθίζετε να λέτε.

Έτσι, λοιπόν, και όταν έγινε αυτή η καταστροφή στον τόπο µου
στη Θεσσαλία, ο κύριος Πρωθυπουργός είπε κατά λέξη: «Το
νερό το οποίο έπεσε στη Θεσσαλία ήταν κάτι το πρωτοφανές. Αν
πιστεύει κανείς ότι οποιαδήποτε χώρα µπορούσε να το αντιµε-
τωπίσει, είναι βαθιά νυχτωµένος. Ήταν πέραν του ακραίου και-
ρικό φαινόµενο. Δεν καταλαβαίνω τι φταίει το επιτελικό κράτος
γι’ αυτό.».

Σε λίγα εικοσιτετράωρα µόλις µετά από αυτό, σας θυµίζω ότι
οι αρµόδιες επιτροπές της Ευρώπης, της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
µας κρέµαγαν στα µανταλάκια για το ότι δεν είχαµε σε κανένα
επίπεδο εφαρµόσει το αντιπληµµυρικό σχέδιο, το οποίο ήταν δε-
σµευµένη η χώρα να το εφαρµόσει. Και τώρα έχουν ανοίξει βε-
βαίως οι φάκελοι, υπάρχουν κατηγορούµενοι, υπάρχουν
πολλαπλά µέτωπα ανοικτά, σε ό,τι αφορά το µεγάλο αυτό γεγο-
νός των πληµµυρών, το οποίο δεν διαχειρίστηκε επαρκώς η Κυ-
βέρνησή σας, µε ολιγωρίες και τεράστιες παραλείψεις, και της
Κυβέρνησης και υψηλά ιστάµενων ανθρώπων.

Σε κάθε όµως συζήτηση, όπως και αυτή της Θεσσαλίας, όπως
και στον Έβρο, όπως και στη Ρόδο, όπως και στα Τέµπη, παντού
υπάρχει ο κακός θεός, ο κακός άνεµος, η κακή αυτοδιοίκηση, το
κακό σύστηµα, οι καλοί Υπουργοί, που προσπαθούν όλα αυτά να
τα συντονίσουν, αλλά ατυχώς δεν µπορούν να τα συντονίσουν.

Φανταστείτε πόσο ιδεοληπτικά βλέπετε ακόµη και την πολιτική
προστασία. Γιατί άκουγα πριν τον Πρόεδρό µας, τον Νίκο Αν-
δρουλάκη, να µιλάει για ένα εθνικό σχέδιο που απαιτεί συναί-
νεση, και σκεφτόµουν µέσα µου πού τα λέτε αυτά, Πρόεδρε,
όταν φτιάχνετε έναν ολόκληρο οργανισµό διαχείρισης υδάτων
Θεσσαλίας –φανταστείτε- για το οποίο συνεδρίασε ξανά και ξανά
η επιτροπή προετοιµασίας και δεν καλείτε εµάς, εµένα. Δεν µε
κάλεσε ποτέ κανείς, κανέναν συνάδελφο Βουλευτή της Αντιπο-
λίτευσης. Καλείτε µόνο τους Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας.
Έτσι αντιλαµβάνεστε τη συναίνεση; Σε αυτό σας καλούσε ο Πρό-
εδρος του ΠΑΣΟΚ να συναινέσετε σε εθνικό σχεδιασµό εσείς -
ποιοι; Εσείς!- για την πρόληψη της χώρας.

Λοιπόν αυτές οι ιδεοληψίες σας, αυτές οι αντιλήψεις που κου-
βαλάτε, έτσι αντιµετωπίζουν το σχέδιό σας για την πολιτική προ-
στασία. Και αυτά που µας έλεγε ο κύριος Πρωθυπουργός για τον
Οργανισµό Διαχείρισης Υδάτων της Θεσσαλίας -είχε πει µεγάλες
κουβέντες σας θυµίζω, εγώ τα κρατάω όλα αυτά- φανταστείτε,
λέει, µία εταιρεία σαν το «ΑΤΤΙΚΟ ΜΕΤΡΟ» ή σαν το ελληνικό
µετρό, τώρα για τη Θεσσαλία, που θα µπορεί να ωριµάζει και να
υλοποιεί έργα! 

Σε αυτόν τον οργανισµό φανταστείτε ότι η ιδεοληψία ήταν
τόσο µεγάλη, που όχι απλά δεν κάλεσε ούτε το πολιτικό προσω-
πικό της περιοχής, δηλαδή τους Βουλευτές και άλλους, πολλούς
τοπικούς παράγοντες, καθηγητές, επιστήµονες και ούτω καθε-
ξής, αλλά εξαίρεσε από το όργανο και τον ίδιο τον Περιφερει-
άρχη, τον Δηµήτρη Κουρέτα. Δεν συµµετέχει στο όργανο αυτό!
Φανταστείτε σε τι µέγεθος, σε τι επίπεδο έχετε φτάσει.

Εµείς σήµερα σας τα λέµε αυτά, κύριε Υπουργέ, διότι εµείς θα
το ψηφίσουµε αυτό που φέρνετε µε τα Καναντέρ, παρά το γεγο-
νός ότι δεν γνωρίζουµε, όπως ο εισηγητής µας ανέδειξε, οκτώ
πλευρές του θέµατος, που αφορούν ακριβώς το τίµηµα, τις συν-
θήκες, την παράδοση, αν πρόκειται για µια λεόντειο σύµβαση,
αν θα έπρεπε εµείς να βάλουµε την υπογραφή µας σε αυτό το
πράγµα.

Παρ’ όλα αυτά όµως για µας υπερτερεί το εθνικό συµφέρον
και το πατριωτικό ΠΑΣΟΚ, που έχει βάλει πλάτη και σήκωσε το
βάρος ολόκληρης της ιστορίας, και της ευρωπαϊκής κατεύθυν-
σης της χώρας, αλλά και της µη χρεοκοπίας της χώρας, της πα-
ραµονής της χώρας στο ευρώ. Δεν µπορεί παρά να είναι πάντοτε
το πατριωτικό κόµµα, που βάζει πλάτη σε όλα αυτά τα οποία ανέ-
φερα.

Δυστυχώς χτυπάµε τη θύρα εις ώτα µη ακουόντων και δυστυ-
χώς θεωρούµε ότι όσο συνεχίζετε να αντιµετωπίζετε µε όρους
επικοινωνιακούς την πολιτική προστασία, τόσο περισσότερο θα
ανακυκλώνονται τα ίδια και τα ίδια προβλήµατα. 

Η αλήθεια είναι µόνο µία, ότι ετοιµαζόµαστε δήθεν «επαρκώς»
αυτή τη φορά για την επόµενη αντιπυρική περίοδο. Και εµείς που
γυρνάµε στους νοµούς µας, ξέρετε, οι Βουλευτές της περιφέ-
ρειας, έχουµε και την σχέση την πιο κοντινή µε τους ανθρώπους.
Σε σταµατάει στον δρόµο ο τοπικός αρχηγός της Πυροσβεστικής
-και, ξέρετε, οι συνάδελφοι, είδατε- και σου λέει πολύ φιλικά ότι
είµαστε πλήρως ανέτοιµοι φέτος ξανά. Σε σταµατάνε από τη
ΔΕΔΔΗΕ και σου λένε ότι και φέτος δεν κάναµε τίποτα περισσό-
τερο. Σε σταµατάνε τα στελέχη του δασαρχείου και σου λένε ότι
συµβαίνουν ξανά τα ίδια πράγµατα και φέτος. Άρα όλα τα ίδια
µένουν.

Όσο δεν έχετε ένα εθνικό στρατηγικό σχέδιο, στο οποίο θα
καλέσετε όλους τους πολιτικούς χώρους, όλα τα κόµµατα που
είναι -για όνοµα του θεού- πυλώνες της δηµοκρατίας… Δεν είναι
µόνο αντίπαλοί σας, είναι τα κόµµατα τα οποία συµβάλλουν µε
τις σκέψεις τους, συµβάλλουν µε τη βοήθεια, την οποία εµείς την
έχουµε προσφέρει σε εσάς άπειρες φορές, όπως και σήµερα,
ψηφίζοντας το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο. Αν αυτό δεν το κάνετε,
πάλι στα ίδια θα µένουµε και πάλι θα κλαίτε πάνω από τα καµένα
και πάνω από τα πληµµυρισµένα.

Γι’ αυτό, λοιπόν, η χώρα χρειάζεται µια άλλη πυξίδα. Χρειάζε-
ται ένα άλλο ταξίδι. Χρειάζεται έναν άλλον τιµονιέρη.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος
Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει τώρα ο
Υφυπουργός Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας κ.
Ευάγγελος Τουρνάς. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΤΟΥΡΝΑΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρίσης και
Πολιτικής Προστασίας): Σας ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, άκουσα προσεκτικά τις τοποθε-
τήσεις σας και θα ήθελα πρώτα από όλα να σας ευχαριστήσω
όλους για την παρουσία σας εδώ σήµερα, όπως και στις επιτρο-
πές που προηγήθηκαν για τη συζήτηση επί του σχεδίου νόµου
που αφορά στην προµήθεια των αεροσκαφών DHC-515. 

Τέθηκαν και νέα θέµατα, πάρα πολλά, τα οποία έχω συγκεν-
τρώσει εδώ και θα προσπαθήσω µέσα από την τοποθέτησή µου
να σας απαντήσω. Κατ’ αρχάς να πούµε ότι όλοι παραδεχόµα-
στε, παραδέχεστε και εσείς, ότι υπάρχει η κλιµατική κρίση, η
οποία τρέχει µε µεγάλη ταχύτητα και µας έχει προσπεράσει.
Αυτό δεν αποτελεί ούτε άλλοθι ούτε δικαιολογία.

Αντίθετα, είναι η κινητήρια δύναµη µε την οποία προσπαθούµε
να ανασυγκροτήσουµε και να φτιάξουµε έναν ισχυρό µηχανισµό
αντιµετώπισης των φυσικών καταστροφών εξαιτίας της κλιµατι-
κής κρίσης. Αυτό προσπαθούµε να κάνουµε, µε δεδοµένο το ότι
η κλιµατική κρίση έχει ξεπεράσει πανίσχυρους µηχανισµούς,
πολύ καλύτερους από τους δικούς µας, κράτη που έχουν επεν-
δύσει επί πολλά έτη και έχουν φτιάξει πάρα πολλά, πολύ καλά
συστήµατα, όπως ο Καναδάς, όπου κάηκαν εκατόν ογδόντα εκα-
τοµµύρια στρέµµατα. Τα έχουµε ξαναπεί αυτά, αλλά πρέπει να
τα υπενθυµίζουµε, όταν αναγνωρίζουµε την ύπαρξη της κλιµατι-
κής κρίσης, αλλά από την άλλη µεριά λέµε ότι είναι άλλοθι.

Το είδαµε και στη Χιλή πρόσφατα, όπου µια φωτιά πέρασε από
µια πόλη και έκαψε πάνω από εκατόν είκοσι ανθρώπους, ενώ
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πάρα πολλοί επίσης αγνοούνται. Το είδαµε και στο Μάουι της
Χαβάης, το καλοκαίρι, όπου εκατόν δεκαεννιά άνθρωποι καήκαν
και πάνω από χίλιοι εκατό αγνοούνται. 

Όταν χτυπάει ο «Ντάνιελ» στην Ελλάδα είναι άλλοθι και δικαιο-
λογία και κακώς δεν υπάρχει ο µηχανισµός για να τον αντιµετω-
πίσουµε, αλλά από την άλλη µεριά είναι λογικό να προκαλεί
καταστροφές στη βόρεια Ιταλία ή στη Γαλλία και βέβαια να προ-
καλεί δέκα χιλιάδες απώλειες ανθρώπινων ζωών, νοτιότερα από
εµάς, στη Λιβύη. Επαναλαµβάνω ότι δεν είναι ούτε άλλοθι ούτε
δικαιολογία. Για µας είναι κίνητρο για να φτιάξουµε τον µηχανι-
σµό.

Τι κάνουµε για να φτιάξουµε τον µηχανισµό αντιµετώπισης των
φυσικών καταστροφών; Πρώτα από όλα, πράγµατι θα αναφερθώ
στο «ΑΙΓΙΣ», για το οποίο θέσατε πολλά θέµατα και ερωτήµατα.
Πράγµατι υπάρχει το «ΑΙΓΙΣ», το οποίο είναι ένα εµβληµατικό
πρόγραµµα που περιλαµβάνει τριάντα εννιά υπερπρογράµµατα.

Ήδη βρίσκονται σε εξέλιξη οι διαδικασίες για την υπογραφή
συµβάσεων. Έχει υπογραφεί η µία σύµβαση, που αφορά στην
αναβάθµιση των αεροσκαφών Σούπερ Πούµα, που ρωτήσατε
από το ΠΑΣΟΚ, και επίσης έχει υπογραφεί και η σύµβαση για την
προµήθεια των δεκατριών περιφερειακών κινητών κέντρων επι-
χειρήσεων. Σύντοµα, εντός των επόµενων ηµερών, θα είµαστε
σε θέση να υπογράψουµε συµβάσεις για την προµήθεια τριών
ελικοπτέρων πολλαπλών αποστολών, πολλαπλών ρόλων και επί-
σης τριών αεροσκαφών επιτήρησης εναέριου χώρου.

Ήδη αυτά τα προγράµµατα έχουν ξεπεράσει το στάδιο της
ωρίµασης σε συνεργασία µε τους φορείς, µε τα χρηµατοδοτικά
προγράµµατα που είναι τρία, όπως γνωρίζετε. Είναι η Ευρωπαϊκή
Τράπεζα Επενδύσεων, είναι το ΕΣΠΑ και είναι και το RRF, το Τα-
µείο Ανάκαµψης, τα οποία έχουν τις δικές τους διαδικασίες και
τις δικές τους εγκρίσεις κατά στάδιο µέχρι να υλοποιηθούν.

Παράλληλα, επειδή αναφερθήκατε και στον επίγειο εξοπλισµό
–για να απαντάµε σε ένα-ένα-, προχωρούµε και σε αυτό το κοµ-
µάτι. Ήδη ολοκληρώνεται εντός των επόµενων ηµερών ο διαγω-
νισµός για την προµήθεια των πρώτων τετρακοσίων οχηµάτων
από τα συνολικά χίλια οκτακόσια αξίας περίπου 365.000.000
ευρώ. Αυτός ο διαγωνισµός σύντοµα θα ολοκληρωθεί και θα αρ-
χίσουµε από του χρόνου να παραλαµβάνουµε τα πρώτα τετρα-
κόσια οχήµατα από τα χίλια οκτακόσια. Θα ακολουθήσουν στη
συνέχεια οι διαγωνιστικές διαδικασίες. Προχωράει το ΤΑΙΠΕΔ και
σε αυτά, έτσι ώστε να ανανεώσουµε το 60% του επίγειου στόλου
των οχηµάτων που διαθέτει το Πυροσβεστικό Σώµα.

Βεβαίως, υπάρχουν και άλλα προγράµµατα που είναι στο στά-
διο της ωρίµανσης, στη διαγωνιστική διαδικασία και βρίσκονται
στο στάδιο της υλοποίησης. Απ’ αυτό το πρόγραµµα, εκτός των
άλλων, για το αεροπορικό δυναµικό που θα πρέπει να διαθέτει η
χώρα µας, βρίσκονται σε εξέλιξη, σε υπογραφή ή σε διαγωνι-
στική διαδικασία η προµήθεια τριών ελικοπτέρων πολλαπλών
αποστολών, δέκα ελικοπτέρων δασοπυρόσβεσης και µεταφοράς
προσωπικού, είκοσι έξι αµφίβια αεροσκάφη δασοπυρόσβεσης,
η προµήθεια τριών αεροσκαφών εναέριας επιτήρησης µεγάλης
διάρκειας πτήσης και µεγάλης εµβέλειας, η αναβάθµιση επτά Κα-
ναντέρ αεροσκαφών CL-415, να φτάσουν στο επίπεδο των 515
και βέβαια η προµήθεια των πέντε συν δύο αεροσκαφών DHC-
515, για την οποία βρισκόµαστε εδώ πέρα.

Επί του προκειµένου τώρα, γιατί επελέγη αυτό το πρόγραµµα,
το αεροσκάφος DHC-515; Τέθηκαν ερωτήµατα και πάνω σε
αυτό. Μα, γιατί αυτό ήταν η επιχειρησιακή απαίτηση, όπως εκ-
φράστηκε από το Πυροσβεστικό Σώµα.

Θα ήθελα να πω σε όλους και σε όλες ότι εµείς δεν είµαστε
εκεί για να αποδεικνύουµε τις επιχειρησιακές ανάγκες που έχει
το Σώµα. Εµείς είµαστε εκεί για να υλοποιούµε τις επιχειρησια-
κές ανάγκες που χρειάζεται για να εκπληρώσει την αποστολή του
το Σώµα. Άρα, λοιπόν, ήταν µια επιχειρησιακή απαίτηση να απο-
κτήσουµε αυτόν τον τύπο και αυτόν τον αριθµό των αεροσκα-
φών, για να µπορέσουµε να αντικαταστήσουµε τα πεπαλαιωµένα
CL-215, που πράγµατι κοντεύουν µισό αιώνα κάποια εξ αυτών.

Να σας πω επίσης ότι είναι το µόνο αεροσκάφος που θα µπο-
ρούσε να ενεργοποιηθεί η γραµµή παραγωγής, η οποία υπήρχε
µέχρι πριν από µια δεκαετία περίπου. Άρα, λοιπόν, ήταν πραγ-
µατικά το µόνο αεροσκάφος. Αναφέρθηκαν και κάποια άλλα.

Πράγµατι υπάρχει το Ιλιούσιν, υπάρχει και το Μπέριεφ, αυτά τα
ρωσικά τα οποία είναι βαρέα αεροσκάφη µε δυνατότητα µετα-
φοράς µεγάλου φορτίου, όµως –πρώτον- εµπίπτουν στις κυρώ-
σεις που έχει επιβάλει η Ευρωπαϊκή Ένωση, αλλά και δεύτερον,
το Πυροσβεστικό Σώµα έχει κρίνει αυτά τα αεροσκάφη ως ακα-
τάλληλα για το ελληνικό έδαφος, γιατί λόγω µεγάλης ταχύτητας
και όγκου δεν µπορούν να ελιχθούν στο «τερέν» της χώρας µας
και να είναι αποτελεσµατικά, έτσι ώστε να µπορέσουν να κατα-
στείλουν τις πυρκαγιές. Είναι ωραία ενδεχοµένως για το ρεπορ-
τάζ, για τη φωτογραφία, είναι ογκώδη, έχουν µεγάλη ταχύτητα,
αλλά δεν µπορούν να βοηθήσουν. Ρίχνουν το νερό από µεγάλο
ύψος και µέχρι να φτάσει στο έδαφος, ουσιαστικά όση ποσότητα
και να είναι, εξατµίζεται. Άρα, λοιπόν, γι’ αυτό προτιµήθηκε αυτός
ο τύπος αεροσκάφους και µάλιστα σε µια συµφωνία που έκλεισε
σε συνεργασία µε την Ευρωπαϊκή Ένωση και τη CCC, ουσιαστικά
την Καναδική Κυβέρνηση, µε τις εγγυήσεις της Ευρωπαϊκής
Ένωσης και µε τις εγγυήσεις της καναδικής Κυβέρνησης.

Άρα, λοιπόν, έχουµε όλες τις προϋποθέσεις για ένα πρό-
γραµµα το οποίο µπορεί να µας δώσει το ζητούµενο επιχειρη-
σιακό αποτέλεσµα, το αεροσκάφος που χρειαζόµαστε για να
κάνουµε τη δουλειά µας.

Αναφέρθηκε γιατί δεν πήραµε αεροσκάφος που να µπορεί να
επιχειρεί και τη νύχτα, αφού οι φωτιές καίνε και τη νύχτα. Μα,
αυτό δεν µπορεί να γίνει, γιατί δεν υπάρχει τέτοιο αεροσκάφος
και εκτιµώ ότι για πολλά ακόµη χρόνια δεν θα µπορέσει να κατα-
σκευαστεί ένα τέτοιο αεροσκάφος, γιατί για να πετάξει και να
κάνει βολή ένα αεροσκάφος πάνω από τη φωτιά που καίει τη
νύχτα, στηρίζεται η πτήση αυτή στο υπέρυθρο φάσµα, άρα λοι-
πόν µε τη φωτιά απέναντι όλα τα συστήµατα θα θολώνουν και
δεν θα µπορεί να πετάξει και γι’ αυτό ακριβώς δεν έχουν κατα-
σκευαστεί τέτοια συστήµατα και τέτοια αεροσκάφη. Πήγαµε, λοι-
πόν, σε συνεργασία µε την καναδική Κυβέρνηση και συµφω-
νήσαµε αυτό το σχέδιο σύµβασης, το οποίο έρχεται σήµερα στη
Βουλή για να εγκριθεί.

Όσον αφορά την «απορρητότητα» και την εµπιστευτικότητα
την οποία επικαλείστε, πράγµατα τα οποία δεν φαίνονται µέσα,
ακολουθήσαµε την πεπατηµένη των διακρατικών συµφωνιών,
όπως συµβαίνει µε το FMS της Αµερικής, δηλαδή τα Foreign Mil-
itary Sales και τις διακρατικές συµβάσεις που κάνουµε µε την
Αµερική ή µε τη DGA όσον αφορά τη Γαλλία. Ακριβώς αυτό το
πρότυπο ακολουθήθηκε και είναι παρόµοια µε τις συµβάσεις που
έρχονται και αφορούν τα αεροσκάφη που απασχολούν τις Ένο-
πλες Δυνάµεις.

Πάµε τώρα να δούµε το κόστος, γιατί αναφέρθηκαν ασάφειες.
Αναφέρετε ότι η συνολική δαπάνη είναι 361 εκατοµµύρια περί-
που και αυτό το «περίπου» αφορά στην ισοτιµία του δολαρίου.
Δεν έχει να κάνει µε τίποτε άλλο, γιατί είναι ξεκάθαρο ότι το κό-
στος είναι αυτό, 361 εκατοµµύρια ευρώ, από τα οποία τα 100
εκατοµµύρια είναι αυτά που µας δίνει η Ευρωπαϊκή Ένωση για
την αγορά των δύο αεροσκαφών µε χρήµατα της Ευρωπαϊκής
Ενώσεως και τα υπόλοιπα 261 είναι οι εθνικοί πόροι οι οποίοι δια-
τίθενται για να αποκτήσουµε τα υπόλοιπα πέντε, τα τρία µε χρη-
µατοδότηση από το ΕΣΠΑ και τα δύο από την Ευρωπαϊκή
Τράπεζα Επενδύσεων. Άρα είναι ξεκάθαρο το τι παίρνουµε.

Μέσα σε αυτό δεν είναι µόνο η τιµή του αεροσκάφους, αλλά
είναι ένα σύνολο πραγµάτων και είναι πρώτα απ’ όλα η «προίκα»
του αεροσκάφους, δηλαδή τα συστήµατα ελέγχου, συντήρησης
και υποστήριξης, είναι η αρχική υποστήριξη του αεροσκάφους
για ένα χρόνο, η βιβλιογραφία, η εκπαίδευση των ιπτάµενων και
των µηχανικών και βέβαια η µεταφορά του αεροσκάφους από
τον Καναδά στη χώρα µας, όπου θα µας παραδοθεί. Αυτό µπορεί
να ποικίλλει από αγοραστή σε αγοραστή. Εκείνο που παραµένει
σταθερό είναι η τιµή µονάδος, το flyway cost. Αυτό παραµένει
σταθερό για όλους. Έτσι έκλεισε η τιµή. Από εκεί και πέρα, ανά-
λογα µε τις υπηρεσίες που ζητάµε και µπήκαν µέσα στη σύµ-
βαση, µπορεί να ποικίλλει το συνολικό κόστος. Άρα, λοιπόν, είναι
ξεκάθαρο ότι από εµάς θα εκταµιευτούν 261 εκατοµµύρια ευρώ.

Ακούστηκαν κάποια πράγµατα συγκριτικά µε την τιµή του F-
16 και την τιµή του Καναντέρ και αν είναι εύλογη αυτή η τιµή. Και
βέβαια είναι εύλογη και θα έλεγα ότι είναι προϊόν σκληρής δια-
πραγµάτευσης µεταξύ όλων των πλευρών, έτσι ώστε να κρατηθεί
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εκεί που κρατιέται, γιατί µιλάµε για ένα σύγχρονο αεροσκάφος
µε σύγχρονα αεροδυναµικά χαρακτηριστικά, µε σύγχρονα συ-
στήµατα ηλεκτρικά, υδραυλικά, συστήµατα πλεύσης, αυτόµατα
συστήµατα υδροληψίας και πλεύσης και βέβαια ένα υπερσύγ-
χρονο glass cockpit µε ψηφιακές οθόνες πολλαπλών λειτουργιών
που διευκολύνουν την αποστολή του χειριστού. Επιχειρησιακά
είναι επίσης αναβαθµισµένα. Θα έχουν µεγαλύτερη ταχύτητα,
µεγαλύτερη χωρητικότητα σε νερό, άρα θα κάνουν περισσότε-
ρες ρίψεις νερού στη µονάδα του χρόνου. Αυτά είναι τα βασικό-
τερα χαρακτηριστικά, τα πλεονεκτήµατα που έχει αυτό το
αεροπλάνο για τα οποία επελέγη και αυτό είναι και το κόστος εν
τέλει το οποίο καλούµαστε να πληρώσουµε και το οποίο είναι ξε-
κάθαρο.

Όσον αφορά το F-16, ακούστηκαν κάτι τιµές, ότι είναι εφάµιλ-
λες. Είναι εντελώς λάθος. Να ξέρετε ότι το flyway cost του F-16
σήµερα αγγίζει τα 100 εκατοµµύρια, ενώ το flyway cost του F-35,
του Joint Strike Fighter που θα αποκτήσει η Πολεµική Αεροπορία,
ξεπερνά κατά πολύ τα 120 εκατοµµύρια ευρώ. Άρα, λοιπόν, δεν
είναι συγκρίσιµες οι τιµές. Είναι άλλο το ένα, άλλο το άλλο. Εν
πάση περιπτώσει, κρίθηκε ως εύλογη η επιλογή αυτή απ’ όλα τα
κράτη-µέλη του συνασπισµού που πάµε να αγοράσουµε αυτό το
αεροσκάφος έπειτα από σκληρές διαπραγµατεύσεις και προχω-
ράµε στην απόκτηση αυτών των αεροσκαφών.

Όσον αφορά τώρα την πρόληψη, που είναι ένα σηµαντικό κοµ-
µάτι το οποίο αναφέρθηκε, θα ήθελα να σας ενηµερώσω ότι και
εδώ µας εγκαλείτε για κάτι το οποίο ξεκινήσαµε εδώ και τρία
χρόνια να κάνουµε, κάτι το οποίο δεν είχε γίνει επί δεκαετίες.
Εγώ όταν αναφέρθηκα στις προηγούµενες τοποθετήσεις µου
στο ότι πράγµατι ενδεχοµένως να υπήρχαν αντικειµενικές δυσκο-
λίες όσον αφορά την πρόβλεψη της εξέλιξης των καιρικών φαι-
νοµένων και της κλιµατικής κρίσης ή όσον αφορά τις
δυνατότητες χρηµατοδότησης της πρόληψης τα προηγούµενα
χρόνια λόγω της οικονοµικής κρίσης, να το δεχτώ, όµως δεν είχε
γίνει τίποτα.

Θα υπενθυµίσω ότι µέχρι το 2019 - 2020 τα χρήµατα που δια-
τίθεντο για την πρόληψη, δηλαδή για τους καθαρισµούς περια-
στικών δασών, αλσών, για διάνοιξη αντιπυρικών ζωνών, ήταν
µηδέν, ενώ τα χρήµατα που διατίθεντο στους δήµους για να κα-
λύψουν τις δικές τους ανάγκες από το Υπουργείο Εσωτερικών,
µε χρηµατοδότηση από το Υπουργείο Οικονοµικών, ήταν 18,5
εκατοµµύρια ευρώ. 

Τι κάναµε εµείς από πρόπερσι; Ακούω για το πρόγραµµα «AN-
TINERO» ότι είναι λίγο ή ότι δεν κάνει κ.λπ.. Ξεκινήσαµε το πρό-
γραµµα «ANTINERO 1» πρόπερσι µε 72 εκατοµµύρια ευρώ από
το Ταµείο Ανάκαµψης και από εθνικούς πόρους.

Είναι καθαρισµοί, όπως σας ανέφερα προηγουµένως, δασών,
περιαστικών αλσών, είναι αντιπυρικές ζώνες και δασικοί δρόµοι
που βοηθούν τους πυροσβέστες να κάνουν τη δουλειά τους.
Φτάνει αυτό; Προφανώς και δεν φτάνει όταν έχουµε εγκατάλειψη
της υπαίθρου ή των δασικών συστηµάτων, οικοσυστηµάτων τα
οποία έχουν κατέβει στα χωριά και στις πόλεις που επίσης έχουν
εγκαταλειφθεί κατά κάποιο τρόπο. Προφανώς και δεν φτάνει. Γι’
αυτό είναι και δυναµικό. Συνεχίσαµε και πέρυσι καθαρισµούς.
Πέρυσι αγγίξαµε τα 85 εκατοµµύρια ενώ φέτος µε ένα γενναίο
πρόγραµµα αξίας 200 εκατοµµυρίων του «ANTINERO» προχω-
ράµε σε παρεµβάσεις σε όλη την Ελλάδα.

Θα σας πω σε αυτό το κοµµάτι ότι όλα δεν µπορούν να γίνουν
από τη µία στιγµή στην άλλη. Στηρίζονται σε ένα στρατηγικό σχέ-
διο που συντάσσεται σε συνεργασία των δασικών υπηρεσιών,
της γενικής διεύθυνσης δασών σε συνεργασία µε τις πυροσβε-
στικές υπηρεσίες, έτσι ώστε να δούµε τις επικίνδυνες περιοχές
ή τις περιοχές που εν πάση περιπτώσει εγκυµονούν κινδύνους
και θα πρέπει να καθαριστούν. Μόνο στην Αττική έχουν καταγρα-
φεί διακόσιες τέτοιες περιοχές. Μπορούν να καθαριστούν όλες
φέτος ή πέρυσι; Όχι. Έχουν ξεκινήσει σταδιακά. Φέτος θα καθα-
ριστούν τριάντα δύο µε προτεραιότητα περιοχές και ακολουθούν
και άλλες. Επαναλαµβάνω διατίθενται για την επικράτεια 200
εκατοµµύρια από το πρόγραµµα «ANTINERO». Δεν είναι όµως
µόνο αυτά. Και τα κονδύλια που διατίθενται στους δήµους έχουν
αυξηθεί και έχουν φτάσει για φέτος στα 32,5 εκατοµµύρια ευρώ.
Ήδη έχουν διατεθεί για να προχωρήσουν στις δικές τους δου-

λειές. Στον τοµέα της πρόληψης ενισχύθηκε και το νοµικό πλαί-
σιο και οι πυροσβεστικές διατάξεις, έτσι ώστε να γνωρίζει ο κα-
θένας τι πρέπει να κάνει. 

Δεν µετακυλίουµε την ευθύνη. Είµαστε σε συνεργασία µε τις
δηµοτικές αρχές, µε τους ΟΤΑ. Είµαστε σε συνεργασία για να
δούµε τι διαθέτει ο καθένας σε αυτή τη φάση, πως µπορούµε να
το σχεδιάσουµε και να το αξιοποιήσουµε καλύτερα, έτσι ώστε να
πετύχουµε ένα καλύτερο αποτέλεσµα. Αυτό προσπαθούµε να κά-
νουµε στον τοµέα της πρόληψης. Στον τοµέα της πρόληψης ενι-
σχύουµε και το Πυροσβεστικό Σώµα µε ανθρώπινο δυναµικό. Τι
κάνουµε, δηλαδή, εδώ πέρα; Σταδιακά ενισχύουµε το Πυροσβε-
στικό Σώµα, προσλαµβάνοντας καθέτως αυτούς που µπορεί να
απορροφήσει, να εκπαιδεύσει και να αξιοποιήσει. Θα σας πω ότι
η οργανική δύναµη του Πυροσβεστικού Σώµατος µέχρι το 2022
ήταν δεκατρείς χιλιάδες πεντακόσια άτοµα. Και τόση ήταν και η
οροφή. Ο πληθυσµός, τα άτοµα που είχε το Πυροσβεστικό Σώµα
ήταν δεκατρείς χιλιάδες πεντακόσια άτοµα. Από εκεί και πέρα
προχωρήσαµε, προσλάβαµε σε πρώτη φάση τους πεντακόσιους
πρώτους δασοκοµάντο, συν των ειδικών καθηκόντων, των ειδι-
κοτήτων. Το 2023 από δεκατρείς χιλιάδες πεντακόσια άτοµα φτά-
σαµε τα δεκατέσσερις χιλιάδες τριακόσια. Φέτος, µε τις
προσλήψεις που κάνουµε –εννιακόσια ενενήντα άτοµα εκ των
οποίων οι επτακόσιοι είναι η δασοκοµάντο- θα φτάσουµε τα δε-
καπέντε χιλιάδες εκατό άτοµα. Αυτή η ενίσχυση του Πυροσβε-
στικού Σώµατος γίνεται σταδιακά µε προσλήψεις κατ’ έτος, έτσι
ώστε και να ενισχύσουµε το Πυροσβεστικό Σώµα µε ανθρώπινο
δυναµικό αλλά και από την άλλη µεριά να µειώσουµε τον µέσο
όρο ηλικίας που πράγµατι είναι αρκετά µεγάλος. Είναι µια δια-
χρονική στρέβλωση της διαδικασίας των προσλήψεων. Σας έχω
πει, κύριε Πουλά, ότι το 2011 µε τον ν.3938, αν θυµάστε καλά,
προσελήφθησαν τέσσερις χιλιάδες άτοµα. 

(Στο σηµείο αυτό χτυπάει το κουδούνι λήξης της οµιλίας του
κυρίου Υφυπουργού) 

Μισό λεπτό θα χρειαστώ.
Δεν υπήρχε καµµία διαγωνιστική διαδικασία, κανένα όριο ηλι-

κίας. Χωρίς αθλητικά τεστ, χωρίς υγειονοµικές εξετάσεις και όλα
αυτά τα οποία θα έπρεπε να υπάρχουν κανονικά µπήκαν στο
Σώµα άνθρωποι υπερήλικες. Θα σας πω ότι αυτή τη στιγµή
έχουµε ανθρώπους που είναι εβδοµήντα τεσσάρων ετών.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΟΥΛΑΣ: Τριακόσια εξήντα άτοµα είναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΤΟΥΡΝΑΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρίσης και

Πολιτικής Προστασίας): Δεν υπήρχε όριο ηλικίας για την εισα-
γωγή αλλά δεν υπάρχει και καταληκτικό όριο ηλικίας. Αυτό εµείς
προσπαθούµε να το οµογενοποιήσουµε. Προσπαθούµε να
βρούµε τον τρόπο πώς θα τακτοποιήσουµε αυτό το σηµαντικό
πρόβληµα που κληρονοµήσαµε από εσάς, κύριε Πουλά, και µας
εγκαλείτε τώρα γιατί δεν έχουµε ακόµα οµογενοποιήσει. Θα το
κάνουµε.

ΣΥΜΕΩΝ ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ: Η κυρία Πρόεδρος σας κοιτάει. Θα
ήθελε να παρέµβει αν µπορούσε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Αν µπορούσα θα είχα
παρέµβει.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΤΟΥΡΝΑΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρίσης και
Πολιτικής Προστασίας): Εγώ γνωρίζω τις προσπάθειες που έχει
κάνει η κυρία Πρόεδρος, µιας και επεµβαίνετε, σε δύσκολες πε-
ριόδους. Αυτό είναι που αναγνωρίζω. Πραγµατικά έχουµε περά-
σει διάφορες φάσεις δυσκολιών και παρ’ όλα αυτά προσπαθούµε
σταδιακά µε ένα στρατηγικό σχέδιο και όσον αφορά την ενί-
σχυση µε ανθρώπινο δυναµικό αλλά και όσον αφορά την ενί-
σχυση µε την αντίστοιχη υλικοτεχνική υποδοµή, µε τα επίγεια
µέσα που χρειάζεται να κάνουν.

Δεν σταµατάµε εδώ, επαναλαµβάνω. Δεν φροντίζουµε µόνο το
Πυροσβεστικό Σώµα που πράγµατι αποτελεί τον κυρίαρχο επι-
χειρησιακό βραχίονα της πολιτικής προστασίας. Έχουµε προ-
γράµµατα µε τα οποία θα ενισχύσουµε και το Υπουργείο Περι-
βάλλοντος στον τοµέα των δασικών µε τριακόσια οχήµατα τα
οποία θα τους διαθέσουµε για να µπορούν να κάνουν τις περι-
πολίες τους και βέβαια να επεµβαίνουν σε πρώτη φάση εφόσον
αντιληφθούν ένα φαινόµενο στην περιοχή ευθύνης τους. Άρα,
λοιπόν, θα φροντίσουµε και το ΕΚΑΒ. Έχουµε, δηλαδή, προ-
γράµµατα τα οποία είναι σε εξέλιξη, ωριµάζουν και σύντοµα θα
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φτάσουν στη φάση της υλοποίησης της διαγωνιστικής διαδικα-
σίας και των υπογραφών. Όµως και αυτά τα προγράµµατα δεν
υλοποιούνται από τη µια στιγµή στην άλλη. Πρέπει να ακολου-
θήσουν τις διαδικασίες που προβλέπεται και από τις διαδικασίες
προµηθειών και από την κείµενη νοµοθεσία. Σε καµµία περί-
πτωση δεν πήγαµε σε απευθείας ανάθεση.

Έρχοµαι στο επίµαχο όσον αφορά στις µισθώσεις των εναέ-
ριων µέσων από την NSPA. Είπατε ότι σας είπα ότι δεν είµαστε
έτοιµοι. Είναι µια διαδικασία η οποία ξεκίνησε από πέρυσι τον
Οκτώβριο γιατί έχει υποβάλει το Πυροσβεστικό Σώµα τις επιχει-
ρησιακές του ανάγκες. Τις εγκρίνουµε. Προωθούνται στην NSPA.
Από εκεί και πέρα γίνεται µια αρχική διαβούλευση όσον αφορά
στις διαδικασίες. Είναι διεθνής διαγωνισµός. Αυτό κάνει η NSPA.
Άρα, λοιπόν, έγκαιρα από τον Νοέµβριο στείλαµε τις επιχειρη-
σιακές ανάγκες. Από εκεί και πέρα είχαν εγκριθεί 80 εκατοµµύ-
ρια, όπως είπατε πάλι. Στη συνέχεια διαπιστώθηκε από τους …
(δεν ακούστηκε) ότι δεν επαρκούσαν αυτά τα χρήµατα διότι
έχουν αυξηθεί τα κόστη. Άρα, λοιπόν, χρειαζόταν µια επιπλέον
χρηµατοδότηση η οποία ζητήθηκε από το Υπουργείο Οικονοµι-
κών. Εγκρίθηκε και ακολούθως προχώρησε η διαδικασία των εγ-
κρίσεων. Ήδη πήραµε και την απάντηση από το Ελεγκτικό
Συνέδριο προχθές. Άρα, λοιπόν, έφυγε ουσιαστικά η έγκριση
αυτής της προµήθειας των εναέριων µέσων που θα µας ενισχύ-
σουν κατά την αντιπυρική περίοδο, θα ενισχύσουν τον εθνικό
εναέριο στόλο ο οποίος πράγµατι αντιµετωπίζει προβλήµατα.

Και τι θα έχουµε φέτος το καλοκαίρι; Θα έχουµε είκοσι δύο
αεροσκάφη Air Tractors. Tα δεκατέσσερα εξ αυτών θα είναι αµ-
φίβια και τα υπόλοιπα θα είναι τροχήλατα για να µπορούν να µε-
ταφέρουν και επιβραδυντικό υγρό. Θα έχουµε πέντε ελικόπτερα
που θα µεταφέρουν κάδο ανατολικού τύπου, θα έχουµε οκτώ ελι-
κόπτερα Έρικσον. Και βέβαια θα έχουµε και δεκατέσσερα ελικό-
πτερα µε δυνατότητα µεταφοράς προσωπικού αλλά και
αεροπυρόσβεσης. Συνολικά θα είναι σαράντα εννέα εναέρια
µέσα τα οποία θα έρθουν να προστεθούν και να συµβάλουν στη
συνολική προσπάθεια αντιµετώπισης των πυρκαγιών.

Είναι µία σύµβαση πλαίσιο και αφορά σε πέντε χρόνια και γι’
αυτό έχει αυτό το συνολικό κόστος. Όσον αφορά δε στις τιµές
πράγµατι έχουν εκτοξευθεί. Θα σας πω ότι ακόµα από τη σύµ-
βαση που είχε κάνει η κυρία Πρόεδρος, οι τιµές εκτοξεύτηκαν
εξαιτίας της κρίσης του πολέµου Ρωσίας - Ουκρανίας. Οι τιµές
εκτοξεύτηκαν διότι µειώθηκε η προσφορά. Εξαιρέθηκαν κάποιοι
τύποι ελικοπτέρων και ψάχναµε να βρούµε αυτά τα οποία χρει-
αζόµασταν. Δυστυχώς αυτή η ζήτηση αυξάνει συνεχώς, διότι οι
εταίροι όλοι οι Ισπανοί, Γάλλοι, Ιταλοί όλη η Μεσόγειος προσπα-
θεί να βρει εναέρια µέσα για να ενισχύσει τον εθνικό τους στόλο.
Άρα, λοιπόν, αυτή η ζήτηση αυξάνει και το κόστος και δυστυχώς
καλούµαστε να πληρώνουµε πάρα πολλά λεφτά. Γι’ αυτό προ-
χωρούµε µε ταχύτητα να υλοποιήσουµε τα προγράµµατα του
«ΑΙΓΙΣ», έτσι ώστε να µην είµαστε δέσµιοι των µισθώσεων εναέ-
ριων µέσων από τη διεθνή αγορά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Υπουργέ, παρ’
όλο που είπατε πολύ καλά λόγια για µένα, πήρατε παραπάνω
χρόνο. Σας ευχαριστώ.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΤΟΥΡΝΑΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρίσης και
Πολιτικής Προστασίας): Κλείνω εδώ.

Πράγµατι η πολιτική προστασία δεν έχει ούτε χρώµατα, ούτε
κόµµατα. Και πιστεύω ότι θα πρέπει όλοι να συναινέσουµε, έτσι
ώστε να προχωρήσουµε στην προµήθεια αυτών των 7 DHC-515.

Να είστε καλά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ο Κοινοβουλευτικός

Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία έχει τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο

επί της διαδικασίας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Παρακαλώ. Έχετε τον

λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Θα ήθελα, κυρία Πρόεδρε, να σας

προτείνω ως είθισται βέβαια σε πολλά νοµοσχέδια, µεταξύ των
Υπουργών των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων κ.λπ., να µεσο-
λαβούν δύο οµιλητές Βουλευτές, ώστε να µην περιµένουν ώρες
ατελείωτες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Έχετε απόλυτο δίκιο,

αλλά υπήρχε η παρέµβαση δύο Προέδρων κοµµάτων. Αυτό είναι
που στα αλήθεια καθυστέρησε τη διαδικασία.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Σε κάθε περίπτωση, το να µιλήσει
ένας ή δύο Βουλευτές ανάµεσα σε επικεφαλής κοµµάτων ή
Υπουργούς ή Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Έρχεται και καινούρ-
γιος Κανονισµός σε λίγο για τη διαδικασία. Έχετε απόλυτο δίκιο.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Να µη συµπεριφερόµαστε στους
Βουλευτές σαν να είναι πληβείοι ή είλωτες.

Να είστε καλά. Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Έχετε απόλυτο δίκιο.

Αυτή τη στιγµή λόγω του ότι είχαν ανακοινωθεί κάποια πράγµατα
θα µιλήσουν δύο Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι και στη συνέχεια
θα περάσουµε στη λίστα των οµιλητών.

Κύριε Παππά, έχετε τον λόγο. Αν πείτε καλά λόγια εσείς, δεν
θα σας δώσω χρόνο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Δεν φείδοµαι καλών λόγων για εσάς και
το γνωρίζετε, κυρία Πρόεδρε, σε όλες τις διαδικασίες.

Άκουσα µε προσοχή την οµιλία του Υφυπουργού. Υπέθετα,
κύριε Τουρνά -δεν ήταν από την αρχή ο κ. Κικίλιας µε την προ-
γραµµατισµένη, προφανώς, υποχρέωση που είχε στην Αίθουσα-
ότι θα απαντούσατε ή ότι θα διαψεύδατε µε κάποιο τρόπο, κάτι
θα λέγατε, για το ζήτηµα που ανέκυψε σε σχέση µε τη µεταφορά
υλικού από το πεδίο του δυστυχήµατος. Όχι, δεν απάντησε τί-
ποτα η Κοινοβουλευτική σας Εκπρόσωπος και ούτε υποχρεούται
να ξέρει. Με συγχωρείτε. Δεν υποχρεούται να ξέρει η Κοινοβου-
λευτική σας Εκπρόσωπος.

Είστε πολιτική ηγεσία του Υπουργείου. Υποθέτω ότι κανένας
από τους δύο παρευρισκόµενους δεν είναι αυτός που έδωσε την
εντολή να πάει ο κύριος µε τους εκσκαφείς και τα φορτηγά και
να µεταφέρει τριακόσια κυβικά υλικού τα πρώτα εικοσιτετράωρα
από το σηµείο του δυστυχήµατος. Και το υποθέτω εκτός αν µου
πείτε ότι δεν είναι έτσι. Διότι ο κ. Τριαντόπουλος έχει βγει στις
τηλεοράσεις και υπερηφάνως δήλωσε ότι τακτοποιήθηκε ο
χώρος.

Έχετε καταλάβει για τι µιλάµε εδώ; Εδώ ή θα τον φέρετε από
το αυτί στα υπουργικά έδρανα να απαντήσει ή θα διαψεύσετε το
γεγονός. Καλά κρύφτηκε τόσες µέρες και τόσον καιρό που υπάρ-
χει η συζήτηση και στην εξεταστική επιτροπή και στην Ολοµέ-
λεια. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ – Προοδευ-
τική Συµµαχία)

Πάµε, λοιπόν, πάλι. Μετέφερε ο εργολάβος Πανδρεµµένος
τριακόσια κυβικά υλικού µε εντολή του κ. Παπαγεωργίου, του Γε-
νικού Γραµµατέα του Υπουργείου Πολιτικής Προστασίας από τον
τόπο του εγκλήµατος, ναι ή όχι; Εάν όχι, το ακούµε µε ενδιαφέ-
ρον. Εάν ναι, ποιος του έδωσε την εντολή; 

ΣΥΜΕΩΝ ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ: Και σε δικό του χώρο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ποιος του έδωσε την εντολή να πάρει

υλικό από τον τόπο του εγκλήµατος και να το πάει σε ιδιωτικό
χώρο της εργολαβικής εταιρείας.

Δεν µπορεί να µην υπάρχουν απαντήσεις εδώ. Πολύ καλώς
αναπτύξατε το θέµα, κύριε Τουρνά, και µε την πειθαρχία που σας
διακρίνει, γιατί είχατε και την θητεία σας στις Ένοπλες Δυνάµεις
βεβαίως. Όµως, µε όλο τον σεβασµό εδώ η Εθνική Αντιπροσω-
πεία αξιώνει απαντήσεις. Κάτι πρέπει να πείτε. Πείτε ότι δεν ξέ-
ρετε. Πείτε ότι δεν δώσατε εσείς την εντολή. Δώστε εντολή,
κύριε Κικίλια να έρθει ο Τριαντόπουλος εδώ τώρα και να δώσει
απαντήσεις. Δεν γίνεται να βοά ο κόσµος, δεν γίνεται να βοά η
Ευρώπη και η ελληνική πολιτική ηγεσία να κάνει ότι δεν τρέχει
τίποτα. 

Διότι θυµήθηκα και τα λόγια του αείµνηστου Αρχηγού της
δικής σας παράταξης, που όταν είχε δυσκολίες η παράταξή σας,
αλλά η χώρα έµπαινε στην Ευρωπαϊκή Οικονοµική Κοινότητα
έλεγε «έξω πάµε καλά». Εσείς δεν πάτε καλά ούτε έξω ούτε
µέσα. Ένα εκατοµµύριο τριακόσιες χιλιάδες υπογραφές και
πλέον σας ζητούν διαφάνεια και την αλήθεια. Έξω ψάχνουµε να
βρούµε θεσµό της Ευρωπαϊκής Ένωσης που να µην έχει εγερθεί
για το γεγονός ότι δεν τους αφήνετε να κάνουν τη δουλειά τους.
Από την Ευρωπαία Εισαγγελέα, την ίδια την Κοµισιόν, η οποία
είπε ότι θα έρθει µε τεχνικά κλιµάκια για να δει τι ακριβώς έχει
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συµβεί και πώς εξελίχθηκε η υλοποίηση της σύµβασης. Το Ευ-
ρωκοινοβούλιο που έχει εγείρει µε σοβαρή πλειοψηφία τριακο-
σίων τριάντα Βουλευτών όλα τα ζητήµατα περί κράτους δικαίου.
Εκ νέου το Ευρωκοινοβούλιο το οποίο είπε ότι το ζήτηµα των
Τεµπών θα πάει στις δύο αρµόδιες επιτροπές, την Επιτροπή
Ελευθεριών και την Επιτροπή Μεταφορών και µένει ανοιχτός ο
φάκελος των Τεµπών.

Εκεί, βεβαίως, οι συγγενείς των θυµάτων είναι καλοδεχούµενοι
και καταχειροκροτούνται. Εδώ αποκλείονται απ’ ό,τι φαίνεται και
κάποιοι δεν έχουν και το σθένος και την πολιτική γενναιότητα να
έρθουν και να τους κοιτάξουν στα µάτια µέσα στην Ολοµέλεια.

Θα επανέλθω, παρ’ όλη την απάντηση της Κοινοβουλευτικής
Εκπροσώπου την οποία σέβοµαι. Δεν µας κάλυψε πολιτικά η
απάντηση ότι ο κ. Μητσοτάκης γενικώς έχει επιλέξει να απουσιά-
σει. Και να σας πω και κάτι; Εκτός από επικεφαλής της Κυβέρνη-
σης είναι και Βουλευτής ο ίδιος. Ας έρχονταν µε ταπεινότητα να
κάτσει στο βουλευτικό έδρανο ως µία ένδειξη κατανόησης, συ-
ναισθηµατικής νοηµοσύνης ελάχιστης απέναντι σε ανθρώπους
οι οποίοι θρηνούν και στους οποίους ξέρετε σε αντίθεση µε την
Αντιπολίτευση δεν µπορείτε να τους αποδώσετε ταπεινά κίνητρα.
Βιώνουν την απώλεια και µαζί µε την απώλεια βιώνουν και τη µε-
θόδευση της συγκάλυψης και του ψέµατος. Ειλικρινά, δεν ξέρω
αν µπορεί κανένας από εµάς να διανοηθεί τι σηµαίνει να µαθαί-
νεις έναν χρόνο µετά ότι ανακαλύφθηκαν υπολείµµατα ανθρώπι-
νου σώµατος σε µέρος άλλο από αυτό που έγιναν οι έρευνες και
να έχεις ακούσει στις τηλεοράσεις απερίγραπτα πράγµατα, απί-
θανες δικαιολογίες, τερατώδη ψέµατα για το τι ακριβώς συνέβη
στα Τέµπη.

Απαντήσεις λοιπόν. Και αν δεν υπάρχουν απαντήσεις, µε όλο
το σεβασµό, κύριε Κικίλια και κύριε Τουρνά, για τη συγκεκριµένη
καταγγελία, φωνάχτε τον να έρθει εδώ τον κ. Τριαντόπουλο. Μη
σας πω και τον Γενικό Γραµµατέα ο οποίος κατονοµάστηκε ως ο
µεταβιβάζων την εντολή, υποθέτουµε της πολιτικής ηγεσίας. Όχι
της δική σας. Γιατί µπορεί να είναι και του επιτελικού ο κύριος.
Μπορεί να ήρθε από Μαξίµου κατευθείαν το τηλεφώνηµα και να
τον έστειλε εκεί. Κι αυτό θα µας ενδιέφερε να το µάθουµε. Δεν
µπορεί, όµως, η Εθνική Αντιπροσωπεία να µην πάρει µια εξήγηση
-όποια είναι- και ας την κρίνει η Εθνική Αντιπροσωπεία και ο λαός.
Ο κ. Μητσοτάκης άµα νοµίζει ότι µπορεί να µείνει έξω από το
κάδρο των ευθυνών έχει καταλάβει και ο ίδιος ότι είναι απολύτως
γελασµένος.

Τώρα, κύριοι Υπουργοί, το περασµένο καλοκαίρι δεν ήταν κάτι
το οποίο µπορεί να σας κάνει να αισθάνεστε ικανοποιηµένοι. Ζή-
σαµε τη χειρότερη καταστροφή από πυρκαγιές σε θερινή πε-
ρίοδο και η χώρα το πλήρωσε πάρα πολύ ακριβά. Δεκάδες
χιλιάδες στρέµµατα δάσους καταστράφηκαν. Αποθήκη πυροµα-
χικών ανατινάχτηκε. Στις πληµµύρες τα ελικόπτερά µας έπαθαν
βλάβες πάρα πολύ σοβαρές.

Βεβαίως, και από αυτές τις σκηνές ο κ. Μητσοτάκης είχε κρυ-
φτεί. Είναι µια εικόνα που αναβοσβήνει η εικόνα του κ. Μητσο-
τάκη. Εµφανίζεται όταν θέλει να κρυφτεί από τη Βουλή για να
παραλάβει τρία ελικόπτερα τα οποία είχαµε ήδη εµείς ξεκινήσει
τη διαδικασία για να παραληφθούν από τη χώρα και εξαφανίζεται
όταν υπάρχουν δυσκολίες οι οποίες ακουµπούν από καταστροφή
στρατιωτικού υλικού, µέχρι φωτιές οι οποίες ακουµπούν πλέον
και τις παρυφές πρωτεύουσας νοµών. Θυµάστε την πυρκαγιά
στη Λαµία; Μέσα στον οικιστικό ιστό είχε φτάσει.

Όµως, παρ’ όλα αυτά, και όπως εξήγησε και ο εισηγητής µας,
µε όρους ευθύνης εµείς θα υπερψηφίσουµε την παραλαβή των
πυροσβεστικών αεροσκαφών. Αυτό δεν σηµαίνει ότι σταµατάµε
να έχουµε πάρα πολύ κρίσιµα ερωτήµατα και για τον τρόπο χρη-
µατοδότησης και για το αν και κατά πόσον η χώρα µας µπαίνει
σε προτεραιότητα παραλαβής και πώς θα γίνει η παράδοση των
αεροσκαφών και βεβαίως, και το κυριότερο, τι θα κάνουµε από
τώρα µέχρι την ολοκλήρωση της παραλαβής. Με ποια µέσα θα
καταστήσετε τη χώρα ικανή να αντιµετωπίσει φυσικές καταστρο-
φές; Πότε και πώς θα καλυφθούν τα κενά στην Πυροσβεστική;
Γιατί άργησε η µονιµοποίηση εννιακοσίων πυροσβεστών πεντα-
ετούς θητείας; Εν ολίγοις, κύριοι Υπουργοί, έχετε πάρα πολύ
δρόµο ακόµα για να µας πείσετε ότι η χώρα είναι θωρακισµένη
για την περίοδο που έρχεται. 

Μπαίνει ένα γενικό ερώτηµα. Μπορεί η χώρα µε την Κυβέρ-
νηση της Νέας Δηµοκρατίας να ζήσει σε συνθήκες ασφάλειας
απέναντι στις µεγάλες κρίσεις, οι οποίες βεβαίως έχουν και εξω-
γενή χαρακτηριστικά, συµβαίνουν διεθνώς. Όµως, αντί να απορ-
ροφώνται εντός της χώρας από πολιτικές που σχεδιάζει η
δηµοκρατικά οργανωµένη πολιτεία, πολλαπλασιάζονται εντός
της χώρας και στην υγειονοµική κρίση και στην κλιµατική κρίση
τα ίδια και στην οικονοµική κρίση τα ίδια.

Κλιµατική κρίση. Απεντάχθηκαν αντιπληµµυρικά έργα από το
Ταµείο Ανάκαµψης. Αντιπληµµυρικά έργα! Με ποια δικαιολογία;
Δεν έβγαιναν τα χρονοδιαγράµµατα.

Μα όταν τα εντάσσατε στο Ταµείο Ανάκαµψης, δεν είχατε ει-
κόνα των χρονοδιαγραµµάτων; Μετά προέκυψε το χρονοδιά-
γραµµα του Ταµείου Ανάκαµψης; Έργα που ήταν στο ΕΣΠΑ πήγαν
στο Ταµείο Ανάκαµψης και γύρισαν στο ΕΣΠΑ για να προλάβουν,
γιατί δεν προλαβαίνουν να γίνουν και να υλοποιηθούν µέχρι το
2026. Αυτή είναι η πραγµατικότητα για την κλιµατική κρίση και πώς
την προσεγγίζετε και πώς πραγµατικά έχετε εκεί κινηθεί.

Το έφερε και η µοίρα του Κώστα Αγοραστού, του πρώην Πε-
ριφερειάρχη Θεσσαλίας, να είναι στο επίκεντρο δύο κρίσεων και
των πληµµυρών που έγιναν στη Θεσσαλία και του δυστυχήµατος
των Τεµπών. Θέλω να πω και από αυτό το Βήµα ότι οφείλει ο κ.
Αγοραστός να πει την πλήρη αλήθεια και για τις επιστολές που
έχει ανταλλάξει µε τον κ. Καραµανλή για τα αντιπληµµυρικά έργα
και βεβαίως για το ποιος έδωσε τις εντολές µπαζώµατος. Μέχρι
να µιλήσει, θα έχει µείνει αυτό που είπαν οι συγγενείς των θυµά-
των ότι τους ψιθύρισε στο αυτί, ότι το έκανε ο κ. Τριαντόπουλος.
Να πει την αλήθεια, λοιπόν. Θα είναι λυτρωτικό και για τον ίδιο
και λυτρωτικό και για τη δηµοκρατία µας, διότι εδώ έχουν γίνει
εγκλήµατα µε θύµατα και δεν µπορούµε να παίζουµε και πολύ
περισσότερο να παίζουµε κρυφτούλι.

Οι κρίσεις, λοιπόν, που βιώνει η ελληνική κοινωνία και ολοκλη-
ρώνω, κυρία Πρόεδρε, θέλουν προοδευτική απάντηση. Δεν θα
απαντηθούν µε ένα µείγµα δεξιάς ακροδεξιάς, το οποίο στην Ευ-
ρώπη άλλες φορές εκφράζεται µε διαφορετικά κόµµατα, αλλά
στην Ελλάδα φαίνεται ότι ο σχεδιασµός του κ. Μητσοτάκη είναι
να τον εκφράσει εν συνόλω αυτόν τον πολιτικό συνασπισµό και
βάζει στην αιχµή του δόρατος έναν παραδοσιακό αρχιδιάκονο
της ακροδεξιάς στην Ελλάδα, τον κ. Βορίδη, ο οποίος προήχθη
σε αρχιµανδρίτη του «µητσοτακισµού» τελευταίως και ο οποίος
δεν χάνει ευκαιρία -επειδή έχει και τις κοινοβουλευτικές κατά πα-
ραχώρηση αρµοδιότητες τις οποίες δεν θέλει να ασκεί ο κ. Μη-
τσοτάκης, διότι δεν θεωρεί ότι πρέπει να πολυεπισκέπτεται τη
Βουλή- αυτός ο συνεπής εκπρόσωπος της ακροδεξιάς -που είναι
όχι στη βιτρίνα πλέον, στη διοίκηση της Νέας Δηµοκρατίας- να
παραθέτει τα αφηγήµατα της ακροδεξιάς και την ανάγνωση της
ακροδεξιάς για τη σύγχρονη πολιτική ιστορία. Μην απορείτε
µετά εσείς της Νέας Δηµοκρατίας όταν µπάζετε από τα δεξιά
σας, γιατί µπάζετε από τα δεξιά σας επειδή έχετε επιλέξει να γε-
µίζετε τα ιδεολογικά και πολιτικά ντεπόζιτα των πιο ακραίων δυ-
νάµεων. Διότι εκλογικεύετε µε την πολιτική σας τα επιχειρήµατα
τα οποία ακούγονται και σε αυτή την Αίθουσα που απέχουν
ακόµη και από τον ορθό λόγο, τη λογική, τη δηµοκρατική ενσυ-
ναίσθηση. Τα αναµασάτε.

Έχει γίνει επίσηµη ιδεολογία σας, λοιπόν, η επίθεση στην αρι-
στερή και προοδευτική παράταξη. Έρχονται, όµως, οι ευρωεκλο-
γές και θα έχουµε καταφανώς εκπλήξεις, οι οποίες απ’ ό,τι
µαθαίνουµε θα είναι και απολύτως µετρήσιµες πολύ-πολύ σύν-
τοµα.

Σας ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε και για την ανοχή.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Τουρνά, έχετε

τον λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΤΟΥΡΝΑΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρίσης και

Πολιτικής Προστασίας): Σας ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Ζητάτε επιτακτική ανάγκη για µια υπόθεση εργασίας η οποία

αναφέρθηκε το πρωί από τον Πρόεδρο της Ελληνικής Λύσης.
Είναι µια πληροφορία η οποία ήρθε χωρίς περισσότερα στοιχεία.
Αυτή τη στιγµή -σας απήντησε ήδη η Κοινοβουλευτική µας Εκ-
πρόσωπος- υπάρχει διαδικασία η οποία εξετάζεται από τα δικα-
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στήρια. Οποιαδήποτε νέα πληροφορία µπορεί να πάει εκεί πέρα
και να εξεταστεί από τα αρµόδια δικαστήρια.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Δεν έχετε εικόνα αν έχει δοθεί εντολή; 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΤΟΥΡΝΑΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρίσης και

Πολιτικής Προστασίας): Μου επιτρέπετε;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ναι, αλλά είστε πολιτικός προϊστάµενος

του Υπουργείου, κύριε Τουρνά.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΤΟΥΡΝΑΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρίσης και

Πολιτικής Προστασίας): Ακούστε µε. Κύριε Παππά, µε συγχω-
ρείτε, βρισκόµαστε στο Κοινοβούλιο το οποίο σέβοµαι ιδιαίτερα.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Απολύτως.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΤΟΥΡΝΑΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρίσης και

Πολιτικής Προστασίας): Άρα, λοιπόν, αυτές οι κουβέντες εκφεύ-
γουν εκτιµώ. Δηλαδή, µια πληροφορία η οποία έπεσε από κά-
ποιον, άρα λοιπόν θα πρέπει να απαντηθεί.

ΣΥΜΕΩΝ ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ: Όλα τα µέσα το λένε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Το διαψεύδετε;
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΤΟΥΡΝΑΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρίσης και

Πολιτικής Προστασίας): Θα απαντηθεί όπως πρέπει από τα δι-
καστήρια τα οποία θα εξετάσουν την όλη διαδικασία.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ποια δικαστήρια, κύριε Τουρνά; Μα, τι
λέτε;

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΤΟΥΡΝΑΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρίσης και
Πολιτικής Προστασίας): Έρχοµαι να σας απαντήσω, κύριε
Παππά, γιατί προηγουµένως τέθηκε ένα αντίστοιχο θέµα από τον
κ. Κεδίκογλου, όσον αφορά δηλαδή τις παράνοµες προαγωγές,
ένα δηµοσίευµα που κάτι έγραψε, το αρπάζουµε αυτό και το κά-
νουµε θέµα να το συζητήσουµε στη Βουλή. Κατά την άποψή µου
είναι µεγάλο λάθος. Διότι και το δηµοσίευµα σε καµµία περί-
πτωση οι άνθρωποι, οι αξιωµατικοί οι οποίοι µπήκαν στη λίστα
προαγωγών και εξετάστηκαν από το αρµόδιο συµβούλιο µε Πρό-
εδρο την εκπρόσωπο του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους δεν
υπήρχε περίπτωση να µην πληρούν τα απαραίτητα τυπικά και ου-
σιαστικά προσόντα.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Μάλιστα. Διαψεύδετε, λοιπόν, αυτά που
είπε ο κ. Κεδίκογλου. Αυτό που σας είπα, το διαψεύδετε;

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΤΟΥΡΝΑΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρίσης και
Πολιτικής Προστασίας): Σας απήντησε και εσάς.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Όχι, δεν µου απαντήσατε. Σε εµένα εί-
πατε «στα δικαστήρια».

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΤΟΥΡΝΑΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρίσης και
Πολιτικής Προστασίας): Άρα, λοιπόν, να ξεκαθαρίσουµε.
Όποιος ενδιαφερόµενος αντί να πηγαίνει στις φυλλάδες, στις
εφηµερίδες για να θέτει τα προβλήµατά του και στη συνέχεια να
έρχονται ως ερωτήµατα στη Βουλή καλό είναι να ακολουθήσει
τα µέσα τα οποία του διατίθενται από τον νόµο. Και σύµφωνα µε
τον ν.4662 ο αρµόδιος θα µπορούσε να προσφύγει στο δευτε-
ροβάθµιο συµβούλιο για να εξεταστεί αρµοδίως. Δεν το έκανε.
Θέλω να πω ότι δεν µπορούµε να εξετάζουµε θέµατα τα οποία
πέφτουν ως δηµοσιεύµατα ή ως πληροφορίες κατά την άποψή
µου στο Κοινοβούλιο.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Όσον αφορά αυτό που είπατε για το πώς θα καλυφθούµε για
τα επόµενα χρόνια µέχρι να έρθουν τα εναέρια µέσα τα οποία θα
αγοράσουµε, σας απήντησα στην τελευταία φράση της ενηµέ-
ρωσης που σας έκανα στην οµιλία µου, ότι δηλαδή προχωράµε
µέσω της NSPA να µισθώσουµε µε έναν αριθµό σαράντα εννιά
εναέριων µέσων, είκοσι δύο Air Tractor, δεκατέσσερα Agusta Bell
214, πέντε ελικόπτερα µε κάδο και οκτώ ελικόπτερα Erickson. Με
αυτά θα πορευτούµε µε µία σύµβαση-πλαίσιο που γίνεται µε δια-
γωνιστικές, διαφανείς διαδικασίες µέσω της NSPA για τα επό-
µενα τρία µε option για άλλα δύο έτη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα
ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ - ΚΙΝΑΛ, ο κ. Κα-
τρίνης.

Πριν ξεκινήσετε, κύριε Κατρίνη, επειδή βλέπω ότι γίνονται νοή-
µατα για να πάρουν τον λόγο κάποια στιγµή και οι Κοινοβουλευ-
τικοί, να συνεννοηθούµε στο εξής: Επειδή υπάρχουν άλλοι εννέα
οµιλητές -ξέρετε είναι µικρή η λίστα σήµερα, είναι έντεκα- να
πάµε ένας Κοινοβουλευτικός, ένας Βουλευτής.

Κύριε Κατρίνη, έχετε τον λόγο.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Το ΠΑΣΟΚ µε αίσθηµα πατριωτικής ευθύνης θα υπερψηφίσει

τη σύµβαση, παρά το γεγονός ότι υπάρχουν πάρα πολλά σηµεία
τα οποία χρήζουν επεξήγησης και περαιτέρω ενηµέρωσης και
βεβαίως αυτό είναι γιατί εντάσσεται και στον ευρωπαϊκό µηχανι-
σµό, τον RESCEU, στο οποίο ο Πρόεδρος µας, ο Νίκος Ανδρου-
λάκης, νοµίζω ότι δικαιολογηµένα θεωρείται πρωτοστάτης. Άρα
είναι ένας µηχανισµός επωφελής για τη χώρα, ένας µηχανισµός
χρήσιµος σε δύσκολες περιπτώσεις και το κάνουµε παρά το γε-
γονός ότι είναι εµφανές ότι δεν υπάρχει ούτε εθνικό πλαίσιο προ-
στασίας των πυρκαγιών σε ύπαιθρο και δάσος ούτε υπάρχει
πολιτική βούληση από την Κυβέρνηση να στηριχθούν οι δεκατέσ-
σερις χιλιάδες πυροσβέστες –µόνιµοι, εποχικοί, πενταετούς- που
είναι η δύναµη πυρόσβεσης ούτε υπάρχει συντονισµός -είναι εµ-
φανές το έλλειµµα συντονισµού- και αυτό φάνηκε -δεν χρειάζεται
να πούµε κάτι παραπάνω- στις πυρκαγιές του περασµένου καλο-
καιριού.

Όµως η σηµερινή µου τοποθέτηση δεν έχει σχέση µε το νοµο-
σχέδιο ή µε τη σύµβαση την οποία προκαταβολικά λέµε ότι εµείς
θα την υπερψηφίσουµε, αλλά µε αυτά τα οποία έγιναν εδώ χθες
στην Αίθουσα, όπου το κύρος και η αξιοπιστία της πολιτικής δέ-
χτηκαν ένα πρωτοφανές πλήγµα µε τη Νέα Δηµοκρατία να φέρ-
νει ένα πόρισµα της εξεταστικής επιτροπής που συγκαλύπτει τις
ευθύνες συγκεκριµένων προσώπων και το οποίο αποτελεί µνη-
µείο ντροπής. Η εξεταστική επιτροπή για τα Τέµπη να χρησιµεύει
τελικά ως τι; Ως διαδικασία απόδοσης ευθυνών και διαλεύκανσης
της τραγωδίας ή ως διαδικασία συγκάλυψης των ευθυνών του κ.
Καραµανλή, του κ. Τριαντόπουλου, του κ. Καραγιάννη, του κ.
Αγοραστού; Πέπλο συγκάλυψης, λοιπόν, από την Κυβέρνηση,
αλλά όχι για πρώτη φορά, γιατί αυτό που είδαµε στην εξεταστική
για τα Τέµπη, το είδαµε και πριν λίγο καιρό στην εξεταστική για
τις υποκλοπές. Είναι βέβαιο ότι θα το ξαναδούµε και στο µέλλον
σε οποιαδήποτε εξεταστική συγκροτηθεί για ζητήµατα που δη-
µιουργούνται ή σκάνδαλα που η Κυβέρνηση σας παράγει µε αυ-
ξανόµενη ένταση.

Βεβαίως, για να είµαστε δίκαιοι από εξεταστικές επιτροπές και
στο παρελθόν δεν είχαµε δει καλύτερες εξελίξεις και είναι ένα
διαχρονικό έλλειµµα.

Άρα πέπλο συγκάλυψης από την Κυβέρνηση, αλλά όχι για
πρώτη φορά.

Όµως σε αυτή την υπόθεση, την υπόθεση του τραγικού δυ-
στυχήµατος των Τεµπών υπεισέρχεται και ένας εντελώς διαφο-
ρετικός παράγοντας. Είναι ο προσβλητικός τρόπος, πραγµατικά
και έχω πλήρη επίγνωση αυτού που λέω, µε τον οποίον η κυβερ-
νητική πλειοψηφία αντιµετωπίζει τη µνήµη των πενήντα επτά αν-
θρώπων που χάθηκαν τόσο άδικα. Και όχι µόνο αυτό. Είναι και ο
απαξιωτικός τρόπος µε τον οποίον κάποιοι καταφέρονται εναν-
τίον των ευρωπαϊκών θεσµών, αλλά ακόµα και των γονέων των
παιδιών που χάθηκαν οι οποίοι πασχίζουν για την αποκάλυψη της
αλήθειας και την απόδοση ευθυνών.

Το χειρότερο απ’ όλα αυτά όµως δεν είναι η συµπεριφορά
σας. Το χειρότερο είναι ότι οι πρακτικές σας υπονοµεύουν όχι
µόνο την αξιοπιστία του πολιτικού συστήµατος, αλλά την ίδια την
αξιοπιστία του θεσµού της δικαιοσύνης. Και όλοι µας εδώ µέσα
αλλά φρονώ και η ηγεσία της δικαιοσύνης θα πρέπει να προβλη-
µατιστούν από το γεγονός ότι τα 2/3 των πολιτών δεν πιστεύουν
ότι θα αποδώσει η δικαιοσύνη, η ελληνική δικαιοσύνη, πραγµα-
τική δικαιοσύνη στη διερεύνηση της τραγωδίας των Τεµπών, ότι
οκτώ στους δέκα πιστεύουν ότι εδώ έχει απλωθεί ένα µεγάλο
πέπλο συγκάλυψης για τις ευθύνες συγκεκριµένων πολιτικών
προσώπων.

Και αλήθεια, εσάς δεν σας προβληµατίζει αυτή η εικόνα; Δεν
κατανοείτε ότι οι δικές σας µηχανορραφίες και µεθοδεύσεις οδη-
γούν σε αυτή την αντίληψη την πλειοψηφία των πολιτών; Αντί-
ληψη, λοιπόν, απαξιωτική για το πολιτικό σύστηµα, µε ευθύνη
της πλειοψηφίας της Νέας Δηµοκρατίας. Συγκάλυψη και µπά-
ζωµα. Μπάζωµα και συγκάλυψη. Εναλλάξ. Μαζί όµως, µε επίθεση
σε ανεξάρτητες φωνές, σε ανεξάρτητες αρχές που επιµένουν
παρά τη θέλησή σας στη διερεύνηση της αλήθειας, αλλά και
στην υπεράσπιση του κράτους δικαίου. 
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Χθες ήταν δεν ήταν είκοσι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας
σε αυτή την Αίθουσα που ήταν παρόντες στη συζήτηση των πο-
ρισµάτων, για ένα θέµα που έχει συγκλονίσει την ελληνική κοι-
νωνία στο σύνολό της και όχι µόνο. Αποκαλυπτικό και της
απροθυµίας σίγουρα, αλλά είµαι βέβαιος ότι και της ντροπής που
οι ίδιοι αισθάνονται γιατί έπρεπε να υπερασπιστούν αυτό το πό-
ρισµα.

Όµως η αποκάλυψη όλων αυτών των δεδοµένων χαλάνε το
αφήγηµα της Κυβέρνησης. Και ιδιαίτερα όταν ο τεκµηριωµένος
λόγος προέρχεται από το ΠΑΣΟΚ. Γιατί το ΠΑΣΟΚ είναι το πρό-
βληµά σας, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης. Γιατί είναι στρα-
τηγική σας επιλογή να διατηρηθεί το σηµερινό καχεκτικό
πολιτικό σύστηµα µε τον κ. Μητσοτάκη δήθεν πανίσχυρο και αν-
τιµέτωπο µε µια τραυµατισµένη και απαξιωµένη Αξιωµατική Αν-
τιπολίτευση. Γιατί είναι σαφές ότι η Νέα Δηµοκρατία αλλά και ο
κ. Μητσοτάκης δεν θέλουν Αντιπολίτευση, δεν θέλουν τεκµηριω-
µένο αντίλογο, δεν επιτρέπουν να ακούγονται ενοχλητικές
φωνές. Γι’ αυτό και έχουν ενεργοποιήσει και µηχανισµούς, αλλά
και διάφορους πρόθυµους που θέλουν να πλήξουν το ΠΑΣΟΚ.

Εµείς, όµως, είµαστε εδώ και θα συνεχίσουµε να είµαστε εδώ
και θα αναδεικνύουµε µέχρι τις ευρωεκλογές, κάθε µέρα και
µετά τις ευρωεκλογές τις διαχωριστικές γραµµές ανάµεσα σε
εµάς και στη δική σας κυβέρνηση. Γραµµές που αφορούν την οι-
κονοµία, το κοινωνικό κράτος, βεβαίως το αναπτυξιακό µοντέλο,
τα εθνικά θέµατα στα οποία υπάρχει περίεργη σιωπή, την αντι-
µετώπιση της κλιµατικής κρίσης, αλλά σίγουρα και την υπερά-
σπιση των θεσµών, αλλά και του κράτους δικαίου.

Όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι δεν είναι µόνο αυτό. Η Κυ-
βέρνηση βρίσκεται σε έναν ολισθηρό δρόµο και βλέπει κάθε αφή-
γηµα που στήνει να µπάζει πλέον από παντού, να µην πείθει
κανέναν. Δύο διεθνείς οίκοι αξιολόγησης, η «MOODY’S» και η «JP
MORGAN» δεν έστειλαν τα θετικά µηνύµατα για την οικονοµία που
η χώρα περίµενε, µια οικονοµία που η Κυβέρνηση καλλιεργεί διαρ-
κώς το αφήγηµα ότι είναι ισχυρή και αναπτυσσόµενη. Και οι επι-
σηµάνσεις των ξένων οίκων αφορούν όλα αυτά που οι Έλληνες
πολίτες βλέπουν, βιώνουν, αλλά που η ελληνική Κυβέρνηση, η Κυ-
βέρνησή σας, προσποιείται ότι δεν τα βλέπει. Τον πληθωρισµό και
τη µείωση ιδιωτικής κατανάλωσης λόγω της ακρίβειας που συνε-
χίζει ακάθεκτη, µε τον κ. Μητσοτάκη να κάνει συνεχώς διαπιστώ-
σεις από τη µία για την ακρίβεια και από την ανάγκη να κατα-
πολεµηθεί, αλλά από την άλλη να κάνει συνεχώς και εσφαλµένες
επιλογές στα µέτρα που υιοθετεί κατά την αντιµετώπιση. Τι δεν
βλέπετε; Το µεγάλο έλλειµµα στο ισοζύγιο τρεχουσών συναλλα-
γών. Μείωση εξαγωγών, ελάττωση ρυθµού επενδύσεων. Ανησυ-
χητικά σηµάδια για την πορεία της οικονοµίας. Το τεράστιο
πρόβληµα του ιδιωτικού χρέους. Βόµβα στα θεµέλια της οικονο-
µίας και της κοινωνίας. Και ένα αδύναµο τραπεζικό σύστηµα που
ολοένα και λιγότερο δανείζει την οικονοµία. Και βεβαίως, την κα-
θυστέρηση στην απονοµή δικαιοσύνης. Το λέει µέχρι και η
«MOODY’S». Το λένε όλοι οι διεθνείς οίκοι. Άρα καθυστέρηση
στην απονοµή δικαιοσύνης. Εδώ βέβαια έχουµε και µη απονοµή
δικαιοσύνης εκεί που σας αφορά και εκεί που µπορείτε να το επη-
ρεάσετε αλλά και την απουσία αναγκαίων µεταρρυθµίσεων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση µπορεί να θεωρεί
ότι διαλέγει βολικό αντίπαλο. Δεν µπορεί, όµως, σίγουρα να απο-
φύγει τη σύγκρουση µε την πραγµατικότητα, η οποία σύντοµα
θα αποδειχθεί πολύ οδυνηρή για την ίδια. Σήµερα περισσότερο
από ποτέ είναι εθνική ανάγκη η ανάδειξη µιας ισχυρής, αλλά και
αξιόπιστης Αντιπολίτευσης που θα δώσει πραγµατική ελπίδα και
προοπτική σε όλες τις Ελληνίδες και σε όλους τους Έλληνες.
Είναι πολιτική αναγκαιότητα η ενίσχυση της δηµοκρατικής πα-
ράταξης που θα θωρακίσει τους θεσµούς και ναι, θα ενισχύσει
την παραγωγική Ελλάδα. Γιατί η ίδια η χώρα χρειάζεται µια µε-
γάλη δηµοκρατική παράταξη µε προγραµµατικές προτάσεις που
θα αφορούν το µέλλον της χώρας, θα αφορούν τους µη προνο-
µιούχους της πατρίδας µας, µια νέα µεγάλη κοινωνική πλειοψη-
φία, προοδευτική η οποία διαµορφώνεται.

Εµείς αυτούς εκπροσωπούµε, αυτούς θέλουµε να εκφρά-
σουµε, γι’ αυτούς συνεχίζουµε να αγωνιζόµαστε εντός και εκτός
Βουλής. Για µια χώρα δικαιοσύνης, για µια χώρα ισονοµίας, για
µια χώρα επιτέλους ίσων ευκαιριών για όλους.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
τριάντα µία µαθήτριες και µαθητές και τρεις συνοδοί εκπαιδευ-
τικοί από το 2ο Γυµνάσιο Ιεράπετρας. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Ιωάννης Λοβέρδος από τη Νέα Δηµο-
κρατία και µετά ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος, κ. Χήτας.

ΙΩΑΝΝΗΣ - ΜΙΧΑΗΛ (ΓΙΑΝΝΗΣ) ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ευχαριστώ
πολύ, κύριε Πρόεδρε και κυρίως γιατί αποφασίσατε -και σωστά
κάνατε, κατά τη γνώµη µου- να εναλλάσσεται ο κατάλογος των
οµιλητών µε τους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους. Αυτό δεν
µπορεί να συνεχιστεί να γίνεται. Και ξέρετε γιατί δεν µπορεί να
συνεχιστεί να γίνεται; Γιατί δεν είναι εικόνα αυτή Κοινοβουλίου.
Αυτή τη στιγµή δεν είναι ούτε είκοσι Βουλευτές µέσα στην αί-
θουσα. Όταν οι διακόσιοι ογδόντα Βουλευτές κρίνουν ότι δεν
είναι χρήσιµο να έρχονται στη Βουλή, υπάρχει πρόβληµα. Υπάρ-
χει πρόβληµα λειτουργίας του Κοινοβουλίου. Εγώ, όπως ξέρετε,
είµαι κάθε µέρα στη Βουλή και µιλάω σε όλα τα νοµοσχέδια σύµ-
φωνα µε τα όσα προβλέπει ο Κανονισµός και θα συνεχίσω να το
κάνω και αυτό πρέπει να το κάνουν όλοι. Αυτό είναι το χρέος µας.
Η πολιτική δεν γίνεται ούτε στην εκλογική µας περιφέρεια, στην
οποία εκλογική µου περιφέρεια είµαι και εγώ κάθε µέρα, ούτε
στα κανάλια που και εκεί είµαι κάθε µέρα. Πρέπει να είµαστε παν-
τού και πάνω από όλα πρέπει να είµαστε στο Κοινοβούλιο. Το
Κοινοβούλιο δεν είναι πάρεργο. Είναι η ουσία και η καρδιά της
δηµοκρατίας.

Και τα λέω αυτά επειδή άκουσα πολλά πράγµατα να λέγονται
σήµερα µε αφορµή όχι τόσο το νοµοσχέδιο που συζητάµε, το
οποίο είναι πάρα πολύ σηµαντικό νοµοσχέδιο στο οποίο απ’ ό,τι
καταλαβαίνω δεν υπάρχει και διαφωνία. Όλοι συµφωνούµε. Ακού-
στηκαν διάφορες κουβέντες, ακούστηκαν διάφορες ενστάσεις.
Λογικό είναι. Όταν είσαι στην Αντιπολίτευση πρέπει να λες και κάτι
για να το σχολιάσεις. Ευτυχώς όµως, η πλειονότητα των κοµµάτων
το ψηφίζει και αυτό είναι θετικό. Γιατί δεν ξέρω, τον φίλο µου τον
κ. Γραµµένο τον ενόχλησε µια φράση του κ. Κικίλια ότι είναι πα-
τριωτικό καθήκον να το υποστηρίζει. Δεν ξέρω αν είναι πατριωτικό
καθήκον να υποστηρίξει ή όχι το νοµοσχέδιο. Ξέρω ότι όπως έλεγε
και ο ποιητής «εθνικό είναι ό,τι είναι αληθές» και αληθές είναι ότι
η προµήθεια των Καναντέρ αυτή τη στιγµή είναι πάρα πολύ ση-
µαντική για την προστασία και τη θωράκιση της χώρας µας έναντι
της κλιµατικής αλλαγής και των πυρκαγιών που, δυστυχώς, είναι
µια λαίλαπα που συγκλονίζει και θα συγκλονίζει την πατρίδα µας
για τα χρόνια που θα έρθουν.

Είναι πάρα πολύ σηµαντικό το γεγονός ότι συµφωνούµε ότι επί
της ουσίας πρέπει να γίνει αυτή η προµήθεια των αεροπλάνων.
Προς τη σωστή κατεύθυνση είναι. Εγώ δεν έχω να προσθέσω
πάρα πολλά σε αυτά που ήδη είπανε και ο εισηγητής µας, ο κ.
Φόρτωµας και ο Υφυπουργός, ο κ. Τουρνάς. Ο κ. Τουρνάς τα ξέρει
καλύτερα από όλους µας και τα περιέγραψε πάρα πολύ καλά.

Θα επισηµάνω µόνο δύο πράγµατα, γιατί ενώ ο κ. Τουρνάς
αυτά που είπε τώρα στην πρωτολογία του, τα είχε πει και στην
επιτροπή -αλλά δεν θέλουµε να τα ακούσουµε- τα είχε πει και ο
Πρωθυπουργός σε µια παλιότερη συζήτηση που είχε γίνει για τις
πυρκαγιές, ότι τα ρωσικά αεροσκάφη -κι όχι µόνο γιατί εµπίπτουν
στις κυρώσεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης- δεν είναι χρήσιµα για
την Ελλάδα. Δεν µπορούν να βοηθήσουν στην κατάσβεση των
πυρκαγιών στην Ελλάδα.

Το είχε πει ο Πρωθυπουργός από αυτό εδώ το Βήµα. Το έχει
πει ο αρµόδιος Υπουργός και ο αρµόδιος Υφυπουργός από αυτό
εδώ το Βήµα. Παρ’ όλα αυτά, όµως, λένε γιατί δεν παίρνουµε τα
ρωσικά.

Ακούσαµε και το άλλο, «γιατί δεν έχουµε αεροπλάνο», λέει,
«για τη νύχτα». Το έχει πει και ο Πρωθυπουργός και ο Υπουργός
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και ο Υφυπουργός πάλι, γιατί δεν παίρνουµε αεροπλάνα για τη
νύχτα, το οποία δεν υπάρχουν. Εντάξει, κατανοητό να είµαστε
στην Αντιπολίτευση, αλλά µερικές φορές όταν είσαι στην Αντι-
πολίτευση να ακούς. Να αντιπολιτεύεσαι αλλά µε επιχειρήµατα,
όχι να λες ό,τι σου κατέβει στο κεφάλι. Γιατί αυτό είναι το πα-
τριωτικό µας καθήκον, να ασκούµε αντιπολίτευση και είναι χρή-
σιµη η αντιπολίτευση, φτάνει να έχει ουσία, φτάνει να έχει
αποτέλεσµα.

Γιατί χτες -και δεν σας κρύβω ότι ενοχλήθηκα πάρα πολύ- που
έγινε συζήτηση για το πόρισµα της εξεταστικής επιτροπής, ακού-
στηκαν πολλά, υπερβολές, διάφορα, το ένα, το άλλο. Εγώ δεν
θα µπω στην ουσία της συζήτησης. Θα πω µόνο µία φράση που
ειπώθηκε από µέλη του ελληνικού Κοινοβουλίου και ειπώθηκε και
από επικεφαλής Κοινοβουλευτικής Οµάδας. 

Κατηγορήθηκαν συλλήβδην οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρα-
τίας, µεταξύ των οποίων και εγώ, ως δολοφόνοι, ότι σκοτώσαµε
πενήντα επτά παιδιά στα Τέµπη. Άλλο πράγµα η αντιπολίτευση,
άλλο πράγµα αυτή η υπερβολή η οποία είναι καταισχύνη για το
πολιτικό µας σύστηµα, για τη δηµοκρατία και για το κράτος δι-
καίου. Ο Κώστας Καραµανλής, ο Κυριάκος Μητσοτάκης, ο Τριαν-
τόπουλος, ο Αγοραστός, εγώ, ο Φόρτωµας, ο Τουρνάς, ο
Κτιστάκης, δεν είµαστε δολοφόνοι και δεν το δέχοµαι να µε απο-
καλεί κανείς δολοφόνο.

Ας σταµατήσει πια αυτή η σκύλευση εις βάρος των νεκρών
µετά από την τροµερή τραγωδία, που πραγµατικά έχει συγκλο-
νίσει ολόκληρη τη χώρα. Ας σταµατήσει! Υπάρχει κράτος δικαίου
και η δικαιοσύνη αποφασίζει στην Ελλάδα, αλλά όχι µε αυτόν τον
τρόπο που το κάνουν κάποιοι, που προσπαθούν να αποκοµίσουν
µε τυµβωρυχία στη µνήµη των νεκρών, αυτών των αθώων θυµά-
των αυτής της τραγωδίας, βραχυπρόθεσµα πολιτικά οφέλη.

Χτες το βράδυ ήµουν σε µια εκδήλωση που έγινε στην παλιά
Βουλή και εκείνη τη στιγµή, όταν βρισκόµουν στην παλιά Βουλή,
σκέφτηκα ότι πριν από εκατό περίπου χρόνια, σε εκείνη την Αί-
θουσα είχε γίνει η δίκη των έξι. Επειδή τότε µετά τη Μικρασιατική
Καταστροφή -τη µεγαλύτερη τραγωδία που έχει ποτέ υπάρξει
στην χώρα µας, στο σύγχρονο ελληνικό κράτος- έπρεπε να ρί-
ξουµε αίµα στον κόσµο, να στήσουµε κρεµάλες στην Πλατεία
Συντάγµατος και εκτελέστηκαν έξι άνθρωποι που δεν έφταιγαν
σε τίποτα και αποδείχτηκε στην πορεία. Και αυτή η δίκη, η
ντροπή για την Ελλάδα, συνεχίστηκε επί δεκαετίες και είχε ακόµα
το βάρος της και προκαλούσε διχασµό στην Ελλάδα.

Αυτό τον διχασµό εγώ δεν το δέχοµαι. Δεν θέλω διχασµό. Εγώ
θεωρώ ότι όλα τα κόµµατα εδώ µέσα είµαστε πατριωτικά, επειδή
αναφέρθηκε και σε αυτό η κ. Λιακούλη και είπε για το πατριωτικό
ΠΑΣΟΚ. Δεν είναι µόνο το ΠΑΣΟΚ πατριωτικό κόµµα. Και ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ πατριωτικό κόµµα είναι και η Ελληνική Λύση πατριωτικό
κόµµα είναι και φυσικά η Νέα Δηµοκρατία. Όλα τα κόµµατα είναι
πατριωτικά.

Αντιµετωπίζουµε διαφορετικά το εθνικό συµφέρον, ναι.
Έχουµε διαφορετικές αντιλήψεις, ναι. Αυτό θεµιτό είναι, αλλά
δεν είναι κανείς προδότης και κανείς δεν είναι πιο πατριώτης από
τον άλλον. Ας σταµατήσει αυτή η ιστορία σκύλευσης τραγωδιών,
προκειµένου να κερδίσουµε βραχυπρόθεσµα κοµµατικά οφέλη.
Αυτό είναι εις βάρος και του δηµοκρατικού συστήµατος και του
κράτους δικαίου και αυτό, εγώ προσωπικά, δεν πρόκειται ποτέ
να το δεχθώ.

Να είστε καλά, σας ευχαριστώ. Καλό σας απόγευµα! 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κ. Λοβέρδο.

Τον λόγο θα δώσω τώρα στον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο
της Ελληνικής Λύσης, στον κ. Χήτα. Μετά είναι ο κ. Σταµάτης, ο
κ. Μπουκώρος και ο κ. Στύλιος, η τριάδα.

Ορίστε, κύριε Χήτα, έχετε τον λόγο. Ξέρετε και εσείς, έχετε
τον µισό χρόνο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ναι, ναι.
Σωστά το είπατε. Μιλάµε για τη µεγαλύτερη τραγωδία και για

το µεγαλύτερο έγκληµα του κράτους, της πολιτείας, απέναντι σε
αθώους ανθρώπους.

Κύριε Υπουργέ, εδώ δεν λέµε «α, κάποιος µου είπε κάτι και το
µεταφέρω στη Βουλή». Και ούτε θα µείνω στο ότι ο Πρόεδρος ο

δικός µας προέβη σήµερα σε µία αποκάλυψη-βόµβα και έθεσε
κάποια ερωτήµατα. Δεν είναι θέµα πρωτιάς -ποιος το είπε πρώ-
τος, που είναι και αυτό γιατί ασχολούµεθα πραγµατικά µε το
θέµα αυτό- αλλά είναι δυνατόν να λέτε επειδή το έγραψαν οι
φυλλάδες; Το είπατε πριν από λίγο. Δηλαδή, για ένα τόσο σο-
βαρό θέµα, οι εφηµερίδες τώρα έγιναν φυλλάδες; Ή «το έγραψε
µία φυλλάδα»;

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΤΟΥΡΝΑΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρίσης και
Πολιτικής Προστασίας): Δεν σας αφορούσε αυτό.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Δεν µε αφορούσε αυτό. Άρα τότε
έχω πρόβληµα αντίληψης εγώ. Ωραία! 

Σε άλλα και άλλα η Κυβέρνηση, τα non paper φεύγουν
αστραπή, τα µηνύµατα έρχονται αστραπή και απαντάτε σε οτι-
δήποτε σηµαντικό τίθεται µέσα στην Εθνική Αντιπροσωπεία εδώ
και δύο δυόµισι ώρες. 

Εδώ και δύο-δυόµισι ώρες, η Ελληνική Λύση, διά του Προ-
έδρου της Κυριάκου Βελόπουλου έθεσε κάποια ερωτήµατα σε
εσάς, που εάν ισχύουν αυτά, αλλάζει τελείως το τοπίο στην υπό-
θεση του εγκλήµατος των Τεµπών. Δεν έχει απαντήσει κανείς και
τι µας λέτε; Αν ισχύουν αυτά, η δικαιοσύνη ξέρει τι θα κάνει.

Μισό λεπτό. Εµείς ρωτάµε: Ισχύουν, ναι ή όχι; Έχουµε καταγ-
γελίες συγγενών των θυµάτων. Δεν αγγελοκρουστήκαµε ούτε
κάποιο όνειρο είδαµε. Υπάρχουν καταγγελίες συγγενών των θυ-
µάτων -και αφορά τη διερεύνηση του εθνικού εγκλήµατος- για
το µπάζωµα του χώρου, για το φορτίο της εµπορικής αµαξοστοι-
χίας, για τα βαγόνια κι όλα αυτά και τώρα είναι ένα καινούργιο
θέµα.

Εµείς ρωτάµε: Κύριε Υπουργέ, Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρα-
τίας, είναι αλήθεια ότι ιδιωτικά φορτηγά της εταιρείας «ΑΜΜΟ-
ΡΥΧΕΙΑ ΠΑΝΔΡΕΜΕΝΟΣ» µετέφεραν τριακόσιους τόνους χώµα
από το σηµείο του δυστυχήµατος σε ιδιωτικό χώρο που µισθώνει
η εταιρεία; Εδώ η Κυβέρνηση οφείλει να απαντήσει και όχι να
στέλνει την µπάλα εκτός γηπέδου.

Ερώτηση: Αυτό σηµαίνει ότι εκτός από τη θέση Κουλούρι,
υπάρχει και δεύτερο σηµείο που βρίσκεται υλικό που το απέσπα-
σαν από εκείνο το σηµείο, το οποίο µέχρι σήµερα δεν έχει εξε-
ταστεί από ειδικούς εµπειρογνώµονες;

Καταλαβαίνετε τι λέµε τώρα; Τινάζεται όλη η υπόθεση στον
αέρα. Είναι ό,τι πιο σηµαντικό έχει ακουστεί για αυτό το έγκληµα
των Τεµπών και δεν απαντάει κανείς. Πετάτε την µπάλα στην εξέ-
δρα. Αυτά θα τα δει -το έγραψε µια φυλλάδα- η δικαιοσύνη κ.λπ..
Τι είναι αυτά; Άρα ισχύει και το κρατούσατε κρυφό. Αν δεν ισχύει,
να βγείτε επίσηµα και να πείτε «το διαψεύδουµε εµείς αυτό» και
θα δούµε τι πορεία θα πάρει το θέµα. Θα πάρει την πορεία του
το θέµα. 

Δεύτερη ερώτηση. Ένας κ. Παπαγεωργίου -συγκεκριµένα
πράγµατα, όχι µία φυλλάδα, κάτι µας είπαν και µου είπαν και
εµένα- έδινε οδηγίες στον κ. Πανδρεµένο της εταιρείας για το
πού θα πάνε τα συντρίµµια, ναι ή όχι; Είναι η ερώτηση του άλλου
εκατοµµυρίου. Η πρώτη ήταν του ενός εκατοµµυρίου, η άλλη του
δεύτερου εκατοµµυρίου. Είναι στο γραφείο του Υπουργού Τριαν-
τόπουλου ο κ. Παπαγεωργίου, ναι ή όχι; Συγκεκριµένα ερωτή-
µατα για ένα τόσο πολύ σηµαντικό θέµα, όπως είναι το έγκληµα
των Τεµπών. Σε αυτά πρέπει να µας απαντήσετε και όχι να απο-
καλείτε «φυλλάδες» ή κάποιοι που αναπαράγουν θέµατα» κ.λπ.. 

Έχουν περάσει δύο ώρες από τότε, πρέπει η Κυβέρνηση να
απαντήσει. Πρέπει ο Πρωθυπουργός να απαντήσει. Διά αντιπρο-
σώπων, διά του Υπουργού, διά του Κυβερνητικού Εκπροσώπου,
ο ίδιος; Δεν ξέρω πώς. Πρέπει αυτά να απαντηθούν, να πάει στη
δικαιοσύνη. Άρα, αν πάει στη δικαιοσύνη, ισχύουν αυτά όλα. Άρα,
αν ισχύουν όλα αυτά, ο Θεός να βάλει το χέρι του.

Και είναι δυνατόν -το είπα και πριν- να απαντάει ο Πρωθυπουρ-
γός; Γιατί τι λέτε; Λέτε ότι ο Πρωθυπουργός έχει απαντήσει σε
αυτό. Πού; Ήρθε στη Βουλή να απαντήσει; Πού; Από το «ΣΚΑΪ»;
Από τη συνέντευξη που έδωσε; Εδώ απαντάνε οι Πρωθυπουργοί,
στη Βουλή των Ελλήνων. Εδώ, στη Βουλή των Ελλήνων απαντάνε
οι Πρωθυπουργοί. Δεν απαντάνε στα φιλόξενα στούντιο τηλεο-
πτικών εκποµπών. Εδώ απαντά ο Πρωθυπουργός της χώρας. Και
το επιχείρηµα ότι δεν είχε δώσει το παρών σε καµµία άλλη εξε-
ταστική επιτροπή στερείται σοβαρότητας, γιατί καµµία άλλη εξε-
ταστική επιτροπή δεν είχε φόντο πενήντα επτά νεκρούς. Μη
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συγκρίνουµε ανόµοια πράγµατα. Τελεία και παύλα.
Και θα έχει και άλλη ουρά το θέµα αυτό, γιατί έρχονται εκλο-

γές. Στις 9 του Ιούνη έρχονται εκλογές και πάτε πάλι να προχω-
ρήσετε σε νοθεία. Το είχαµε πει από την πρώτη µέρα που
ψηφιζόταν το νοµοσχέδιο για την επιστολική ψήφο. Ναι, ναι µην
κουνάτε το χεράκι. Από το Υπουργείο Εσωτερικών έφυγαν χιλιά-
δες ονόµατα και e-mails και προσωπικά στοιχεία σε γραφεία Ευ-
ρωβουλευτών. Το καταλάβατε; Από το Υπουργείο Εσωτερικών.
Και εδώ έχει γίνει κατάσχεση υπολογιστών. Η υπόθεση, λοιπόν,
µε τη διαρροή των e-mails είναι σε εξέλιξη. Υπάρχει έρευνα από
την εισαγγελία, από την Αρχή Προστασίας Προσωπικών Δεδο-
µένων. Και γίνεται λόγος -εσείς που κουνάτε τα χεράκια σας- για
κατάσχεση υπολογιστών από τη Γενική Γραµµατεία Αυτοδιοίκη-
σης Διεύθυνση Εκλογών. Έφυγαν τα στοιχεία αυτά. Έτσι πάτε
να κάνετε εκλογές; Εκτός και αν βγείτε να πείτε ότι δεν έφυγαν
τα στοιχεία αυτά.

Και την ίδια ώρα, λίγο πριν, σε µια άλλη αίθουσα της Βουλής
συζητείται το νοµοσχέδιο για την κυβερνοασφάλεια και τα προ-
σωπικά δεδοµένα των Ελλήνων πολιτών. Καλά τώρα, κύριε Πα-
παστεργίου, πρέπει να έχετε κακό χιούµορ. Έρχεστε να
νοµοθετήσετε κυβερνοασφάλεια και προστασία των Ελλήνων κα-
ταναλωτών και χρηστών του διαδικτύου, όταν η ίδια η Κυβέρνηση
αυτή, η οποία θα εγγυηθεί την ασφάλεια των προσωπικών δεδο-
µένων, την κυβερνοασφάλεια, όταν η ίδια η κυβέρνηση έχει
απλώσει στη µπουγάδα όλα τα στοιχεία τα προσωπικά των Ελ-
λήνων πολιτών; Με τι ειδικό βάρος θα νοµοθετήσετε; Πώς να µας
πείσετε να υπερψηφίσουµε το νοµοσχέδιο για την κυβερνοασφά-
λεια; Πείτε µας λίγο εσείς.

Το νοµοσχέδιο αυτό -και το έχουµε αποδείξει από το 2019-
όπως οποιοδήποτε πρόγραµµα, εξοπλιστικά είτε τα Ραφάλ είτε
τις Μπελαρά η Ελληνική Λύση εννοείται ότι υπερψήφιζε τα νοµο-
σχέδια αυτά. Ας είχαµε διαφορές στη διαπραγµάτευση, στην
τιµή, σε οτιδήποτε άλλο, σε επιµέρους θέµατα µείζονος ή ήσσο-
νος σηµασίας, αλλά το υπερψηφίσαµε. Έτσι κάνουµε και σή-
µερα. Εννοείται ότι θα υπερψηφίσουµε ένα νοµοσχέδιο, το οποίο
µπορεί να συµβάλει, να προσφέρει να ενισχύσουµε το στόλο µας
για την πυρασφάλεια, την πυρόσβεση και όλα αυτά. Εννοείται ότι
θα το κάνουµε και ας έχουµε διαφωνίες και µε το άρθρο 2, για
παράδειγµα που µιλάει, κύριε Υπουργέ, για µια µυστικότητα στις
διαπραγµατεύσεις. Θα θέλαµε να ξέρουµε κάποια παραπάνω
πράγµατα στο άρθρο 2, γιατί κάνει λόγο για µυστικότητα. Εν
πάση περιπτώσει, όµως, δεν είναι ικανό να µας αποτρέψει να µην
ψηφίσουµε ένα τέτοιο νοµοσχέδιο -επαναλαµβάνω- που είναι
προίκα για την Ελλάδα και για τους Έλληνες.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα
ο κ. Σταµάτης Γεώργιος από τη Νέα Δηµοκρατία. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κύριε Υφυπουργέ, θα ήθελα να ξεκινήσω µε

τη θεµατική που σήµερα καλούµαστε να µιλήσουµε. Επειδή,
όµως, άκουσα κάποια πράγµατα και από τον Κοινοβουλευτικό
Εκπρόσωπο της Ελληνικής Λύσης, κύριε Πρόεδρε, όποιος έχει
στοιχεία ότι κάτι κρύβεται πίσω από την τραγωδία των Τεµπών,
να πάει στον εισαγγελέα και όχι να δηλητηριάζει την ελληνική
κοινωνία.

Το 2012, όταν πτώχευσε η χώρα, παρακολουθούσα χωρίς να
συµµετέχω στα πολιτικά δρώµενα τις συζητήσεις που γινόντου-
σαν. Αν µεταφέρουµε τον χρόνο πίσω ή τον χρόνο µπροστά και
βγάλουµε τα Τέµπη ή τη χρεοκοπία της χώρας, τι γίνεται; Πάλι
δηλητήριο, πάλι δηλητήριο, πάλι δηλητήριο! Που και τα Τέµπη
προφανώς ήταν µια χρεοκοπία της χώρας.

Πείτε εδώ πέρα, όµως, ότι η Ευρωπαϊκή Ένωση το 1995 - 1996
έσπασε τον ΟΣΕ σε τέσσερα κοµµάτια. Γιατί δεν το λέτε; Δεν τον
έσπασε η κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας. Και ως Γενικός
Γραµµατέας την ηµέρα που έγινε αυτό που έγινε στα Τέµπη πή-
γαµε εκεί να βοηθήσουµε ο καθένας µε βάση την αρµοδιότητά
του. Δεν πήγαµε να καλύψουµε τίποτα. Και σταµατήστε να δη-
λητηριάζετε τις ψυχές των συγγενών.

Δεν κρύβεται τίποτα, κυρίες και κύριοι. Υπάρχει η ελληνική δι-
καιοσύνη. Και µας κατηγορεί ο ΣΥΡΙΖΑ ότι εµείς υποθάλπουµε.

Ο ΣΥΡΙΖΑ δεν µπορεί να µιλάει. Πέντε χρόνια η Χρυσή Αυγή πε-
ρίµενε να δικαστεί. Και τι κάνατε; Τίποτα. Δεν κάνατε τίποτα.

Και αυτή τη στιγµή εν όψει των ευρωεκλογών, γιατί µόνο για
αυτό γίνεται, προσπαθείτε να δηλητηριάσετε την πολιτική ζωή,
προσπαθείτε να κερδίσετε οφέλη πολιτικά. Γιατί; Γιατί επί της
ουσίας δεν έχετε πολιτική πρόταση απέναντι στην κυβέρνηση.
Αναφέρθηκε ο κ. Κατρίνης ότι το ΠΑΣΟΚ είναι το κόµµα της κοι-
νωνικής δικαιοσύνης και όλα αυτά. Η πρώτη κυβέρνηση που
έκανε σχέδιο για τα άτοµα µε αναπηρία στη χώρα ήταν η Κυβέρ-
νηση του Κυριάκου Μητσοτάκη. Η πρώτη κυβέρνηση που έκανε
σχέδιο για τους αστέγους ήταν η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μη-
τσοτάκη. Η πρώτη κυβέρνηση που έκανε σχέδιο για τους Ροµά
ήταν η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη. Η πρώτη κυβέρ-
νηση, η οποία σχεδιάζει πολιτική προστασία είναι η Κυβέρνηση
του Κυριάκου Μητσοτάκη και είναι τιµή -δεν θα µιλήσω για τον
Υπουργό- που προΐσταται ένας πρώην πιλότος υψηλόβαθµος.
Και πρέπει να στηρίζουµε αυτές τις προσπάθειες.

Νοµίζω ότι όλο αυτό που προσπαθεί να γίνει αυτές τις µέρες,
αυτά που ελέχθησαν χθες, είµαστε δολοφόνοι και εγκληµατίες;
Αυτό έρχεστε να µας πείτε, εσείς που στήσατε ένα σόου στο
Μάτι; Αλλά και πάλι τι θα κάνουµε; Θα λέµε: Εµείς, εσείς, εσείς
τότε, εµείς τότε;

Εµείς, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν προτιθέµεθα
να σας παρακολουθήσουµε σε αυτό. Υπάρχουν προβλήµατα της
κοινωνίας, τα γνωρίζουµε. Κάποια τα έχουµε λύσει, κάποια,
όντως, προσπαθούµε να βρούµε λύσεις. Ελάτε σε αυτό και στο
τέλος της ηµέρας οι Έλληνες πολίτες θα αποφασίσουν, αφού
όλοι είµαστε εδώ για την ευηµερία των Ελλήνων πολιτών. Και νο-
µίζω ότι σε αυτό το σηµείο δεν πρέπει να υπάρχει διαφωνία.

Όποιος έχει στοιχεία ότι κάποιος κρύβει κάτι, πάει στον εισαγ-
γελέα, αλλιώς ας έρθει στο Βήµα εδώ και να ονοµατίσει τους
ανακριτές, τους εισαγγελείς ότι είναι χειραγωγούµενοι από την
Κυβέρνηση. Να πει τα ονόµατά τους ότι είναι χειραγωγούµενοι
και ότι υποθάλπουν τις έρευνες για τα Τέµπη. Ξεχνάτε και κάτι
άλλο. Η δίκη θα γίνει ή τον Σεπτέµβρη ή τον Ιούνιο. Αυτό σηµαίνει
και απονοµή δικαιοσύνης και όχι να περιµένουµε να βρούµε αί-
θουσες, να το συζητήσουµε, να το ξανασυζητήσουµε, αυτό να
πλανάται και στο τέλος να µην υπάρχει δικαιοσύνη.

Υπήρχε χθες µια σύσταση για το πόσο η Ελλάδα έχει εναρµο-
νιστεί σε διάφορα πράγµατα, τα οποία είχε θέσει το Συµβούλιο
της Ευρώπης από το 2015. Ξέρετε, όµως, ποια είναι η διαφορά
µας; Όταν εµείς πηγαίνουµε στο εξωτερικό µιλάµε για την Ελ-
λάδα. Εσείς πηγαίνετε στο εξωτερικό και έχετε κάνει µια εργο-
λαβία, ο Μητσοτάκης, ο Πρωθυπουργός, η Νέα Δηµοκρατία και
προφανώς έχετε βρει άλλους συµπαραστάτες. Σας αναγνωρίζω
ότι κάνετε πολύ καλό lobbying, δεν το αµφισβητώ αυτό. Ποιο
είναι το αποτέλεσµα, όµως;

Το αποτέλεσµα είναι να κατηγορείτε τη χώρα. Γιατί; Για να πά-
ρετε 2%; Εγώ σας λέω ότι θα πάρετε 2%. Μπορεί να το πάρετε
κι αλλιώς, δεν χρειάζεται, όµως, να σκυλεύετε πάνω σε µια εθνική
τραγωδία που συνέβη. Και αυτό που λένε και οι γονείς είναι πώς
θα φτιάξουµε την επόµενη µέρα και πώς αυτό το «Ποτέ ξανά»,
θα γίνει πράξη. Τότε µόνο θα έρθει η δικαίωση αυτών των αν-
θρώπων που αδίκως, αδίκως χαθήκανε.

Ο ανθρώπινος παράγοντας, όµως, δεν παίζει ρόλο; Δεν θέλω
να πω περισσότερα, γιατί η έρευνα είναι σε εξέλιξη και προφα-
νώς έχουν χαθεί κάποιοι άνθρωποι, οι οποίοι µπορεί να έχουν ευ-
θύνη. Εδώ, όµως, νοµίζω ότι στήνεται ένα νέο αντιµνηµονιακό
µένος ενάντια της Κυβέρνησης σε κάτι το οποίο όλοι θα πρέπει
µε τις προτάσεις µας, µε την παρρησία µας, να βοηθήσουµε η
επόµενη µέρα τη χώρα µας να τη βρει καλύτερη και οι σιδηρό-
δροµοι να είναι πραγµατικά ασφαλείς, να είναι πραγµατικά αυτό
το λαϊκό µέσο που όλοι αγαπήσαµε και ταξιδέψαµε και όχι να
είναι αυτό που προσπαθείτε να κάνετε, µια δυσφήµηση της
χώρας και µία παράλογη επιθετικότητα ως προς την Κυβέρνηση.

Ελάτε µε προτάσεις, ελάτε µε λύσεις, ελάτε να φτιάξουµε
αυτή τη χώρα λίγο καλύτερη.

Και νοµίζω ότι αυτή η κίνηση της Κυβέρνησης, που χαιρετίζω
τα κόµµατα που θα την ψηφίσουν, δείχνει ότι αυτή η Κυβέρνηση
και µαθαίνει από τα λάθη της, αλλά και προσπαθεί να προασπίσει
και το φυσικό περιβάλλον και τις ζωές των ανθρώπων. Και αυτή
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η σύµβαση έρχεται έτσι ώστε η χώρα µας να είναι η πρώτη η
οποία θα προµηθευτεί από άλλες χώρες αυτά τα αεροσκάφη.

Γι’ αυτό αξίζουν εύσηµα προφανώς και στον Πρωθυπουργό
και στην πολιτική ηγεσία του Υπουργείου. Διότι αυτό που µετράει
και αυτό που δεν πρέπει να ξεχνάµε είναι ότι όταν καίγεται ή όταν
καταστρέφεται ή όταν χάνεται ένας άνθρωπος, χάνει η χώρα
µας, δεν χάνει ούτε το ΠΑΣΟΚ ούτε τη Νέα Δηµοκρατία ούτε ο
ΣΥΡΙΖΑ ούτε η Ελληνική Λύση.

Από κει και πέρα, επιτρέψτε µου να κλείσω µε δύο παρατηρή-
σεις για τη σηµερινή µέρα, κύριε Πρόεδρε. Σήµερα είναι η µέρα
ενάντια στη µισαλλοδοξία και στον ρατσισµό. Και αυτή η Κυβέρ-
νηση έχει βάλει πολύ σωστές βάσεις, ώστε σε αυτή τη χώρα ο
οποιοσδήποτε, µε βάση τη διαφορετικότητά του, να µπορεί να
υπάρχει σε αυτή τη χώρα και να πιστεύει και να λέει αυτό που
είναι.

Επίσης, σήµερα είναι η παγκόσµια ηµέρα των ατόµων µε σύν-
δροµο Down και είναι µόνο η Νέα Δηµοκρατία που έχει κάνει
συγκεκριµένο πρόγραµµα και οσονούπω ελπίζουµε να το φέρει
και το αρµόδιο Υπουργείο που θα θεσπίσει και την υποστηριζό-
µενη εργασία, άρα τα άτοµα µε νοητική αναπηρία και σύνδροµο
Down δεν θα δουλεύουν σε κλειστό µοντέλο, θα δουλεύουν µε
απασχόληση όπως οι υπόλοιποι εργαζόµενοι. Αυτό σηµαίνει συµ-
περίληψη, αυτό είναι η κοινωνική δικαιοσύνη και αυτό είναι η αλ-
λαγή που εµείς θέλουµε να επιφέρουµε στη χώρα µας.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επόµενος οµιλητής
ο κ. Χρήστος Μπουκώρος από τη Νέα Δηµοκρατία. Μετά είναι ο
κ. Στύλιος, η κ. Αντωνίου, ο κ. Κουλκουδίνας.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα προσπαθήσω να µην παρα-

συρθώ από την επικαιρότητα. Μια µόνο επισήµανση όµως. Θα
ήθελα να προτείνω, όπως ορίζει και το πλαίσιο των καθηκόντων
µας βάσει του όρκου µας και βάσει της διάκρισης των εξουσιών,
να αφήσουµε απερίσπαστη τη δικαιοσύνη σε αυτή τη χώρα να
κάνει τη δουλειά της.

Οι έµµεσες ή άµεσες προσπάθειες χειραγώγησης της δικαιο-
σύνης δεν ενισχύουν τη δηµοκρατία µας. Και είναι πολλές οι πο-
λύκροτες υποθέσεις την τελευταία δεκαετία που µας
απασχόλησαν. Δεν είδα τον ίδιο θόρυβο για το γεγονός ότι µόλις
πρόσφατα αποδείχτηκε ότι για την υπόθεση της Μάνδρας, εκεί
όπου είκοσι έξι συνάνθρωποί µας έχασαν τη ζωή τους, η αναί-
ρεση του εισαγγελέως είχε ασκηθεί εκπρόθεσµα. Σκεφτείτε αυτό
να αφορούσε εµπλοκή κυβερνητικών στελεχών.

Δεν είδα την ίδια ευαισθησία επί των ηµερών της κυβέρνησης
ΣΥΡΙΖΑ όταν επί τέσσερα χρόνια γίνονταν έρευνες, υποτίθεται,
για να βρεθεί µια αίθουσα κατάλληλη, προκειµένου να εκδικαστεί
η άλλη πολύκροτη υπόθεση της Χρυσής Αυγής.

Δεν είδα καµµία ιδιαίτερη ευαισθησία να εκφράζεται για το γε-
γονός ότι οι υποθέσεις για το Μάτι ακόµα εκδικάζονται. Και εδώ
έχουµε µια περίπτωση, µια τραγωδία που πλήγωσε την Ελλάδα,
που, όµως, η δικαιοσύνη προχωράει µε γοργούς ρυθµούς και
σύντοµα θα έχουµε δίκη.

Ας αφήσουµε, λοιπόν, τη δικαιοσύνη απερίσπαστη και θα βγά-
λει αποτελέσµατα. Δεν σταµατά η δικαιοσύνη µπροστά σε κα-
νένα φυσικό ή πολιτικό πρόσωπο. Ας δείξουµε την εµπιστοσύνη
που είµαστε υποχρεωµένοι να δείχνουµε στους θεσµούς της πο-
λιτείας. Αυτό επισηµαίνω. Μόνο αν η φωνή της λογικής επικρα-
τήσει και αν οι λογικές επιλογές κυριαρχήσουν, όλα θα έρθουν
στο φως. Ουδέν κρυπτόν!

Να έρθω τώρα στο νοµοσχέδιο και να πω ότι αυτή η επικύ-
ρωση από τη Βουλή των Ελλήνων του προσχεδίου σύµβασης για
την προµήθεια επτά πυροσβεστικών αεροσκαφών είναι πάρα
πολύ σηµαντική εξέλιξη. Σηµειώνω µόνο, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, ότι ο στόλος των αεροσκαφών µας είναι γερασµένος πια.
Η ηλικία τους ξεκινάει από τα τριάντα πέντε και φτάνει στα πε-
νήντα έτη. Κι έρχεται σήµερα εδώ στο ευρωπαϊκό πλαίσιο βε-
βαίως η Κυβέρνηση να εκµεταλλευτεί τη χρηµατοδότηση και να
προµηθευτεί επτά νέα αεροσκάφη.

Αυτό, κατ’ αρχάς, θα µου επιτρέψετε να πω ότι είναι ένας
φόρος τιµής της ελληνικής πολιτείας στους δεκαεπτά πιλότους

που έχουν θυσιαστεί όλα αυτά τα χρόνια, παλεύοντας από αέρος
µε τις φλόγες που κατέστρεφαν τα δάση της χώρας. Δεκαεπτά
νέα παιδιά, χειριστές πιλότοι της Πολεµικής Αεροπορίας, αυτές
τις τελευταίες δεκαετίες έχουν θυσιαστεί, δίνοντας άνιση µάχη
και πολλές φορές αναγκασµένοι να πιλοτάρουν αεροσκάφη µε
συγκεκριµένες τεχνικές και επιχειρησιακές δυνατότητες.

Είναι λοιπόν, κύριε Υπουργέ και κύριε Υφυπουργέ, αυτό το
έργο που σήµερα ψηφίζουµε και το οποίο θα είναι στην ατζέντα
του Πρωθυπουργού στο ταξίδι του στον Καναδά τις επόµενες
µέρες ένας φόρος τιµής σε αυτά τα παλικάρια, σε αυτά τα Ελ-
ληνόπουλα που έπεσαν, και οι συνάδελφοί τους συνεχίζουν τον
πόλεµο κατά των πυρκαγιών. Διότι στο πλαίσιο της κλιµατικής
κρίσης και στο πλαίσιο της θέσεως της Ελλάδος στη Μεσόγειο
και στη Νότια Ευρώπη, ας µην τρέφουµε αυταπάτες ότι οι πυρ-
καγιές και οι γιγάντιες πυρκαγιές θα σταµατήσουν και θα εξαφα-
νιστούν. Χρειαζόµαστε, λοιπόν, τα µέσα, χρειαζόµαστε τα νέα
αεροσκάφη.

Και δεν βλέπω κανέναν λόγο για καµµιά πολιτική δύναµη να
µην ψηφίσει το σηµερινό νοµοσχέδιο για την προµήθεια επτά
νέων πυροσβεστικών αεροσκαφών που θα ενισχύσουν την ασφά-
λεια, την προστασία του πολίτη, την προστασία της ανθρώπινης
ζωής και την προστασία της περιουσίας των Ελλήνων πολιτών
σε όλο και δυσχερέστερες κλιµατολογικές συνθήκες. Αυτό δεί-
χνει ότι υπάρχει ένας προγραµµατισµός.

Ως Πρόεδρος της Επιτροπής Παραγωγής και Εµπορίου, η
µόνη κριτική που άκουσα ήταν: «Μα, θα παραδοθεί το πρώτο αε-
ροσκάφος το 2027 και θα ολοκληρωθεί η παραγγελία το 2030».
Ναι, όµως αν τώρα δεν αρχίσουµε την υλοποίηση, ποτέ δεν θα
προµηθευτούµε νέα πυροσβεστικά αεροσκάφη, διότι αυτά δεν
είναι ετοιµοπαράδοτα, όπως όλοι γνωρίζουµε. Αυτές οι παραγ-
γελίες στις γραµµές παραγωγής που κατασκευάζουν τα καλύ-
τερα πυροσβεστικά αεροσκάφη στον κόσµο λειτουργούν έτσι,
κατά παραγγελία. Και η Ελλάδα είναι από τις πρώτες ευρωπαϊκές
χώρες που θα προµηθευτεί τέτοια πυροσβεστικά αεροσκάφη.

Αλλά η θωράκιση της χώρας επί των ηµερών της σηµερινής
Κυβέρνησης δεν είναι µόνο τα πυροσβεστικά αεροσκάφη. Η προ-
µήθεια των αεροσκαφών Ραφάλ, η προµήθεια των φρεγατών
Μπελαρά, µε διακρατικές συµφωνίες, χωρίς µεσάζοντες, η ανα-
βάθµιση των αεροσκαφών F-16 και η υπόσχεση για παραγγελία
αεροσκαφών F-35, των πιο σύγχρονων στον κόσµο, δείχνει την
πρόθεση της σηµερινής Κυβέρνησης και του Πρωθυπουργού Κυ-
ριάκου Μητσοτάκη και των εκατόν πενήντα οκτώ Βουλευτών της
Νέας Δηµοκρατίας να κάνουν έναν µακροπρόθεσµο προγραµ-
µατισµό, ώστε η χώρα να είναι θωρακισµένη σε δύο κρίσιµους
τοµείς στην εθνική άµυνα, διότι δεν ζούµε και στην καλύτερη γει-
τονιά του κόσµου, και στην πολιτική προστασία, στην προστασία
των πολιτών.

Θα εξαφανιστούν, θα πάψουν οι τραγωδίες µε αυτές τις προ-
µήθειες; Όχι, αλλά αποκτούµε τα µέσα ούτως ώστε να περιορί-
σουµε τις οδυνηρές συνέπειες από τέτοιου είδους φυσικές
καταστροφές.

Γι’ αυτό µε ιδιαίτερη υπερηφάνεια ψηφίζω το σηµερινό νοµο-
σχέδιο και νοµίζω ότι δεν έχει λόγο κανένα κόµµα να µην ψηφίσει
αυτό το νοµοσχέδιο.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μία ανακοίνωση,
πριν δώσουµε τον λόγο στον επόµενο συνάδελφο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, σαράντα δύο µαθήτριες και µαθητές και πέντε
εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το Γυµνάσιο Πρίνου Τρικάλων.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο κ. Γεώργιος Στύλιος από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ (Υπουργός Κλιµατικής Κρίσης και Πο-

λιτικής Προστασίας): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να καταθέσω
κάποιες νοµοτεχνικές βελτιώσεις.

13184 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚ’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2024 13185

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ναι, κύριε Υπουργέ.
Κύριε Στύλιο, µισό λεπτό.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ (Υπουργός Κλιµατικής Κρίσης και Πο-

λιτικής Προστασίας): Κύριε συνάδελφε, ζητώ συγγνώµη. Θα
πάρω τον λόγο µόνο για τριάντα δευτερόλεπτα.

Θα καταθέσω µερικές νοµοτεχνικές βελτιώσεις που έχουν να
κάνουν µε τις παραποµπές και κάποια λεκτικά - ορθογραφικά και

µε τη δυνατότητα την εν λόγω σύµβαση να την υπογράφει και ο
Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής

Προστασίας κ. Βασίλειος Κικίλιας καταθέτει για τα Πρακτικά τις
προαναφερθείσες νοµοτεχνικές βελτιώσεις, οι οποίες έχουν ως
εξής: 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Να διανεµηθεί στις
Κοινοβουλευτικές Οµάδες.

Κύριε Στύλιο, έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο σηµερινό

νοµοσχέδιο συζητάµε την αγορά νέων αεροσκαφών Καναντέρ.
Καλούµαστε να επικυρώσουµε κάτι που προσπαθούµε να πετύ-
χουµε εδώ και δεκαετίες. Η χώρα µας θα προµηθευτεί συνολικά
επτά αεροσκάφη, πέντε από το Ταµείο Ανάκαµψης και εθνικούς
πόρους, δύο µε χρήµατα που εξασφαλίσαµε από τον ευρωπαϊκό
µηχανισµό RESCEU. 

Προχωράµε σε ένα αποφασιστικό βήµα για την αναβάθµιση
του Εθνικού Μηχανισµού Πολιτικής Προστασίας. Με απλά λόγια,
έχουµε µπροστά µας ένα νοµοσχέδιο πάνω απ’ όλα πατριωτικό.
Γιατί το αληθινά πατριωτικό καθήκον σε αυτή τη συγκυρία που
βιώνουµε µία πρωτόγνωρη κλιµατική κρίση είναι η ενίσχυση της
πολιτικής προστασίας. Και αυτό το πετυχαίνουµε µε την αναβάθ-
µιση της επιχειρησιακής δυνατότητας της Πυροσβεστικής Υπη-
ρεσίας µε σύγχρονα µέσα και την αντικατάσταση µερικών από
τα παλαιότερα αεροσκάφη µας µε νέα και σύγχρονα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν µερικούς µήνες ο Πρωθυ-
πουργός Κυριάκος Μητσοτάκης είχε επισκεφτεί τη βάση των Κα-
ναντέρ, εκεί που οι πιλότοι µας και οι τεχνικοί µας δίνουν
καθηµερινά τον καλύτερό τους εαυτό. Δεσµεύτηκε για την άµεση
απόκτηση νέων πτητικών µέσων. Τόνισε πως είναι καθήκον της
ελληνικής πολιτείας να εξασφαλίσει για τους πιλότους µας το
πιο σύγχρονο αεροσκάφος.

Σήµερα προχωράµε στο πρώτο βήµα, γιατί δεν θέλουµε να
θρηνήσουµε ξανά θύµατα. Γιατί η πατρίδα το έχει ανάγκη. Γιατί
αυτή η Κυβέρνηση ό,τι λέει στους πολίτες το κάνει. Γιατί από το
2019 που η Νέα Δηµοκρατία ανέλαβε τη διακυβέρνηση της
χώρας χτίζει µια νέα πολιτική κουλτούρα αξιοπιστίας και συνέ-
πειας. Το είπαµε, το κάναµε. Δίπλα στον πολίτη!

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα Καναντέρ είναι η αιχµή του
δόρατος του µηχανισµού δασοπυρόσβεσης. Έχουµε, όµως, ένα
ολοκληρωµένο και συνεκτικό σχέδιο για την πολιτική προστασία.
Δηµιουργήσαµε ένα καινούργιο Υπουργείο, αρµόδιο γι’ αυτή τη
µάχη, έναν αυτόνοµο οργανισµό, µε αποκλειστικό σκοπό να προ-
σαρµοστούµε στις νέες συνθήκες και ασύµµετρες απειλές, να
αναβαθµίσουµε την αποτελεσµατικότητά µας. Δηµιουργήσαµε
έναν οργανισµό που διαθέτει τις αρµοδιότητες, τους πόρους, την
τεχνογνωσία, την ικανότητα και τα τεχνικά µέσα για να εφαρµό-
σει στρατηγικές σε εθνικό επίπεδο. 

Γι’ αυτό και υλοποιείται το «ΑΙΓΙΣ», ένα εξοπλιστικό πρό-
γραµµα, που συνολικά ξεπερνά τα 2 δισεκατοµµύρια ευρώ. Είναι
το µεγαλύτερο πρόγραµµα αυτού του είδους που έχει υλοποι-
ηθεί µέχρι τώρα στη χώρα µας και που, εκτός από νέα αερο-
σκάφη, περιλαµβάνει την αγορά ελικοπτέρων, την απόκτηση
αµφίβιων και πλωτών µέσων και την προµήθεια περισσότερων
από χιλίων πυροσβεστικών οχηµάτων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αποτελεσµατική πολιτική προ-
στασία σηµαίνει άρτια και σύγχρονα τεχνικά µέσα. Σηµαίνει,
όµως, και καλά στελεχωµένες και εκπαιδευµένες δοµές. Επιβάλ-
λει, εποµένως, την ενίσχυση του Πυροσβεστικού Σώµατος µε επι-
πλέον προσωπικό.

Εκεί πράγµατι, κύριε Υπουργέ, έχουν γίνει σηµαντικά βήµατα.
Οι εννιακόσιες προσλήψεις στην Πυροσβεστική Υπηρεσία, κυ-
ρίως δασοκοµάντος, στις οποίες προχωρήσατε είναι ένα πολύ
σωστό βήµα. Ωστόσο, έµφαση πρέπει να δοθεί και στην εκπαί-
δευση, στη συνεχή και σύγχρονη, έτσι ώστε οι πυροσβέστες µας
να µπορούν να ανταποκριθούν στις απαιτήσεις των καιρών.

Πάµε κόντρα στη στασιµότητα. Επιλέγουµε τη δράση, όχι τον
εφησυχασµό. Επενδύουµε στη συνεχή επανεκπαίδευση και κα-
τάρτιση των στελεχών. Στοχεύουµε στη βελτίωση των ικανοτή-
των τους, στην προετοιµασία τους, στην ετοιµότητά τους.

Και εµείς, όµως, ως κοινωνία οφείλουµε να κάνουµε καθηµε-
ρινό µας βίωµα την πρόληψη, να µάθουµε να προλαµβάνουµε
την καταστροφή και όχι απλώς να την αντιµετωπίζουµε ή να τη
διαχειριζόµαστε. Χρειάζεται να επιστρατεύσουµε όλες µας τις
δυνάµεις, να αξιοποιήσουµε κάθε δυνατό πόρο, να µην αφή-
σουµε κανένα κονδύλι και πρόγραµµα αναξιοποίητο. Φέτος γίνε-

ται µια µεγάλη προσπάθεια δηµιουργίας ενός εκτεταµένου δι-
κτύου αντιπυρικών ζωνών. Αναφέρθηκαν οι Υπουργοί.

Έχω µιλήσει πολλές φορές ξανά για κάτι που γνωρίζω από
πρώτο χέρι από τη θητεία µου στο Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων. Η Ελλάδα διαθέτει πόρους άνω των 200 εκα-
τοµµυρίων ευρώ από το ΠΑΑ για την πρόληψη και τη
δασοπροστασία. Είναι χρήµατα ευρωπαϊκά, που έχουν ως τελικό
αποδέκτη κυρίως τους δήµους της χώρας µας. Από αυτά σχεδόν
τα µισά µέχρι τώρα έµεναν αναξιοποίητα. Δεν έχουµε αυτή την
πολυτέλεια πλέον.

Η κλιµατική κρίση έχει τεράστιο κόστος, οικονοµικό, κοινωνικό,
ανθρώπινο. Η σωστή προετοιµασία, η επιστράτευση όλων µας,
είναι ο µοναδικός τρόπος να προστατεύσουµε τον πλούτο της
πατρίδας µας, το περιβάλλον µας, τη φύση. Το οφείλουµε στις
επόµενες γενιές, στα παιδιά µας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καλούµαστε να πάρουµε απο-
φάσεις που αφορούν το µέλλον, που διαµορφώνουν την αποτε-
λεσµατικότητα της εθνικής µας στρατηγικής σε ορίζοντα
δεκαετιών σε ένα ζήτηµα που δεν χωράνε κοµµατισµοί και µικρο-
πολιτικά συµφέροντα, που οφείλουµε όλοι να δείξουµε υπευθυ-
νότητα και πατριωτική συνείδηση, να στείλουµε ένα µήνυµα
ενότητας στην ελληνική κοινωνία.

Γι’ αυτό µε υπερηφάνεια υπερψηφίζω το σηµερινό νοµοσχέ-
διο. Γι’ αυτό και σας καλώ να υπερψηφίσετε το νοµοσχέδιο.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλούµε στο Βήµα
την κ. Αντωνίου Μαρία από τη Νέα Δηµοκρατία.

ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 21 Μαρτίου

σήµερα, Παγκόσµια Ηµέρα Δασών! Και επιτρέψτε µου, λόγω της
επιστηµονικής µου ιδιότητας ως δασολόγου-περιβαλλοντολό-
γου, να σταθώ ιδιαίτερα στη µέρα αυτή και στο ουσιαστικό εκ-
κωφαντικό νόηµά της.

Φέτος η Παγκόσµια Ηµέρα Δασών έχει θέµα: «Δάση και καινο-
τοµία, νέες λύσεις για έναν καλύτερο κόσµο». Και αυτό το µή-
νυµα µετουσιώνεται σε κάλεσµα εγρήγορσης και δράσης προς
την κατεύθυνση της αξιοποίησης όλων των τεχνολογικών καινο-
τοµιών για τα δάση µας, µε στόχο την αντιµετώπιση της αυξανό-
µενης απειλής της αποψίλωσης των δασών, της υποβάθµισης
των οικοτόπων και της κλιµατικής αλλαγής.

Αυτή τη µέρα συζητάµε στην Ολοµέλεια ένα θέµα που αφορά
στην ενίσχυση των µέσων που διαθέτει η χώρα µας στον αγώνα
για την αντιµετώπιση της κλιµατικής αλλαγής και της προστασίας
των δασών, που είναι η πηγή της ζωής για τον άνθρωπο, δηλαδή
την έγκριση του σχεδίου σύµβασης για την προµήθεια των αε-
ροσκαφών 515, γνωστών ως Καναντέρ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι δυστυχώς αδιαµφισβήτητο
γεγονός ότι η κλιµατική αλλαγή είναι πλέον απτή πραγµατικό-
τητα και εµείς, ήδη, υφιστάµεθα εδώ στη χώρα µας τις δυσµενείς
και αρκετές φορές καταστροφικές συνέπειές της.

Αν κάτι µας δίδαξαν τα ακραία καιρικά φαινόµενα του προ-
ηγούµενου έτους, στα οποία περιλαµβάνονται φυσικά και οι δα-
σικές πυρκαγιές, είναι ότι το πιο αποτελεσµατικό µέσο αντι-
µετώπισής τους είναι η επένδυση µε ορθά δοµηµένο σχεδιασµό
στην πρόληψη, ώστε να µη χρειαστεί να φτάσουµε στη δεύτερη
φάση της επέµβασης και της καταστολής.

Η πρόληψη είναι άµεσα συνδεδεµένη µε την ενίσχυση των
µέσων που χρησιµοποιεί η πολιτική προστασία προκειµένου να
είναι εφικτή η αρτιότερη διαχείριση.

Η αναδιαµόρφωση των δοµών της πολιτικής προστασίας µέσα
και από την προµήθεια του νέου εξοπλισµού είναι ένα από τα
όπλα µας στη µάχη κατά της κλιµατικής αλλαγής, µια µάχη που
δίνεται στο πεδίο της ανθεκτικότητας.

Οφείλουµε να προσαρµοστούµε στα νέα δεδοµένα, να γίνουµε
πιο ανθεκτικοί και να βρισκόµαστε µπροστά από τις εξελίξεις
στον κρίσιµο τοµέα της κλιµατικής αλλαγής. Να έχουµε οργανω-
µένο σχέδιο και να αντιµετωπίσουµε µε στοχευµένη, µελετηµένη
µέχρι την τελευταία της λεπτοµέρεια πολιτική. Μετά, λοιπόν, από
πενήντα χρόνια η χώρα µας αποκτά τα τελευταίας γενιάς πτητικά
µέσα αεροπυρόσβεσης. Μετά από πενήντα χρόνια εκσυγχρονί-
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ζεται και ανανεώνεται ο στόλος των πυροσβεστικών αεροσκα-
φών και εξασφαλίζεται µεγαλύτερη αποδοτικότητα και αποτελε-
σµατικότητα των δυνάµεων πυρόσβεσης. Και αυτό είναι
αποτέλεσµα, αγαπητοί συνάδελφοι, συγκροτηµένου πολιτικού
σχεδίου της Κυβέρνησης του Κυριάκου Μητσοτάκη, του Πρωθυ-
πουργού της χώρας και των Υπουργών µας. Εσείς ή δεν το βλέ-
πετε ή δεν θέλετε να το δείτε.

Η χώρα µας ευθυγραµµίζεται απόλυτα µε τους στόχους του
Ευρωπαϊκού Μηχανισµού Πολιτικής Προστασίας. Η συµφωνία,
λοιπόν, προβλέπει την αγορά πέντε αεροσκαφών τύπου 515
µέσω του εξοπλιστικού προγράµµατος «ΑΙΓΙΣ» για τις ανάγκες
της πυροσβεστικής αλλά και δύο ακόµα, σύνολο επτά, µέσω του
Μηχανισµού Πολιτικής Προστασίας της Ευρωπαϊκής Ένωσης.
Τα δύο τελευταία θα έχουν ως έδρα την Ελλάδα και θα επιχει-
ρούν κανονικά στη χώρα µας. Όµως θα έχουν ως προτεραιότητα
τις αποστολές της ευρωπαϊκής βοήθειας σε περίπτωση µεγάλων
πυρκαγιών σε άλλη χώρα. Και η χώρα µας είναι η πρώτη που ει-
σέρχεται στη φάση υλοποίησης της σύµβασης προµήθειας αε-
ροσκαφών, εγκαινιάζοντας το στρατηγικό πλαίσιο συνεργασίας
της Ευρωπαϊκής Ένωσης µε τον Καναδά για την ανανέωση και
ενδυνάµωση του στόλου των εναέριων πυροσβεστικών µέσων
των µελών του ευρωπαϊκού µηχανισµού.

Η ευρωπαϊκή συµµετοχή και αρωγή στην ενίσχυση του στόλου
των µελών εκδηλώνεται έµπρακτα όχι µόνο µε την εξασφάλιση
ενός κοινού µηχανισµού προµήθειας αλλά και µε την χρηµατο-
δότηση αγοράς δύο αεροσκαφών για τη συµµετέχουσα χώρα
που είναι η Ελλάδα.

Έχοντας, λοιπόν, όλα αυτά υπ’ όψιν, τα εξόχως σηµαντικά, η
κριτική των συναδέλφων της Αντιπολίτευσης εστιάζεται στο τι θα
πράξει η Κυβέρνηση µέχρι την αύξηση των αεροσκαφών στη
χώρα µας, αλλά όχι στην ουσία της σύµβασης. Και το 2018 δεν
είχαµε το «112», αγαπητοί, που το ξέρετε ότι βοήθησε και στην
πρόληψη και στην καταστολή και στη σωτηρία ανθρώπινων
ζωών. Θεωρώ ότι η κριτική σας είναι κοντόφθαλµη. Ναι, όντως,
δεν έχουµε αυτή τη στιγµή τα εναέρια, αλλά θα τα έχουµε πολύ
σύντοµα, όπως κάναµε και µε το «112». Ό,τι είχαµε υποσχεθεί,
το κάνουµε πράξη. Όπως δήλωσε, λοιπόν, ο ίδιος ο Πρωθυπουρ-
γός στις επόµενες µέρες που θα βρίσκεται στον Καναδά για την
ολοκλήρωση της συµφωνίας προµήθειας των Καναντέρ, πρόκει-
ται για µια µεγάλη πρωτοβουλία η αγορά τους για την Ελλάδα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για εµάς, την Κυβέρνηση η προ-
στασία των δασών και του περιβάλλοντος και κατ’ επέκταση της
ανθρώπινης ζωής και της περιουσίας δεν είναι αντικείµενο µικρο-
πολιτικού οφέλους, για την ικανοποίηση κοντόφθαλµων ψηφο-
θηρικών σκοπιµοτήτων, αλλά ύψιστο διακύβευµα επί του οποίου
δεν χωρούν εκπτώσεις και το οποίο προασπιζόµαστε και θα προ-
ασπιζόµαστε µε κάθε πρόσφορο µέσο. Αν για εσάς αξία είναι ο
χρόνος παράδοσης των αεροσκαφών, για εµάς αξία έχει η αν-
θρώπινη ζωή. Όπως βλέπετε ξεκινάµε από διαφορετική αξιακή
βάση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουµε µπροστά µας ένα σχέ-
διο νόµου που κάνει ουσιαστικά βήµατα στη θωράκιση της
χώρας από τις καταστροφικές πυρκαγιές. Γι’ αυτό θεωρώ ότι το
συγκεκριµένο νοµοσχέδιο υπερβαίνει τις κοµµατικές γραµµές.
Και σας καλώ -όπως το βλέπω- να υπερψηφίσουµε, γιατί έχει
µόνο µία ενιαία οριοθέτηση και κοινό παρονοµαστή το εθνικό
συµφέρον. Είναι ένα νοµοσχέδιο που µας αφορά όλους. Αφορά
τη χώρα που θέλουµε να ζήσουν τα παιδιά µας. Είναι ένα θέµα
εθνικής σηµασίας, απαλλαγµένο από κοµµατικά πρόσηµα µε
µόνο πρόσηµο το θετικό για την ασφάλεια της ανθρώπινης ζωής
και της περιουσίας, οι οποίες συνιστούν θεµελιώδεις και συνταγ-
µατικά επιβεβληµένες υποχρεώσεις κάθε δηµοκρατικού κρά-
τους.

Σας ευχαριστώ πολύ. Υπερψηφίζω το νοµοσχέδιο.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα
ο κ. Σπυρίδων Κουλκουδίνας από τη Νέα Δηµοκρατία.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΚΟΥΛΚΟΥΔΙΝΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρίες και κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα
ξεκινήσω την οµιλία µου ευχόµενος ταχεία ανάρρωση στον πι-

λότο του αεροσκάφους που συνετρίβη χθες στη Ψαθούρα.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Αντιπολίτευση ακόµα και µε

µείζονος σηµασίας ζητήµατα, όπως είναι η ενίσχυση των υποδο-
µών της πολιτικής προστασίας δεν µπορεί να αποβάλει µε τίποτα
µικροκοµµατικού χαρακτήρα λογικές. Οι λογικές αυτές αποτυ-
πώνονται σε µια µηδενιστική και ισοπεδωτική ρητορική κάποιες
φορές. Όπως, επίσης, αποτυπώνονται µε µια προσπάθεια επί-
κλησης στο συναίσθηµα από τον κ. Βελόπουλο, µιας και µια
φορά την εβδοµάδα ο κ. Βελόπουλος θυµάται τον πρώην Πρω-
θυπουργό, τον Κώστα Καραµανλή, και τις εθνικές του προσπά-
θειες την περίοδο 2004 - 2009. Να θυµίσω ότι ο κ. Βελόπουλος
αντιπολιτευόταν τον κ. Καραµανλή και τώρα µάλλον τον υπερα-
σπίζεται, απ’ ότι έχω καταλάβει. Δεν µπορούµε να καταλάβουµε
τι ακριβώς κάνει. Αντί για επίκληση στο συναίσθηµα ο κ. Βελό-
πουλος, θα έπρεπε να ασχοληθεί µε την επίκληση στη λογική.
Γιατί αυτή είναι η λογική πορεία ενός πολιτικού.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, φαντάζοµαι πως δεν υπάρχει
καµµία αµφιβολία ότι το νοµοσχέδιο για την προµήθεια επτά και-
νούργιων πυροσβεστικών αεροσκαφών και συναφών ειδών και
υπηρεσιών µεταξύ του Υπουργείου Κλιµατικής Κρίσης και Πολι-
τικής Προστασίας και της κρατικής εταιρείας του Καναδά απο-
τελεί µία απαραίτητη εθνική ανάγκη. Ουσιαστικά η προµήθεια
των συγκεκριµένων αεροσκαφών αποτελεί επιστέγασµα και συ-
νέχεια µιας συµφωνίας-πλαίσιο ανάµεσα στην Ευρωπαϊκή
Ένωση και την κρατική εταιρεία του Καναδά, προκειµένου να ενι-
σχυθεί ο στόλος των εναέριων πυροσβεστικών µέσων του Ευρω-
παϊκού Μηχανισµού Πολιτικής Προστασίας.

Για τη συγκεκριµένη προµήθεια υπάρχει ευρωπαϊκή χρηµατο-
δότηση µέσω της Ευρωπαϊκής Τράπεζας Επενδύσεων και το
εταιρικό σύµφωνο για το πλαίσιο ανάπτυξης. Είναι χαρακτηρι-
στικό ότι δύο από τα συνολικά επτά αεροσκάφη θα χρηµατοδο-
τηθούν από το RESCEU, δηλαδή, το ενιαίο ευρωπαϊκό σύστηµα
για την αντιµετώπιση των φυσικών καταστροφών.

Την ίδια στιγµή το κάθε κράτος-µέλος διατηρεί τη δυνατότητα
επιλογής χρηµατοδότησης µε εθνικούς πόρους για να ενισχύσει
τις δικές του υποδοµές. Οι χρόνοι παράδοσης για τη χώρα µας
των συγκεκριµένων αεροσκαφών µε βάση τη σύµβαση είναι δύο
αεροσκάφη το 2027, από ένα αεροσκάφος το 2028 και το 2029
και τρία αεροσκάφη το 2030, όπου και θα ολοκληρωθεί ο στόλος
των συγκεκριµένων αεροσκαφών. Και, βέβαια, φέτος είναι σε
εξέλιξη η µίσθωση εναέριων µέσω του µηχανισµού του ΝΑΤΟ για
να καλυφθούν οι ανάγκες.

Η κλιµατική αλλαγή αλλά και οι ιδιαίτερες συνθήκες που επι-
κρατούν στον ευρωπαϊκό νότο και όχι µόνο, επιβάλλουν να απο-
τελέσει η Πολιτική Προστασία µία από τις κορυφαίες
προτεραιότητες. Υπενθυµίζουµε ότι το Σεπτέµβριο του 2021 µε
πρωτοβουλία του ίδιου του Πρωθυπουργού δηµιουργήθηκε το
Υπουργείο Πολιτικής Προστασίας. Και στην πρώτη θητεία αυτής
της Κυβέρνησης έγιναν µεγάλα και σηµαντικά βήµατα για την ενί-
σχυση του µηχανισµού πολιτικής προστασίας. Αναφέροµαι στην
ενίσχυση του Πυροσβεστικού Σώµατος µε δασοκοµάντος, στη
µίσθωση εναέριων µέσων δασοπυρόσβεσης για να καλυφθούν
επιχειρησιακές ανάγκες, καθώς επίσης και στην αύξηση των κον-
δυλίων προς τους δήµους. 

Θα πρέπει επίσης να υπενθυµίσω ότι µε την προσωπική πα-
ρέµβαση και προσπάθεια του Πρωθυπουργού εξασφαλίστηκαν
πριν από τρία χρόνια πόροι συνολικού ύψους 2,9 δισεκατοµµυ-
ρίων ευρώ, προκειµένου να υλοποιηθεί το µεγαλύτερο πρό-
γραµµα ενίσχυσης του εξοπλισµού και των υποδοµών της
Πολιτικής Προστασίας που έχει συµβεί ποτέ στη χώρα.

Είναι ένα τεράστιο όσο και φιλόδοξο πρόγραµµα, που περι-
λαµβάνει την προµήθεια πυροσβεστικών αεροσκαφών και ελικο-
πτέρων, τη δηµιουργία και ανάπτυξη εναέριων κέντρων επιχει-
ρήσεων, την προµήθεια πλωτών µέσων και πάνω από χιλίων πυ-
ροσβεστικών οχηµάτων. Επιπλέον την ενίσχυση του µηχανισµού
πολιτικής προστασίας µε ραντάρ και µετεωρολογικούς σταθ-
µούς, την ανάπτυξη και την αναβάθµιση του «112» µε ενσωµα-
τωµένες τεχνολογίες νέας γενιάς και συστήµατα για την
πρόληψη και αντιµετώπιση φυσικών καταστροφών µε βάση την
τεχνητή νοηµοσύνη. Περιλαµβάνει επίσης ένα πολυσχιδές και
αποτελεσµατικό εθνικό σχέδιο διαχείρισης αλλά και την ανά-
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πτυξη µοντέλων πρόγνωσης φυσικών καταστροφών µε drones
και εφαρµογές ροµποτικής, καθώς επίσης και σχέδια εκκενώ-
σεων βασισµένα στη τεχνητή νοηµοσύνη καθώς και πολλά άλλα.
Δεν θα µου έφταναν ούτε είκοσι επτά λεπτά για να τα αναπτύξω. 

Επειδή διατυπώνεται επίσης κριτική για τον τοµέα της πρόλη-
ψης και τον συντονισµό, θα αρκεστώ µόνο να επισηµάνω ότι για
πρώτη φορά, το τονίζω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για πρώτη
φορά αντιµετωπίζεται µια χρόνια παθογένεια που σχετίζεται µε
τις αντιπυρικές ζώνες. Αναφέροµαι φυσικά στον ενιαίο συντονι-
σµό ανάµεσα στο Υπουργείο Περιβάλλοντος, το Πυροσβεστικό
Σώµα, τον ΔΕΔΔΗΕ και τον ΑΔΜΗΕ για τη διάνοιξη των αντιπυ-
ρικών ζωνών στα δάση. 

Πρέπει επίσης να επισηµανθεί ότι αυστηροποιήθηκαν οι ποινές
για τους εµπρησµούς των δασών. Ως αποτέλεσµα πιθανώς
αυτής της αυστηροποίησης έχουµε, αν δεν κάνω λάθος, κύριε
Υπουργέ, µια µείωση το πρώτο τρίµηνο του 2024 στους εµπρη-
σµούς και στις φωτιές. Και βέβαια εξέχουσα θέση σε αυτόν τον
σχεδιασµό έχει η ενίσχυση του Πυροσβεστικού Σώµατος µε εν-
νιακόσιες ενενήντα προσλήψεις, αλλά και η αύξηση της δύναµης
των µονάδων των δασοκοµάντος. 

Όλα αυτά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνονται γιατί η ίδια
η κλιµατική κρίση καθιστά ακόµα πιο δύσκολη την επικείµενη αν-
τιπυρική περίοδο, αφού ο φετινός χειµώνας ήταν ο θερµότερος
των πολλών τελευταίων ετών. Υπήρξε τεράστια ανοµβρία, τα
εδάφη είναι ξερά και σίγουρα θα υπάρχουν προβλήµατα τα
οποία θα κληθούµε να αντιµετωπίσουµε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο δεν θα υπερψη-
φιστεί µόνο από τους Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας. Η έγ-
κριση της προµήθειας των νέων πυροσβεστικών αεροσκαφών
δεν αφορά µόνο το Κοινοβούλιο, το ποιοι θα ψηφίσουν υπέρ,
ποιοι θα καταψηφίσουν ή το ποιοι θα είναι απλά παρόντες. Το
συγκεκριµένο νοµοσχέδιο έχει τη συναίνεση της µεγάλης πλει-
οψηφίας του ελληνικού λαού που αντιλαµβάνεται ότι υπάρχει µια
σοβαρή, συγκροτηµένη Κυβέρνηση που αποτιµά τους κινδύνους,
λειτουργεί υπεύθυνα και µεθοδικά, εντοπίζει τα προβλήµατα και
γι’ αυτόν τον λόγο ενισχύει τον µηχανισµό της Πολιτικής Προ-
στασίας. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει και ο
κ. Παναγής Καππάτος από τη Νέα Δηµοκρατία και µένουν άλλοι
δύο οµιλητές για να ολοκληρωθεί ο κατάλογος. Δεν έχει δηλωθεί
µέχρι τώρα πρόθεση από τους εισηγητές ή τους ειδικούς αγο-
ρητές για δευτερολογίες, αλλά όποιος επιθυµεί καλό είναι να συ-
νεννοηθεί µε το Προεδρείο. Μετά θα κλείσει τη συνεδρίαση ο
Υπουργός.

Ορίστε, κύριε Καππάτε, έχετε τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΗΣ ΚΑΠΠΑΤΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρία και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σή-

µερα ένα νοµοσχέδιο το οποίο συµβάλλει άµεσα στην προστασία
της ανθρώπινης ζωής, του περιβάλλοντος, αλλά και των περιου-
σιών των πολιτών. Μισό αιώνα µετά την τελευταία φορά που η
χώρα µας απέκτησε εννέα Καναντέρ CL-215 το 1974, προχωράµε
στην απόκτηση τελευταίας γενιάς Καναντέρ 515 σε µια συµφω-
νία-πλαίσιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης και των κρατών-µελών µε
την καναδική κυβέρνηση και την εταιρεία η οποία πλέον τα κα-
τασκευάζει. Θεωρώ ότι είναι ιστορική µέρα η σηµερινή. Γίνεται
ένα σηµαντικό βήµα για την ανανέωση του στόλου, µεσούσης
της κλιµατικής κρίσης και συνδυαστικά µε τα πολύ σηµαντικά ζη-
τήµατα που σχετίζονται µε την προστασία της ανθρώπινης ζωής,
των περιουσιών και της οικολογίας. Τολµώ να πω ότι είµαστε πε-
ρήφανοι για το εν λόγω νοµοσχέδιο. 

Ο εναέριος στόλος δασοπυρόσβεσης εµφανίζει ελλείψεις ως
προς το πλήθος αλλά και αδυναµίες αναφορικά µε τον µηχανο-
κίνητο εξοπλισµό που φέρει. Αυτό το έχουµε δει το ζούµε κυρίως
τους καλοκαιρινούς µήνες. Όλοι εµείς εδώ και συνολικά η κοι-
νωνία τους θερινούς µήνες ζούµε το αίσθηµα της ανασφάλειας
της επάρκειας των µέσων δασοπυρόσβεσης. Βλέπουµε την αγω-
νία των συµπολιτών µας, η οποία προκύπτει από τις έντονες πυρ-
καγιές που εκδηλώνονται κάθε χρόνο ως συνέπεια κυρίως και
της κλιµατικής κρίσης. Ακούµε τα σχόλιά τους για τις ελλείψεις

της δασοπυρόσβεσης αλλά και τους Έλληνες αεροπόρους που
µιλούν για την παλαιότητα του στόλου. Όπως εξάλλου έχει αρ-
µοδίως διαπιστωθεί από σχετική έκθεση του Συµβουλίου Επιτε-
λικού Σχεδιασµού του Πυροσβεστικού Σώµατος, ο εναέριος
στόλος δασοπυρόσβεσης εµφανίζει ελλείψεις ως προς το πλή-
θος και αδυναµίες αναφορικά µε τον µηχανοκίνητο εξοπλισµό
που φέρει.

Πρόκειται αναµφίβολα για µια θετική σύµβαση, για την οποία
και εγώ προσωπικά και συνολικά η Κυβέρνηση της Νέας Δηµο-
κρατίας δεν µπορούµε να εντοπίσουµε λόγους για τους οποίους
κάποιοι από τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης δεν θα υπερψηφί-
σουν.

Για να απαντήσω στο σχόλιο του συναδέλφου, κ. Δελή, του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος νωρίτερα σήµερα αναφορικά µε τις
φωτιές στην Κεφαλλονιά και τις ελλείψεις προσωπικού, θα ήθελα
να υπενθυµίσω ότι λίγο πριν τις γιορτές των Χριστουγέννων εδώ
σ’ αυτήν την Αίθουσα ψηφίσαµε τη δηµιουργία νέων ειδικών µο-
νάδων δασικών επιχειρήσεων, τις ΕΜΟΔΕ, µια ιδιαίτερη κατηγο-
ρία προσωπικού απολύτως απαραίτητη και αναγκαία. Η µία
µάλιστα εξ αυτών θα έχει τον επόµενο µήνα έδρα στην Κεφαλ-
λονιά, τον τόπο που εκλέγοµαι, καταδεικνύοντας έτσι την απο-
φασιστικότητα της Κυβέρνησης για την επιχειρησιακή
ενδυνάµωση και την αντιµετώπιση συµβάντων εκδήλωσης πυρ-
καγιάς τόσο σε έµψυχο δυναµικό όσο και σε υλικοτεχνικές υπο-
δοµές, ειδικά όταν πρόκειται για την Κεφαλλονιά, ένα νησί
εξαιρετικά εκτεθειµένο στις φυσικές καταστροφές. 

Να θυµίσω εδώ και το ANTINERO 3 που θα «τρέξει» τη φετινή
σεζόν, που για την Κεφαλλονιά έχει έναν προϋπολογισµό πρω-
τάκουστο, για πρώτη φορά στα χρονικά 4.404.450 ευρώ, που
προβλέπει δηµιουργία αντιπυρικών ζωνών για κάλυψη συνολικής
έκτασης δύο χιλιάδων εκατόν ενενήντα στρεµµάτων και καθαρι-
σµό δασών σε διακόσια ογδόντα ένα περίπου στρέµµατα. Αυτά
δεν είχαν ξαναγίνει τουλάχιστον στο νησί µου ποτέ.

Κοιτώντας ευρύτερα την ελληνική επικράτεια και µε δεδοµένο
ότι ο γεωγραφικός χαρακτήρας της χώρας επιτρέπει την αξιο-
ποίηση του θαλάσσιου ύδατος στην κατάσβεση των πυρκαγιών
στα δάση µέσω υδροληψίας µε τα εν λόγω αεροσκάφη, η υλο-
ποίηση του υπό κρίση σχεδίου σύµβασης αποτελεί σηµαντικό
βήµα υλοποίησης της ανανέωσης του στόλου και της ουσιαστι-
κής ενδυνάµωσης των ίδιων µέσων πυρόσβεσης. Αυτός ο γεω-
γραφικός χαρακτήρας που προείπα, σε συνδυασµό µε το ότι τα
περισσότερα εύφλεκτα δασικά οικοσυστήµατα βρίσκονται σχε-
τικά κοντά στην παραλία ζώνη, έχει καθορίσει τον χαρακτήρα της
αεροπυρόσβεσης στη χώρα µας και έχει αναδείξει τα αερο-
σκάφη ως το κύριο µέσο καταστολής των πυρκαγιών από τον
αέρα.

Λαµβάνοντας υπ’ όψιν τους παραπάνω λόγους, το νοµοσχέδιο
προτείνει την προµήθεια επτά νέων αεροσκαφών τύπου DHC-
515. Τα δύο αξίας 100 εκατοµµυρίων ευρώ πληρώνονται από την
Ευρωπαϊκή Ένωση, όπως και για τις υπόλοιπες χώρες, Γαλλία,
Κροατία, Πορτογαλία, Ισπανία, Ιταλία που προµηθεύονται Καναν-
τέρ. Τα υπόλοιπα πέντε θα καλυφθούν από το Ταµείο Ανάκαµψης
και Ανθεκτικότητας και από άλλους ευρωπαϊκούς και εθνικούς
πόρους. Η αξιολογούµενη προσπάθεια θα αντικαταστήσει µερι-
κώς και θα συµπληρώσει τα υφιστάµενα έντεκα αεροσκάφη
τύπου CL-215. Επιπλέον, αναµένεται να συµβάλει δραστικά στην
αύξηση της επιχειρησιακής ικανότητας και απόδοσης του εναέ-
ριου πυροσβεστικού στόλου, καθώς τα αεροσκάφη θεωρούνται
το βασικότερο εναέριο δασoπυροσβεστικό µέσο της χώρας µας. 

Ο προτεινόµενος τύπος αεροσκαφών παρέχει συγκριτικά πλε-
ονεκτήµατα έναντι του υφιστάµενου σε ποιοτικά χαρακτηριστικά.
Ενδεικτικά αναφέρω την ικανότητα µεταφοράς µεγαλύτερου
ωφέλιµου φορτίου νερού ή και επιβραδυντικού υγρού, τον µεγα-
λύτερο χρόνο πτήσης της αποστολής, τα σύγχρονα συστήµατα
αεροναυτιλίας που διαθέτουν, καθώς και το µέγιστο βάρος απο-
γείωσης. Ακόµη, τα αεροσκάφη αυτά, λόγω της µεγαλύτερης αυ-
τονοµίας που διαθέτουν, µπορούν να επαναλαµβάνουν τη
διαδικασία ρίψης νερού ή επιβραδυντικού αφρού χωρίς να επι-
στρέφουν στη βάση για ανεφοδιασµό. 

Τέλος, αναφορικά µε τα οικονοµικά οφέλη της δαπάνης, έχει
καταγραφεί σηµαντική µείωση στο κόστος ώρας πτήσης των

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚ’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2024 13189



προτεινόµενων αεροσκαφών τύπου DHS-515 συγκριτικά µε αυτό
των αεροσκαφών CL-215. Υπό το πρίσµα αυτό η συνάρτηση του
κόστους της ρύθµισης σε σχέση µε τις πηγές χρηµατοδότησης
και το γενικότερο κοινωνικό όφελος από την ανανέωση του στό-
λου καθιστά την ποιοτική αποτίµηση του νόµου και του σχεδίου
σύµβασης ιδιαιτέρως θετική για το κοινωνικό σύνολο. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, ο τρέχων εξοπλισµός αποτελείται από
έντεκα Καναντέρ CL-215 που είναι πλέον των σαράντα χρόνων
και επτά Καναντέρ CL-415 πλέον των είκοσι χρόνων, τα οποία
λόγω της παλαιότητάς τους δεν επαρκούν να καλύψουν τις αυ-
ξηµένες ανάγκες του Σώµατος, οι οποίες προκύπτουν ως απόρ-
ροια της κλιµατικής αλλαγής που έχει αυξήσει σηµαντικά τον
αριθµό και τη σοβαρότητα των δασικών πυρκαγιών που εκδηλώ-
νονται κάθε χρόνο στη χώρα µας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Μισό λεπτό θα χρειαστώ, κύριε Πρόεδρε.
Όπως είναι αναµενόµενο, ανάλογα µε την παλαιότητα τους,

τα αεροσκάφη παρουσιάζουν αυξηµένες ανάγκες στη συντή-
ρηση τους και επιβαρυµένη εικόνα ως προς τη βιωσιµότητά τους
φαινόµενα τα οποία επηρεάζουν αρνητικά την ανάληψη αποστο-
λών. Η συνεχής συντήρηση που απαιτεί ο υφιστάµενος εναέριος
εξοπλισµός συχνά αντανακλάται είτε στην παράταση του χρόνου
που βρίσκονται καθηλωµένα λόγω επισκευών ή στη µαταίωση
πτήσεων λόγω µη διαθεσιµότητας, προβλήµατα που δυσχεραί-
νουν σηµαντικά τη δράση αεροπυρόσβεσης ιδίως κατά την κα-
λοκαιρινή περίοδο όπου ο κίνδυνος και η συχνότητα εµφάνισης
πυρκαγιών είναι ιδιαίτερα αυξηµένες. 

Σας καλώ, λοιπόν, να στηρίξετε το παρόν σχέδιο νόµου της
προµήθειας των νέων Καναντέρ η οποία αφ’ ενός εξασφαλίζει
την αυτονοµία της χώρας µας αναφορικά µε την κάλυψη των
αναγκών στον τοµέα της εναέριας πυρόσβεσης, αφ’ ετέρου αφή-
νει µια παρακαταθήκη για το Πυροσβεστικό Σώµα, για τους συµ-
πολίτες µας, για τη χώρα αλλά και για τις επόµενες γενιές. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα

ο κ. Κτιστάκης Ελευθέριος από τη Νέα Δηµοκρατία. 
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΚΤΙΣΤΑΚΗΣ: Ευχαριστώ κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι, ως ο προτελευταίος των

οµιλητών θα επιχειρήσω να συνοψίσω τι καλούµαστε σήµερα να
ψηφίσουµε. Είναι µια αγορά πυροσβεστικών αεροσκαφών µετά
από πολλά χρόνια. Γιατί γίνεται αυτή η αγορά µετά από πολλά
χρόνια; Έχει τεθεί και ενώπιόν σας το ζήτηµα αυτό σε παλαιότε-
ρες συνεδριάσεις. Ενώπιον όλων µας. Γίνεται γιατί δεν κατα-
σκευάζονταν αυτά τα αεροπλάνα. Δεν υπήρχε γραµµή
παραγωγής. Αυτό ήταν ένα πολύ µεγάλο πρόβληµα εδώ και αρ-
κετά χρόνια. 

Είναι απαραίτητη αυτή η αγορά; Νοµίζω ότι δεν χρειάζεται να
απαντήσουµε. Είναι απαραίτητη. Νοµίζω ότι η αεροπυρόσβεση
είναι άκρως σηµαντική στο όλο σύστηµα της πυρόσβεσης και τα
συγκεκριµένα αεροπλάνα έχουν αποδείξει ότι ταιριάζουν σε µας.
Είναι, δηλαδή, απαραίτητη η αγορά αυτών των σκαφών; Ανέλυσε
προηγουµένως ο Υπουργός αρκετά εδώ αλλά και στην επιτροπή
τα πλεονεκτήµατα αυτών και τα µειονεκτήµατα κάποιων άλλων
τύπων. Εγώ πέρυσι το καλοκαίρι σε δύο πυρκαγιές κοντά στη
Θήβα που είχα και την τύχη να συνεργαστώ µε τον κύριο Υφυ-
πουργό, κ. Τουρνά. Να πω µόνο από προσωπική άποψη πόσο ση-
µαντικό ήταν το γεγονός ότι τα αεροσκάφη αυτά, τα παλιά
Καναντέρ που έχουµε σήµερα, µπορούσαν και έπαιρναν νερό,
είτε από την Υλίκη είτε από τη θάλασσα που ήταν πάρα πολύ
κοντά και κάνανε πολύ γρήγορα πάρα πολλές λήψεις. 

Είναι επωφελής αυτή η αγορά για µας, για τη χώρα µας; Όπως
έχει ειπωθεί πολλές φορές σήµερα αλλά και στην επιτροπή απο-
τελεί µέρος, το ξεκίνηµα αν θέλετε, µιας συµφωνίας πλαισίου
που έχει κάνει η Ευρωπαϊκή Ένωση µε τη χώρα του Καναδά. Και
γι’ αυτό συµβάλλεται στην προκειµένη περίπτωση µια κρατική
καναδέζικη εταιρεία. 

Αυτή η συµφωνία έρχεται µετά από τρία-τέσσερα χρόνια δια-
πραγµατεύσεων, νοµίζω από το 2021. Είναι πρώτη η χώρα µας
που την ενεργοποιεί, που ξεκινάει την προµήθεια των αεροσκα-

φών αυτών. Στο πλαίσιο αυτό θα είναι η πρώτη που θα παραλάβει
τα αεροπλάνα, τα δύο πρώτα το 2027 και µέχρι το 2030. 

Θέλω να επισηµάνω δύο σηµαντικά στοιχεία στην όλη συµφω-
νία της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Πρώτον, εµείς προηγούµαστε από
όλες τις άλλες χώρες σε αυτή τη συµφωνία. Είναι στο πλαίσιο
του προγράµµατος «ΑΙΓΙΣ» ύψους 2,1 δισεκατοµµυρίων ευρώ.
Και χαίροµαι που άκουσα τον κύριο Υπουργό στην επιτροπή -διά-
βασα τα Πρακτικά για να είµαι ακριβής- ότι τις επόµενες εβδο-
µάδες και µέσα στον Απρίλιο είναι σε στάδιο ωρίµανσης τα
περισσότερα υποπρογράµµατα αυτού του µεγάλου σχεδίου, του
φιλόδοξου σχεδίου «ΑΙΓΙΣ». Υποθέτω στο πλαίσιο αυτό εντάσσε-
ται και η έτερη δήλωση του κυρίου Υπουργού ότι είµαστε σε τε-
λικό στάδιο διαπραγµατεύσεων για την αναβάθµιση και των
παλιών επτά αεροσκαφών που έχουµε ήδη, τύπου 415, ώστε στο
τέλος να έχουµε έναν σοβαρό σε αριθµό στόλο δεκατεσσάρων
εκσυγχρονισµένων αεροσκαφών. 

Το άλλο που ήθελα να επισηµάνω είναι πόσο σηµαντική είναι
η συµβολή της Ευρωπαϊκής Ένωσης στο να συµβάλλεται µε τον
τρόπο αυτό. Δηλαδή, κάνει µεγάλες ευρύτερες εµπορικές συµ-
φωνίες, συµβάλλεται σαν αγοραστής ή -να το πω έτσι- προετοι-
µάζει το έδαφος και µπαίνει η ίδια µπροστά. Έρχονται µετά τα
κράτη µε επιµέρους τέτοιες συµφωνίες µικρότερου βεληνεκούς
πιο εξειδικευµένες αλλά εξίσου σηµαντικές µε τις ευρύτερες εµ-
πορικές συµφωνίες που γίνονται διακρατικά. Πραγµατικά θεωρώ
ότι είναι ένα νοµοσχέδιο το οποίο όλες οι Κοινοβουλευτικές Οµά-
δες, όλα τα κόµµατα που είναι στη Βουλή, θα πρέπει να υποστη-
ρίξουν όχι µόνο γιατί έχουµε κάτι, εντός και εκτός εισαγωγικών,
αλλά γιατί πραγµατικά είναι κάτι που λέγαµε όλους τους προ-
ηγούµενους µήνες ότι πρέπει να γίνει, η προµήθεια νέων αερο-
σκαφών. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας) 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Κτιστάκη.
Καλούµε στο Βήµα τον κ. Ευστράτιο Σιµόπουλο από τη Νέα

Δηµοκρατία. Είναι ο τελευταίος οµιλητής. Έχουµε µία εικόνα στο
Προεδρείο. Υπάρχει µια εικόνα για τις δευτερολογίες. Βέβαια
έχουν µείνει και οι κοινοβουλευτικοί. Μετά τον κ. Σιµόπουλο θα
δώσουµε τον λόγο στην κ. Ράπτη που είναι κοινοβουλευτικός. Αν
υπάρχει άλλος κοινοβουλευτικός που δεν έχει µιλήσει και θέλει
να µιλήσει καλό είναι να µας το πει. Ειδάλλως θα προχωρήσουµε
στις δευτερολογίες.

ΕΥΣΤΡΑΤΙΟΣ (ΣΤΡΑΤΟΣ) ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν συνηθίζω
να µιλώ από το Βήµα αυτό για άλλα θέµατα εκτός από αυτά τα
οποία άπτονται του νοµοσχεδίου. Θα το κάνω όµως σήµερα γιατί
χθες δεν είχα τη δυνατότητα να µιλήσω για το τραγικό δυστύ-
χηµα των Τεµπών. Και θα σας παρουσιάσω µία άποψη τόσο προς
τη Συµπολίτευση όσο και προς την Αντιπολίτευση που δεν είναι
συνηθισµένη. Ξεκαθαρίζω ότι δεν θα µπω στην ουσία ούτε της
σύµβασης 717 ούτε σε τεχνικά θέµατα. Αναφέρω, επίσης, ότι
έχω διαβάσει Βίλχελµ Ράιχ, αυτόν τον γκουρού του αναρχισµού,
κυρίως στο βιβλίο του µε τίτλο: «Άκου ανθρωπάκο» και ό,τι ανα-
φέρει για τον µέσο άνθρωπο. Όπως, επίσης και τον Μαξ Βέµπερ,
αυτόν τον γκουρού της αστικής δηµοκρατίας, κυρίως το βιβλίο
του µε τίτλο: «Η πολιτική ως επάγγελµα» και ό,τι αναφέρει για
τον κοινό νου.

Δύο διαφορετικά βιβλία µε οδηγούν να διαφωνήσω µε όλους
όσους επιθυµούν -και δεν είναι καθόλου λίγοι- την αλλαγή του
άρθρου 86 περί ποινικής δίωξης των Υπουργών. Βάζω, λοιπόν,
ένα θέµα στη δηµόσια διαβούλευση. Λέω, λοιπόν, όχι στην ποι-
νική δίωξη Υπουργών για αµέλεια ή παραλείψεις αν δεν υπάρ-
χουν επαρκείς ενδείξεις για δόλο, δωροδοκία κλπ.. Προτείνω,
δηλαδή, χωρίς να είµαι νοµικός, να βρεθεί θεσµικός τρόπος, εν-
δεδειγµένα θεσµικός τρόπος, ώστε ένας Υπουργός να χάνει τη
λεγόµενη υπουργική ασυλία µόνο αν υπάρχουν βάσιµες ενδείξεις
για δόλο. Να µην είναι δυνατόν, δηλαδή, να τη χάνει για αµέλεια
ή παράλειψη σε θέµατα που αφορούν στην εκτέλεση των καθη-
κόντων του. 

Να εξηγήσω την άποψή µου δίνοντας ένα παράδειγµα. Ας σκε-
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φτούµε, λοιπόν, έναν Υπουργό Υποδοµών που δέχεται από υπη-
ρεσιακούς παράγοντες µία επιστολή µε την οποία τον προειδο-
ποιούν για λάθος κλίση σε µια σηµαντική στροφή ενός µεγάλου
οδικού άξονα. Παρ’ όλα αυτά λόγω λάθος του Υπουργού στην
προτεραιοποίηση των ζητηµάτων ή αδυναµίας του να λύσει γρα-
φειοκρατικά προβλήµατα, δεν εκτελείται το συγκεκριµένο έργο.

Αργότερα, αν ένας µεθυσµένος οδηγός λεωφορείου προκα-
λέσει ένα πολύνεκρο ατύχηµα εκεί, θα τον οδηγούσαµε στα δι-
καστήρια τον Υπουργό; Αν κινηθούµε έτσι κινδυνεύουµε στο
τέλος να διώκουµε ποινικά Υπουργούς ακόµη και για τρύπες
στην άσφαλτο.

Και απευθύνοµαι στη Συµπολίτευση, αλλά κυρίως στην Αντι-
πολίτευση σήµερα. Η πρότασή µου δεν έχει σχέση µε τα Τέµπη.
Γίνεται εξ αφορµής των Τεµπών. Η υπόθεση για τους Υπουργούς
της Νέας Δηµοκρατίας έχει πάρει την κοινοβουλευτική αλλά και
τη δικαστική οδό. Έχει πάρει τον δρόµο της. Ίσως κάποιοι από
την Αντιπολίτευση στο µέλλον, κύριε Παππά, να βρεθείτε πάλι σε
κυβερνητική θέση και να µην προτεραιοποιήσετε δράσεις ή να
µην µπορέσετε να λύσετε γραφειοκρατικά προβλήµατα και να
βρεθείτε σε αντίστοιχη θέση µε τους πρώην Υπουργούς της
Νέας Δηµοκρατίας. 

Να θυµάστε πάντα αυτό που έγινε µε τον νόµο σας και µε την
απαγόρευση σε πολιτικά πρόσωπα να έχουν εταιρείες στην αλ-
λοδαπή αντί όπως σωστά θα έπρεπε να απαγορεύονται οι off-
shore. Το κάνατε για την οικογένεια Μητσοτάκη και στην παγίδα
έπεσε ο σηµερινός σας Πρόεδρος. Κατεβάστε τους τόνους. Μην
επιδιώκετε σήµερα κάτι, άσχετα αν το ζητούν πάρα πολλοί εκα-
τοντάδες χιλιάδες πολίτες. Διαβάστε Βίλχεµ Ράιχ για να καταλά-
βετε τι σηµαίνει το να είσαι απέναντι από τους πολλούς. Πολλές
φορές όταν έχεις υπεύθυνη θέση, θα πρέπει και να το κάνεις.

Προφανώς, δεν αναφέροµαι στους συγγενείς των θυµάτων.
Έχουν το δικαίωµα να ζητούν ό,τι οι ίδιοι εννοούν δικαιοσύνη µε
κάθε µέσο, µε κάθε τρόπο και σε κάθε επίπεδο. Φυσικά σε ποινι-
κές ευθύνες αναφέροµαι και όχι σε πολιτικές. 

Τώρα για το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο βλέπω κλίµα συναίνε-
σης µε αιτήµατα διευκρινίσεων πάνω στη σύµβαση. Προφανώς
και θα προχωρήσουµε στην αναγκαία αγορά. Να θυµάστε πάντα
πού ήταν η Πολιτική Προστασία το 2019 και πού είναι σήµερα.
Από ένα γραφείο στο Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη το
οποίο ουσιαστικά γνώριζε µόνο το πώς θα µοιράζει σκηνές στους
σεισµόπληκτους, σήµερα έχουµε ένα Υπουργείο µε πλαίσιο λει-
τουργίας, µε προσωπικό, συµφωνία µε τις Ένοπλες Δυνάµεις και,
βέβαια, µε το πρόγραµµα «ΑΙΓΙΣ» ύψους 2 δισεκατοµµυρίων
ευρώ. 

Φυσικά και στηρίζω το νοµοσχέδιο.
Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Σιµόπουλο.
Καλούµε στο Βήµα την Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπο της Νέας

Δηµοκρατίας, την κ. Ζωή Ράπτη και µετά θα περάσουµε στις δευ-
τερολογίες των ειδικών αγορητών και εισηγητών. 

ΖΩΗ ΡΑΠΤΗ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κύριε Υφυ-
πουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κάνοντας µια µνεία στα όσα
ακούστηκαν από την Αξιωµατική Αντιπολίτευση σε σχέση µε την
έρευνα αλλά και νέα στοιχεία τα οποία δήθεν ήρθαν στο φως της
δηµοσιότητας σήµερα για κάποια µεταφορά σε άλλο τόπο συγκε-
κριµένων ογκωδών, τόνων αντικειµένων από το τραγικό δυστύ-
χηµα των Τεµπών, έχω να πω ότι πρέπει όλοι να θυµόµαστε και να
έχουµε στο µυαλό µας ότι αυτή τη στιγµή βρίσκεται εν εξελίξει µια
δικαστική διαδικασία, µία ανάκριση η οποία µε την ευθύνη και µε
την προτροπή του ίδιου του Πρωθυπουργού δουλεύει µε ταχύτα-
τους ρυθµούς και η οποία καταλαµβάνει ένα σύνολο µαρτυρικών
καταθέσεων, ένα σύνολο πραγµατογνωµοσυνών, αλλά βεβαίως
και οποιοδήποτε νέο στοιχείο περιέρχεται στα χέρια του ανακριτή.
Έχουν ασκηθεί ήδη ποινικές διώξεις, όπως τόνισα και προηγου-
µένως. Πάνω από τριάντα κατηγορούµενοι βρίσκονται σήµερα
διωκόµενοι, αλλά βεβαίως έχουµε και προφυλακισµένους.

Μέριµνα αυτής της Κυβέρνησης, όπως έχει πει ο ίδιος ο Πρω-
θυπουργός, είναι να διαλευκανθούν πλήρως τα αίτια αυτής της
τραγωδίας, µιας τραγωδίας η οποία µας έχει συγκλονίσει όλους

και για την οποία από την πρώτη στιγµή ο ίδιος ο Πρωθυπουργός
βρέθηκε στον τόπο του τραγικού δυστυχήµατος, κάθισε, όπως
καθίσαµε και όλοι όσοι είχαµε κάποια αρµοδιότητα προς τούτο,
µε τις οικογένειες των θυµάτων για πάνω από δύο εικοσιτετρά-
ωρα. Βοηθήσαµε µε τη δική µας ιδιότητα όσο µπορέσαµε για να
απαλύνουµε τον πρώτο πόνο των ανθρώπων αυτών, έναν πόνο
που φυσικά θα µείνει ανεξίτηλος και όσοι έχουµε παιδιά γνωρί-
ζουµε τι σηµαίνει να χάσει κάποιος το παιδί µας αλλά και τον
αδελφό µας και τον γονέα µας. Ισχύει για όλους όσους χάθηκαν
σε αυτό το τραγικό δυστύχηµα.

Όµως, σε ένα ευνοµούµενο κράτος, όπως είναι το κράτος δι-
καίου της Ελλάδας, η δικαιοσύνη είναι απερίσπαστη και έχει την
ευθύνη να ολοκληρώσει τάχιστα και να εκδώσει τα πορίσµατά
της. Σε ό,τι αφορά, λοιπόν, αυτό θα περιµένουµε τη δικαιοσύνη.
Και πιστέψτε µε ότι οι ταχύτητες θα είναι πολύ συντοµότερες
από άλλες ταχύτητες που είδαµε σε άλλες ποινικές δικογραφίες,
σε άλλες τραγικές συνθήκες δυστυχηµάτων και εγκληµάτων,
όπως είδαµε στο Μάτι. Εκεί έχουµε αυτή τη στιγµή µια δίκη η
οποία δεν έχει ακόµη ολοκληρωθεί.

Θέλω να πω και τούτο γιατί πολλά ακούστηκαν σε ό,τι αφορά
τη δήθεν συγκάλυψη από την Κυβέρνηση των αιτίων και των
υπαιτίων του δυστυχήµατος των Τεµπών. Όπως όλοι γνωρίζουµε
µε το άρθρο 86 του Συντάγµατος οι Υπουργοί διώκονται για τις
πράξεις και τις παραλείψεις που τέλεσαν κατά τη διάρκεια των
καθηκόντων τους. Επίσης, γνωρίζουµε ότι οποιοσδήποτε πι-
στεύει και µπορεί να συνδέσει αιτιωδώς ένα τραγικό αποτέλεσµα
µε συγκεκριµένες συµπεριφορές µπορεί να ζητήσει προκαταρ-
κτική εξέταση µε συγκεκριµένο αριθµό Βουλευτών, µε τριάντα
Βουλευτές, προκειµένου να συσταθεί µια τέτοια προκαταρκτική
επιτροπή και να αποφανθεί περί της ευθύνης για τις πράξεις και
παραλείψεις Υπουργών εάν και εφόσον είχαν κάποια αιτιώδη συ-
νάφεια µε το αποτέλεσµα το οποίο επήλθε. 

Άρα, λοιπόν, ας αφήσουµε τη δικαιοσύνη να διαλευκάνει -και
θα το κάνει- έχοντας όλα τα πραγµατικά στοιχεία υπ’ όψιν της.
Μέσα σε αυτό εντάσσονται και τα όσα ακούστηκαν σήµερα και
από τα χείλη του κ. Βελόπουλου αλλά και από τον Κοινοβουλευ-
τικό Εκπρόσωπο της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης. Είναι βέβαιο
ότι εµείς δεν µπορούµε να υπεισέλθουµε σε µια διαδικασία ελέγ-
χου όλων των ερευνών που διατάσσει αυτή τη στιγµή ο ανακρι-
τής. 

Τώρα, κύριε Πρόεδρε, επ’ ολίγον θέλω να µιλήσω για ένα πολύ
σηµαντικό νοµοσχέδιο το οποίο φέρνουµε σήµερα, ένα νοµοσχέ-
διο το οποίο νοµίζω ότι όλοι όσοι ζήσαµε τις περσινές φυσικές
καταστροφές αλλά και την κλιµατική αλλαγή η οποία αυτή τη
στιγµή έχει επέλθει σε όλον τον πλανήτη, καταλάβαµε ότι τα
µέτρα που λαµβάναµε µπορεί να ήταν αρκετά για κάποια καιρικά
φαινόµενα που ζούσαµε στο παρελθόν, αλλά πλέον η κλιµατική
κρίση µας υποχρεώνει να λαµβάνουµε περισσότερα µέτρα γιατί
αλλάζει διαρκώς αυτή η δυναµική των φαινοµένων µε πολλές
φορές απρόβλεπτες συνέπειες. Για τον λόγο αυτό πάντα έχει ση-
µασία η πρόληψη, όπως σωστά ειπώθηκε και από τον κύριο
Υπουργό, αλλά και η σωστή προετοιµασία. 

Όπως τόνισε ο Πρωθυπουργός στις 31 Αυγούστου στη Βουλή
µετά τις καταστροφικές πυρκαγιές που ζήσαµε το περασµένο κα-
λοκαίρι σε Ρόδο και Έβρο, ως απάντηση, βεβαίως, στις προκλή-
σεις αυτής της τραγικής κλιµατικής κρίσης θα είναι η δυνατότητα
που θα έχουµε σε σύντοµο χρονικό διάστηµα να αντιµετωπίσουµε
ακραία καιρικά φαινόµενα, ανάµεσα στα άλλα, και µε προµήθεια
καινούργιων αεροσκαφών, ελικοπτέρων και πολλών µέσων τα
οποία θα διαθέτει πλέον το Πυροσβεστικό Σώµα.

Αυτή είναι µια πολύ µεγάλη και αναγκαία επένδυση. Είναι µια
αναγκαία επένδυση για την προστασία της ανθρώπινης ζωής
αλλά και της ανθρώπινης παρουσίας, εκτός φυσικά από το πολύ
σηµαντικό φυσικό µας περιβάλλον, αλλά βεβαίως και τη διασφά-
λιση της έννοιας της ανθεκτικότητας που είναι πάρα πολύ ση-
µαντική για κάθε πολίτη και για κάθε κράτος του αύριο. 

Το σηµερινό νοµοσχέδιο θα υλοποιήσει ακριβώς την προµή-
θεια για πρώτη φορά από όλες τις ευρωπαϊκές χώρες για τη
χώρα µας των νέων Καναντέρ το αργότερο ως το 2027. Σήµερα
εκείνο το οποίο ξέρουµε είναι ότι έχουµε στη διάθεσή µας Κα-
ναντέρ-το είπε και ο αρµόδιος Υφυπουργός- δέκα αεροσκάφη
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σε επιχειρησιακή αξιοποίηση πέραν των σαράντα ετών και επτά
αεροσκάφη σε επιχειρησιακή αξιοποίηση άνω των είκοσι. Αυτά
τα αεροσκάφη είναι προφανές ότι δεν επαρκούν για να καλύ-
ψουν αυτές τις αυξηµένες ανάγκες που προκύπτουν από την
απόρροια της κλιµατικής αλλαγής και ακριβώς µε αυτό το σηµε-
ρινό νοµοσχέδιο εξασφαλίζεται η αποδοτικότητα και η αποτελε-
σµατικότητα των δυνάµεων της πυρόσβεσης την οποία χρεια-
ζόµαστε.

Βάσει αυτού θα έχουµε τη δυνατότητα να διασφαλίσουµε τις
ανθρώπινες ζωές αλλά και να εµπεδώσουµε το αίσθηµα ασφά-
λειας το οποίο απαιτείται να έχουν οι Έλληνες πολίτες. Εν προ-
κειµένω αυτό το σχέδιο νόµου υλοποιεί και έναν κοινό ευρωπαϊκό
στόχο, έναν στόχο ο οποίος αποτελεί και εθνικό στόχο ακριβώς
τον στόχο της ενίσχυσης του στόλου των πυροσβεστικών εναέ-
ριων µέσων, έναν στόχο που τέθηκε πανευρωπαϊκά µε την
ίδρυση του Ευρωπαϊκού Μηχανισµού Πολιτικής Προστασίας, τον
RESCEU και βεβαίως υλοποιείται στο πλαίσιο µιας κοινής προ-
σπάθειας που γίνεται αυτήν τη στιγµή προς όφελος των µελών
του µηχανισµού. Αυτή η ευρωπαϊκή συµµετοχή εκδηλώνεται έµ-
πρακτα όχι µόνο µε την εξασφάλιση ενός κοινού µηχανισµού της
προµήθειας αλλά και µε τη χρηµατοδότηση την οποία -όπως ει-
πώθηκε- θα δεχθεί η χώρα για την αγορά δύο αεροσκαφών -ου-
σιαστικά στην Ελλάδα- για να βρίσκονται στην Ελλάδα, όµως να
συµµετέχουν στο πρόγραµµα αυτό του RESCEU.

Ο συνολικός προϋπολογισµός, όπως ανέφερε ο αξιότιµος κύ-
ριος Υφυπουργός, είναι συγκεκριµένος και φυσικά είναι ένας συ-
νολικός προϋπολογισµός για τον οποίο ανέρχεται -αν δεν κάνω
λάθος- στο ποσό των 343 εκατοµµυρίων ευρώ. Η αγορά αυτών
των επιπλέον πυροσβεστικών αεροσκαφών, όπως ειπώθηκε, θα
καλυφθεί τόσο από το ΕΣΠΑ 2021 - 2027, όσο και από το Ταµείο
Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας, όπως επίσης και από την Ευρω-
παϊκή Τράπεζα Επενδύσεων στο πλαίσιο του Εθνικού Προγράµ-
µατος «ΑΙΓΙΣ».

Επί τη βάσει, λοιπόν, της διακρατικής συµφωνίας που έχει δια-
µορφωθεί από την Ευρωπαϊκή Ένωση τα κράτη-µέλη και την αρ-
µόδια αρχή της κυβέρνησης του Καναδά η χώρα µας, ακριβώς,
θα εισέλθει πρώτη στη φάση υλοποίησης αυτής της σύµβασης
προµήθειας αεροσκαφών και θα εγκαινιάσει και ένα στρατηγικό
πλαίσιο συνεργασίας της Ευρωπαϊκής Ένωσης µε τον Καναδά.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτός ο µακροπρόθεσµος σχε-
διασµός του Υπουργείου Πολιτικής Προστασίας είναι πάρα πολύ
σηµαντικός όχι µόνο γιατί το κλίµα αλλάζει αλλά και βεβαίως
είναι δεδοµένο ότι αυτή η προµήθεια των αεροσκαφών δεν µπο-
ρεί να ολοκληρωθεί από τη µια στιγµή στην άλλη. Θα χρει-
αστούµε χρόνο ούτως ώστε να τα αποκτήσουµε, αλλά το
σηµερινό νοµοσχέδιο αναφέρεται ακριβώς σε µια αναγκαία επέν-
δυση για να έχουµε και την πλήρη αξιοποίηση των πόρων στους
οποίους αναφέρθηκα.

Είναι µια επένδυση η οποία, όταν ολοκληρωθεί, θα δείξει και
την πολύ µεγάλη σηµασία αυτής της προµήθειας για την ασφά-
λεια των συµπολιτών µας και γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο σας
καλώ σήµερα να γίνουµε επιταχυντές και όχι προσκόµµατα σε
αυτήν τη διαδικασία και να υπερψηφίσουµε όλοι αυτό το νοµο-
σχέδιο.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε την
κ. Ράπτη.

Τον λόγο έχει τώρα η Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας Πλεύση Ελευθερία, η κ. Ζωή Κωνσταντοπούλου.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Πλεύσης Ελευθερίας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τι είπα;
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Είπατε «Πλεύση Ελευθερία». Έχω ακούσει όλες τις εκ-
δοχές. Πλεύση Ελευθερίας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Προσθέτω, λοιπόν,
και το σίγµα στην Πλεύση Ελευθερίας.

Έχετε τον λόγο, κυρία Πρόεδρε.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Σας ευχαριστούµε.

Να καλωσορίσουµε ίσως και τα παιδιά, κύριε Πρόεδρε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μετά θα τα καλω-

σορίσουµε, να έρθουν και τα χαρτιά.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Ωραία. Εγώ τα καλωσορίζω και τώρα.
Σήµερα είναι η Παγκόσµια Ηµέρα κατά του Ρατσισµού και των

Διακρίσεων και έρχοµαι από µια πολύχρωµη εκδήλωση-διαδή-
λωση που έγινε εδώ µπροστά στην Βουλή, στο Μνηµείο του
Αγνώστου Στρατιώτη, εκεί που είναι γραµµένα τα ονόµατα των
θυµάτων του εγκλήµατος των Τεµπών, αυτά που θέλατε σβη-
σµένα, εκεί που ιστορικά η κοινωνία, οι άνθρωποι, οι πολίτες διεκ-
δικούν δικαιώµατα, ελευθερία, δηµοκρατία, εκεί όπου
διαδήλωσαν ζητώντας Σύνταγµα πριν από πάρα πολλά χρόνια
και κατοχύρωσαν έτσι και το όνοµα αυτής της πλατείας ως πλα-
τείας Συντάγµατος. 

Στις ευχές µου για το 2024 είχα ευχηθεί να είναι µία χρονιά
χωρίς διακρίσεις, χωρίς ρατσισµό, χωρίς µισαλλοδοξία, χωρίς
έµφυλη βία, χωρίς µισογυνισµό, χωρίς µισανθρωπισµό, χωρίς δυ-
σµενή µεταχείριση και πάσης φύσεως διάκριση για λόγους
φύλου, φυλής, εθνότητας, καταγωγής, χρώµατος, θρησκείας,
ταυτότητας φύλου, σεξουαλικού προσανατολισµού, ασθένειας,
αναπηρίας, για λόγους κάθε χαρακτηριστικού που µπορεί να διε-
γείρει την αίσθηση σε ορισµένους ότι υπερέχουν κάποιων άλλων,
ότι δεν είµαστε όλοι ίσοι και ότι κάποιοι άνθρωποι έχουν λιγότερα
δικαιώµατα. Όλοι οι άνθρωποι έχουµε ίσα δικαιώµατα.

Είναι σηµαντικό σήµερα αυτό να ακουστεί στη Βουλή, σε αυτή
τη Βουλή που συνήθως έχει αυτή την εικόνα, της άδειας Βουλής.
Ευτυχώς µας επισκέπτονται µαθητές και µαθήτριες και γεµίζουν
τα θεωρεία. Ευτυχώς προσκαλούµε και έρχονται άνθρωποι από
την κοινωνία ή κινητοποιούνται από µόνοι τους ή προσέρχονται
µε προσµονή για να παρακολουθήσουν, όπως έπραξαν χτες
πάρα πολλοί συγγενείς θυµάτων του εγκλήµατος των Τεµπών -
του εγκλήµατος των Τεµπών-, που έχετε τόση µεγάλη δυσκολία
οι της Νέας Δηµοκρατίας και της Κυβέρνησης να το πείτε έγ-
κληµα. 

Οικογένειες θυµάτων, συγγενείς θυµάτων, τραυµατίες - θύ-
µατα, οι ίδιες και οι ίδιοι παρακολούθησαν χτες µια συνεδρίαση
που εκθέτει την Κυβέρνηση, εκθέτει το κόµµα σας, τη Νέα Δη-
µοκρατία, για την ευρείας κλίµακας απόπειρα συγκάλυψης όλων
των παραµέτρων του εγκλήµατος και την ευρείας βέβαια κλίµα-
κας προσπάθεια υπόθαλψης των ενόχων του εγκλήµατος που
είναι ανάµεσά σας. Είναι στην Κυβέρνησή σας, είναι ο Πρωθυ-
πουργός σας, είναι ο πρώην Υπουργός σας που τον προστα-
τεύετε στις τάξεις σας, που τον κανακεύετε όταν έρχεται, τις
σπάνιες φορές που έρχεται, που πέσατε οµαδόν να τον θωρακί-
σετε από τον ποινικό έλεγχο και επιπέσατε οµαδόν να τροµοκρα-
τήσετε και να κατασιγάσετε όποιον και όποια διεκδικούσε και
διεκδικεί τα αυτονόητα: αλήθεια, δικαιοσύνη, τιµωρία, λογοδο-
σία, τέλος στην ατιµωρησία, αυτήν την ατιµωρησία στην οποία
έχετε συνηθίσει να κρύβεστε τα κόµµατα της εξουσίας, αυτήν
την ατιµωρησία που έχετε εξασφαλίσει ξανά και ξανά για τους
εαυτούς σας και για τους δικούς σας και που νοµίζετε ότι σε µια
υπόθεση µε πενήντα επτά νεκρούς -εκ των οποίων τριάντα ένα
νέα παιδιά κάτω των τριάντα ετών, δεκαπέντε ετών το µικρότερο
θύµα-, πάµπολλα παιδιά, φοιτητές που παρέλαβαν οι οικογένειές
τους τα πτυχία τους πριν από λίγους µήνες, µπορείτε να κάνετε
τα ίδια που κάνετε διαχρονικά στις εξεταστικές επιτροπές και
στα εγκλήµατα.

Και µ’ έναν τρόπο, πραγµατικά, προκλητικό και προσβλητικό
της νοηµοσύνης όλων µας, εχθές έγινε µία απόπειρα εδώ στην
Ολοµέλεια της Βουλής να επιβάλλετε µία εξωφρενική εκδοχή
δική σας των πραγµάτων, ότι τελικά για το έγκληµα των Τεµπών
δεν έφταιγε η διαφθορά δεκαετιών, δεν έφταιγε η αποψίλωση
των σιδηροδροµικών υποδοµών, δεν έφταιγε το ρουσφέτι, η
αδιαφορία, η πλήρης έλλειψη πρόνοιας για την ανθρώπινη ζωή,
δεν έφταιγε η παραβίαση των κανόνων της χρηστής διοίκησης,
της διαχείρισης του δηµοσίου χρήµατος, δεν έφταιγε τίποτε από
όλα αυτά, έφταιγε µόνον -σύµφωνα µε την επτακοσίων σελίδων
εκδοχή της Νέας Δηµοκρατίας, που περήφανα επιβάλατε µε αν-
τικοινοβουλευτικές διαδικασίες και µε πρώτο πιστόλι σας, ένα
πρόσωπο εντελώς εκτεθειµένο, τον κ. Μαρκόπουλο που χρήσατε
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και έχρισε ο κ. Μητσοτάκης, Πρόεδρο της Επιτροπής για το έγ-
κληµα των Τεµπών- η παραβίαση επτά κανόνων µέσα σε πέντε
λεπτά. 

Ήταν υπόθεση πέντε λεπτών το έγκληµα των Τεµπών τελικά.
Δεν ίσχυε η δήλωση του κ. Μητσοτάκη για τις διαχρονικές ευθύ-
νες. Γιατί, κυρία Ράπτη; Γιατί  ζήτησε συγγνώµη ο κ. Μητσοτά-
κης;

ΖΩΗ ΡΑΠΤΗ: … στο Σώµα.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Κύριε Μητσοτάκη, όπου κι αν είστε -όπου και αν είστε!-
γιατί ζητήσατε συγγνώµη, αναλαµβάνοντας την ευθύνη τη δική
σας και των προηγούµενων όπως είπατε; Γιατί είπατε ότι είναι
βαριά η ευθύνη σας στη συνέντευξη που δώσατε στον κ. Θεο-
δωράκη; Είναι βαριά η προσωπική σας ευθύνη που δεν προλά-
βατε να υλοποιήσετε τη σύµβαση 717. Αυτά έλεγε. Δεν τα έχετε
ελέγξει, δεν τα έχετε διασταυρώσει και είναι κακή υπερασπιστική
τακτική αυτή η παλινδρόµηση, η  αναδίπλωση, αντιµετάθεση και
αντιπερισπαστική τακτική για έναν κατηγορούµενο, όπως είναι ο
κ. Μητσοτάκης, για έναν δεύτερο κατηγορούµενο, όπως είναι ο
κ. Καραµανλής, που θα έπρεπε να είναι στη φυλακή και εσείς
φροντίζετε να είναι εδώ και να τον προστατεύετε.

ΖΩΗ ΡΑΠΤΗ: Δικάζετε κάποιον πριν καταδικαστεί;
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Κυρία Ράπτη, αν θέλετε να µου κάνετε ερωτήσεις, ευ-
χαρίστως θα σας απαντήσω.

ΖΩΗ ΡΑΠΤΗ: Επειδή απευθυνόσασταν σε εµένα προηγουµέ-
νως.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μη διακόπτετε, πα-
ρακαλώ. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθε-
ρίας): Απευθύνοµαι σε όλη σας την Κοινοβουλευτική Οµάδα.
Εσείς προσωπικά έχετε λόγο να µη µε διακόπτετε διότι είστε και
προσωπικά εµπλεκόµενη, όπως ξέρετε. Ήσασταν αρµόδια Υφυ-
πουργός το δεδοµένο διάστηµα. Μεταβήκατε στον τόπο του εγ-
κλήµατος, όπου µετέβη και ο κ. Μητσοτάκης και ο κ. Τσαβδαρίδης,
ο εισηγητής σας, και ο κ. Πλεύρης και ο κ. Τριαντόπουλος όλα τα
κρυπτόµενα πρόσωπα.

Προσπαθήσατε µε κάθε τρόπο να υποστηρίξετε τη συγκά-
λυψη, και δεχθήκατε ενώ είχατε σύγκρουση καθηκόντων να είστε
στην εξεταστική επιτροπή και αναγκαστήκατε να αποσυρθείτε
όταν σας έγινε µήνυση από τους συγγενείς και τότε προφασι-
στήκατε ότι παραιτείστε για λόγους δικής σας συναισθηµατικής
φόρτισης, αφού προηγουµένως, βέβαια, αυτή η συναισθηµατική
φόρτιση καθόλου δεν σας εµπόδισε από το να παρέχετε υπηρε-
σίες υπόθαλψης στον κ. Καραµανλή και στον κ. Μητσοτάκη.

Έχετε λόγο, λοιπόν, να µην παρεµβαίνετε, έχετε λόγο να απο-
στείτε από αυτό που κάνετε και εσείς και άλλοι, διότι ακριβώς
εµπλέκεστε προσωπικά και η προσωπική σας εµπλοκή είναι πα-
ραδεδεγµένη. Υπάρχουν άλλοι που κρύβονται και δεν την παρα-
δέχονται . Ο κ. Τριαντόπουλος σήµερα δεν είναι εδώ, ενώ είναι
αρµόδιος Υφυπουργός. Είναι Υφυπουργός του αρµοδίου Υπουρ-
γείου που εισάγει το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, αλλά ο κ. Τριαν-
τόπουλος επειδή ξέρει πολύ καλά ότι µε το που θα εµφανιστεί
θα τεθεί το ζήτηµα της εµπλοκής του στο έγκληµα των Τεµπών,
πράττει σοφά ή ίσως όχι και τόσο σοφά, κρυπτόµενος. 

Με αυτά τα δεδοµένα, λοιπόν, ήταν άκρως προκλητική -γιατί
εντάσσεται σε αυτήν τη λογική της παρασιώπησης, στην τακτική
και στην τεχνική της συγκάλυψης, στην µέθοδο της απόκρυψης
και στην συµπεριφορά των κρυπτόµενων υπαιτίων- η χθεσινή
απουσία και του κ. Μητσοτάκη και του κ. Καραµανλή. 

Ο κ. Μητσοτάκης, θα έπρεπε να είναι παρών και θα έπρεπε,
βέβαια, να έχει εµφανισθεί στην αρµόδια εξεταστική επιτροπή
για να καταθέσει. Είναι αυτό που είπαµε από την πρώτη στιγµή.
Όφειλε και οφείλει να δώσει εξηγήσεις στη Βουλή για το τι έκανε
και τι δεν έκανε, για το τι γνώριζε και τι δεν γνώριζε. Είναι πια
οµολογηµένο από τον κ. Καραµανλή ότι ο κ. Μητσοτάκης γνώ-
ριζε όλες τις ελλείψεις, όλα τα προβλήµατα, όλους τους κινδύ-
νους και µαζί είχαν συναποδεχθεί ότι τραγικά δυστυχήµατα θα
συµβαίνουν πάντα. Μαζί, δηλαδή, µοιράζονται τον ενδεχόµενο
δόλο δολοφονίας, ανθρωποκτονίας σε βάρος των ανθρώπων
που χάθηκαν. 

Αυτό δεν µπορείτε να το αλλάξετε, γιατί τα ντοκουµέντα τα
ιστορικά είναι καταγεγραµµένα και καταχωρισµένα στη δηµόσια
σφαίρα. Είναι καταγεγραµµένες οι διαβεβαιώσεις του κ. Μητσο-
τάκη από τη Λάρισα στις 24 και στις 25 Φεβρουαρίου του 2023,
τέσσερις και τρεις µέρες πριν το έγκληµα, που εσείς το λέτε ατύ-
χηµα και δυστύχηµα, ότι είµαστε στο πρώτο βαγόνι της ευρω-
παϊκής αµαξοστοιχίας, ότι οι σιδηρόδροµοι είναι το έργο της
δεκαετίας, ότι ανατάξατε όλα αυτά που πήγαιναν στραβά το προ-
ηγούµενο διάστηµα. Και πότε τα έλεγε αυτά µε τον κ. Αγοραστό
δίπλα του να επιχαίρει και να λέει: «Ευχαριστούµε για την τηλε-
κίνηση και για την ενίσχυση των σιδηροδρόµων εδώ στη Θεσσα-
λία»; Πότε τα έλεγε αυτά; 

Τα έλεγε δεκαεπτά µέρες µετά από την ανακοίνωση των αρ-
µόδιων σιδηροδροµικών υπαλλήλων ότι δεν θα περιµένουµε το
επόµενο δυστύχηµα για να τους βλέπουµε να χύνουν κροκοδεί-
λια δάκρυα. Αυτά τα κροκοδείλια δάκρυα που έχυνε ο κ. Καρα-
µανλής την ηµέρα που παραιτήθηκε για να τον αναβαπτίσετε στη
συνέχεια σαν εκείνον που πρέπει να του δώσουµε και έπαινο για
τη δολοφονία πενήντα επτά ανθρώπων, σαν εκείνον που πρέπει
και να τον ευχαριστήσουµε γιατί τα έκανε όλα καλά. 

Σας θυµάµαι πώς στη συζήτηση περί της προανακριτικής επι-
τροπής, στις 24 Νοεµβρίου του 2023, όλοι οι Βουλευτές της
Νέας Δηµοκρατίας µε τον κ. Βορίδη αρχιερέα σας, λέγατε ότι
δεν υπάρχουν ποινικές ευθύνες, πού τις είδατε τις ποινικές ευ-
θύνες και καταψηφίζουµε τη διερεύνηση ποινικών ευθυνών. Και
σας πείραξε τώρα η Ευρωπαία Εισαγγελέας η οποία λέει: «Θέ-
λουµε να ερευνήσουµε και µας µπλοκάρουν». 

Μα, βεβαίως, δεν το ξέρετε; Και, βέβαια, το ξέρετε. Και αντί
τουλάχιστον να σιωπήσετε, διά του κ. Γεωργιάδη είπατε ότι πρέ-
πει να ελεγχθεί η Ευρωπαία Εισαγγελέας και να την τιµωρήσουν
που είπε αυτά τα πράγµατα και να την ελέγξουν και πειθαρχικά.
Σοβαρά; Θα ελέγξουµε, δηλαδή, πειθαρχικά την εισαγγελέα που
θέλει να ελέγξει τον Υπουργό σας και θα έπρεπε να ελέγξει και
τον Πρωθυπουργό σας; Θα τιµωρήσουν την εισαγγελέα; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρία Πρόεδρε, να
σας διακόψω για να ανακοινώσουµε το σχολείο; 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Βεβαίως. Με χαρά να µε διακόψετε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστώ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, είκοσι µία µαθήτριες και µαθητές και τέσσερις
συνοδοί εκπαιδευτικοί από το Β’Δηµοτικό Σχολείο από το νησί
του Ιπποκράτη, την Κω.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Καλώς ήρθατε, παιδιά, λοιπόν. Και αφού είστε από την
Κω να σας πω ότι το νησί σας είναι υπέροχο και από το νησί σας
καταγόταν ένας σπουδαίος πνευµατικός άνθρωπος και δάσκα-
λός µου, ο Μανόλης Χατζηγιακουµής, που έφυγε πριν από λίγες
ηµέρες από τη ζωή αλλά έχει αφήσει πολύ σηµαντική πολιτιστική
και εκπαιδευτική παρακαταθήκη και στο νησί της Κω.

Λέτε να αφήσουµε τη δικαιοσύνη να διαλευκάνει το έγκληµα.
Να γνωρίζετε ότι µε τις δικές σας ενέργειες εµποδίζετε τη δικαιο-
σύνη από το να διαλευκάνει το έγκληµα, διότι προαπαιτείται η
ενέργεια της Βουλής, την οποία µπλοκάρετε, όπως σας είπε και
η Ευρωπαία Εισαγγελέας. 

Λέτε «Θα τα πει όλα η δικαιοσύνη». Μα, στη δικαιοσύνη πα-
ρεµβαίνετε µε τον πιο προκλητικό τρόπον από την πρώτη στιγµή,
από την επιστολή που έστειλε ο κ. Μητσοτάκης στον κ. Ντογιάκο,
τον διορισµένο από την Κυβέρνησή σας και από τον ίδιο τον κ.
Καραµανλή, Εισαγγελέα του Αρείου Πάγου, του οποίου ο γιος
ήταν µέχρι και την ώρα του εγκλήµατος συνεργάτης του κ. Κα-
ραµανλή. 

Για φανταστείτε το λίγο αυτό, ότι ο Εισαγγελέας του Αρείου
Πάγου Ντογιάκος, ο διορισµένος από τον κ. Μητσοτάκη και τον
κ. Καραµανλή, ο έχων το παιδί του συνεργάτη Υπουργού, εκλήθη
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να παρέµβει για να αφεθεί η δικαιοσύνη να δράσει απερίσπαστη;
Αυτό λέτε;

Γιατί εγώ λέω ότι, δυστυχώς, διαχρονικά οι εξουσίες ήθελαν
να ελέγχουν τη δικαιοσύνη και, δυστυχώς, διαχρονικά υπήρχαν
δικαστικοί και εισαγγελικοί λειτουργοί πάρα πολύ πρόθυµοι να
λάβουν εντολές παραβίασης των καθηκόντων τους, όπως υπάρ-
χουν φυσικά και λειτουργοί που έχουν υπηρετήσει το καθήκον
τους και τη συνείδησή τους, συνεθέστατα µε πολύ µεγάλο κό-
στος. 

Όπως σας έχω ξαναπεί, δικαστής ήταν ο Κόλλιας, ο Πρόεδρος
του Αρείου Πάγου, που δέχθηκε να γίνει επιτετραµµένος της
χούντας, δικαστές ήταν και ο Τερτσέτης και ο Πολυζωίδης που
αντιστάθηκαν στις εντολές της αντιβασιλείας να καταδικάσουν
τον Θεόδωρο Κολοκοτρώνη και διώχθηκαν γι’ αυτό απηνώς. Η
δικαιοσύνη, λοιπόν, δεν είναι απρόσωπη. Η δικαιοσύνη κρίνεται
και οι δικαστικοί λειτουργοί και οι εισαγγελικοί λειτουργοί κρί-
νονται όπως κρίνονται και οι κυβερνήσεις και οι εξουσίες. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Η’Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ)

Και αυτό το οποίο είναι έκδηλο αυτήν τη στιγµή είναι ότι προ-
σπαθείτε και τη δικαιοσύνη να την επηρεάσετε µε πάρα πολλούς
τρόπους, από την πρώτη εντολή του κ. Μητσοτάκη στον κ. Ντο-
γιάκο που δόθηκε ακριβώς την ώρα που γινόταν το µπάζωµα
στον τόπο του εγκλήµατος, στις 6 Μαρτίου, ενώ µαινόταν η αλ-
λοίωση του χώρου του εγκλήµατος, ο κύριος Πρωθυπουργός ζή-
τησε να αλλάξει χέρια η δικογραφία, η οποία είχε ήδη αλλάξει
χέρια µία φορά, γιατί παρέµεινε στο αστυνοµικό τµήµα στην Τρο-
χαία Λάρισας δύο εικοσιτετράωρα, στη συνέχεια πήγε στην ανα-
κρίτρια Λάρισας που προφυλάκισε τον σταθµάρχη Σαµαρά, το
ρουσφέτι σας, δηλαδή, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας. Το ρου-
σφέτι σας είναι ο σταθµάρχης. 

Και δεν µπορεί να µιλάτε για ανθρώπινο λάθος του σταθµάρχη
χωρίς να πείτε και να διωχθεί εκείνος που έκανε και εκείνοι που
έκαναν το ρουσφέτι. Πόσο ψηλά θα πάµε για να εντοπιστεί; Κα-
ταλαβαίνουµε ότι πολύ ψηλά θα πάµε για να εντοπιστεί.

Τρίτη φορά, λοιπόν, ζήτησε ο κ. Μητσοτάκης να αλλάξει χέρια
η δικογραφία, να αλλάξει χέρια για τρίτη φορά, να πάει σε τρίτα
χέρια, σε εφέτη ειδικό ανακριτή που δεν είχε ούτε γραφείο όταν
ανέλαβε.

Τον επισκέφθηκα µε οικογένεια θύµατος, την οικογένεια Ρού-
τση, του εικοσιτριάχρονου Ντένις που έγραφε µηνύµατα λίγες
ώρες πριν σκοτωθεί, ότι γλιτώσαµε λίγα ευρώ και έχουµε τόσες
ώρες καθυστέρηση. 

Ήταν άνθρωποι! Οι άνθρωποι που εξαϋλώθηκαν, ήταν άνθρω-
ποι. Τα παιδιά που σκοτώσατε ήταν άνθρωποι. Αυτά που έχετε
µάθει να κάνετε µε τα οικονοµικά εγκλήµατα δεν θα τα κάνετε
πάνω στις υπάρξεις των ανθρώπων που τη ζωή τους κόψατε µε
τις πρακτικές διαφθοράς και διαπλοκής και απόλυτης αδιαφο-
ρίας και περιφρόνησης της ανθρώπινης ζωής, που το ενδεχό-
µενο απώλειάς της είναι απλώς µια πιθανότητα την οποία
αποδέχεστε. 

Με την πρόσφατη παρέµβασή σας στη δικαιοσύνη, δηλαδή το
γεγονός ότι µε διάταξη που φέρατε επιχειρείτε να παρέµβετε -
και παρεµβαίνετε ευθέως- ακόµα και στο ποιος θα αποφασίζει
την παραποµπή των υπαιτίων, διότι µέχρι πριν λίγες ηµέρες αρ-
µόδιο για να αποφασίσει ήταν το δικαστικό συµβούλιο και µε πα-
ρέµβασή σας που ο κ. Φλωρίδης συνοµολόγησε και το διαφήµισε
ότι έγινε για την υπόθεση των Τεµπών, αφαιρείται η υπόθεση από
το δικαστικό συµβούλιο, δηλαδή από τρεις δικαστές που αποφα-
σίζουν µε πρόταση εισαγγελέα, και πηγαίνει στα χέρια ενός δι-
καστή, ενός εισαγγελικού λειτουργού για την ακρίβεια. Η
παρέµβαση αυτή είναι ακραία ενώ ερευνάται έγκληµα που
αφορά την Κυβέρνησή σας, το κόµµα σας, τα µέλη της Κυβέρ-
νησής σας, τα µέλη της Βουλής.

Επειδή µίλησε ένας Βουλευτής, ο κ. Λοβέρδος, που τώρα δεν
είναι εδώ, να θυµίσω απλώς ότι είναι ο Βουλευτής που είπε -νο-
µίζω µέσα στην Αίθουσα- ότι µπορεί κάποιος να κακοποιεί τη γυ-
ναίκα του αλλά να είναι καλός γονιός. Αυτός ο Βουλευτής σας,
ο συγκεκριµένος, είπε ότι δεν δέχεται να σας κατηγορούµε για
τη δολοφονία πενήντα επτά ανθρώπων και ότι ο κ. Μητσοτάκης,
ο κ. Καραµανλής, ο ίδιος και όλοι εσείς, είστε αθώοι. 

Όσοι ταυτίζεστε µε αυτούς οι οποίοι κατηγορούνται και όσοι
ενεργείτε υποθάλποντας και διευκολύνοντας την υπόθαλψη
σαφώς αναλαµβάνετε και τη σχετική ευθύνη. Γιατί οι ενέργειες
που γίνονται στη Βουλή, είναι ενέργειες αξιόποινες. Αυτός είναι
ο λόγος για τον οποίο ζήτησα και από τον εφέτη ειδικό ανακριτή
να αξιολογήσει όλα αυτά που γίνανε για τη συγκάλυψη και για
τη διευκόλυνση των κυβερνητικών προσώπων που ελέγχονται.

Τώρα, ακούστε. Δεν µπορεί να λέτε ότι δεν έχει κατατεθεί αί-
τηµα για προανακριτική επιτροπή, γιατί είχαν κατατεθεί δύο αι-
τήµατα. Και, βεβαίως, η προανακριτική επιτροπή θα µπορούσε
να επεκταθεί και σε άλλα και να πάρει σχετική έγκριση από την
Ολοµέλεια της Βουλής. Σε αυτά τα αιτήµατα εσείς ψηφίσατε
«όχι». Σύσσωµη η Κοινοβουλευτική σας Οµάδα µπλόκαρε την
προανακριτική επιτροπή. 

Είστε µία Κοινοβουλευτική Οµάδα που έχει τριάντα Βουλευτές
αν και δεν τους βλέπουµε. Παραπονείτο ένας Βουλευτής σας
προηγουµένως ότι είµαστε είκοσι µέσα στην Αίθουσα. Η Κοινο-
βουλευτική Οµάδα της Πλεύσης Ελευθερίας, η µικρότερη Κοι-
νοβουλευτική Οµάδα, είναι πάντα εδώ. Ήµασταν όλοι εδώ χθες
που έλειπε η Κυβέρνηση και καθόταν ο κ. Βορίδης εκεί µε µια
στάση, εν πάση περιπτώσει, απολύτως αποκαλυπτική. Χτες ήµα-
σταν όλοι εδώ. Εσείς δεν ήσασταν. Δεν πήραν τον λόγο και πάρα
πολλά µέλη της εξεταστικής επιτροπής από την Κοινοβουλευτική
Οµάδα της Νέας Δηµοκρατίας, ακριβώς διότι έχουν δυσκολία να
υπερασπιστούν αυτό που κάνετε και αυτό που κάνανε. 

Ήρθε, λοιπόν, ένα µέλος της εξεταστικής επιτροπής, ο κ. Λο-
βέρδος που έχει συµµετάσχει αρκετές φορές, που δεν πήρε χθες
τον λόγο να µας πει σήµερα ότι εχθές δεν έπρεπε να τον κατη-
γορήσουµε, αλλά και ακόµα να µας πει ότι είναι απαράδεκτο να
έχει η Βουλή είκοσι Βουλευτές. Το λέει ως Βουλευτής της Κοι-
νοβουλευτικής Οµάδας µε τους εκατόν πενήντα οκτώ Βουλευ-
τές, που είναι άφαντοι, φαντοµάδες, και που ειδικά σε αυτά τα
δύσκολα κρύβονται. 

Έρχοµαι στο θέµα του νοµοσχεδίου για να πω τα εξής και,
κύριε Υπουργέ, επιφυλάσσοµαι να επανέλθω.

Γνωρίζετε πάρα πολύ καλά ότι η Πλεύση Ελευθερίας έχει από
την πρώτη στιγµή, από τις προγραµµατικές δηλώσεις, παρέµβει
κατ’ επανάληψη εδώ σε αυτή την Αίθουσα, για να ζητήσει ενέρ-
γειες για την πολιτική προστασία, για την δασοπυροπροστασία,
για την πρόσληψη εποχικών και τη µονιµοποίηση των λεγόµενων
εποχικών πυροσβεστών που τους αφήνετε όλα αυτά τα χρόνια
στην ανεργία το ενδιάµεσο διάστηµα -λες και δεν χρειάζονται οι
πυροσβέστες ούτε στις πληµµύρες ούτε στα χιόνια ούτε στους
απεγκλωβισµός ούτε στις αστικές πυρκαγιές- για τη συνολική
ενίσχυση των µηχανισµών πολιτικής προστασίας, δασοπυροπρο-
στασίας και για την προστασία του περιβάλλοντος. 

Γνωρίζετε ότι αυτά τα θέµατα τα θέσαµε πολύ πριν ξεσπάσουν
οι πυρκαγιές του καλοκαιριού. Τα θέσαµε εξ αρχής και εγκαίρως.
Ερχόταν ο κ. Τουρνάς ανθ’ υµών και µου έλεγε πόσο καλά τα κά-
νατε µέχρι που ξέσπασαν οι πυρκαγιές και σταµάτησε να λέει
πόσο καλά τα κάνατε και µου έλεγε αυτό που είπε ο κ. Καραµαν-
λής για τα Τέµπη. Όπως είπε και ο κ. Καραµανλής για τα Τέµπη,
ότι τραγικά δυστυχήµατα θα συµβαίνουν πάντα, έτσι ερχόταν ο
κ. Τουρνάς και έλεγε πυρκαγιές θα έχουµε κάθε χρόνο. Και ο κ.
Χρυσοχοΐδης, επίσης, έλεγε τα ίδια. Ήτανε το καλοκαίρι που φέ-
ρατε -η Κυβέρνησή σας, όχι εσείς- διάταξη ώστε να µπουν οδη-
γοί στα ασθενοφόρα του ΕΚΑΒ, πυροσβέστες, στρατιωτικοί και
δηµοτικοί, κοινοτικοί υπάλληλοι. 

Έχουµε, λοιπόν, µεγάλη αγωνία για τη δασοπυροπροστασία.
Έχουµε και µεγάλη αγωνία, σας το έχω θέσει και αγωνιώ αν το
έχετε ερεύνησε -στον κύριο Υπουργό απευθύνοµαι προσωπικά
περί αυτού- για το πολύ σοβαρό πρόβληµα που έχουµε εντοπίσει
ότι υπάρχει στα ανώτατα κλιµάκια του Πυροσβεστικού Σώµατος,
όχι στους απλούς πυροσβέστες, σε αυτούς που επιλέγονται ως
αρχηγοί, υπαρχηγοί, τρίτοι τη τάξει στο Πυροσβεστικό Σώµα. 

Μέχρι πρότινος είχατε τρίτο τη τάξει τον κ. Λάµπρη, τον συν-
τονιστή του ελικοπτέρου που εγκατέλειψε τους κατοίκους του
Νέου Βουτζά και του Ματιού την ώρα που έµπαινε η φωτιά στον
Νέο Βουτζά στις πεντέµισι το απόγευµα της 23ης Ιουλίου του
2018. Ο κ. Μητσοτάκης, έκανε Αρχηγό του Πυροσβεστικού Σώ-
µατος, προ των ηµερών σας, κύριε Κικίλια, τον κ. Κολοκούρη, δη-
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λαδή τον επικεφαλής της ΕΜΑΚ που του είπανε στις πέντε η ώρα
να πάει στο Μάτι και έφτασε στις δέκα το βράδυ. Αυτός έγινε Αρ-
χηγός του Πυροσβεστικού Σώµατος επί πρώτης κυβέρνησης Μη-
τσοτάκη και το αποτέλεσµα ήταν η εθνική καταστροφή του 2021. 

Και τώρα κάνατε αρχηγό του Πυροσβεστικού Σώµατος κατη-
γορούµενο για τη φωτιά στη Βαρυµπόµπη. Το έχω θέσει το θέµα
αυτό και περιµένω. Το έθεσα µε το που δηµοσιοποιήθηκε η σχε-
τική κρίση και περιµένω τις εξηγήσεις, γιατί το πρόσωπο αυτό
που κατηγορείται για το έγκληµα αυτό επελέγη ως επικεφαλής
της Πυροσβεστικής. 

Αντίστοιχο θέµα µείζον υπάρχει µε τον προερχόµενο από το
Πυροσβεστικό Σώµα κ. Παπαγεωργίου, ο οποίος είναι Γενικός
Γραµµατέας του Υπουργείου σας, για τον οποίο άκουσα ότι
υπάρχουν σήµερα καταγγελίες εµπλοκής του και στην αλλοίωση
του τόπου του εγκλήµατος στα Τέµπη αυτή τη φορά. Όλα, δυ-
στυχώς, µε έναν τρόπο συνδέονται. Θα ερευνηθεί φαντάζοµαι
και αυτό και περιµένω να ερευνηθεί και από εσάς. Και του οποίου
η πορεία στο Πυροσβεστικό Σώµα όπως φαντάζοµαι ότι έχετε
ενηµερωθεί δεν είναι άσπιλη και αδιάστικτη. Συνδέεται και µε οι-
κονοµικά αδικήµατα σοβαρά. 

Θα ήθελα, λοιπόν, τις εξηγήσεις και την αιτιολόγηση όλων
αυτών των επιλογών, έχοντας δώσει πραγµατικά την ψυχή µου
για να υπάρξει τιµωρία για το έγκληµα στο Μάτι, για το οποίο η
κυβέρνηση Μητσοτάκη της πρώτης περιόδου ούτε εξεταστική
επιτροπή ζήτησε ούτε προανακριτική επιτροπή ζήτησε και πα-
ρείχε µια χαρά κάλυψη στους πολιτικώς υπαιτίους. Έχω δει ποιες
παρεµβάσεις γίνονταν και τότε για το έγκληµα αυτό, και από τη
διορισµένη Εισαγγελέα του Αρείου Πάγου, την κ. Δηµητρίου, και
από την τότε κυβέρνηση, τον κ. Κοντονή, όλα αυτά τα πρόσωπα
που στη συνέχεια θέλησαν να αναβαπτιστούν. 

Είναι σκάνδαλο το έγκληµα στο Μάτι να δικάζεται σαν να ήταν
πληµµέληµα. Σαν τροχαίο ατύχηµα δικάζεται. Και είναι σκάνδαλο
βέβαια, επειδή έγινε και µία αναφορά µε διαβεβαιώσεις στην κ.
Δούρου χθες, άκουσα τον κ. Πλεύρη να λέει: «Απηλλάγη η κ.
Δούρου για τη Μάνδρα και για το Μάτι υπάρχει απαλλακτική
πρόταση που δεν έχει ολοκληρωθεί».

Τι διαβεβαιώσεις είναι αυτές από τον Κοινοβουλευτικό Εκπρό-
σωπο της Νέας Δηµοκρατίας και πώς εξηγείται αυτή σας η στάση;
Πώς εξηγείται ότι περιφερειακή διοίκηση Πατούλη και αντιπολί-
τευση Δούρου ψήφισαν δυσθεώρητα κονδύλια για δικηγόρους,
για τον δικηγόρο - συνεργάτη του κ. Πατούλη και προσωπικό του
συνήγορο όταν ήταν στον Δήµο Αµαρουσίου, για να υπερασπιστεί
τη διοίκηση Δούρου έναντι των αγωγών των θυµάτων; Πώς την
εξηγείτε αυτή την συνέργεια; Πώς εξηγείτε ότι τώρα στο Μάτι
πρόεδρος του δικαστηρίου που δικάζει είναι η ίδια πρόεδρος που
είχε κληρωθεί στην πρώτη σύνθεση που ξεκίνησε τη δίκη για τη
Μάνδρα; 

Όλα αυτά θέλετε να µας πείτε ότι είναι φαινόµενα των καιρών,
εκδηλώσεις της ανεξαρτησίας της δικαιοσύνης ή η αδιαφιλονίκητη
προσήλωσή σας στη λογοδοσία; 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ (Υπουργός Κλιµατικής Κρίσης και Πο-
λιτικής Προστασίας): Κύριε Πρόεδρε, έχει φτάσει τα τριάντα τρία
λεπτά!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Δεν έχω ποτέ διακόψει
Πρόεδρο ενός κόµµατος όταν µιλάει. Παρακαλώ πολύ, κύριε
Υπουργέ. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ (Υπουργός Κλιµατικής Κρίσης και Πο-
λιτικής Προστασίας): Δηλαδή θα κάτσουµε µέχρι αύριο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Δεν έχω διακόψει ποτέ
Πρόεδρο. 

Κύριε Υπουργέ, ο κάθε Πρόεδρος γνωρίζει πολύ καλά τον Κα-
νονισµό και ξέρει τι κάνει. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ (Υπουργός Κλιµατικής Κρίσης και Πο-
λιτικής Προστασίας): Άρα δεν σας χρειαζόµαστε ως Πρόεδρο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Σας παρακαλώ, κύριε
Υπουργέ! Μην αρχίσουµε µε αυτόν τον τρόπο. Δεν είναι καλός
τρόπος αυτός.

Παρακαλώ, κυρία Κωνσταντοπούλου, συνεχίστε.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθε-

ρίας): Κύριε Υπουργέ, ήµουν πολύ ευγενής απέναντί σας. Βλέπω
ότι είστε πολύ ενοχληµένος από αυτά που λέω. Δεν πειράζει. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ (Υπουργός Κλιµατικής Κρίσης και Πο-
λιτικής Προστασίας): Διαχρονικά είµαι πολύ ευγενικός απέναντί
σας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Υπουργέ, µη
διακόπτετε.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Το αναγνωρίζω και γι’ αυτό δεν σας αναγνωρίζω σε
αυτόν τον εκνευρισµό. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ (Υπουργός Κλιµατικής Κρίσης και Πο-
λιτικής Προστασίας): Δεν είπα κάτι σε εσάς, στον Πρόεδρο
απευθύνθηκα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Υπουργέ, πα-
ρακαλώ µη διακόπτετε.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Τον οποίο εκνευρισµό τον είδα πάλι την ηµέρα που πα-
ρέδωσα στον κ. Μητσοτάκη και σε εσάς τη φωτογραφία από την
Πάρνηθα, µε τον κ. Λάµπρη µαζί, να σας εξηγεί πώς πήρε φωτιά
η Πάρνηθα.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ (Υπουργός Κλιµατικής Κρίσης και Πο-
λιτικής Προστασίας): Θα ψηφίσεις τα Καναντέρ;

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Σ’ εµένα είπατε: «Θα ψηφίσεις τα Καναντέρ;» «Θα ψη-
φίσεις τα Καναντέρ;» είπατε σ’ εµένα;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Υπουργέ, σας
παρακαλώ, µη διακόπτετε! Αν είχατε ακούσει άλλωστε τον ειση-
γητή, θα είχατε ακούσει ότι θα ψηφίσει «παρών», αν κατάλαβα
καλά.

Κυρία Πρόεδρε, παρακαλώ.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Επειδή απουσιάζατε γιατί είχατε άλλη υποχρέωση,
όπως απουσίαζε χθες ο κ. Μητσοτάκης την ώρα που συζητάγαµε
για τα Τέµπη –απ’ ό,τι έµαθα είχε να παραλάβει ελικόπτερα, µπο-
ρεί να του χρειαστούν. 

Απουσιάζατε κι εσείς την ώρα που µιλούσε ο εισηγητής µας
και δήλωσε τους λόγους για τους οποίους θα ψηφίσουµε
«παρών» και οι οποίοι έγκεινται στις πρακτικές αδιαφάνειας οι
οποίες ακολουθούνται γι’ αυτό το σχέδιο σύµβασης που φέρ-
νετε. Διότι πρόκειται για σχέδιο σύµβασης και όχι για σύµβαση,
πρόκειται για σχέδιο σύµβασης από το οποίο αποκρύπτεται ένα
πολύ σηµαντικό µέρος των άρθρων. 

Εποµένως ζητάτε από τη Βουλή να κυρώσει κάτι το οποίο δεν
το αποκαλύπτετε. Αυτό απορώ πώς το φέρνετε και αν έχετε και
άλλο τέτοιο προηγούµενο. Τα σχέδια συµβάσεων τα ξέρουµε και
από τη «SIEMENS» και από τα µνηµόνια. Τις συµβάσεις χωρίς
άρθρα τα οποία αποκρύπτονται από τη Βουλή, η οποία καλείται
να τα κυρώσει, δεν τα ξέρουµε. Εγώ προσωπικά δεν το έχω ξα-
ναδεί, θα το αναζητήσω και αυτό. Μπορεί να έχετε καταχωρήσει
και κάποιο προηγούµενο, γιατί όλα τα περιµένουµε. 

Επειδή, λοιπόν, είναι αδιαφανής η σύµβαση, επειδή επιπλέον
εντοπίζουµε ότι οι τιµές που έχετε συµφωνήσει, 51 εκατοµµύρια
ευρώ ανά Καναντέρ, είναι πάρα πολύ υψηλές σε σχέση µε τις αν-
τίστοιχες τιµές των πολεµικών αεροσκαφών, των F-16, επειδή η
εκτίναξη των τιµών αυτών στο αντίστοιχο διάστηµα της τάξεως
του 40% µας κάνει εντύπωση και δεν δόθηκαν εξηγήσεις, επειδή
κάτι υποτονθόρυσε ο κ. Τουρνάς προηγουµένως, ότι περιλαµβά-
νουν αυτές οι τιµές και εκπαιδεύσεις κ.λπ., κ.λπ.. Ο κ. Τουρνάς
είναι από τον στρατιωτικό τοµέα και γνωρίζουµε πολύ καλά ότι
αυτές είναι οι πρακτικές της διαφθοράς σε σχέση µε τους εξο-
πλισµούς, σε σχέση µε τις λεγόµενες «αµυντικές δαπάνες» που
οδήγησαν σε τεράστιες µίζες και σε τεράστιες τρύπες στον δη-
µόσιο προϋπολογισµό, για τις οποίες ζητάγατε µετά από τους
πολίτες να πληρώσουν τα σπασµένα σας. 

Για όλους αυτούς τους λόγους, λοιπόν, είναι αυτονόητο ότι
δεν θα υπερψηφίσουµε κάτι τέτοιο την ίδια ώρα που σας ζητάµε
-και εµείς είµαστε οι πρώτοι που ζητήσαµε- να υπάρξει προµή-
θεια εξοπλισµού, άµεση. Αυτά που φέρνετε είναι για το 2027 και
εντεύθεν, και πάει και ο Πρωθυπουργός στον Καναδά προφανώς
για να κλείσει και προσωπικά κάποια συµφωνία. Και αυτό να το
λέµε για να αντιλαµβανόµαστε. Πάει για πρώτη φορά στον Κα-
ναδά µετά από σαράντα χρόνια που δεν έχει πάει Πρωθυπουρ-
γός. Αυτή την ώρα, λοιπόν, υπάρχει αυτό το σχέδιο σύµβασης.
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Καταλάβαµε. Τι άλλο να µας πείτε; 
Όµως το καλοκαίρι του 2024 έρχεται, και αυτά τα επτά Καναν-

τέρ δεν είναι για το 2024 είναι από το 2027 µέχρι το 2030, κύριε
Υπουργέ, που φύγατε και ξαναγυρίσατε, αλλά θα σας ενηµερώ-
σει ο κ. Τουρνάς. 

Για όλους αυτούς τους λόγους, λοιπόν, εµείς επιµένουµε και
σας ενθαρρύνουµε να κάνετε χρηστές ενέργειες διαφανούς δι-
οίκησης προµήθειας και εναέριου εξοπλισµού και επίγειου. Και
στολές ακόµα γιατί υπάρχουν πυροσβέστες, ξέρετε, που ακόµα
και τα τελευταία χρόνια της διακυβέρνησής σας -όχι της δικής
σας υπουργίας- επιχειρούσαν µε κρανάκια των 3 ευρώ και µε
ληγµένες στολές, για όλα αυτά, λοιπόν, φυσικά ζητάµε αύξηση
του προϋπολογισµού. Αυτό είναι κάτι που επισηµάναµε και στις
προγραµµατικές δηλώσεις.

Εγώ ήµουν -θα θυµάστε ίσως- εκείνη που επισήµανα ότι ήταν
κρίµα έχοντας αναλάβει αυτό το Υπουργείο εσείς να κάνετε οµι-
λία στις προγραµµατικές δηλώσεις σε µια άδεια Βουλή, γιατί
θεωρώ πολύ κοµβικό τον τοµέα που έχετε αναλάβει. 

Εντάξει, ναι, είναι πάντα άδεια η Βουλή. Πάντα άδεια η Βουλή
είναι µε ευθύνη όµως της Κυβέρνησης και της κυβερνητικής πλει-
οψηφίας. Εµείς πάντως είµαστε πάντα εδώ. Και αυτό είναι ίσως
το πρόβληµα για εσάς, το καλό για µας και για τους πολίτες. 

Συνοψίζοντας και για να σας απαντήσω ολοκληρωµένα, θεω-
ρούµε ότι υπάρχουν προβλήµατα διαφάνειας στη συµφωνία
αυτή. Θεωρούµε ότι υπάρχουν πολύ σοβαρά προβλήµατα δια-
φθοράς στο πεδίο της επιλογής της ηγεσίας του Πυροσβεστικού
Σώµατος όλα τα τελευταία χρόνια. Στην υπόθεση του Ματιού ο
επιλεγείς Αρχηγός της Πυροσβεστικής απηύθυνε εκβιασµούς
στον διορισµένο πραγµατογνώµονα για το Μάτι ο οποίος αντι-
στάθηκε, προς τιµήν του, και είναι ηχογραφηµένες οι απειλές, τι
θα του κάνανε, ο ίδιος, η Δούρου, ο ένας, ο άλλος. Ηχογραφη-
µένα είναι αυτά. Και είναι ηχογραφηµένες και οι διηγήσεις για το
πώς αλληλοεξουδετερώνονται για να πάρουν τη θέση του Αρχη-
γού της Πυροσβεστικής, αφήνοντας αφύλακτα δάση και περιο-
χές.

Όλα αυτά, κύριε Υπουργέ, -που δεν θεωρώ ότι έχετε λόγο να
µην τα ερευνήσετε- εγώ περιµένω και να τα ερευνήσετε και να
τα πατάξετε. Δεν θα σταµατήσω φυσικά να το ζητώ. Δεν θα στα-
µατήσουµε να σας ζητούµε πραγµατική πολιτική προστασία. 

Διάβασα χθες στην Βουλή τις δηλώσεις που έκανε ο κ. Μητσο-
τάκης στις 24 Φεβρουαρίου και έλεγε στους πολίτες της Λάρι-
σας: «Ένα δισεκατοµµύριο ευρώ σας δώσαµε µετά τον «Ιανό»
και τους σεισµούς». Για να πάει να τα πει σήµερα τα «ένα δισε-
κατοµµύριο ευρώ σας δώσαµε µετά τον «Ιανό» και τους σει-
σµούς» µετά από όλα όσα έγιναν και αυτό που βιώνουν στη
Φαρκαδόνα πριν από λίγες µέρες. Και οι άνθρωποι είναι εντελώς
εγκαταλελειµµένοι. Υπάρχουν παιδιά που δεν πηγαίνουν σχολείο,
διότι τα σχολεία τους έχουν πληµµυρίσει, καταρρεύσει και δεν
υπάρχει καµµία πρόνοια. Υπάρχουν άνθρωποι που ζουν σε ξενώ-
νες και ακόµη και σε δοµή υποδοχής µεταναστών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία Πρόεδρε, πόσο
χρόνο θα χρειαστείτε ακόµη;

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστώ πολύ.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Ευχαριστώ.
Η αγωνία µας, λοιπόν, είναι αδιαπραγµάτευτη. Η παρουσία

µας να ξέρετε ότι θα είναι διαρκής. Υποσχέθηκα και το έκανα µε
απόλυτη συνείδηση ότι για τα θέµατα που αφορούν την προστα-
σία της ανθρώπινης ζωής -γιατί είχαµε σαράντα πέντε θύµατα,
κύριε Υπουργέ αυτό το καλοκαίρι, είχαµε σαράντα πέντε θύµατα
από πυρκαγιές από πληµµύρες- αποκλείεται να σωπάσουµε και
σας καλούµε να αναλάβετε πρωτοβουλίες, όχι αυτές. Μακάρι
αυτές που φέρνετε να τις διαλευκάνετε και µακάρι -για να επα-
ναλάβω κάτι που έχω θέσει σε αυτήν εδώ την Αίθουσα- να µας
εξηγήσετε γιατί όλα αυτά τα χρόνια γίνεται η επιλογή ο στόλος
της Ελλάδας να έχει µόνον Καναντέρ σαν να µην υπάρχουν
άλλες επιλογές, γιατί δεν αγοράζονται εναέρια µέσα αλλά µόνον
νοικιάζονται -όθεν θησαυρίζουν όπως ξέρετε για τα καύσιµα και
για τις ώρες πτήσης πολλοί- γιατί συνολικά δεν είµαστε εξοπλι-

σµένοι, η χώρα µας, ώστε να προστατεύεται και να αµύνεται
έναντι κάθε φυσικής απειλής ή ανθρωπογενούς κινδύνου, η αν-
θρώπινη ζωή, τα δάση, η φύση, ο πλούτος µας, τα ζώα, κάθε αν-
θρώπινη ύπαρξη.

Κλείνω λέγοντάς σας αυτό που είπα και στον κύριο Πρωθυ-
πουργό, όταν µου είπε ότι είµαι από άλλο πλανήτη αν νοµίζω ότι
θα προστατεύσετε κάθε δέντρο και κάθε δάσος της πατρίδας
µας. Δεν είµαστε από άλλο πλανήτη. Είµαστε από την Ελλάδα
και αργά η γρήγορα η Ελλάδα θα έχει µια διακυβέρνηση που δεν
θα θεωρεί εξωπραγµατικό να προστατεύονται όλα τα δάση, όλα
τα ζώα, όλα τα δέντρα, ολόκληρος ο φυσικός πλούτος και βέβαια
η ανθρώπινη ζωή. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθε-

ρίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την Πρόεδρο της Πλεύσης Ελευθερίας. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ (Υπουργός Κλιµατικής Κρίσης και Πο-

λιτικής Προστασίας): Κύριε Πρόεδρε, τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Υπουργέ, θέ-

λετε τον λόγο για την οµιλία σας την κανονική ή για παρέµβαση;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ (Υπουργός Κλιµατικής Κρίσης και Πο-

λιτικής Προστασίας): Για µία παρέµβαση.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ένα λεπτό αν µου επι-

τρέπετε, επειδή µε προσβάλατε προηγουµένως και µάλιστα
χωρίς να σας δώσω κανένα λόγο. Ο Πρόεδρος της Βουλής όταν
είναι εδώ και µιλάει ο Πρωθυπουργός δεν τον διακόπτει ποτέ.
Όµως κάποιο λόγο έχει που κάθεται εδώ. Άρα και εγώ κάποιο
λόγο έχω που κάθοµαι εδώ και δεν είναι σωστό να µε προσβάλ-
λετε. 

Παρακαλώ, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ (Υπουργός Κλιµατικής Κρίσης και Πο-

λιτικής Προστασίας): Κύριε Πρόεδρε, δεν απευθύνθηκα στην
κυρία Πρόεδρο της Πλεύσης Ελευθερίας. Σε εσάς απευθύνθηκα
και σας ρώτησα αν ισχύει για όλους τους οµιλητές αυτό που
βλέπω εδώ ως Κανονισµό της Βουλής και οι χρόνοι τους οποίους
παίρνουν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ισχύει για όλους…
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ (Υπουργός Κλιµατικής Κρίσης και Πο-

λιτικής Προστασίας): Δεν ολοκλήρωσα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Συγγνώµη.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ (Υπουργός Κλιµατικής Κρίσης και Πο-

λιτικής Προστασίας): Οι χρόνοι τους οποίους παίρνουν όλοι οι
οµιλητές αντικατοπτρίζουν και το δικαίωµα ενός απλού Βουλευτή
να τοποθετείται. Έχουµε δει σε πολλές συνεδριάσεις της Ολο-
µέλειας της Βουλής κατά κύριο λόγο και λιγότερο στις επιτρο-
πές, ότι επειδή γίνεται κατάχρηση του χρόνου και από πολιτικούς
Αρχηγούς και από κοινοβουλευτικούς και από εκπροσώπους των
κοµµάτων, τελικά οι συνάδελφοι να µιλούν πολύ λιγότερο. 

Εγώ,, λοιπόν στην Ολοµέλεια της Βουλής πρωτολογία δεν
έκανα. Δευτερολογία θα κάνω, κλείνοντας, αφού τοποθετηθούν
όλοι οι συνάδελφοι. Σε αυτό αναφέρθηκα σε εσάς και όχι στην
κυρία Πρόεδρο. Δεν φταίει η κυρία Πρόεδρος. Με συγχωρείτε
πάρα πολύ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Μου είπατε για ποιον
λόγο είµαι εδώ.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ (Υπουργός Κλιµατικής Κρίσης και Πο-
λιτικής Προστασίας): Η κυρία Πρόεδρος µπορεί να θέλει να µι-
λήσει δυο ή τρεις ή τέσσερις ώρες. Αν µπορεί και το κάνει αυτό
στο ελληνικό Κοινοβούλιο και αν δεν υπάρχουν κανόνες για
όλους καλά κάνει και το κάνει. Άρα σε εσάς αναφέρθηκα χωρίς
καµµία διάθεση να σας προσβάλλω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Να σας απαντήσω;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ (Υπουργός Κλιµατικής Κρίσης και Πο-

λιτικής Προστασίας): Γνωρίζετε ότι είµαι ένας ευγενής άνθρω-
πος και πολιτικός, χωρίς καµµία διάθεση να σας προσβάλλω.

Να απαντήσω τώρα στην κυρία Πρόεδρο σε δύο, τρία πράγ-
µατα.

Κυρία Πρόεδρε, εγώ δεν είµαι νοµικός όπως εσείς και έγκριτη
δικηγόρος. Είµαι ορθοπεδικός. Αλλά είµαι σίγουρος και έχω
ακούσει πολλές φορές εγώ ο ίδιος ότι εσείς υπερασπίζεστε το
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τεκµήριο της αθωότητας πολλές φορές στη µάχιµη δικηγορία.
Σας απάντησα και την άλλη φορά που αναφερθήκατε στον
πρώην επιτελάρχη του Πυροσβεστικού Σώµατος. Να σας απαν-
τήσω και σήµερα και γι’ αυτόν και για τον κ. Παπαγεωργίου και
για τον οποιονδήποτε θέτετε θέµα.

Πρώτα απ’ όλα σε ό,τι έχει να κάνει µε τον κ. Παπαγεωργίου,
είχα την τιµή να είναι Αρχηγός του Πυροσβεστικού Σώµατος το
2014 όταν ήµουν Υπουργός Προστασίας του Πολίτη. Τότε, κυρία
Πρόεδρε, ούτε παπούτσια είχαν και αρβύλες όπως θα έπρεπε οι
πυροσβέστες -και σε περιοριστικές δηµοσιονοµικές πολιτικές κά-
ναµε ό,τι µπορούσαµε για να βρούµε- ούτε λάστιχα τα πυροσβε-
στικά. Είχαµε εννιά εναέρια όλα και όλα και έγινε µια συγκλο-
νιστική προσπάθεια και µάχη. Δεν έχω κάποια πρόσβαση σε δι-
κογραφίες όπως έχετε εσείς. Αλλά µε εκπλήσσει αυτό το οποίο
λέτε, καθ’ ότι ουδέποτε έχει ακουστεί ή έχει κατηγορηθεί ο κ.
Παπαγεωργίου για το οτιδήποτε ποινικά, ή αν έχει καταδικαστεί,
οτιδήποτε. Αν γνωρίζετε κάτι το οποίο δεν γνωρίζω εγώ, σας πα-
ρακαλώ πάρα πολύ, εδώ είναι τα Πρακτικά της Βουλής, να το κα-
ταθέσετε ή οπουδήποτε αλλού εσείς θέλετε.

Δεύτερον, αυτό για το οποίο είµαι σε θέση να γνωρίζω -γιατί
όσο µπορώ παρακολουθώ, ενηµερώνοµαι, αν θέλετε για τα θέ-
µατα τα οποία άπτονται του Υπουργείου κατά κύριο λόγο γιατί
θεωρώ ότι αυτός είναι ο θεσµικός ρόλος ενός Υπουργού- είναι
και πώς προχωρούν ορισµένα πράγµατα τα οποία έχουν να κά-
νουν και για το παρελθόν και για τις δίκες οι οποίες υπάρχουν.
Αν δεν κάνω λάθος ο κ. εισαγγελέας για το Μάτι την αθώωση του
κ. Λάµπρη εισηγήθηκε µετά από πολλούς µήνες καταθέσεων και
λοιπά και λοιπά. 

Σε κάθε περίπτωση ό,τι κι αν ισχύει ή αν δεν ισχύει, εγώ κυρία
Πρόεδρε, ούτε το 2014 που ήµουν Υπουργός Προστασίας του
Πολίτη σήκωσα ένα τηλέφωνο να πάρω έναν εισαγγελέα για θέ-
µατα τροµοκρατίας καίτοι συλλάβαµε πολλούς, είχαµε τα θέµατα
ανοιχτά κ.λπ., ούτε το έκανα µέσα στην πανδηµία ως Υπουργός
Υγείας. Και εκεί τεράστιες πιέσεις και θέµατα είχαµε σε ό,τι έχει
να κάνει µε το χειρισµό µιας παγκόσµιας κρίσης δηµόσιας
υγείας. Και δεν θα το κάνω και τώρα ως Υπουργός Πολιτικής
Προστασίας.

Γι’ αυτό, λοιπόν, είναι ξένος για µένα ο τρόπος –αν θέλετε- ή
η στρατηγική της τοποθέτησή σας, δείχνοντας µε το δάχτυλο συ-
ναδέλφους ή ενδεχοµένως συνανθρώπους µας οι οποίοι είναι εµ-
πλεκόµενοι στις δικογραφίες. Όταν τελεσιδικήσει κάτι και έχει
απονεµηθεί δικαιοσύνη πολύ ευχαρίστως εσείς και εγώ να το
σχολιάσουµε. Θεωρώ ότι η εκτελεστική εξουσία, η νοµοθετική
εξουσία και η δικαστική εξουσία είναι διαφορετικές. Και αν δεν
έχουµε εµπιστοσύνη στη δικαστική εξουσία, νοµίζω ότι -εκπρο-
σωπώντας τους συµπολίτες µας- οφείλουµε να βγούµε να το
πούµε µε ονόµατα και διευθύνσεις. 

Τώρα σε ό,τι έχει να κάνει, γιατί τώρα που σας βρήκα εδώ
πέρα, τουλάχιστον να προλάβω να σας ενηµερώσω και να σας
απαντήσω…

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Πάντα θα µε βρίσκετε εδώ.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ (Υπουργός Κλιµατικής Κρίσης και Πο-
λιτικής Προστασίας): Σύµφωνοι, κυρία Πρόεδρε.

Έχω την αίσθηση ότι και από τη θέση την οποία πήρατε - σας
ευχαριστώ για την ενηµέρωση του κυρίου εκπροσώπου σας- στο
εν λόγω νοµοσχέδιο ότι τελικά θα ψηφίσετε «παρών», ουσιαστικά
και εσείς κρατάτε τις επιφυλάξεις γι’ αυτό που είπατε τώρα περί
αδιαφάνειας σε ό,τι έχει να κάνει µε το συγκεκριµένο νοµοσχέ-
διο.

Αν για λόγους βιοµηχανικής προστασίας των πολυεθνικών
εταιρειών οι οποίες εµπλέκονται στην παραγωγή αυτών των Κα-
ναντέρ σύσσωµη η Ευρωπαϊκή Ένωση έχει δεχτεί µετά τη δια-
πραγµάτευση την οποία έκανε ότι το µείζον υπηρετείται σε ό,τι
έχει να κάνει µε τη σύµβαση αυτή και κάποια πράγµατα µέχρι την
τελευταία στιγµή δεν πρέπει να αποκαλυφθούν, που έχουν να κά-
νουν µε τη µία εταιρεία ή µε την άλλη, αυτό δεν έχει να κάνει µε
εµάς. 

Τι διασφάλισε η Ευρωπαϊκή Ένωση σε συνεργασία µε τα έξι
κράτη µέλη τα οποία προµηθεύονται Καναντέρ και γιατί είναι
επωφελής αυτή η σύµβαση; Δεν είδα κανέναν να χαρίζει 100 εκα-

τοµµύρια ευρώ και να αγοράζει για κάποιον δύο Καναντέρ. Και
διαχρονικά το Πυροσβεστικό Σώµα, -όχι εγώ, είµαι αναρµόδιος
κυρία Πρόεδρε- αποφάσισε µε διάφορες κρίσεις επιχειρησιακές
που έχει κάνει, ότι αυτά τα αµφίβια λόγω της γεωγραφίας της
χώρας και λόγω του ανάγλυφού της είναι τα καλύτερα από αυτά
τα οποία κυκλοφορούν και υπάρχουν. Δυστυχώς κάποια στιγµή
σταµάτησε η παραγωγή. Όχι µόνο αυτό, µε τιτάνιες προσπάθειες
το ΓΕΑ και ο Ελληνικός Στρατός και η Αεροπορία προσπαθούν
να συντηρήσουν τα 215. Τα 215, κυρία Πρόεδρε, το 1974 –τότε
γεννήθηκα- τα αγοράσαµε και µετά από κάποια χρόνια τα 415. 

Γίνεται µια τεράστια προσπάθεια και τα υπόλοιπα, µέσα από
ευρωπαϊκούς πόρους -προσέξτε-, είναι το RRF, το ΕΣΠΑ και το
δάνειο από την Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων τα τρία χρηµα-
τοδοτικά εργαλεία που θα χρησιµοποιούµε για να υλοποιήσουµε
το πρόγραµµα «ΑΙΓΙΣ», µέσα, λοιπόν, σε αυτά τα τρία χρηµατο-
δοτικά εργαλεία υπάρχουν τα Καναντέρ.

Άρα, ναι, βεβαίως, για ό,τι άλλο βγαίνει στην αγορά ή µπορεί
να προκύψει, θα υπάρξουν προσπάθειες πενταετίας, δεκαετίας,
εικοσαετίας για να δούµε αν είναι αξιόπλοο ή σε καλό επίπεδο
προκειµένου να αγοραστεί στο µέλλον.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Ένα τελευταίο να πω και στη οµιλία που θα κλείσω, θα ανα-
φερθώ στα θέµατα της Πυροσβεστικής. Φυσικά και δεν παίρ-
νουµε µόνο Καναντέρ.

Κυρία Πρόεδρε, πιστεύω ότι µέχρι το τέλος Μαρτίου µέσα
Απριλίου θα έχουµε υλοποιήσει σχεδόν το σύνολο του προγράµ-
µατος «ΑΙΓΙΣ» σε ό,τι έχει να κάνει µε τη διαγωνιστική διαδικασία.
Θα είναι όλα στον αέρα. Αυτά αφορούν: Σε δέκα ελικόπτερα µε-
σαίου τύπου -θα δούµε ποια εταιρεία θα κερδίσει τον διαγωνι-
σµό. Σε τρία αεροσκάφη air-surveillance άλλης εταιρείας.
Υπογράφουµε την επόµενη εβδοµάδα τη σύµβαση. Σε τρία ελι-
κόπτερα µεσαίου τύπου. Τον συγκεκριµένο διαγωνισµό τον κέρ-
δισε η ιταλική εταιρεία «LEONARDO», καµµία σχέση µε τα
Καναντέρ. Σε είκοσι πέντε αµφίβια αεροσκάφη, τα λεγόµενα Air
Tractors. Άλλες εταιρείες συµµετέχουν στον διαγωνισµό. Σε
drones. Άλλες εταιρείες συµµετέχουν στον διαγωνισµό. Σε χίλια
οχήµατα. Για τα τετρακόσια, όπως είπε ο κύριος Υπουργός το
πρωί, έχει ήδη τελεσφορήσει ο διαγωνισµός και είναι στο Ελεγ-
κτικό Συνέδριο προκειµένου να υπογραφεί.

Είχα µια υποχρέωση ηθική, κυρία Πρόεδρε, να µη χαθούν τα
χρήµατα και αυτά τα 2,1 δισεκατοµµύρια ευρώ του προγράµµα-
τος «ΑΙΓΙΣ», που είναι ένα βαρύ πρόγραµµα. Μετά από τέσσερα
χρόνια προπαρασκευής και δουλειάς που έγινε, να σπρώξω πιο
γρήγορα τις διαδικασίες, να πιέσω τις υπηρεσίες, να βγουν τε-
χνικές προδιαγραφές και να µη χάσουµε αυτά τα χρήµατα. Γνω-
ρίζετε ότι το RRF έχει το τέλος του 2026 ως καταληκτική
ηµεροµηνία. Βεβαίως, θα αρχίσουν να παραλαµβάνονται αυτά
τα µέσα από την επόµενη αντιπυρική περίοδο και σε βάθος εξα-
ετίας, οκταετίας. Είναι µία προίκα, µία παρακαταθήκη στο Πυρο-
σβεστικό Σώµα, στην Πολιτική Προστασία και, κυρίως, στην
επόµενη γενιά.

Αισθάνοµαι, λοιπόν -και χαίροµαι που το βλέπω στην πλειοψη-
φία των κοµµάτων στο ελληνικό Κοινοβούλιο- ότι αυτή η προσπά-
θεια που είναι προφανές ότι είναι υπερκοµµατική, ξεπερνά και
την Κυβέρνηση και είναι εθνική, αξίζει να την υποστηρίξουν όλοι.
Δεν βλέπω κάτι µεµπτό στη σύµβαση. Είναι συγκεκριµένες οι
ηµεροµηνίες παραλαβής από τη στιγµή που εκκινεί η σύµβαση.
Το 2027 δύο, το 2028 ένα, το 2029 ένα και το 2030 τρία Καναν-
τέρ. Για όλα τα κράτη-µέλη, τα έξι που συµµετέχουν, οµοίως. Δεν
µπορώ να δω κάτι. Αν στην πορεία, στη διαδροµή κάτι δεν πάει
καλά και δεν υλοποιηθεί µε τους κανόνες της αγοράς αυτό δεν
µπορώ να το ξέρω.

Όµως, νοµίζω ότι για να είµαστε και αξιόπιστοι στην κοινωνία
και στους πολίτες, είναι µια ευκαιρία σε κάποια νοµοσχέδια που
είναι εµφανές ότι το υπερκοµµατικό και το εθνικό είναι ανώτερο
του κοµµατικού ή του πολιτικού καλό είναι να συµφωνούµε. Ξέ-
ρετε έτσι ο κόσµος, η κοινωνία µάς πιστεύει πολύ περισσότερο
αν στα µείζονα ή στα πολύ σηµαντικά συµφωνούµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε τον
Υπουργό.
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Κυρία Πρόεδρε, να αναγγείλω τα παιδιά και µετά σας δίνω
αµέσως τον λόγο.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Βεβαίως.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας πα-
ρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως
ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργά-
νωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», τριάντα µαθήτριες
και µαθητές και τέσσερις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 77ο Δη-
µοτικό Σχολείο Θεσσαλονίκης. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει και σας εύχεται καλή επιτυχία και
καλή πρόοδο.

(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Παρακαλώ πολύ, κυρία Πρόεδρε, έχετε τον λόγο.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Θα ξεκινήσω, κύριε Υπουργέ, µε αυτό που υπογραµµί-
σατε ως σηµαντικό, να συµφωνούµε εκεί όπου υπάρχει υπέρτερο
συµφέρον.

Η Πλεύση Ελευθερίας είναι ίσως η µόνη Κοινοβουλευτική
Οµάδα που αυτό το υπηρετεί εξαρχής. Είµαστε εκείνοι που δώ-
σαµε το έναυσµα, ήδη από τις προγραµµατικές δηλώσεις, για να
έρθει ο νόµος για την ψήφο των Ελλήνων της Διασποράς.

Είµαστε εκείνοι που ψηφίσαµε θετικά για τα περισσότερα
άρθρα της επιστολικής ψήφου και, δυστυχώς, τα παρατράγουδα
τα οποία σηµειώθηκαν απλώς κλονίζουν την εµπιστοσύνη των πο-
λιτών στο εάν η Κυβέρνηση είναι σε θέση να διαχειριστεί δηµο-
κρατικά δικαιώµατα. Αλλά δεν σηµαίνει ότι εµείς δεν θα
ψηφίζαµε για ένα δικαίωµα, όπως είναι η επιστολική ψήφος,
επειδή η Κυβέρνηση µπορεί να το διαχειριστεί εσφαλµένα. Κρί-
νεσθε.

Είµαστε εκείνοι που ψηφίσαµε, σύσσωµη η Κοινοβουλευτική
µας Οµάδα, το νοµοσχέδιο για την επαγγελµατική κατάρτιση και
περιµένουµε ενέργειες από το Υπουργείο Παιδείας και για την
καλλιτεχνική εκπαίδευση.

Είµαστε εκείνοι που ψηφίσαµε σε σχέση µε τη βία γύρω από
αθλητικά γεγονότα.

Είµαστε, βέβαια, η Κοινοβουλευτική Οµάδα που «κατέβασε»
το νοµοσχέδιο για την ισότητα στον γάµο και την τεκνοθεσία,
γιατί τελικώς η Πλεύση Ελευθερίας ήταν η µόνη Κοινοβουλευτική
Οµάδα που το υποστήριξε σύσσωµη, χωρίς απουσίες, χωρίς
αστερίσκους, χωρίς αποχές και χωρίς αρνητική ψήφο. Ήταν µάλ-
λον δικό µας νοµοσχέδιο.

Εποµένως, κύριε Υπουργέ, η δική µας πεποίθηση ότι εάν υπάρ-
χει κάτι θετικό θα το στηρίξουµε, και ότι δεν κάνουµε αντιπολί-
τευση για την Αντιπολίτευση, αλλά την ίδια ώρα δεν υπάρχει
περίπτωση να αφήσουµε να πέσει κάτω οτιδήποτε επιζήµιο ή
θολό ή αδιαφανές, είναι δεδοµένη. Γι’ αυτό µπορούµε και κοι-
τάµε και τον εαυτό µας στον καθρέφτη και τους συµπολίτες µας
στα µάτια, διότι το µόνο που µας απασχολεί είναι τα δικαιώµατα
των πολιτών, η ισότητα, το δηµόσιο και κοινωνικό συµφέρον, η
πατρίδα µας, η Ελλάδα µας, µε ό,τι περικλείει.

Και επειδή, µάλλον, ήσασταν απών προηγουµένως, κάντε µία
σύσταση. Εγώ δεν ανέφερα κάτι, γιατί το θεωρώ ποταπό, αλλά
ίσως πρέπει να το αναφέρω. Ο παρακαθήµενός σας κύριος Υφυ-
πουργός µάς αποκάλεσε προηγουµένως εθνική εξαίρεση.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΤΟΥΡΝΑΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρίσης και
Πολιτικής Προστασίας): Εγώ;

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ο κ. Λαζαρίδης, µε συγχωρείτε. Ενηµερώθηκα από τον
Κοινοβουλευτικό µας Εκπρόσωπο. Ο κ. Λαζαρίδης είναι ο ίδιος
που µου είπε ότι δεν δικαιούµαι διά να οµιλώ, κύριε Κικίλια. Δεν
δικαιούµαι, µου είπε, διά να οµιλώ για τα Τέµπη, γιατί δεν έχω
παιδιά και η Κυβέρνησή σας δεν τον έχει καταδικάσει ακόµη.

Εγώ ήµουν η πρώτη που υπερασπίστηκα την Υπουργό σας, την
κ. Ζαχαράκη, όταν της έγινε αντίστοιχη επίθεση για το Υπουργείο
που ανέλαβε. Η πρώτη που βγήκα. Υπερασπίζοµαι κάθε γυναίκα
και κάθε άνθρωπο που βάλλεται µε τέτοια χυδαιότητα. Ο κ. Λα-
ζαρίδης, λοιπόν, που πριν από λίγες µέρες µού έλεγε «δεν έχεις
παιδιά, τί µιλάς για τα Τέµπη», σήµερα µας είπε εθνική εξαίρεση.

Κύριε Τουρνά, µε συγχωρείται, είχα εσφαλµένη εντύπωση από
την ενηµέρωση που πήρα. Δεν παύει, όµως, να είναι ο Βουλευτής
της Νέας Δηµοκρατίας, πρόεδρος επιτροπής, εξ εκείνων που
ανέλαβαν το βαρύ φορτίο να υποστηρίζουν την αθωότητα όλων
σας για τα Τέµπη και εξακολουθείτε να µην τον έχετε αποκηρύ-
ξει. Σήµερα µας είπε και εθνική εξαίρεση. Γιατί; Διότι λέµε ότι
δεν είναι αυτός τρόπος να έρχεται η σύµβαση.

Εσείς τα άρθρα τα οποία αποκρύπτονται τα γνωρίζετε; Αν τα
γνωρίζετε, δικαιούστε να λέτε «δεν είναι κάτι». Εγώ εάν δεν τα
δω, δεν µπορώ να πω «δεν είναι κάτι», ούτε να βασιστώ, βεβαίως,
σε διαβεβαιώσεις. Θεωρώ εξαιρετικά προβληµατικό να αποκρύ-
πτονται και θεωρώ επίσης, εξαιρετικά προβληµατικό -το είπα
προηγουµένως την ώρα που για λίγο βγήκατε έξω- το γεγονός
ότι τα ύψη των κοστολογήσεων έχουν άρωµα της παλαιάς επο-
χής των εξοπλιστικών και των εξοπλισµών που ξέρετε πάρα πολύ
καλά πόσο έχουν επιβαρύνει τη χώρα, πόσο επιβάρυναν οι συµ-
βάσεις της διαφθοράς τα εξοπλιστικά, οι λεγόµενες αµυντικές
δαπάνες, πόσο δεν ελέγχθηκε κανείς παρά µόνον κάποιοι απο-
διοποµπαίο τράγοι. Ακόµα και η Βουλή έκλεισε το 2014, όπως
θυµάστε, για να µην ελεγχθεί ο κ. Βενιζέλος και ο κ. Παπακων-
σταντίνου για την υπόθεση των υποβρυχίων.

Εποµένως, έχουµε κάθε λόγο να είµαστε εξαιρετικά επιφυλα-
κτικοί και καχύποπτοι και δεν µπορούµε να δεχθούµε διαβεβαι-
ώσεις. Φέρτε τη σύµβαση ολόκληρη να τη δούµε όταν την
υπογράψετε ή τη διαµορφώσετε ή συγκαλέστε µία ειδική διαδι-
κασία στη Βουλή, αν κρίνετε ότι υπάρχουν πραγµατικοί λόγοι
απορρήτου -που εµείς δεν κρίνουµε ότι υπάρχουν-, να συζητή-
σουµε επί συγκεκριµένων ζητηµάτων.

Τώρα το τελευταίο. Για το «ΑΙΓΙΣ» είπατε ότι έχετε ένα βάρος
να µη χαθούν τα χρήµατα. Ήδη είναι ένα µείζον θέµα από όλα
όσα έχουν ειπωθεί στη δηµόσια σφαίρα και από τον προκάτοχό
σας για το τεράστιο αυτό κονδύλι των 2,1 -αν δεν κάνω λάθος-
δισεκατοµµυρίων ευρώ. Η ευθύνη είναι τεράστια αλλά έχει ση-
µασία και πού πηγαίνουν τα χρήµατα αυτά και να έχει αντίκρισµα
η δηµόσια δαπάνη που γίνεται. 

Το τελευταίο που θα σας πω. Σοβαρά µας λέτε ότι πρότεινε ο
εισαγγελέας την αθώωση του κ. Λάµπρη και όλων συλλήβδην για
το Μάτι; Είµαι ένας άνθρωπος, ξέρετε, που έχω ζήσει την υπό-
θεση και παρακολουθήσει και ήµουν τέσσερις µέρες όρθια σε
µια παγωµένη αίθουσα στο Εφετείο Αθηνών τον περασµένο Γε-
νάρη και Φλεβάρη του ΄23 και εξηγούσα γιατί είναι σηµαντικό
να πάψει η ατιµωρησία -γιατί η ατιµωρησία είναι που παράγει το
επόµενο έγκληµα- και λίγες µέρες µετά είχαµε τα Τέµπη. Η ατι-
µωρησία θάλπει και υποθάλπει την επανάληψη των εγκληµάτων
αυτών. Επειδή ποτέ δεν τιµωρήθηκε κανείς και κάποιοι ξεπλύθη-
καν κιόλας από το ένα έγκληµα στο άλλο, γι’ αυτόν το λόγο, δυ-
στυχώς, είναι η κοινωνία εγκαταλελειµµένη στη χώρα του «πάµε
και όπου βγει», γι’ αυτό το σύνθηµα «φταίει η κακιά η χώρα» ήταν
που επικράτησε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ,
κυρία Πρόεδρε.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. Πάντα τα συνθήµατα της
νεολαίας ενοχλούν… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ε, τώρα, ήξερα ότι θα
το πείτε αλλά δεν ισχύει και το ξέρετε πολύ καλά.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Εµένα πάντα µε συγκινούν. Και εγώ πάντα ενοχλώ, αλλά
δεν πειράζει.

Γι’ αυτό επικράτησαν αυτά τα συνθήµατα και γι’ αυτό τα νέα
παιδιά και η κοινωνία ολόκληρη και όσοι δεν συµβιβάζονται ούτε
µε την ατιµωρησία ούτε µε τη συγκάλυψη δεν παύουν να διεκδι-
κούν και θα συνεχίσουν να το κάνουν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
την Πρόεδρο της Ελληνικής Λύσης. 

Έχει ζητήσει τον λόγο για µια µικρή παρέµβαση ο κ. Κατρίνης. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Κύριε Πρόεδρε, είναι η δεύτερη φορά που µε αποκα-
λείτε Πρόεδρο της Ελληνικής Λύσης!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Πρόεδρος της Πλεύ-
σης Ελευθερίας. Ζητώ συγγνώµη.
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(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Κύριε Πρόεδρε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Παρακαλώ.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Πρώτον, θα παρεξηγηθεί ο Πρόεδρός σας, γιατί είναι
δεύτερη φορά που µε αποκαλείτε Πρόεδρο της Ελληνικής
Λύσης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Έκανα λάθος. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Δεύτερον, έχουµε µεγάλο θέµα για να ειπωθεί η Πλεύση
Ελευθερίας «Πλεύση Ελευθερίας». Ο προηγούµενος Προ-
εδρεύων έλεγε «η Πλεύση Ελευθερία».

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Πρόεδρος της Πλεύ-
σης Ελευθερίας. Ικανοποιηµένη;

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Το Επιστηµονικό Συµβούλιο της Βουλής για τη γνωµο-
δότηση εξαίρεσής µου ήταν πάρα πολύ γρήγορο, αλλά είπε την
Κοινοβουλευτική µας Οµάδα «Ελευθερία Πλεύσης». Ας συµφω-
νήσουµε ότι είµαστε η Πλεύση Ελευθερίας κι αυτό θα παραµεί-
νουµε.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κατανοητό, κυρία

Πρόεδρε.
Κύριε Κατρίνη, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά. 
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Θέλω να ρωτήσω µιας και έχουµε δύο

µέλη της Κυβέρνησης. Μάλιστα, ο κ. Τουρνάς ήταν και Αρχηγός
της Αεροπορίας. Διαβάζω πριν από λίγο ότι λίγο πριν απευθυνθεί
σε τηλεδιάσκεψη στη Σύνοδο Κορυφής ο κ. Ζελένσκι, προχώ-
ρησε σε µια ανάρτηση, κύριε Πρόεδρε, στο «Χ». Θα διαβάσω
ακριβώς. Λέει: «Μίλησα µε τον Έλληνα Πρωθυπουργό για την
εφαρµογή των συµφωνιών που επιτεύχθηκαν κατά την πρόσφατη
επίσκεψή του στην Ουκρανία καθώς και για τη συνεχιζόµενη
αµυντική µας συνεργασία, ιδιαίτερα όσον αφορά την ενίσχυση
της αεράµυνας µας». 

Και τίθεται ένα εύλογο αλλά αµείλικτο ερώτηµα: Ποιες είναι οι
συµφωνίες στις οποίες προχώρησε ο Έλληνας Πρωθυπουργός
κατά την πρόσφατη επίσκεψή του στην Ουκρανία; Γιατί αυτό νο-
µίζω ότι ούτε η Αντιπροσωπεία το γνωρίζει ούτε κανένα από τα
πολιτικά κόµµατα και νοµίζω ότι είναι ένα ζήτηµα µείζονος εθνι-
κής σηµασίας. Πρέπει η Κυβέρνηση να µας απαντήσει ποιο είναι
το περιεχόµενο των συµφωνιών µεταξύ του κ. Μητσοτάκη και του
κ. Ζελένσκι µεταξύ Ελλάδας και Ουκρανίας, για το οποίο όλα τα
υπόλοιπα πολιτικά κόµµατα δηλώνουν πλήρη άγνοια. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Κατρίνη. 
Θα ολοκληρώσουµε µε τις δευτερολογίες των ειδικών αγορη-

τών και εισηγητών. Θα ξεκινήσουµε αντίστροφα. 
Το λόγο έχει ο κ. Καζαµίας από την Πλεύση Ελευθερίας. 
Ικανοποιηµένη, κυρία Πρόεδρε; Πλεύση Ελευθερίας!
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Πέντε λεπτά σας είναι

αρκετά, κύριε συνάδελφε;
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Δεν

θα δευτερολογήσω για πολύ χρόνο, διότι η επικεφαλής της
Πλεύσης Ελευθερίας ήδη κάλυψε τα περισσότερα σηµεία και
εξήγησε ποια είναι η στάση µας όσον αφορά αυτή τη σύµβαση.
Ωστόσο, θα ήθελα να θίξω δύο ζητήµατα που άπτονται της συ-
ζήτησης που έλαβε χώρα προηγουµένως. 

Θεωρούµε ότι, ενώ αυτή η σύµβαση έχει θετικά στοιχεία -και
ακριβώς γι’ αυτό ψηφίζουµε «παρών» και έχουµε πει κατ’ επανά-
ληψη και στις επιτροπές και τώρα ότι είναι αναγκαία η ενίσχυση
του στόλου εναέριας πυρόσβεσης µε νέα αεροσκάφη- ο τρόπος
µε τον οποίο πλαισιώσατε αυτήν τη συζήτηση παρουσιάζοντας
την υπερψήφιση του σχεδίου σύµβασης -γιατί αυτό είναι το πρό-
βληµα, έχουµε ένα σχέδιο σύµβασης- ως «εθνικό», αυτό αµέσως
ανοίγει πεδίο στο να θεωρείται ότι οποιοσδήποτε έχει επιφυλά-
ξεις, διαφορετική άποψη, κριτική, βγαίνει εκτός του έθνους. Αυτή
η πλαισίωση ήταν που οδήγησε πριν τον κ. Λαζαρίδη να αρχίσει

να µιλάει για «εθνικές εξαιρέσεις». Εφόσον θέλετε εσείς µια συ-
ναίνεση -το οποίο είναι κατανοητό-, θα πρέπει να είστε προσε-
κτικοί στον τρόπο µε τον οποίο ζητάτε αυτή τη συναίνεση. Να τη
ζητάτε διακοµµατικά, αλλά µη χρησιµοποιείτε λέξεις όπως
«εθνικό», γιατί αµέσως ανοίγει το πεδίο ότι όποιος δεν συµφωνεί
µε κάποια στοιχεία, µε κάποιες πτυχές αυτής της σύµβασης αρ-
χίζει και βγαίνει έξω από «εθνικό». Κι αυτό είναι λάθος. Έτσι κά-
νετε το ακριβώς αντίθετο από αυτό που θέλετε να κάνετε. Αν
θέλετε να έχετε συναίνεση, θα πρέπει να µη χρησιµοποιείτε µια
γλώσσα η οποία είναι δυνητικά διχαστική. Και το «εθνική εξαί-
ρεση», που ειπώθηκε, ευτυχώς διαγράφηκε από τα Πρακτικά µε
παρέµβαση της Αντιπροέδρου της Βουλής, γιατί είναι µια απα-
ράδεκτη έκφραση που παραπέµπει στη γλώσσα της εθνικοφρο-
σύνης, τη γλώσσα που κατασκευάστηκε στον εµφύλιο πόλεµο. 

Καταλαβαίνετε, δηλαδή, µε άλλα λόγια ότι, όταν χρησιµοποι-
είτε τέτοια ορολογία για να πλαισιώσετε τη συζήτηση, κάνετε το
ακριβώς αντίθετο από αυτό που θέλετε. Διχάζετε εκεί που θα θέ-
λατε να ενώσετε. και γι’ αυτό είχαµε και την αντιπαράθεση που
είχαµε στο τέλος. 

Υπάρχει κι ένα δεύτερο ζήτηµα. Δεν θα εξηγήσω ξανά γιατί η
Πλεύση Ελευθερίας θα ψηφίσει «παρών». Εδώ η κυρία Πρόεδρος
αναφέρθηκε εκτενώς στα ζητήµατα που αφορούν το γεγονός ότι
δεν έχουµε τελική σύµβαση, ότι σχεδόν η µισή σύµβαση δεν έχει
παρουσιαστεί στη Βουλή και αυτό θέτει ζήτηµα διάκρισης των
εξουσιών -που αναφερθήκατε σε αυτήν, κύριε Υπουργέ-, καθώς
και το γεγονός ότι η Κυβέρνηση θεωρεί πως η Βουλή πρέπει να
είναι ένα επικυρωτήριο και αυτό είναι ένα πρόβληµα. Τέθηκε, επί-
σης, από την κ. Κωνσταντοπούλου το θέµα του χρονοδιαγράµ-
µατος και το επισηµαίνω ξανά: Αυτή η προµήθεια θα οδηγήσει
στο να αποκτήσουµε τα πέντε συν δύο αεροσκάφη µέχρι το
2030. Έχουµε έξι καλοκαίρια από τώρα µέχρι τότε. Τι θα κάνουµε
σε αυτά τα έξι καλοκαίρια, τη στιγµή που υπάρχει ένα αναγνωρι-
σµένο κενό, µια αναγνωρισµένη έλλειψη στον στόλο εναέριας
πυρόσβεσης της χώρας; Μας ανησυχεί αυτό και, δυστυχώς, δεν
ακούσαµε κάτι πειστικό για το πώς θα γεφυρώσετε αυτό το διά-
στηµα ελλείψει των συγκεκριµένων αεροσκαφών. 

Το τελευταίο σχόλιο που θέλω να κάνω αφορά κάτι που είπε
νωρίτερα ο κ. Τουρνάς. Όσον αφορά την παραγγελία, θέσαµε το
θέµα του κατά πόσο έχει διερευνηθεί η επιλογή εναλλακτικών
αεροσκαφών, γιατί υπάρχουν άλλα πυροσβεστικά αεροσκάφη
που είναι διαθέσιµα στην αγορά –αναφέρθηκαν κι από άλλα κόµ-
µατα- και η απάντηση που πήραµε είναι ότι η ηγεσία του Υπουρ-
γείου, η πολιτική ηγεσία έχει καθήκον να ακούει και την
Πυροσβεστική και τις υπηρεσιακές συµβουλές επ' αυτού του θέ-
µατος. Αυτό είναι ένα τεράστιο πρόβληµα. Δεν είναι αυτός ο
ρόλος της πολιτικής ηγεσίας του Υπουργείου. Η πολιτική ηγεσία
δεν είναι υπάλληλοι της γραφειοκρατίας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθε-
ρίας)

Είναι εκεί και λέγεται «πολιτική ηγεσία», για να παρέχει ηγε-
σία.

Θα έπρεπε να ξεκινήσετε µια συζήτηση µέσα στο Υπουργείο
µε δική σας πρωτοβουλία και να θέσετε τα θέµατα -ποιες είναι
οι εναλλακτικές; γιατί οι εναλλακτικές δεν είναι καλές;- και να βά-
λετε τη γραφειοκρατία στη δική σας υπηρεσία. Εσάς εκλέγει ο
λαός όχι τους γραφειοκράτες.

Άρα, αυτή η παθητική στάση απέναντι στις συστάσεις των υπη-
ρεσιών και της γραφειοκρατίας µας προβληµατίζει πάρα πολύ.
Αυτό ελπίζω να το χρησιµοποιήσετε ως µια συµβουλή για τον
τρόπο µε τον οποίο θα αντιµετωπίσετε τον εξοπλισµό του στόλου
πυρόσβεσης στο µέλλον.

Για αυτούς τους λόγους, λοιπόν, η Πλεύση Ελευθερίας -και
κλείνω µε αυτό-, επαναλαµβάνω, βλέπει ότι υπάρχει ανάγκη προ-
µήθειας, βλέπει ότι υπάρχει αυτό το θετικό, αλλά ζυγίζοντας
αυτό µε τα προβλήµατα που αναφέραµε -το θέµα της διαφά-
νειας, του σχεδίου σύµβασης του χρονοδιαγράµµατος και του
γεγονότος ότι δεν φαίνεται να έχουν εξεταστεί ικανοποιητικά οι
εναλλακτικές επιλογές- ψηφίζει «παρών». 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθε-

ρίας)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Καζαµία.

Κύριε Δελβερούδη, θα δευτερολογήσετε;
ΚΟΜΝΗΝΟΣ ΔΕΛΒΕΡΟΥΔΗΣ: Όχι, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστώ.
Ο κ. Βαλτογιάννης;
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΒΑΛΤΟΓΙΑΝΝΗΣ: Ούτε εγώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Η κυρία Πέρκα;
ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Παρακαλώ, κυρία

Πέρκα, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητοί συνάδελφοι, ο λόγος ,κυρίως, που ήθελα να δευτε-

ρολογήσω είναι γιατί θέλω να δικαιολογήσω τη στάση µας, την
ψήφο µας. Μας προβληµάτισε πάρα πολύ, γιατί, πραγµατικά,
αναγνωρίζουµε όλοι την ανάγκη για εξοπλισµό της Πυροσβεστι-
κής. Το έχουµε καταθέσει επανειληµµένως. Νοµίζω ότι όλοι εδώ
µέσα συµφωνούµε σε αυτό. Εποµένως, µια λογική στάση είναι
αυτή που λέει «τα λέω, τα λέω, τα λέω, κάνω τις παρατηρήσεις
και στο τέλος το ψηφίζω». 

Αποφασίσαµε, όµως, όχι να µη δεχτούµε αυτού του είδους τον
εκβιασµό ακριβώς για αυτούς τους λόγους. Ένα σχέδιο σύµβα-
σης -εγώ έχω ακόµη την απορία, δεν µου έχει απαντηθεί- γιατί
ήρθε στη Βουλή, γιατί θέλει την έγκρισή µας µε απόρρητους
όρους, το οποίο δεν ξέρουµε ακριβώς τι θα γίνει; Έχουµε κενό
εάν οι αρµόδιες υπηρεσίες του Πυροσβεστικού Σώµατος συµµε-
τείχαν στον σχεδιασµό, αν είναι αυτά τα κατάλληλα µέσα –δεν
είµαστε ειδικοί- για τη χώρα µας. Δεν ταιριάζουν τα ίδια παντού.
Και, βεβαίως, αναρωτιόµαστε γιατί δεν έχει ληφθεί για ακόµα µια
φορά µια µέριµνα τι θα κάνει αυτή η έρηµη Ελληνική Αµυντική
Βιοµηχανία, εάν έχει κανένα ρόλο σε όλο αυτόν τον σχεδιασµό. 

Επίσης, είναι κάτι που βεβαίως θα ξεκινήσουν να έρχονται, αν
έρθουν, εάν ανοίξει γραµµή παραγωγής, δηλαδή αν υπάρξει εν-
διαφέρον από άλλα κράτη-µέλη και ανοίξει, µετά το 2027. Εδώ
καήκαµε πέρυσι, καήκαµε πρόπερσι και αρχίζει η αντιπυρική πε-
ρίοδος και σήµερα έπρεπε να συζητάµε, κυρίως, τα µέσα αυτά.
Κάποια πράγµατα είπε ο Υπουργός. Περιµένουµε να τα δούµε
γιατί θα είναι δύσκολο αυτό το καλοκαίρι, όπως και κάθε καλο-
καίρι από εδώ και πέρα γιατί είµαστε εν µέσω µιας κλιµατικής
κρίσης µε µια Κυβέρνηση η οποία, δυστυχώς, ούτε εγκαίρως
ούτε µε σχεδιασµό προλαµβάνει τα γεγονότα. Αναφέρθηκα στην
εισήγησή µου για τη θλιβερή πρωτιά της χώρας µε πάνω από
41% συµµετοχή στα καµένα στρέµµατα σε επίπεδο Ευρώπης.
Είναι απίστευτο. Μιλάµε για ανθρώπινες ζωές, ζώα κ.τ.λ.. 

Και το άλλο που βάρυνε στην απόφασή µας είναι το έλλειµµα
εµπιστοσύνης από την Κυβέρνηση σε ό,τι αφορά και τη χρησι-
µοποίηση του δηµόσιου χρήµατος. Δεν είναι η πρώτη φορά. Οι
απευθείας αναθέσεις έχουν γίνει κανόνας και η κρίση, κάθε κρίση
όπως COVID, ευκαιρία για πλουτισµό κάποιων. Όταν, λοιπόν,
έχεις και έλλειµµα εµπιστοσύνης συν όλα τα άλλα σε οδηγεί
πραγµατικά να µην µπορείς να δώσεις τη συναίνεσή σου. 

Εποµένως, θα µείνουµε στο «παρών» ελπίζοντας ότι κάποια
στιγµή θα δούµε σε αυτό το Κοινοβούλιο ένα ολοκληρωµένο σχέ-
διο σε ό,τι αφορά την Πυροσβεστική, τα εναέρια µέσα, εισηγή-
σεις υπηρεσιών που θα εξηγούν και γιατί και πώς είναι αυτά τα
κατάλληλα.

Θέλω να πω, όµως, δυο κουβέντες και για τα Τέµπη, γιατί θα
παραµείνουν στην επικαιρότητα όσο µένει αυτή η µαύρη κηλίδα,
όσο όλη η κοινωνία αλλά και όλα τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης
και, βεβαίως, οι οικογένειες των θυµάτων µιλούν για συγκάλυψη. 

Σήµερα ο κ. Σπίρτζης, που είναι ο δεύτερος Υπουργός που κα-
τηγορήθηκε από την Ευρωπαία Εισαγγελέα ότι µπορεί να έχει
µια ανάµειξη, µε αίτηµά του στον Πρόεδρο της Βουλής ζητάει
την ενεργοποίηση του άρθρου 86 και της συγκεκριµένης παρα-
γράφου –γιατί;- γιατί δεν θέλει να κουβαλάει αυτό το επιχείρηµα
που ακούστηκε ότι ζητάει προανακριτική γιατί ούτως ή άλλως
έχει παραγραφεί η δική του υπευθυνότητα.

Λέω, λοιπόν, επειδή ακούω πολλούς τους µάρτυρες υπεράσπι-
σης του κ. Καραµανλή, να κάνει το ίδιο και ο κ. Καραµανλής.
Χθες µε το πόρισµά µας καταθέσαµε ακριβώς πρόταση για προ-
ανακριτική. Εµείς αναφερθήκαµε όχι µόνο στον κ. Καραµανλή,

γιατί τα στοιχεία που καταθέσαµε δείχνουν τον κ. Καραµανλή.
Να πω και κάτι; Ο κ. Σιµόπουλος που έφυγε είπε ότι είναι γρα-

φειοκρατικά και τι φταίει ο Υπουργός κ.λπ.. Ακούστε λίγο. Όταν
ο Υπουργός υπογράφει τη µετάταξη εντελώς και προδήλως πα-
ράνοµη, όπως είπε ο Πρόεδρος της επιτροπής Γεραπετρίτη, ο
κ. Χαλκιάς, για τη µετάταξη του σταθµάρχη, εδώ υπάρχει ευ-
θύνη. Εδώ δεν είναι θέµα γραφειοκρατίας. Όταν ο ίδιος ο Υπουρ-
γός κατ’ εξαίρεση υπογράφει ο ίδιος 2,2 εκατοµµύρια απο-
ζηµιώσεις στους αναδόχους ενώ αυτοί τελούσαν υπό καθεστώς
ειδικής πρόσκλησης, δηλαδή ένα βήµα πριν την έκπτωση -πρω-
τοφανές στον τεχνικό κόσµο- αυτό είναι ευθύνη. Δεν είναι γρα-
φειοκρατικά, δεν είναι ότι κάποιοι είναι κακοί ή κάποιοι είναι καλοί
ούτε λέµε ότι είστε όλοι κακοί. Δεν λέµε αυτό. 

Ας αναληφθούν αυτές οι ευθύνες και ας ζητήσει ο ίδιος ο κ.
Καραµανλής, όπως ακριβώς ο κ. Σπίρτζης, να εξεταστεί σε
βάθος. Δεν θα φύγει αυτή η πληγή από την ελληνική κοινωνία.

Και να σας πω και κάτι; Το πολιτικό σύστηµα συλλήβδην χάνει
την εµπιστοσύνη του στην κοινωνία και εµάς µας περιλαµβάνει
και όλους µας. Εµείς θα παλέψουµε, όπως και άλλοι συνάδελφοι
και το πιστεύω αυτό, µέχρι τέλους να διερευνηθεί αυτό το έγ-
κληµα. Δεν γίνεται να τα «κουκουλώνουµε» όλα και, όπως είπα
και χθες, όσοι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας συµµετέχουν
µε κάποιο τρόπο στη συγκάλυψη του εγκλήµατος αυτό θα τους
ακολουθήσει σε όλο τον πολιτικό και όχι µόνο βίο τους.

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κ. Πέρκα από τη Νέα Αριστερά. 
Ο κ. Γραµµένος από την Ελληνική Λύση δεν θα δευτερολογή-

σει. Σωστά;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΡΑΜΜΕΝΟΣ: Σωστά, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ο κ. Δελής από το

Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδος επίσης δεν θα δευτερολογήσει.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ο κ. Πουλάς;
ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΟΥΛΑΣ: Θα ήθελα τον λόγο, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Παρακαλώ πολύ,

κύριε Πουλά, έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΟΥΛΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, φτάνουµε στο τέλος. Μας φέρατε σήµερα

εδώ ένα σχέδιο σύµβασης το οποίο ήταν γεµάτο κενά και ασά-
φειες. Παρ όλα αυτά το ΠΑΣΟΚ όπως το καθήκον µας επιτάσσει,
το πατριωτικό µας καθήκον, θα ψηφίσουµε θετικά γιατί αναγνω-
ρίζουµε τη χρησιµότητα της προµήθειας των πυροσβεστικών αε-
ροσκαφών στη χώρα µας που κάθε χρόνο ταλαιπωρείται από τις
καταστροφικές πυρκαγιές. Η ευθύνη, όµως, υλοποίησης και των
τελικών όρων βαρύνει αποκλειστικά την Κυβέρνησή σας. 

Φυσικά, βέβαια, δεν αρκούν µόνο τα πυροσβεστικά αερο-
σκάφη στην προσπάθεια θωράκισης της χώρας απέναντι στα
ακραία καιρικά φαινόµενα της κλιµατικής κρίσης. Βασικό ρόλο
διαδραµατίζει και η πρόληψη, ένας τοµέας στον οποίο οι επιδό-
σεις σας ακόµη είναι πενιχρές. 

Αναφερθήκατε πολλές φορές στο γεγονός ότι είµαστε η
πρώτη χώρα που κυρώνουµε αυτό το σχέδιο σύµβασης. Αυτό
δεν ξέρω, πραγµατικά, αν είναι καλό ή κακό. Πρέπει να έχουµε
εξασφαλίσει ότι οι υπόλοιπες χώρες θα προχωρήσουν σε αντί-
στοιχες ενέργειες, ώστε να µη ναυαγήσει η προµήθεια και να
υπάρχουν ασφαλιστικές δικλίδες ότι η δική µας προµήθεια θα
προχωρήσει χωρίς προβλήµατα εάν κάποια χώρα υπαναχωρή-
σει. Πολύ φοβάµαι ότι κυρώνουµε ένα σχέδιο σύµβασης που πι-
θανόν να βρεθεί στον αέρα από τη στιγµή που θα ναυαγήσει η
συµφωνία µε κάποιο άλλο κράτος-µέλος του ευρωπαϊκού µηχα-
νισµού. 

Επιπλέον µας παρουσιάσατε ότι αυτό το σχέδιο σύµβασης ως
µοναδική λύση τα πυροσβεστικά αεροσκάφη που θα πάρουµε τα
Καναντέρ, τα DHC- 515. Αυτό –σας το επαναλαµβάνω- δεν είναι
η µοναδική λύση. Υπάρχουν και άλλες λύσεις. Όµως, θεωρώ ότι
για δικούς σας λόγους προχωράτε σε αυτή τη συµφωνία µε τον
Καναδά. 

Και ένα τελευταίο: Το κόστος που γράφεται µέσα στην έκθεση
του Γενικού Λογιστηρίου 361 εκατοµµύρια ευρώ αυτό αφορά και
τα 100 εκατοµµύρια της Ευρωπαϊκής Ένωσης;
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Δηλαδή, για να γίνω ακόµα πιο σαφής, τα πέντε αεροπλάνα θα
στοιχίσουν 361 εκατοµµύρια ευρώ, ή τα επτά αεροπλάνα θα στοι-
χίσουν 361 εκατοµµύρια ευρώ; Γιατί εδώ φαίνεται ότι η Ευρω-
παϊκή Ένωση µάς δίνει 100 εκατοµµύρια ευρώ, αλλά µας τα δίνει
πού; Μέσα στα 361 εκατοµµύρια ευρώ; Ή µας τα δίνει ξεχωρι-
στά; Θέλουµε να γίνει ξεκάθαρο ότι τα χρήµατα αυτά δεν θα µας
τα δώσουν επιπλέον, άρα τα 361 εκατοµµύρια ευρώ θα είναι χρή-
µατα τα οποία αντιστοιχούν στη χώρα µας. Και επειδή µας τα δί-
νουν µέσω του προγράµµατος του ΕΣΠΑ, του Ταµείου
Ανάκαµψης, λένε ότι µας τα δίνει, µας τα κάνει δώρο η Ευρώπη.
Θεωρώ ότι όταν φτιάχνεται ένας µηχανισµός, τα 100 εκατοµµύ-
ρια ευρώ θα πρέπει να τα βάλουµε ξεχωριστά από αυτά τα χρή-
µατα που είναι για τη χώρα µας.

Κύριε Υπουργέ, βρισκόµαστε ένα βήµα από τη νέα αντιπυρική
περίοδο και η Κυβέρνηση αυτό που έχει να επιδείξει ως προετοι-
µασία είναι ένα πρωτόκολλο επιχειρησιακών ενεργειών που πα-
ρουσιάζει ως δήθεν νέα προσέγγιση.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λήξης
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Επίσης, αυτό που διαπιστώνουµε από τα λεγόµενά σας είναι

ότι είµαστε πάλι στο ίδιο σηµείο µε πέρυσι. Ωραία τα λόγια, τα
ποσά που αναφέρετε για το «ΑΙΓΙΣ», επί της ουσίας, όµως, αυτή
τη στιγµή και εν όψει της νέας αντιπυρικής περιόδου τι έχουµε
στα χέρια µας; Έχει προχωρήσει κάτι; Έχουµε πάρει κάτι και-
νούργιο;

Ο ελληνικός λαός απαιτεί πράξεις για να µην βρεθεί και πάλι
απροστάτευτος απέναντι στις πυρκαγιές και στις πληµµύρες που
θα έρθουν σίγουρα το επόµενο χρονικό διάστηµα.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Πουλά.
Κύριε Κεδίκογλου, θα δευτερολογήσετε;
ΣΥΜΕΩΝ ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ: Ναι, από τη θέση µου, κύριε Πρό-

εδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ορίστε, κύριε συνά-

δελφε, έχετε τον λόγο.
ΣΥΜΕΩΝ ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κλείνοντας αυτή την οµιλία, νοµίζω ότι έγινε ξεκάθαρο ότι όλα

τα κόµµατα, ανεξάρτητα αν υπερψηφίζουν αυτό το σχέδιο σύµ-
βασης, έχουν τις επιφυλάξεις τους και έχουν την επιφύλαξή τους
γιατί υπάρχει δοµική αδυναµία στον τρόπο που φέρνετε αυτό το
νοµοσχέδιο. Είναι αυτό ένα σχέδιο σύµβασης, δεν συνηθίζεται –
τουλάχιστον κοινοβουλευτικά- να ψηφίζουµε σχέδια. Όταν κάτι
είναι σχέδιο, σηµαίνει ότι δεν είναι µόνιµο, ότι προφανώς µπορεί
και να αλλάξει.

Και είναι για αυτόν τον λόγο που εµείς λέµε «κατά» στο άρθρο
2, γιατί ακριβώς υπάρχουν σηµεία τα οποία δεν γνωρίζουµε και
αν υπήρχε το θέµα του βιοµηχανικού απορρήτου, υπάρχουν δια-
δικασίες -και έχει γίνει στο παρελθόν- να έχουν πρόσβαση µόνο
οι Βουλευτές. Αν δεν εµπιστεύεστε τους ίδιους τους Βουλευτές,
ας µη µας φέρνατε ένα τέτοιο νοµοσχέδιο προς κύρωση.

Και, βεβαίως, ψηφίζουµε «παρών» στο άρθρο 3, γιατί ακριβώς
δεν εµποδίζει στο µέλλον κάτι να αλλάξει στο παρόν σχέδιο
νόµου, στο σχέδιο σύµβασης, όπως είπα.

Από εκεί και πέρα, κάναµε κριτική ανεξάρτητα, όπως είπα, από
το αν θα το υπερψηφίσουµε γιατί έτσι αισθανόµαστε ότι µας επι-
βάλλει το εθνικό µας καθήκον βλέποντας τη µεγάλη εικόνα για
την προστασία της χώρας.

Σας κάναµε κριτική για µια σειρά από θέµατα, κύριε Υφυπουργέ,
αναφέρθηκα στο µεγάλο κόστος, στις απευθείας αναθέσεις. Μου
είπατε ότι λίγο πολύ για αυτό το αυξηµένο κόστος φταίει, όπως
για όλα, όπως και για το αυξηµένο κόστος και την ακρίβεια που
βιώνει το ελληνικό νοικοκυριό, ο πόλεµος στην Ουκρανία.

Σας είπα συγκεκριµένα αποφάσεις όπου ο γενικός σας γραµ-
µατέας διόρθωσε δική σας απόφαση µε διαφορά 16 εκατοµµύ-
ρια ευρώ -δεν µιλάµε για 1.000 ευρώ και 2.000 ευρώ, αλλά για
16 εκατοµµύρια ευρώ- µέσα σε λίγες µέρες. Κακοί υπολογισµοί;
Μη µου πείτε, ο πόλεµος στην Ουκρανία υπήρχε και τότε δεν
έγινε ξαφνικά από τον Νοέµβριο έως τον Φεβρουάριο. Άρα,
βρείτε τι άλλο φταίει.

Εν πάση περιπτώσει, δώσατε απαντήσεις και κρίνεστε από τον
ελληνικό λαό. Σας είπαµε αυτό που λένε οι Έλληνες µηχανικοί
αεροσκαφών για τη συντήρηση που πλέον η προηγούµενη γενιά
δεν θα γίνεται στη χώρα µας και στην ΕΑΒ –µε ό,τι αυτό συνεπά-
γεται- αλλά το έχει αναλάβει η SAVINA έναντι 80 εκατοµµυρίων
ευρώ για µία τετραετία. Ούτε και εδώ ακούσαµε τίποτα. Εµείς
θα επιµείνουµε µε κοινοβουλευτικό έλεγχο και όλα τα µέσα τα
οποία έχουµε στη διάθεσή µας.

Και, βεβαίως, άκουσα τα αισιόδοξα λόγια σας για το πόσο πιο
έτοιµοι είµαστε σε όλα τα επίπεδα φέτος στην αντιπυρική προστα-
σία. Κρατάω το βίντεο και, πραγµατικά, το λέω ότι εύχοµαι να δι-
καιωθείτε και το επόµενο φθινόπωρο που θα µιλάµε να είναι η
κατάσταση πολύ καλύτερη από όσα βιώσαµε τα προηγούµενα κα-
λοκαίρια.

Τέλος, κλείνω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας το εξής, ότι, πραγµα-
τικά, στη σηµερινή συγκυρία –εννοώ τη σηµερινή µέρα- σας κα-
τανοώ και δεν θα ήθελα να είµαι στη θέση σας, να πρέπει να
δικαιολογήσετε αυτό το οποίο αποκαλύπτουν πια όλα τα µέσα, ότι
υπήρχε αυτή η µεταφορά των τριακοσίων τόνων από το σηµείο
του δυστυχήµατος-εγκλήµατος των Τεµπών σε έναν άλλο χώρο
άγνωστο µέχρι τώρα ιδιωτικό. Και είδα ότι ο Υπουργός απέφυγε
να απαντήσει, ο Υφυπουργός είπε ότι θα το κρίνει η δικαιοσύνη.
Αυτό µου ακούγεται σαν παραδοχή ότι κάτι υπάρχει για να το δει
η δικαιοσύνη και αν εν πάση περιπτώσει δεν είναι έτσι, αυτό που
θα µπορούσατε να πείτε είναι δυο κουβέντες για τον κ. Παπαγε-
ωργίου ο όποιος είναι στέλεχος στο δικό σας Υπουργείο, «όχι δεν
ισχύει», τελεία και παύλα. Δεν το κάνατε και αυτό σηµαίνει ότι έχει
ουρές αυτή η υπόθεση, όχι απλά ουρές είναι κάτι που θα το δούµε
µπροστά µας και που αλλάζει τελείως τον χαρακτήρα της υπόθε-
σης, όπως τον φανταζόµασταν µέχρι τώρα.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ  -Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Κεδίκογλου.
Τον λόγο έχει ο κ. Φόρτωµας, ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρα-

τίας. 
ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΦΟΡΤΩΜΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρία Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

ακούστηκαν αρκετές ενδιαφέρουσες τοποθετήσεις και στην πα-
ρούσα συνεδρίαση της Ολοµέλειας για την έγκριση ενός σχεδίου
σύµβασης που έχουµε ενώπιόν µας. Ακούστηκαν, βέβαια, και διά-
φορες τοποθετήσεις που ουδεµία, κυρίως, σχέση έχουν µε το
παρόν νοµοσχέδιο, όπως συνήθως γίνεται άλλωστε, χωρίς προ-
φανώς να υποτιµούµε τα όσα αναφέρθηκαν και για το δυστύχηµα
των Τεµπών.

Θα ήθελα να κάνω και εγώ µε τη σειρά µου κάποιες παρατηρή-
σεις, καθώς πρόκειται για ένα πολύ σοβαρό ζήτηµα, ώστε να αφή-
νουµε να γίνεται διαρκώς βορά για την όποια αντιπολιτευτική
διαµάχη µεταξύ µας. Ακούσαµε πάλι από διάφορα κόµµατα -και
όχι από όλα- διάφορες θεωρίες συνωµοσίας, αφήνοντας σκιές,
αλλά, κυρίως, ενισχύοντας ένα κλίµα συνωµοσιολογίας και ένα ευ-
ρύτερο κλίµα δυσπιστίας έναντι των πολιτών και για τους πολίτες
απέναντι στη λειτουργία των όποιων θεσµών υπάρχουν στην ελ-
ληνική πολιτεία και στο ελληνικό πολίτευµα.

Υπήρχε, λοιπόν, Αρχηγός πολιτικού κόµµατος µέσα στην ελλη-
νική Βουλή και ο οποίος έχει εµπλέξει πολλές φορές το µπάζωµα
µε την αµερικανική βάση στη Λάρισα, κάτι drones στη Μαύρη Θά-
λασσα, που έχει πει ότι δήθεν θα χτυπήσουν τους Ρώσους, χηµικά
για τον βιολογικό πόλεµο και άλλες κατασκοπευτικές ιστορίες.

Ο κ. Βελόπουλος, λοιπόν, σήµερα σε πρωινή εκποµπή ελληνικού
καναλιού παραδέχτηκε πως ενώ επί έναν χρόνο έλεγε πως χάθη-
καν τα βαγόνια, διέψευσε λέγοντας πως προφανώς εννοούσε ότι
είχαν εξαϋλωθεί. Ο κ. Βελόπουλος, λοιπόν, είναι αυτός ο οποίος
διασπείρει χρόνια θεωρίες συνωµοσίας και τώρα τα γυρίζει προ-
φανώς, διασπείρει ειδήσεις ψευδείς, θεωρίες συνωµοσίας και αν
αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν είναι λαϊκισµός, δεν είναι
τοξικότητα, τότε τι είναι;

Η λύση, λοιπόν, σε όλα αυτά είναι µία: έρευνα προφανώς µέχρι
τέλους και αυτό και κάνουµε, για να µην υπάρχει καµµία απολύτως
σκιά, σκιές…
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ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Μα, τι…;

ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΦΟΡΤΩΜΑΣ: Μισό λεπτό, µη διακόπτετε, κυρία
Πρόεδρε, µη διακόπτετε δεν σας διέκοψε κανείς, τουλάχιστον
εγώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία Πρόεδρε, έχει
δίκιο.

ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΦΟΡΤΩΜΑΣ: …σκιές που αφήνουν προφανώς σκό-
πιµα κάποια κόµµατα, συνολικά η εν λόγω Αντιπολίτευση για τα
πάντα, σκιές και για την εν λόγω σύµβαση. Και στις επιτροπές
λέχθηκαν διάφορα. Υπάρχουν προφανώς για όλα όσα και χθες
συζητήσαµε τα αρµόδια δικαστήρια για να επιληφθούν για όλα
αυτά, ακόµα και για αυτά τα οποία ακούστηκαν σήµερα, εφ’ όσον
υπάρχουν στοιχεία.

Γι’ αυτό και πρέπει να τονίζουµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
σε όλους τους τόνους ότι έχουµε εµπιστοσύνη όλοι µας -πράγµα
το οποίο από αυτό εδώ το Βήµα δεν ειπώθηκε, ειπώθηκαν δια-
φορετικά τελείως λόγια- στην ελληνική δικαιοσύνη, την οποία
εσείς έχετε αµφισβητήσει και από αυτό εδώ το Βήµα.

Είναι κρίµα, λοιπόν, για την οποία προοδευτική Αντιπολίτευση
να προσφέρει έδαφος στα άκρα και αυτό και κάνετε, µόνο
ακραίες φωνές επωφελούνται, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι
οποίες στρέφονται µε παράλογα σενάρια και διάφορες αστήρι-
κτες κατηγορίες. Και εδώ το Βήµα και η Ολοµέλεια έχει γίνει
βορά σε όλα αυτά πάρα πολλά χρόνια, και η ελληνική πολιτεία
και το ελληνικό κράτος έχει πληγεί ανεπανόρθωτα από όλα αυτά.

Υπάρχουν, λοιπόν, θεωρίες κατασκοπείας. Αυτές εισπράττουν
από την όποια οργή και την απογοήτευση κυρίως τα άκρα, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι. Και περίµενα από την όποια προοδευτική
Αντιπολίτευση να κάνει κάτι τελείως διαφορετικό. Προφανώς
επενδύει σε όλο αυτό, µιας και εσείς βρισκόµασταν χέρι χέρι και
στο Σύνταγµα πριν από λίγα χρόνια και είχατε επενδύσει σε µια
τέτοια ρητορική. 

Τώρα, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να σταθώ λίγο µε την ανοχή
σας σε κάποια σηµεία του σχεδίου σύµβασης που τίθεται σήµερα
υπό έγκριση ενώπιόν µας. Οµολογώ ότι πριν την εισαγωγή του
εν λόγω νοµοσχεδίου θεωρούσα πως θα ήταν ένα νοµοσχέδιο
στο οποίο, προφανώς, θα συµφωνούσαµε όλοι. Άλλωστε, πώς
θα µπορούσε να φανταστεί κανείς ότι η Κυβέρνηση φέρνει συµ-
φωνία για την προµήθεια επτά µέσων τα οποία ενισχύουν την ικα-
νότητα και την επάρκεια της χώρας, κυρίως, σε εναέρια µέσα
δασοπυρόσβεσης και αντί της οµόφωνης συµφωνίας θα υπήρ-
χαν αντιρρήσεις και άλλες προφανώς ενστάσεις από διάφορα
κόµµατα;

Όλες αυτές οι όποιες αντιρρήσεις προφανώς είναι εύλογες
αλλά έχουν απαντηθεί και από τον Υπουργό και από τον Υφυ-
πουργό, στον οποίο οφείλω να δώσω συγχαρητήρια και για την
παρούσα συµφωνία αλλά και για όσα κάνει µέχρι τώρα αλλά και
θα κάνει, µιας και είπε ότι θα έρθει και στην επιτροπή για να το-
ποθετηθεί για όλα όσα θα συµβούν και το επόµενο διάστηµα.
Όµως, νοµίζω ότι έχουν τοποθετηθεί επαρκέστατα και θα τοπο-
θετηθούν.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τώρα, έρχοµαι στα τµήµατα της σύµβασης τα οποία έχουν
απαλειφθεί ως απόρρητα. Για παράδειγµα, έχει τονιστεί κατ’ επα-
νάληψη από την πολιτική ηγεσία ότι πρόκειται για εµπορικά και
βιοµηχανικά απόβλητα. Δεν αντιλαµβάνοµαι πραγµατικά ποιος
λόγος υπάρχει, ώστε ορισµένα κόµµατα να εµµένουν σε τέτοιου
είδους ζητήµατα.

Όσον αφορά τις όποιες ενστάσεις και αντιρρήσεις έχουν δια-
τυπωθεί, η µόνη αλήθεια είναι ότι µε την παρούσα σύµβαση πε-
τυχαίνουµε µια πατριωτική, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
σύµβαση η οποία προφανώς µπορεί να µην είναι εθνική, γιατί σας
ενοχλεί, αλλά πατριωτική είναι. Πρόκειται για µία σύµβαση που
αποτελεί νευραλγικής σηµασίας προµήθεια για τη δασοπροστα-
σία της χώρας. 

Έχουµε ξαναπεί και δεν θα σταµατήσουµε να το λέµε, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, ότι η δασοπροστασία είναι πτυχή της
εθνικής άµυνας της χώρας µας. Δεν µπορούµε να κλείνουµε τα
µάτια µας στις όποιες επιπτώσεις αλλά και στις συνέπειες µιας

ολοένα εντεινόµενης κλιµατικής κρίσης. Απαιτείται, λοιπόν,
δράση και στη δράση αυτή απαντούµε και µε το παρόν νοµοσχέ-
διο αλλά και µε άλλες δράσεις. Η παρούσα, λοιπόν, σύµβαση
αποτελεί µια πρωτοβουλία της παρούσας Κυβέρνησης να επω-
φεληθεί από τη συµφωνία την οποία πέτυχε µέσα από την Ευρω-
παϊκή Ένωση κατόπιν σκληρών και όχι εγγυηµένων δια-
πραγµατεύσεων. Και αυτή είναι µια επιτυχία συνολικά της ελλη-
νικής πολιτείας και της ελληνικής Κυβέρνησης εν γένει. Το
παρόν, λοιπόν, νοµοσχέδιο απαιτεί, κυρίως, και κατά βάση την
υλοποίηση των επιχειρησιακών αναγκών του Πυροσβεστικού Σώ-
µατος, όπως αυτές έχουν διατυπωθεί από το ίδιο το Σώµα. 

Συνεπώς, το παρόν σχέδιο σύµβασης δεν είναι, όπως ειπώ-
θηκε, µια επικοινωνιακή επιχείρηση της Κυβέρνησης αλλά η αν-
ταπόκριση της Κυβέρνησης σε µια επιτακτική επιχειρησιακή
ανάγκη, εκτός αν προφανώς δεν συµφωνείτε µε αυτό, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι. Άλλωστε, αυτό πράττει αδιάλειπτα η Κυβέρ-
νηση της Νέας Δηµοκρατίας που από το 2019 και µετά ανταπο-
κρίνεται στις ανάγκες της χώρας µε όραµα και στόχο τη
µεταρρυθµιστική µεταµόρφωση της χώρας.

Μετά, λοιπόν, από πενήντα χρόνια δίνεται η δυνατότητα στην
ελληνική πολιτεία µε πολύ µεγάλο κόπο και προσπάθεια και µετά
από δαιδαλώδεις διαπραγµατεύσεις να µπορέσει να αποκτήσει
εκ νέου έναν σηµαντικό στόλο Καναντέρ. Η παρούσα σύµβαση,
λοιπόν, αποτελεί την υλοποίηση του Εθνικού Προγράµµατος Πο-
λιτικής Προστασίας «ΑΙΓΙΣ», το οποίο περιλαµβάνει τρία εννέα
υποπρογράµµατα συνολικής αξίας 2,2 εκατοµµυρίων ευρώ. 

Για τους παραπάνω, λοιπόν, λόγους σας καλώ έστω και την
ύστατη στιγµή να το υπερψηφίσετε. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Φόρτωµα. 

Κύριε Υπουργέ, θα πάρετε τον λόγο;  
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ (Υπουργός Κλιµατικής Κρίσης και Πο-

λιτικής Προστασίας): Ναι, κύριε Πρόεδρε, για τη βασική οµιλία
µου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ορίστε, έχετε τον
λόγο. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ (Υπουργός Κλιµατικής Κρίσης και Πο-
λιτικής Προστασίας): Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σας ευχαριστώ θερµά για την
υποµονή που επιδείξατε κατά τη διάρκεια των τριών συνεδριά-
σεων στις επιτροπές, στη µία µε τους φορείς και στις δύο για τα
επιµέρους άρθρα, αλλά και για τη συµβολή σας στην Ολοµέλεια
σε ό,τι έχει να κάνει µε το νοµοσχέδιο που αφορά το προσύµ-
φωνο της ευρωπαϊκής συµφωνίας και των κρατών µελών µε την
καναδική κυβέρνηση και την καναδική κρατική εταιρεία, έτσι
ώστε να µπορέσουµε µετά από µισό αιώνα να αποκτήσουµε ξανά
καινούργια Καναντέρ, τη γραµµή «515» που δεν έχει βγει ακόµα
στην παραγωγή. Θεωρώ ότι αυτή είναι µια σηµαντική επένδυση
στην χώρα µας και στις νέες γενιές.

Κύριε συνάδελφε, θα µου επιτρέψετε να τοποθετηθώ πρώτα
πολιτικά και µετά σε ό,τι έχει να κάνει µε το νοµοσχέδιο. Επειδή
παρακολούθησα και τις τοποθετήσεις σας στην επιτροπή, θέλω
να πω ότι είστε ένα πολύ ευγενής συνάδελφος που χρησιµοποιεί
επιχειρήµατα για να τεκµηριώσετε τη θέση σας κάτι που εγώ σέ-
βοµαι. Αυτό το οποίο δεν κατάλαβα τώρα στην τοποθέτησή σας
στην Ολοµέλεια και θα ήθελα να διευκρινιστεί αφορά το πατριω-
τικό ή το εθνικό. Ξέρετε, όταν ακούει κανείς για το έθνος µας ή
για κάτι εθνικό σκέφτεται, για παράδειγµα, την εθνική οµάδα ή
την εθνική προσπάθεια. Με συγχωρείτε πολύ, αλλά δεν βλέπω
κάτι µεµπτό σε αυτό. Με πολύ µεγάλη περηφάνεια…

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Η εξαίρεση…(δεν ακούστηκε)

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ (Υπουργός Κλιµατικής Κρίσης και Πο-
λιτικής Προστασίας): Επιτρέψτε µου να ολοκληρώσω, κυρία
Κωνσταντοπούλου. 

Με πολύ µεγάλη περηφάνεια, λοιπόν, στέκοµαι απέναντι στην
πατρίδα µας, στο έθνος µας…

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Κι εµείς, κύριε Κικίλια. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία Πρόεδρε, σας
παρακαλώ, µη διακόπτετε. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ (Υπουργός Κλιµατικής Κρίσης και Πο-
λιτικής Προστασίας): … στις εθνικές επιτυχίες και στις εθνικές
προσπάθειες, κάτι που σας εξήγησα και στις επιτροπές και προ-
σπάθησα να σας εξηγήσω και στην Ολοµέλεια. 

Αισθάνοµαι ότι είναι πολύ σηµαντικό να έχουµε τη δυνατότητα
να αντιµετωπίζουµε τις επιπτώσεις της κλιµατικής κρίσης, δεδο-
µένου ότι η κλιµατική κρίση είναι το µεγαλύτερο ζητούµενο,
όπως και το πώς θα αντιµετωπιστούν και θα ελαφρυνθούν οι επι-
πτώσεις και οι συνέπειές της στον πλανήτη, στη χώρα µας, στη
Μεσόγειο και παντού πλέον, ώστε να υπερασπιστούµε την αξία
της ανθρώπινης ζωής, την εσωτερική ασφάλεια, τις περιουσίες
των ανθρώπων και φυσικά την οικολογία και το φυσικό κάλλος
της χώρας µας µε ένα οργανωµένο και δοµηµένο πρόγραµµα το
οποίο υλοποιείται τάχιστα πλέον και αφορά την αγορά εναέριων
και επίγειων µέσων και νέας τεχνολογίας µέχρι και την τεχνητή
νοηµοσύνη, έτσι ώστε να βοηθήσουµε τους πυροσβέστες µας.
Και εκεί, λοιπόν, κάνουµε σηµαντικά βήµατα, για να ολοκληρωθεί
και το οργανόγραµµά µας αν θέλετε. Φέτος προσελήφθησαν ενε-
νήντα πυροσβέστες, δασοκοµάντος και ούτω καθεξής.

Άρα, αισθάνοµαι ότι αυτή είναι µία προσπάθεια που µας
αφορά όλους. Και γι’ αυτό θέλω να ευχαριστήσω και τους συνα-
δέλφους, τα κόµµατα που υπερψήφισαν αλλά και τους υπόλοι-
πους που δήλωσαν «παρών». Σεβόµενος τις αντιρρήσεις τους,
θέλω να πω ότι η συµφωνία αυτή, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
θα ψηφιστεί από το 95%-96% των χωρών. Θα την ψηφίσουν, δη-
λαδή, όλα τα ευρωπαϊκά κοινοβούλια, οι χώρες των οποίων θα
πάρουν Καναντέρ. Έχει οριστεί από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή ότι
το 4%-5%, το οποίο έµεινε προς διαπραγµάτευση, αφορούσε τα
βιοµηχανικά και εµπορικά απόρρητα της εταιρείας και των εται-
ρειών, και θεωρώ ότι το µείζον έχει έρθει να καλυφθεί. Σας εξή-
γησα ότι δεν µπορεί να έρθει να κατατεθεί στην επιτροπή και άρα
µετά στο Κοινοβούλιο να έρθει εκ των υστέρων κάτι άλλο. Θα
έρθει αυτή η συµφωνία που κυρώθηκε. 

Αισθάνοµαι ότι στις στιγµές που ζούµε οι προκλήσεις ήταν,
πράγµατι, πάρα πολύ µεγάλες και θέλω να είµαι ειλικρινής απέ-
ναντί σας. Κατέχω µία πολύ δύσκολη υπουργική θέση, ένα
Υπουργείο που είναι Υπουργείο των κρίσεων. Είναι το Υπουργείο
της Κλιµατικής Κρίσης και της Πολιτικής Προστασίας. Με ρωτάτε
αν θα έχουµε ακραία καιρικά φαινόµενα την εποχή της κλιµατι-
κής κρίσης. Σας διαβεβαιώ πως, δυστυχώς, θα έχουµε και µεγά-
λες πυρκαγιές, τις οποίες, δυστυχώς, βλέπουµε σε όλο τον
πλανήτη και εκτός του pick του καλοκαιριού, όπως και πληµµυ-
ρικά φαινόµενα και πολύ πολύ µεγάλη πίεση. Είναι καθήκον µας,
λοιπόν, να κάνουµε τη µέγιστη δυνατή προσπάθεια, έτσι ώστε να
οργανωθούµε και να µπορέσουµε να εκκινήσουµε µε βάση στα-
θερές, όπως είναι η µάχη, η προσπάθεια και η αξιοποίηση όλων
των πόρων, των πυροσβεστών µας, των εθελοντών µας και των
υπολοίπων Σωµάτων Ασφαλείας ακόµα και των Ενόπλων Δυνά-
µεών µας, της τοπικής αυτοδιοίκησης, της χρήσης των χωµα-
τουργικών µηχανηµάτων και όλων αυτών. Όλη αυτή είναι µια
πολύ πολύ µεγάλη προσπάθεια που θέλω να ελπίζω ότι θα συν-
τελέσει στο να λειανθούν και να µειωθούν, όπως είπα, οι επιπτώ-
σεις. 

Άκουσα να λέτε πως ενδεχοµένως θα τα πάρουµε από το 2027
και αργότερα µέχρι το 2030, και τι θα κάνουµε µέχρι τότε. Σας
απάντησα ότι µέσα από τον νατοϊκό µηχανισµό διαγωνιστικής
διαδικασίας, προκειµένου να έχουµε εναέρια µέσα, το λεγόµενο
«wet lease», έχουµε ήδη συµµετάσχει και έχουµε ήδη ζητήσει επι-
χειρησιακά αυτά τα οποία θέλουµε. Μετά την ολοκλήρωση του
διαγωνισµού, έχουµε ήδη τη θετική απάντηση από τον NSPA και
στείλαµε το συµβόλαιο το οποίο θα υπογραφεί. 

Άρα, νωρίς έχουµε τα εννέα τα οποία θα χρησιµοποιήσουµε.
Σήµερα, ο Αρχηγός του Πυροσβεστικού Σώµατος εξήγησε πως
καλύτερα αυτά θα τοποθετηθούν σε όλον τον χάρτη της χώρας,
προκειµένου να µπορέσουµε να έχουµε καλύτερη αποτελεσµα-
τικότητα σε ό,τι έχει να κάνει µε τη χρήση τους. 

Μου είπατε: «Δεν έχετε ασχοληθεί, κύριε Υπουργέ, µε την πρό-
ληψη». Μα, τον Νοέµβρη προς Δεκέµβρη του 2023 έφερα εδώ
πολύ-πολύ νωρίς το νοµοσχέδιο της Πολιτικής Προστασίας για

την πρόληψη. Θυµάστε το ίδιο πράγµα λέγατε κάποιοι όταν
έφερα ως Υπουργός Υγείας το νοµοσχέδιο για τον Εθνικό Ορ-
γανισµό Δηµόσιας Υγείας και τη δηµόσια υγεία. Και πόσο χρή-
σιµο ήταν αυτό στην αντιµετώπιση της πανδηµίας και βοήθησε.

Σας λέω, λοιπόν, ότι υπάρχει δυνατότητα –που δεν υπήρξε
ποτέ στη Μεταπολίτευση των πενήντα χρόνων- ο ΑΔΜΗΕ και ο
ΔΕΔΔΗΕ να µπαίνουν στα δάση µας µε την έγκριση του Γενικού
Διευθυντή Δασών της Δασικής Υπηρεσίας και να κάνουν ζώνες
πυροπροστασίας δεξιά και αριστερά από την υψηλή τάση της
ΔΕΗ. Πρώτον, είναι σηµαντικό για να συντηρούν τους µετασχη-
µατιστές, να συντηρούν το δίκτυο και να µπορούν να µπαίνουν
και τα οχήµατα της πυροσβεστικής για την κατάσβεση. Δεύτε-
ρον, µετά τα αποτελέσµατα και τα συµπεράσµατα το περσινό κα-
λοκαίρι σε διάµετρο εκατό µέτρων περιµετρικά σε όλα τα
στρατόπεδα της χώρας µε ευθύνη των Ενόπλων Δυνάµεων θα
υπάρχει ζώνη πυροπροστασίας υποχρεωτικά και στο κατάλληλο
«timing». Τρίτον, έχουν διαπιστωθεί οι περιοχές τις οποίες προ-
τάσσει η Πυροσβεστική µαζί µε τη Διεύθυνση Δασών που είναι
επικίνδυνες στην Αττική. Γιατί προτάσσουµε την Αττική κατ’
αρχάς; Διότι είναι µια πολύ µεγάλη περιοχή µε πέντε εκατοµµύ-
ρια κατοίκους και πολλές περιοχές περιαστικές περιδασικές, και
εκεί θα προσπαθήσουµε να επέµβουµε, ιεραρχώντας τες από τις
πιο σηµαντικές και επικίνδυνες και πηγαίνοντας προς τα πίσω. 

Επίσης, δηµιουργήθηκε και θα παρουσιαστεί τις επόµενες
εβδοµάδες ένα ψηφιακό µητρώο σε συνεργασία µε το Υπουργείο
Ψηφιακής Διακυβέρνησης και Εσωτερικών, στο οποίο υποχρε-
ούνται όλοι οι πολίτες να µπαίνουν και να βάζουν αν έχει καθα-
ριστεί το οικόπεδό τους ή όχι ή το σπίτι αν έχει αυλή ή κήπο
γύρω-γύρω, ειδικά στις περιαστικές και περιδασικές περιοχές.
Είναι ευθύνη των δήµων και των ελεγκτικών µηχανισµών της Πο-
λιτικής Προστασίας και της Προστασίας του Πολίτη και των
δήµων να τα ελέγχουν αυτά. Όποιος δεν έχει συµµορφωθεί και
άρα θέτει σε κίνδυνο τη ζωή όλων των άλλων στην περιοχή, θα
του επιβληθεί πρόστιµο και θα παρέµβει το κράτος. 

Επίσης, αισθανόµαστε ότι αυτοί οι οποίοι καθ’ έξιν και εξ αµε-
λείας προκαλούν πυρκαγιές αποτελούν ένα πολύ-πολύ µεγάλο
πρόβληµα για το κοινωνικό σύνολο. Μιλώ γι’ αυτούς που δεν
συµµορφώνονται. Γι’ αυτό και το πληµµέληµα έγινε κακούργηµα
µε τον πρόσφατο Ποινικό Κώδικα και αυτό επισύρει ποινές δε-
καετούς κάθειρξης αν υπάρξει απώλεια ζωής ή οικολογική κατα-
στροφή ως συνέπεια αυτής της αµέλειας. Τα πρόστιµα τα
δικαστικά θα φθάνουν τα 200.000 ευρώ. Αλλάξαµε και διοικητικά
τα πρόστιµα της Πολιτικής Προστασίας και θα µπορούν να φτά-
σουν από τα 500 ευρώ έως τα 50.000 ευρώ γι’ αυτούς τους λί-
γους που αδιαφορούν για το συνολικό καλό, αδιαφορούν για το
σύνολο των πολιτών της χώρας και άρα τους βάζουν σε κίνδυνο. 

Επίσης, αναδιαρθρώσαµε και αναβαθµίσαµε –και θα χαρώ επι-
κοινωνιακά να σας το αποστείλω αυτό, αν και έχω δεσµευτεί,
κύριε συνάδελφε, ότι θα έρθω στην επιτροπή για όλα αυτά εντός
Απριλίου, άρα πριν την αντιπυρική περίοδο- τον τρόπο του δόγ-
µατος της προσέγγισης και της αντιµετώπισης των δασικών πυρ-
καγιών, τι γινόταν, τι γίνεται, σε ποιο σηµείο απογειώνονταν τα
εναέριά µας και τι θα γίνεται τώρα. Αν υπήρχε ένα αυτοκίνητο
προσβολής τώρα θα είναι δύο και τρία µαζί µε έναν αξιωµατικό.
Εάν καλούνταν σε δεύτερο ή τρίτο χρόνο οι εθελοντές τώρα θα
καλούνταν αµέσως. Τώρα θα καλούνται αµέσως οι δήµοι, αν δεν
καλούνταν στο παρελθόν. Υπάρχουν και άλλα πολλά αλλά δεν
θέλω να µακρηγορώ και να γίνοµαι κουραστικός. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προφανώς η δουλειά είναι πολύ
δύσκολη. Αν θα έπρεπε να την περιγράψω, θα την περιέγραφα
ως µια πολύ µεγάλη µάχη που θα κληθούµε να δώσουµε. Θα
έχουµε δεκαέξι χιλιάδες πυροσβέστες και πλέον ο µέσος όρος
της ηλικίας τους είναι τα σαράντα εννέα έτη. Αυτό σηµαίνει
πολλά και τίποτε, γιατί είναι εκπαιδευµένοι, γιατί τους ξαναεκ-
παιδεύσαµε φέτος µετά από πολλά-πολλά χρόνια –κάποιοι δεν
έχουν εκπαιδευτεί ποτέ- µαζί µε τους δασάρχες και τους δασι-
κούς υπαλλήλους, επιτελικά τους ανθρώπους των δασαρχείων,
στο πώς θα συνεργάζονται υποχρεωτικά σε µια δασική πυρκαγιά
και αυτό θα µπει µέσα στο προεδρικό διάταγµα, µέσα στον νόµο.
Τους εκπαιδεύσαµε µε τους κορυφαίους επιστήµονες στη χώρα
για το ποιες είναι οι σύγχρονες τεχνικές που χρησιµοποιεί κανείς
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για τη µετεωρολογία και τις άλλες επιστήµες προκειµένου να
βοηθηθούν στην αντιµετώπιση των δασικών πυρκαγιών. Έχουµε
συγκεκριµένο σηµείο στο οποίο θα πρέπει να έρχονται τα χωµα-
τουργικά µηχανήµατα και να υπάρχει η βοήθεια των δήµων και
των περιφερειών, έτσι ώστε να συντονιστεί καλύτερα µια µεγάλη
πυρκαγιά αν και εφ’ όσον προκύψει. 

Με ρωτάτε αν αυτά θα είναι επαρκή. Κοιτάξτε, θα είµαστε ευ-
χαριστηµένοι όταν κάνουµε ό,τι είναι ανθρωπίνως δυνατό. Όλοι
αυτοί οι άνθρωποι µαζί µε την Ελληνική Αστυνοµία και το Λιµε-
νικό βοήθησαν τα µέγιστα πέρυσι. Τους ευχαριστώ θερµά µαζί
µε τους πυροσβέστες µας και τους εθελοντές µας. Κάναµε µε-
γάλες εκκενώσεις µετά από «µέγα πυρκαγιές» Ελλήνων πολιτών,
τουριστών, σε δύσκολες και δύσβατες περιοχές. 

Δεν ξέρω κλιµατολογικά τι έρχεται το καλοκαίρι αυτό. Οι επι-
στήµονες, Έλληνες και Ευρωπαίοι ανά τον κόσµο, λένε ότι οι
συνθήκες θα είναι ακόµα πιο δύσκολες. Το βλέπουµε αυτό στον
µέσο όρο της θερµοκρασίας των τελευταίων δέκα ετών και πώς
ανεβαίνει. Άρα, η υπόσχεσή µας και η δέσµευσή µας είναι το µέ-
γιστο ανθρωπίνως δυνατό, επιστηµονικά τεκµηριωµένο, επαγ-
γελµατικά αναβαθµισµένο και εκσυγχρονισµένο µε το σύνολο
της ψυχικής δύναµης των πυροσβεστών και όλων αυτών των αν-
θρώπων και µε τις νέες τεχνολογίες στην υπηρεσία µας. 

Και βεβαίως το «ΑΙΓΙΣ» –για να κλείσω τα επιχειρησιακά µε
αυτό- είναι µία πολύ-πολύ µεγάλη επένδυση και νοµίζω ότι πρέ-
πει οριζοντίως και καθέτως να υπάρχει η πολιτική γενναιοδωρία,
γιατί ο Κυριάκος Μητσοτάκης όντως παρέλαβε µια Γενική Γραµ-
µατεία Πολιτικής Προστασίας που όλοι ξέρουµε ότι ήταν παρηκ-
µασµένη, γραφειοκρατική στην άκρη, και µε αρµοδιότητες σε
σύγχυση. Η προσπάθεια είναι να υπάρξει ένα σύγχρονο Υπουρ-
γείο το οποίο θα έχει δοµή και στο οποίο θα είναι και γεωλόγοι
και µετεωρολόγοι. Θα είναι και το Αστεροσκοπείο και πολύ
καλώς ήρθαν εξαιρετικοί επιστήµονες και µας βοηθάνε πολύ. Θα
είναι και η Εθνική Μετεωρολογική Υπηρεσία. Θα είναι και το κοµ-
µάτι της Πολιτικής Προστασίας, θα είναι και το διοικητικό κοµ-
µάτι και το επιχειρησιακό της Πυροσβεστικής. Αυτό θα µας κάνει
να πιστεύουµε στην πράξη ότι χρησιµοποιώντας αυτή τη νέα τε-
χνολογία µπορούµε να κάνουµε και καλύτερη πρόγνωση και κα-
λύτερη πρόβλεψη και καλύτερη αντιµετώπιση. 

Και, βεβαίως, η δυνατότητα να προµηθευτούµε από Καναντέρ
που θα ψηφίσουµε σήµερα καλώς εχόντων των πραγµάτων,
µέχρι ελικόπτερα µεσαίου τύπου, µέχρι αµφίβια, µέχρι drones,
σένσορες, κάµερες intrarent παρακολούθησης της έναρξης των
πυρκαγιών, ακόµα και η δυνατότητα να έχουµε εικόνες από µε-
τεωρολογικούς σταθµούς παράλληλα µε την τεχνητή νοηµο-
σύνη, έτσι ώστε και τις ανοιχτές πηγές που υπάρχουν στα social
media και αυτές οι οποίες δίνονται από όλα αυτά τα εργαλεία τα
οποία σας είπα, να µπορούµε να τις συνοψίζουµε και αυτές να
δίνουν στην ηγεσία του Πυροσβεστικού Σώµατος και της Πολιτι-
κής Προστασίας την εικόνα αυτή η οποία απαιτείται προκειµένου
να υπάρχει πιο άµεση και πιο αποτελεσµατική επέµβαση, ναι
αυτό είναι µια πολύ µεγάλη παρακαταθήκη και µια πολύ µεγάλη
επένδυση και, πράγµατι, αξίζει στις επόµενες γενιές των Ελλή-
νων, όταν µάλιστα αυτό το οποίο έρχεται είναι δυσοίωνο και δύ-

σκολο και προκαλεί πολύ µεγάλη πίεση. Η κλιµατική κρίση έχει
ακραία, έντονα και πολλές φορές καιρικά φαινόµενα µικρής διάρ-
κειας που οδηγούν σε πολύ δυσάρεστες εξελίξεις. 

Κλείνω έτσι όπως εκκίνησα. Το νοµοσχέδιο αυτό αισθάνοµαι
ότι είναι πατριωτικό, εθνικό και ότι µας συµπεριλαµβάνει όλους.
Δεν δέχοµαι κανείς να µένει έξω από αυτήν την προσπάθεια. 

Σας ευχαριστώ θερµά που το υποστηρίξατε και αισθάνοµαι ότι
αν και εφόσον ευοδωθεί –και πιστεύω ότι θα ευοδωθεί µε τον κα-
λύτερο δυνατό τρόπο- για αρκετές γενιές µπροστά το «ΑΙΓΙΣ» θα
δώσει τη δυνατότητα στους Έλληνες πυροσβέστες µαζί µε τους
όποιους άλλους ξένους έρχονται το καλοκαίρι και µας βοηθούν,
να είναι καλύτερα ενισχυµένοι και να έχουν τα κατάλληλα µέσα
έτσι ώστε να µπορέσουν να κάνουν τη δουλειά τους. 

Παράλληλα είναι και λειτούργηµα, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι. Όλοι εµείς φεύγουµε το πρωί από το σπίτι µας και γυρίζουµε
το βράδυ. Γι’ αυτούς τους ανθρώπους της Ελληνικής Αστυνοµίας
που είναι στο καθήκον και αντιµετωπίζουν τη βία και την εγκλη-
µατικότητα, για τους πιλότους µας της Πολεµικής Αεροπορίας
που αναχαιτίζουν εχθρικά πολεµικά αεροσκάφη στους αιθέρες
του Αιγαίου, και για τους πυροσβέστες µας που ρισκάρουν τη
ζωή τους για να σώσουν εµάς ή την περιουσία µας και το φυσικό
κάλλος, θεωρώ ότι αυτό είναι λειτούργηµα και δεν είναι απλά
επάγγελµα. Αξίζει η στήριξή µας χωρίς ερωτηµατικά, χωρίς πα-
ρενθέσεις, για όλη αυτή την προσπάθεια την οποία κάνουν και
χρειάζονται και αυτή την ψυχολογική υποστήριξη, γιατί ξέρετε
το βάρος αυτής της ευθύνης είναι τεράστιο.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον Υπουργό Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας κ. Κι-
κίλια. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συ-
ζήτηση επί της αρχής και των άρθρων του σχεδίου νόµου του
Υπουργείου Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας: «Έγ-
κριση Σχεδίου Σύµβασης για την Προµήθεια Αεροσκαφών τύπου
«DHC-515»». 

Προχωρούµε στην ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου και η ψήφισή τους θα γίνει χωριστά. 

Σας επισηµαίνω ότι η ψηφοφορία περιλαµβάνει την αρχή του
νοµοσχεδίου, τρία άρθρα, το ακροτελεύτιο άρθρο, καθώς και το
σύνολο του νοµοσχεδίου. 

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφο-
ρίας.

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Εφόσον έχετε

ολοκληρώσει την ψηφοφορία, παρακαλώ να κλείσει το σύστηµα
της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας.

(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Οι θέσεις των κοµµά-
των, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψήφιση µε το ηλεκτρονικό
σύστηµα, καταχωρίζονται στα Πρακτικά της σηµερινής συνε-
δρίασης και έχουν ως εξής:
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Έγκριση Σχεδίου Σύµβασης για την Προµήθεια Αεροσκαφών
τύπου «DHC-515»

Επί της Αρχής     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο πρώτο, όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο δεύτερο, ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο τρίτο, όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Ακροτελεύτιο άρθρο, ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Επί του Συνόλου     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Συνεπώς το σχέδιο
νόµου του Υπουργείου Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστα-
σίας: «Έγκριση Σχεδίου Σύµβασης για την Προµήθεια Αεροσκα-
φών τύπου «DHC-515»» έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία, σε µόνη
συζήτηση, επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου και έχει
ως εξής:

«Έγκριση σχεδίου σύµβασης για την προµήθεια αεροσκα-
φών τύπου «DHC-515»

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ
Άρθρο πρώτο Έγκριση σχεδίου προµήθειας αεροσκαφών

τύπου «DHC-515»
Άρθρο 1 Ερµηνεία
Άρθρο 2 Αγοραπωλησία αεροσκάφους, ανταλλακτικά και υπη-

ρεσίες υποστήριξης πελατών, αιρέσεις, εγχειρίδια
Άρθρο 3 Τίµηµα αγοράς & όροι πληρωµής
Άρθρο 4 Επιθεωρήσεις, αποδοχή και παράδοση αεροσκάφους  
Άρθρο 5 Εγγυήσεις
Άρθρο 6 Δηλώσεις και εγγυητικές δηλώσεις

Άρθρο 7 Καταγγελία
Άρθρο 8 Αποζηµίωση και περιορισµός ευθύνης
Άρθρο 9  Εµπιστευτικότητα
Άρθρο 10 Διάφοροι όροι
Άρθρο δεύτερο Διαφύλαξη απορρήτου
Άρθρο τρίτο Τελικές ρυθµίσεις - Εξουσιοδοτικές διατά-

ξεις
Άρθρο τέταρτο Έναρξη ισχύος

Άρθρο πρώτο
Έγκριση σχεδίου σύµβασης προµήθειας

αεροσκαφών τύπου «DHC-515»

Εγκρίνεται το σχέδιο σύµβασης για την προµήθεια επτά (7)
καινούργιων αεροσκαφών τύπου «DHC-515» και συναφών ειδών
και υπηρεσιών, µεταξύ του Υπουργείου Κλιµατικής Κρίσης και
Πολιτικής Προστασίας και της κρατικής εταιρείας του Καναδά
µε την επωνυµία «CANADIAN COMMERCIAL CORPORATION» το
κείµενο του οποίου στην αγγλική και την ελληνική γλώσσα έχει
ως εξής:

13206 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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13208 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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13210 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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13212 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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13214 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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13216 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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13218 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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13220 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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13222 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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13224 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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13226 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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13228 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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13230 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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13232 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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13234 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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13236 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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13238 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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13240 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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13242 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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13244 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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13246 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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13248 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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13250 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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13252 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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13254 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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13256 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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13258 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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13260 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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13262 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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13264 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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13266 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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Άρθρο δεύτερο
Διαφύλαξη απορρήτου

Η παρ. 2.1 του άρθρου 2 και οι παρ. 4.1 έως 4.4, 4.7 και 4.9
του άρθρου 4 και η παρ. 8.5 του άρθρου 8 του σχεδίου σύµβα-
σης, επιµέρους στοιχεία των παρ. 2.2 του άρθρου 2, 3.2 του άρ-
θρου 3, και 4.11 του άρθρου 4 και 10.2 του άρθρου 10, καθώς
και τα παραρτήµατα και οι προσθήκες αυτής δεν δηµοσιεύονται,
για λόγους διασφάλισης του υπηρεσιακού απορρήτου.

Άρθρο τρίτο
Τελικές ρυθµίσεις - Εξουσιοδοτικές διατάξεις

1. Η δαπάνη των αεροσκαφών του παρόντος βαρύνει το εθνικό
ή το συγχρηµατοδοτούµενο σκέλος του Προγράµµατος Δηµο-
σίων Επενδύσεων.

2. Τα πρωτότυπα κείµενα του εγκεκριµένου σχεδίου σύµβασης
φυλάσσονται στη Γενική Γραµµατεία Πολιτικής Προστασίας του
Υπουργείου Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας.

3. Παρέχεται στον Πρωθυπουργό ή στον Υπουργό Κλιµατικής
Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας ή στον Αναπληρωτή Υπουργό
Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών διαζευκτικά ή από κοινού,
η εξουσιοδότηση υπογραφής εκ µέρους του ελληνικού δηµοσίου
της σύµβασης του άρθρου πρώτου, καθώς και κάθε σύµβασης
µε την οποία αυτή τροποποιείται, εφόσον ληφθεί αρµοδίως σχε-
τική απόφαση.

Άρθρο τέταρτο
Έναρξη ισχύος

Η ισχύς της σύµβασης του άρθρου πρώτου αρχίζει από την
ηµεροµηνία υπογραφής της από τα συµβαλλόµενα µέρη, σύµ-
φωνα µε τους όρους και τις προϋποθέσεις που ειδικότερα καθο-
ρίζονται σε αυτήν.

Αθήνα,.................................2024

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Παρακαλώ το Σώµα
να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο για την υπ’ ευθύνη του επικύ-
ρωση των Πρακτικών ως προς την ψήφιση στο σύνολο του πα-
ραπάνω νοµοσχεδίου. 

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Το Σώµα παρέσχε τη

ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 18:34’λύεται η συνεδρίαση για αύριο, ηµέρα
Παρασκευή 22 Μαρτίου 2024 και ώρα 10:00’, µε αντικείµενο ερ-
γασιών του Σώµατος, κοινοβουλευτικό έλεγχο: α) συζήτηση της
υπ’ αριθµ. 3/3/8-1-2024 επίκαιρης επερώτησης των Βουλευτών
του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας προς το Υπουργό
Υγείας, και β) συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων.

13268 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

1. ΕΘΝΙΚΗΣ 
ΟΙΚΟΝΟΜΙΑΣ

ΚΑΙ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

3. ΕΘΝΙΚΗΣ
ΑΜΥΝΑΣ

5. ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ

2. ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ

4. ΥΠΟΔΟΜΩΝ
ΚΑΙ ΜΕΤΑΦΟΡΩΝ

6. ΚΛΙΜΑΤΙΚΗΣ ΚΡΙΣΗΣ
ΚΑΙ ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ
ΠΡΟΣΤΑΣΙΑΣ

7. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΕΘΝΙΚΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΑΣ
ΚΑΙ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ».

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                                                    ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


